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POČETAK U 8.20 ČASOVA 

SADRŽAJ : rashoda i prihoda sa predlogom finansijskog zakona 
za 1937/38 godinu. 

ShilrfvvfT08 reda: I T СкаПЈе ј USVaianje Zapi- Govornic/: Dr. Košta  Popović. Velimir Popović. živojin 
Snika XXI redovnog sastanka; Rafailović, Fran Zupančič, Pretsednik Narodne skupštine Ste- 

2  —  Saopštenje  Uredaba  Ministarskog saveta: van ćlrić (deset puta), Boško Zeljković, Nurija Pozderac (radi 
Pretsednika Ministarskog saveta i Ministra inostranih ličnog objašnjenja), Boško Zeljković (radi ličnog objašnjenja), 
Poslova   i   Ministra   unutrašnjih   poslova   O   izmeni dr. Vojislav Došen, dr. Milovan Grba, Mita Dimitrijević (radi 
Uredbe   o   prekidu  zastarelosti   zemljoradničkih  me- li&iog objašnjenja), Ante Kovač, Potpretsednik Narodne skup- 
п'Са;  o  produženju važnosti  Uredbe  O  zabrani  osni- štine  Franjo  Markić  (dvanaest puta), Potpretsednik  narodne 
vanja trgovačkih radnja velikog obima od 25 okto- skupštine Vojko čvrkić (pet puta). 
bra 1934 godine; 

3 — Saopštenje  izveštaja  Ministra  unutrašnjih Pretsednik  Stevan   Ćirić:  Gospodo  narodni  po- 
Poslova, da će na  interpelaciju narodnog poslanika slanici) imam čast otvoriti XXII redovni sastanak Na- 
javića Obrena o radu sreskog načelnika Babica Ra- I.odne ^ир^.те. Molim gospodina sekretara, da iz- 
aomira odgovoriti kad prikupi potrebne podatke; voIi pro5itati zapisnik prethodnog sastanka. 

Љ    i~ Saopštenje  izveštaja  Pretsednika  Narodne Sekretar dr. Dragan Damić pročita zapisnik XXI 
»Kupstine, da je na osnovu §  111 Zakona o poslov- rec]0vnog sastanka. 
чот redu u Narodnoj skupštini odobrio 10 dana ot- .    . .,   -           A sustva narodnom poslaniku Sekuli Zečeviću. Pretsednik Stevan Cirić: Ima li ko od gospode 

Гм,     . .   n       ■ .,   к,             ,    v .      -          л- ■■ narodnih poslanika kakvu primedbu na pročitani za- 
Covornid;   Pretsednik   Narodne   skupst.ne   Stevan   ćirić. pisnik?     (Nema)      primeda

F
ba     пеШ>     >7љрШк     je 

Dnevni red: Nastavak u načelu pretresa izveštaja primljen, 
'■'iiansijskog  odbora   o  predlogu  budžeta  državnih Izvolite čuti uredbe Ministarskog saveta. 
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so XXII REDOVNI  SASTANAK —  19 FEBRUARA   1937. 

Sekretar dr. Dragan Damic (saopšta\'a): Zastup 
nik g. Pretsednika Ministarskog saveta i Ministra ino- 
stranih poslova g. Ministar unutrašnjih poslova do- 
stavlja Narodnoj skupštini na saglasnost Uredbu Mi- 
nistarskog saveta od 31 decembra 1936 god. o izmeni 
Uredbe o prekidu zastarelosti zemljoradničkih me- 
nica i Uredbu Ministarskog saveta od 22 oktobra 
1936 godine o produženju važnosti Uredbe o zabrani 
osnivanja trgovačkih radnja velikog obima od 25 
oktobra 1934 godine. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Za proučavanje ovih' 
uredaba biće izabran n.aročiti odbor. 

Izvolite čuti jedan izveštaj g. Ministra unutraš- 
njih poslova. 

Sekretar dr. Dragan Damić (saopštava): G. Mi- 
nistar unutrašnjih poslova izveštava da će na inter- 
pelaciju g. Savića Obrena, narodnog poslanika, o 
radu sreskog načelnika g. Babica Radomira, odgo- 
voriti kad prikupi potrebne podatke. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Pročitani izveštaj prima 
se na znanje. 

Izvolite čuti izveštaj Pretsedništva Narodne 
skupštine. 

Sekretar dr. Dragan Damić (saopštava): G. Pret- 
sednik Narodne skupštine izveštava Skupštinu da je 
shodno § 111 Poslovnika odobrio 10 dana otsustva 
g. Sekuli Zečeviću, narodnom poslaniku. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ovaj se izveštaj uzima 
na znanje. 

Izvolite čuti molbe za otsustvo g.g. narodnih po- 
slanika. 

Sekretar dr. Dragan Damić (saopštava): G. 
Benko Josip, narodni poslanik, moli 8 dana otsustva. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Odobrava li Narodna 
skupština traženo otsustvo? (Odobrava.) Objavlju- 
jem, da je dato otsustvo od 8 dana narodnom po- 
slaniku g. Benku Josipu. 

Ali obraćam pažnju gospodi narodnim poslani- 
cima na to, da po članu 111 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini u izuzetno hitnim sluča- 
jevima i sam Pretsednik može dati otsustvo do 10 
dana, kao što sam n.pr. dao g. Zečeviću. Za otsustvo 
do 10 dana nije potrebno u takvim hitnim slučaje- 
vima obraćati se molbom Narodnoj skupštini, dosta 
je obratiti se na samoga Pretsednika Narodne skup- 
štine. Za otsustvo više od 10 dana može dati odo- 
brenje samo Narodna skupština. 

Gospodo, prelazimo na dnevni red: Nastavak џ 
načelu pretresa izveštaja Finansijskog odbora o pred- 
logu budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlo- 
gom finansijskog zakona za 1937/38 godinu. 

Ima reč narodni poslanik g. dr. Košta Popović. 
(Burno pljeskanje na levici i povici: Živeo!) 

Др. Коста Поповић: Господо народни посла- 
ници, буџетска дебата даје могућност, na ако хо- 
ћете, и намеће дужност народним посланицима, 
не само да свестрано испитују и оцене у буџету 
садржане расходе у односу према приходима, него 
и да поведу дискусију у свима правцима политич- 
ког, привредног, културног као и социјалног жи- 
вота земл>е, o шиховпм рецеркусијаманв појодинс 
делове државе да се меродавни упознају са рас- 
положењем народа из свих крајева, и свих под- 
ручја нашег народног, напосе економског и со- 
цијалног живота, како би били у могућности да 

удовоЛ)е народним потребама и на тај начин ство- 
ре у народу задовољство, што je један од главпих 
циљева политичког рада. 

Ja hv најмање времена посветити првом пи- | 
тан.у: Оцепи буџетских расхода и прихода из раз- 
лога тога mm сам се, присуствујући седницама Фи- 
нансијског одбора, уверио да су се овим питањима 
нарочито позабавили сви чланови Фипансијског 
одбора, да су свестрано испитали све могућности 
сппжења расхода na природно и прихода, и да he 
својим говорима пред Народном скупштином дати 
оправдања учињеним предлозима. 

Ja бих у вези с тим питањем желео само то- 
лико нагласити, да je предложени буџет, no моме 
мишљењу, и сувише висок, да прелази економску 
и финансијску моћ нашега народа, и да je требало 
отклонити диспаритет између народног дохотка и 
издатака који се у овом буџету појавЛ:.ују. 

По оцени признатих стручњака ми смо, Богу 
хвала, пребродили најтеже дане опште привредне 
крпзе, и ja верујем да смо на прагу економског 
оздрављења, али сматрам, да ова околност још не 
даје права Министру финансија, да већ сада уна- 
пред есконтује тај повољни изглед на побољшање 
привредних прилика, и да, процењујући са сувише 
оптимизма будуће повећање националног дохотка, 
повиси државни буџет са свотом од 625.000.000 ди- 
нара, не узимајући у обзир у Финансијском закону 
садржане кредите, ангажмане. овлашћења за нове 
кредите операције и низ цифарски непрецизира- 
них одредаба од замашног финансијског ефекта. 

Ja мислим, да je Господин Министар финан- 
сија погрешио, када je за основу државног буџета 
за 1937/38 годину узео у 1936 години постигнуте 
државне приходе и повољан биланс наше спољне 
трговине. 1936 година je, више благодарећи Богу 
него Уредбама Краљевске владе, била рекордна 
година. У 20 година.се свега једанпут дешава, да 
у нашој земљи роди више од 9 милиона квинта 
жита и преко 50 милиона квинта кукуруза, и да у 
исто време na свима контииентима подбаци жетва 
и да се у свима европским државама тражи наше 
жито и кукуруз. Ова абнормална констелација не 
може бити база за реалну рачуницу! 

Бојати се, да претерани оптимизам и преура- 
њена марљивост Министра финансија не укоче 
привредно обнављање, које се после онако тешке 
депресије тек на помолу указује. 

Али, претпостављајући да ће будућност оправ- 
дати оптимизам r. Министра финансија, — чему 
бих се ja од срца радовао — и онда сматрам, да je 
повећање no појединим партијама расхода, a тако 
исто и прихода извршено на неправедан и неце- 
лисходан начин. 

Ja се не могу сложити са тим, да се у нашој 
землт, која je no својој структури пол.опривредна 
земља, npn свакој подоли расхода најмање ВОДИ 
рачуна o потрооама полгопривредс и земљорад- 
пика, којп чпнс rpo name поп\ lauiije. Ja нс могу 
да прпхватнм оаравдшост такиога nnurliaii.a изда- 
така, од кој.их се ни 3% не додсл.ујс ресору Ми- 
нистарства пол.опривреде, чији буџст цзноси свега 
1",; цслог држаиног буџста и са нспупих 3% се 
дотира буџет Минтстарства грађевина, када he 
скбро цео noncliaim ариход пасти na герет зем« 
л.ораднпка. Па и од свих заиста незнатних пове- 
Кап.а у помввута два peoope предви^ша je MHOI-O 
Holia cnoia na .IIIMIIL' пздатко пових службопика, 
којима hc се jem хмпожитп n такп ШКСОКИ број др- 
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жавних службеника, a на унапређење наше пољо- 
привреде, на грађење HOBIHX путева и одржавање 
већ постојећих објеката, који се налазе у врло де- 
ругном стању, само се мрвице дају. 

Заиста je комично читати у експозеу Мини- 
стра финансија да се „За унапређење сточарства, 
одржавање « јачање постојећих селекционских 
овчарских станица, за рад на извођењу селекције 
У огледним станицама и за давање позајмице сто- 
чарским савезима и задругама", предвиђа пове- 
ћање са 2 милиона динара од 625 милиона динара, 
тако да he ова партија изнооити укупно 5,274.861 
динара у буџету од 11 милијарди. Али, зато се по- 
већава буџет Министарства унутрашњих дела са 
скоро 21 милион динара, да би се повисио број 
жандарма и полицајаца, буџет Министарства спољ- 
них послова са 25 милиона динара иако услед 
девалвације швајцарских и француских франака 
издаци у томе ресору треба да се смањују, и бу- 
Џет пензија са 18 милиона 700 хиљада динара, јер, 
вероватно, нема.мо довољно пензиоиера, треба их 
У већем броју ставити на државни буџет. 

Ja бих желео да добијем неко објашњење, 
неко правдање за овакову поделу буџетског пови- 
шења, ако не од других, онда барем од народних 
посланика земљорадничке странке, који данас 
бране овако састављени буџет. 

Али, како рекох, ja препуштам чланвви.ма Фи- 
нансиског одбора да o овоме подробније диску- 
ТУЈУ, a ja ћу се позабавиги једним специјалним пи- 
тањем, o којем се већ дуже времена много говори 
и пише у нашој јавности, na се чак и у инострану 
штампу преноси под насловом „незадовољство у 
Војводини". 

И баш зато, што je то незадовољство у врло 
кривој светлости приказано, што се то на једач 
недозвољвн и штетан начин коментарише, оматрам 
Да ми je дужност, да у правој боји претставим 
политичке, економско-финавсиске и социјалне при- 
лике у Војводиии, уколико je то већ могуће у 
оквиру оног кратког времена, које Пасловник про- 
писује и дз надлежне na и ширу јавност упознам 
са стварпим чињеиичним стањем. 

Ово ми, господо, налаже и моја савест и no- 
сланичка дужност, a даје ми право и лепитимацију 
Да у име Војводине говорим не само то, што сам 
рођен у војвођансксш граду Сомбору, који je био, 
поред НовогСада, ;ip\'ni политички и културии цен- 
тар Војводине, што се пола века нисам одвајао од 
Војводине, што од 1910 године узимам учгшћа у 
Јавном животу те шжрајпне, те сам у сталном кон- 
такту са народом добро упознао и осетио све по- 
требе тога краја, што ме je моје родно место већ 
1918 године, прпликом уласкасрпске војске, бирало 
За свога делегата за Велику Народну скупштину, 
К0ја je 25 новембра 1918 године у Новом Саду из- 
Рекла отцепЛ)ење од Аустро-Угарске и присаједп- 
^eibe Мајци Србији, што ме je на Народној скуп- 
Штини свих делегата из целе Војводине изабрани 
Велики народни савет једногласво бирао за члана 
"рве пакрајииске Народае управе за Војводину, — 
него и то, што ме je 1931 годипе моје родно место 
изабрало са највише гласова у држави за народ- 
Hor посланика, "што сам у првој југословенској Ha- 
Родпој скупштини четири пута био биран зз nor- 
претседника Народне екугаптине, када су ми свч 
иароднц посланици из Војводине псжлонили својс 
поверење, и што сам 1935 годше, опет у Сомбору, 
са близу 16.000 глаоова извбран за члана овс Скуп- 
Штине. Ово сам напомеиуо само зато, што се данас 

тако често чују гласови непозваних и неодговор- 
»их ■експерата, који без стварног познавања при- 
лика и људи, неовлашћеио натурују своје мишље- 
ње и лаковерне обмањују празним причама, na je 
потребно да се једном зна ко има права и ко треба 
да roBopiH у име те Војводине. Ja мислим, да ми 
изнете чињенице дају довољно легитимације да 
говорим у њено име, али знам да ми уједно на- 
лалсу' и дужност да савесно, истинито и потпуно 
објективно прикажем стварно стање. Ja осећам 
да сам примио на себе тежак и неблагодараи за- 
датак, прво зато, што су „екшерти" Војводине код 
врло мнопих створили криво схватање o Војво- 
дини, na ће тешко бити одједаипут их разуверити, 
нарочито данас када врло мало људи критички no- 
сматрају догађаје и проверавају податке, a друго, 
што у напред знам да ће се појавити велики број 
људи, Koj'H ће осетити да су им личнп интереои 
угрожени, ако се у Војводиии једном опточне са 
истинским пречишћавањем, те ће чинити све да no- 
пуларним крилатицама којима се лаковерни обма- 
њују спасавају свој положај. Али ja се нећу оба- 
зирати на све то, јер сам решен да учиним услугу 
општој ствари, и зато, без обзира на све то, при- 
казаћу све ствари онако како их ja видим, како 
осећам и како мислим да јесте. 

У Војводини постоји стварно данас велико не- 
задовољство. Није то само оно уобичајено неза- 
довољство које се јавља код свих народа у време 
спште привредне кризе, кад je сваки човек примо- 
ран да снизи свој стандард живота. Да je само то 
незадовољство, ja не бих говорио o томе. Узроци 
тога незадовољства налазе се у политичким, еко- 
номско-финансијским и социјалним   приликама   у 
земљи, a морам одмах да надопуним: да су код вој- 
вођанске интелигенције појачани још и тиме, што 
joj у функцијама државног живота није додељена 
она улога, која joj припада no њеним интелекту- 
алним и моралним одликама, a код сељака, тргов- 
ваца и занатлија и услед претераног и неравно- 
мерног опорезовања, које je довело до великог 
осиромашења ових сталежа. To незадовољство и 
тако створену психозу необавештени и несавесни 
агитатори, a нарочито у страној штампи, радо при- 
казују, као да народ у Војводини води борбу npo- 
тив основног државног уређења, што je међутим 
потпуно нетачно. Ha нашем северу народ je наци- 
онално просвећен и политички зрео. Војвођани су 
сви без разлике не само за ову државу, за монар- 
чију, за  народну династију Карађорђевића, него 
су у огромној већини и убеђени, да се наша држа- 
ва има учврстити као унитаристичка држава; да 
основ  наше  државне  политике  мора  бити  чисто 
југословенство, и да питање државног и народног 
јединства не може бити предмет партијско-поли- 
тичких преговора. Војводина je 25 новембра 1918 
године, путем својих   легалних   претставника, од 
своје воље и коначно заузела свој став у погледу 
уређења новостворене државе. Она нема ни разло- 
га, ни потребе да мења тај свој став. Сви ми који 
смо се појавили 1918 године као званични делега- 
ти наших градова и општина на Великој народној 
скупштини у Новом  Саду и изрекли  отцепљење 
од   Аустро-Угарске   монархије   и   присаједињење 
Србији, нисмо никад дезавуисани од наших сугра- 
iiaHa, и, као што видите, њиховим поверењем ми 
седимо и данас овде; a нисмо се ни покајали за ту 
нашу одлуку. Иако бисмо данас, не дај Боже, по- 
ново билн пнтани, ми бисмо поново донели ону 

11 
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исту одлуку, за коју смо гласали 25 новембра 1918 
године, и ja вас уверавам, господо народни- по- 
сланици, да би таква одлука са највећим одуше- 
вљењем са огромном већином народа била потвр- 
ђена. Пре неки дан, прелиставајући лист „Невен", 
орган суботичких Буњеваца, прочитао сам једаи 
чланак који отприлике чини исте ове констатације. 

Али, господо народни посланици, када неко 
говори као народни посланик, као претставник на- 
рода, дужан je да слушаоцима приказом правог 
истинитог стања без околишања и улепшавања из- 
несе и све оно што народ боли, што je предмгг 
његових жалби и тужби. 

Ja морам признати, да je незадовољство у ре- 
довима становништва Војводине веома велико и 
да o томе треба водити озбиљно рачуна. Нашем 
северу треба много више обратити пажње, учи- 
њене погрешке исправљати и незадовољство бла- 
говремено лечити, јер, верујте ми, крајње je вре- 
ме и сваки пропуст може тешке последице имати. 

Наш народ на' северу je благородан и стрп- 
љив, али када осети да му се неправда чини, и 
да je узалудна свака тужба и протест, он je у од- 
брани својих права неустрашив и невероватно 
истрајан. За време мађарске владавине херојски je 
бранио прадедовску веру и свој матерњи језик и 
никакве инквизиције нису могле у њему уништи- 
ти националну свест и веру, na када je дочекао 
столећима очекивано ослобођење и уједињење, од 
својих претставника je желео да у пуној хармо- 
нији сарађују у Скупштини и свима надлештвима, 
да својим конструктивним радом помогну у изгра- 
ђивању наше националне државе. To je прави раз- 
лог, што су посланици из Војводине скоро свагда 
помагали Владу у Београду. 

Али, господо народни посланици, у последње 
време као да je наступио неки снажан преокрет и 
нама се ставља у задатак, да мењамо свој став и 
сада озбиљно упозоримо надлежне на зло које 
се сваким даном повећава. 

Да ово нису празне речи него стварност, до- 
зволите ми да вам пружим доказе за то. За све 
државне буџете гласали су народни посланици из 
Војводине са 80—90 na чак и 100%. За, прошло- 
годишњи државни буџет гласало je свега 12 на- 
родних посланика из Војводине, који су изабра- 
ни са укупно 58.272 гласова. Од близу 300.000 гла- 
сача у Војводини je једва 20% гласало за про- 
шлогодишњи буџет, a и ове године ће бити исти 
случај. 

Ja мислим, да сваки патриота треба да сс упи- 
та, шта je разлог да се у једном знатном делу Ha- 
rne отаџбине појавл^ују знаци великог незадовол,- 
ства, и сваки прави родољуб треба да je прожет 
чврстом вол^ом, да поради на сузбијашу зла, које 
подгриза  здрави државни .организам. 

Ja ћу покушати да барем у крупним потезима 
изнсссм узроке тога незадовољства, који су, како 
сам већ напоменуо, политичке, .економско-фииаи- 
сијске и социјалне природе. 

Пре свега je опште незадовол.ство, mro се у 
унутарњем државном животу Краљевска влада 
не држи једног одре1)еног политичког прав- 
ца, иего се no диктату партијских iratepeca, који 
често нису у складу са опттим Д1)жав11им интере- 
сима, наглашују могућности отступан>а, mro и ta 
зива у народу неповерење према изврпшој уира- 
ви, a ово слаби углед и ауторитст држапиих и са- 
моуправних нласти. — Етнички најсложенија Boj- 

водина на северноЈ граници наше државе нажа- 
лост највише осећа све последице ове неодлучно- 
сти и колебања, које се појављује и као велика 
сметња за удовојвење наших националних потреба. 

Уместо да се државна политика изграђивала 
у духу оног снажног и силног одушевљења и за- 
поса, које je завладало у срцима свих Срба, Хр- 
вата и Словенаца, када je годинс 1918 створена 
наша заједничка отаџбииа, уместо да се проду- 
жио процес кохсзије, међусобног приближавања 
и утапања наша три племена, — води се политика 
разбратимлзења и изигравања најрођенијих и да- 
нас смо више удал)ени један од другога, но што 
смо били пре  100 или 130 година. 

Сетите се, господо, снажног Илирског покре- 
та за књижевно и духовно уједињење Југослове- 
на, сетите се величанствене акције Кнеза Михајла 
и Штросмајера за културну и политичку сарадњу 
српског и хрватског племена, сетите се када je ШИ 
године у Хрватском Сабору дошло до пуног изра- 
жаја, да je орпско-хрватски народ један нарол, и 
оио прихваћен законски предлог, да се уведе на- 
родни језик, који ће се назвати југословенски и 
стављен je предлог да ћирилица и латиница важе 
као раввоправне. 

Сетите се, кал су 1870 године српски, хрватски 
н словеначки оодољуби у Љубл>ани саставили је- 
лан програм југословенског савеза у коме je про- 
кламовано да Србм. Хрвати и Словенци ocehajv 
нсте народне потребе и зато уједињују све своје 
моралне и материјалне снаге да получе јединство 
на књижевком и политичком пољу. 

Сетите се, да je 22 фебруара 1896 године баш 
у Загребу, у „Стрељани", прослављена 70 годиш- 
њица рођеиза Светозара Милетића, Војвођаиина, 
изразитог српског националисте, мученика и бор- 
ца за народна права подјармљених Срба у Војво- 
лини, после које прославе je уследило издавање 
зборника „Народна мисао", дело уједињења срп- 
ске и хрватске омладине. 

И да вам не дужим историју, него да вам ево- 
цирам само најславнију страну историје Срба, Хр- 
вата и Словенаца, годину 1918, када je после крва- 
вог светског рата, морем крви, кроз разне револу- 
ционарне акције и самоопределење народа, дакле 
учешћем најширнх вародних слојева, у дело и 
стварност проведена идеја и завршен крајњи циљ: 
Mamo ослобођење и уједињење. 

Сви ми, којн смо не само очевидци билн негб 
и активно учествовали у догађајнма 1918 године, 
у оппј срећи и заносу који ннје плод моменталног 
ентузиазма, него резултат стогодишн.ег пожртво- 
ваног рада паших најсветлијих умова и нанора 
национално просвећеног народа — болно чинимо 
комиарацнје између ирошлостн и садашњости и 
ожалошћени констатујемо како je бнло располо- 
жс11)С јучс, a како je стање данас у реализованој 
народној држапи. 

Краљевска влада у својој декларацији увера- 
вала нас je, да je sa југословенску идеодогију, да 
he строго спроводити начела државног н аародног 
јединства. Чланови Крал.енске владе на јавним 
зборовима такмиче се ко he умети бол.е и јаче да 
подвуче приврженост југословенској идеблогији, 
a на терену ее води политика која je у пуној опре- 
mi са основним принципкма југословенске поли- 
тпке. 

Уместо нраис истинске југословенске полити- 
ке, Краљевска влада на терену проводи политику 
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из 1927 28 године која je у Војводини сматрана 
као најреакционарнији режии, који je и довео до 
жалосних догађаја 1928 године. 

Војводина се и данас са гнупшњеи ceha тога 
режима, нечувеног политичког протекционизма, у 
коме су чак и пациоиалпи иптсреси бачени na иа- 
зар политичког погађања. 1Јушило се све ono што 
се од Уједињења градило, и прогаљали су се људи 
са најлепшом националном прошлошћу. Они л^уди, 
који су 1927/28 године иодржавали тај реакцио- 
нарни режим a 1У32 састављали и растуривали чу- 
вене војвођанске пунктације, DOHOBO су на поли- 
тичкој арени, II>IIX влада фаворизује у Војводини, 
поставља их за цосиоце своје политике и ]ош on 
хтела да joj јавност верује, да lie се са њима оства- 
рити југословенска унитаристичка политика. 

Ja сам, господо Ефодни иосланицн, две опсе- 
жнс интерпелације уиутио г. Претседнику Владе 
И г. Министру унутрашњих послова, у који.ма сам, 
изношењем и набрајањем к(Јнкретних чињеница, 
ДОкументовао каквим иезаконитим средствима и 
четодама, каквим насиљем се влада и управља 
Данас у Војводини. (Одобравање на левици.) 

Ja ћу цапоменутв само толико, да je услед 
учесталих жалби приликом општинасих избора у 
^ојводини, највећи административни сул, управни 
СУД, донео одлуку у којој каже, да je суд утврдио 
Да je донста постојало (1)алсификовање изборних 
резутата. 

Господо, то je најбоља сведоџба како се тамо 
радило и ради, али ja hy o томе говорити подроб- 
није у ресору Министарства унутрашњих послова, 
и онда ћете имати прилике да чујете и конкретне 
податке, из којих ћете се уверити, да се народ 
мора бунити ради оваквих ствари. 

Насупрот овој и оваквој политици гра1)анство 
У Војводинн тражи да Краљевска влада има једну 
одређену политичку линију са јасним поглодима 
"a најважнија пнтања нашег унутрашњег живота, 
Да консеквентно и искрено и поштено спроводи у 
Дело мисао југославенског народног и државног 
јсдинства, истинску југословенску политику пуну 
Разумевања и зблилссња свих племена, политику 
широких самоуправа са пуном слободом и равно- 
"I'aBHoiul^ свих грађана, безразлике вере и на- 
Родиости, a поврх свега законитост, једпаку при- 
иену закона на све и свакога. 

Господо, најважпије питање наше унутрашње 
Управе, — a то je и камен спотицања наше по- 
ЛИтике BCII 18 годииа, — то je питање децентра- 
лизације пу.тем деконцситрације власти и форми- 
Рање широких народних самоуправа. Ja, господо, 
чошто сам се прнјавпо за реч код Министарства 
Унутрамт.их послова, o томе питању говорићу та- 
Мо опширније, зато што овде хоћу да се више за- 
бавим привредном политиком Краљевске владе. 

11с11ачслност, недоследност, и неискреност није 
карактеристика само нашег политичког живота, 
""адолази до изражаја и у економско-финаиси- 
Исом животу п ствара нарочито незадовољство у 
Војводини. " 

Крал>евска влада мора ииати одрс^оиу ека- 
номску политичку линију, израђен економски про- 
гРам, a то je: да се nama целокупна економска 
и културпа политика мора управити правцем подп- 
saita пољопривреде и помагања села, водећи \ул- 
чуна нарочито o ситном земљораднику, o малом 
човеку. 1 Јољоприврсда je средиште нашег свеукуп- 
"ог приврсдног живота, као што je село основа 

економског живота нације, ноијтесушиво врело под- 
мла1)ивања националне енергије и баш зато пома- 
гање пољопривреде и сељака није сталешка ствар, 
исго основни државни поступак, велики национал- 
ни задатак, на коме морамо сарађивати сви без 
разлике. 

Стање сељака je тсшко и у економском, a још 
више у културном поглоду. Он je дапас дошаи до 
сазнања, да држава o љему врло слабо или нимало 
ие иоди рачуна, те je р.и\м,1.ива И Оарав>Д,аца odja- 
зан да би то стаље могло изазвати нежељене по- 
ремећаје, чије би последице и у привредном и у 
социјалном животу наше земље могле бити ката- 
ст|П)фалне. Сељак je, за време ратова и сада при- 
ликом етраховите привредне кризе, која га je 8 
година измучила, na још и данас тешко прити- 
скује, стојички и са, у историји народа, безпри- 
мерном љубављу и пожртвовањем надчовечанске 
жртве подносио, давао више него што je од њега 
тражено, a много више пего што je могао дати, 
и баш зато са правом тражи, да се већ јелном 
схвати његово тешко стање, да се покаже и до- 
каже пупо разумевање за његову праведну ствар, 
те да му и држава и сви ми укажемо ону помоћ, 
коју je он несумњиво и заслужио, a која му се 
и може указати без нарочитих жрвата. 

Господо народни посланици, ja признајем, да 
ja нисам сељачки син. Moj отац je био лекар, један 
деда судија, други бележник, прадеде адвокати, 
еиешгеници итд., али сам васпитан у кући и око- 
лини која je сељака волела и поштовала, имала 
мпого националне свести и осећаја за социјалну 
правду, што су иначе одлике већиие старих војво- 
1)анских интелектуалаца. Наши очеви и дедови су 
одржавали најпријатељскије везе, могао бих рећи 
иатријархалне одпосе са сељацима. Сељаци су до- 
лазили код њих на саветовање у свима њиховим 
најинтимнијим стварима, и они су им давали савете 
свагда поштено и no своме најбољем уверењу, оба- 
вештавајуКи их увек o актуелним полнтичкнм, еко- 
ноиским u здравствешш питањима. To, да стари 
војВођански ннтелектх алци овај интимпи од- 
noc ca сед>аком искористе у своје личне, нарочито 
материјалне интересе, није се могло ни замислити. 
Сељак у очима наших старих није био објекат за 
искоришКавање, него штићеник и пријатељ коме 
треба надокнадитионо што му je од природе или 
услед слабог старања туђинске државе недоста- 
јало. И што je војвођански сељак, нарочито срп- 
ски део, иатеријално иапред.^вао, култуоно просве- 
hen био, a нарочито што се у старим сељачким 
доиовима очувао необично висок морал није се 
губила пационалпа свест под најтежим туИинским 
притиском, заслуга je старе војво1)анске интелиген- 
ције, благодарећи оном лепом односу који je по- 
стојао из.међу интелектуалаца и сељака, a који 
je базирао свагда na искреном поштовању и 
љубави. 

Млади интелектуалц« у Војводини су проду- 
/кили дело изгра1)ивања те пријатељске основе, 
чиме миого помажу складиом националном, еко- 
номеком и социјалпом раду у тој покрајипи. 

Ja сам, господо, од мојих предака наследио 
ne caMO оинове и унуке оних сељака који су у 
нашу кућу долазнли већ и моје претке бирали за 
ндродне iidC.iainiKe Сомбора, него и љубав и по- 
ипоиаи.е iijieMa сељацима. И што данас 1раж11м 
киакву иреоријентацију наше привредне поли- 
тике, то иије зато што ми je то моментално пало 

11» 
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у памет, него што то тако осећам, што сам се са- 
живео са тегобалш тога народа и што сам, као ин- 
телектуалац који прати прилике у сграним држа- 
вама и правилно гледа на проблеме наше земље, 
уверен, да je у нашој земљи једина могућа" и 
оправдаиа привредна политика: иомагање пољо- 
привреде и сељака. (Одооравање на левици и по- 
вици: Тако je!). 

Господо, неколико колега који су седели са 
мном и у пређашњој Скупштини од 1931—1935 го- 
дшне, сетиће се, да je први мој говор, који сам у 
клубу народних посланика одржао, био упозорење 
надлежних на тешко стање свљака у коме су се они 
налазили у Војводини и осталим крајевима земље. 
Сетиће се, господо, да сам изнео, да се свако- 
дневно no 30—40 сељачких имаша у Војводини на 
дражби продавало и купци »ису сељацн, него 
банке и велика индустријска предузећа која су 
била примарана да за намирење својих потражи- 
вањавања купују та имања. Сетићете се, господо, 
да смо ми онда већ тражили, да се обуставе све 
принудне мере против сељака, тражили смо и снижа- 
вање каматнесгопе a нарочито порезена зем.г.у, зем- 
љарину. И 1931 године поднели смо већ законскн 
предлог, који сам ja онда израдио и који су пот- 
писали и r. Претседник Народне скупштине Ћирић, 
и г. г. Гавриловић и Милован Лазаревић, др. Крафт 
и други народни посланици. После тога je усле- 
дило снижавање земљариие за 30% и обустава 
свих прицудних мера против сељака, и то je била 
прва уредба o раздужењу земљорадмика. Али, на- 
жалост, господо, после се све мање и мање разу- 
мевања показивало према тој ствари и није се свр- 
шило оно што се тражило. Са земљарином се кр- 
парило, час се дало 20% попуста, час се и то пове- 
ћало, na се после дало 30%, али се није присту- 
пило најважнијем питању које смо ми тражили, a 
то je, господо, корекција катастарског чистог при- 
хода као основе за утврђивање земљариле. 

Појавила се друга, rpeha, четврта, пета па и 
шеста, после седма и осма уредба o регулнсању 
земљорадничких дугова, али o томе hy мало после 
да говорим. 

AKO се послужимо статистиком и мало анали- 
шемо те статисгичке податке, ми ћемо се увврити, 
да нас он« не.миновно упућују на другу здраву 
аграрну политику, која ће се базирати на старању 
и помагању ситног поседника, малог човека. 

У нашој землм има око 15 милиоиа станов- 
ника, од којих 4/5, дакле близу 12 милиона, живе 
непосредно од пољопривреде као главног зани- 
мања, a у државној и самоуправној служби има 
око милион 500 хиљада душа. Значи, од продук- 
тивно запосленог становинттва 80% живи од зем- 
љорадње, a од осгатка више од 10% цргги свој 
доходак посредним иутсм, опег всКииом из зем- 
љорадње, тако да, које непосредно које посредно, 
90% становништва живи претежно од пољопри- 
вреде, 90% доходка стаиовништва, у земљи ззвкси 
од пољопривреде и њеног стања. 

Подела земл^е no појединим сеоским газдин- 
ствима je директно очајна, и доказује у каквом 
сиромаштву и беди живи наше сел>аштво. Ha 100 
хектара зиратне земље у нашој држави живи 120 
душа, док у Румунији 97, у Mal'japcKOJ 72 итд. Код 
нас дакле, релативно најмање земље долази про- 
сечно на једну сељачку породицу. Више од једне 
половине наших пољопривредних газдинства (по- 
родица) имају испод 3 хектара зиратне земље. Ка- 
да се има у виду још чињеница, да близу 20% се- 

оског становништва пема нимало земље, да je 
прираштај становииштва на селу код зеиљорадг 
ника несразмерно веКи но код осталих сталежа, 
значи, да ће они којима je поверена управа земље 
имати да воде рачуна o томе, да се површина обра- 
диве земље мора повећати, да се мора коригирати 
несоцијална расподела земље ме1)у сеоским ста- 
новништвом и да je неопходно потребно повећати 
принос сеоских газдинства путем повећања цена 
пољопривредиих продуката, унапређењем сточар- 
ства, повртарства, воћарства, млекарства итд. 

Оскудица у стоци и пољоаривредном алату je 
невероватно велика, и, нажалост, та je оскудица у 
толико већа, уколико je иосед земљорадннка ма- 
ibii. За време тешке пољопривредне кризе сељак 
je помало распродавао прво ситнију a после и 
крупнију стоку, да би се издржавао и илатио по- 
резу. 4есто га je пута пореска власт ослободила 
те бриге, продавши му на дражби стоку у бес- 
цење. Услед продаје сгоке оиао je и жетвени при- 
нос, јер, ако се земља не обра1)ује како треба и 
на време прописно не гшђубри, указује се много 
мањи род на лоше обрађсној земл>И. Сем тога, 
недовољна организација ветеринарске службе, 
скупи серуми и остали лекови доводе до великог 
свакогодишњег губитка стоке, a нарочито свиља и 
живине, тако да no статистичким подацима вред- 
ност угинуле стоке, свиња и живине износи 1 ми- 
лијарду годишње што заисга не би морало бити. 

Оскудица у пољопривредним справама je не- 
вероватна. Наша национална срамога je, да се у 
неким деловима земље још и данас оорађује ра- 
лом, a да и не говорим o тањирачи, ексирпатору, 
сејаћим машинама, тријерима итд. који су у се- 
љачким газдинствима скоро непознати, a на запа- 
ду се не може ни замислити ни најмања еконо- 
мија без ових справа. Употреба вештачког ђубре- 
та, које данас у свима модерним газдинствима по- 
висује жетвени принос у огромној мери — поста- 
ла je насушни хлеб сваког сељака, док je код нас 
за нашег сељака то једна неостварива жеља. Пољ- 
ска држава je саградила државну творницу ве- 
штачког ђубрета и даје га сељаку no цени кошта- 
ња. У Југославији пак оно je толико скупо, да га 
само велики богаташи могу употребљавати. 

Логично je дакле, да наша економска поли- 
тика мора бити уиућена правцем аграрног протек- 
ционизма, јачањем, унапреЈЈењем наше заостале и 
оскудне привреде, нашег сељака, који земљу обра- 
i)yje и храни 90% нашег становништва. 

Ja морам нагласити, господо народни посла- 
ници, да ja нисам начелни противник наше инду- 
стрије, na чак сматрам да je потребно подизати и 
унапре!)ивати нашу домаћу, националну индустри- 
ју, у колико служи интереснма земаљске одбране, 
iipepal)yje наше пољоиривредне сировине, запо- 
слује онај вишак градске и сеоске сиротиље који 
се .не може употребити за пољопривреду, и даје 
леп приход фискусу. Али сам највећи противник 
онога индустриског протекционизма, који je већ 
годинама завладао и данас нарочито цвета, јер 
се тиме ствара експлоататорска индустрија, која 
егзистира само благодарећи беспримерним ви- 
соким царинама, и која у ствари није ништа дру- 
ro него организована иљачка земљорадника. (Пље- 
скање на левици). Нарочито ми Војвођани са пра- 
вом се буиимо против тога, што се страним фир- 
мама, које под видом југо овај-онај или са звуч- 
ним српским и хрватским na и словеначким име- 
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нима састављеним управиим ii падзорним одбо- 
рима, улазе у нашу земљу, иружају огромпе погод- 
ности na штету фискуса a специјално на штету 
земљорадничког  сталежа.  (ПлЈескање  на  левици). 

Ми се противимо стварању индусгрије која 
жели да буде паразитска на рачун других грана 
111)11вреде) и која у ствари живи од експлоатације 
широких народних слојева. (Пљескање). 

Досадашњу политику индустријског протек- 
ционизма je сељак тешким парама и неоцењеним 
жртвама платио, и он одбија да и далзе плаћа те 
рачуне. Војво^анском сељаку, a држим и осталим 
крајевима, дојадило je, да се под видом дизања 
индустрије дозвољава страним капиталистима да 
нз иноземства увезу демонтиране, старе расходо- 
ване машине, да се са њима подижу овде „модерне 
фабрике". To старо гвожђе у нашој земљи произ- 
иађало je најгору робу, јер зна се какав може бити 
чродукат, када се старо гвожђе преради, a како 
je држава претераном царином те продукте зашти- 
тила, сељак je морао да их плаћа баснословном 
свотом. И тако, благодарећи тој индустријској за- 
штитној политици, сељак je морао овде произве- 
Дену најгору робу да купује no много скупљој 
Цсни, но што се та иста роба у иноземству проду- 
Цирала, са најмодернијим стројевима и солидном 
израдом. Није ни чудо што услед уметног поску- 
пљивања пољопривредног алата земљорадник 
уопште није могао куповати потребни му фундус 
инструктус, или ако je тешком муком набавио не- 
што, то je толико лоше и скупо, да je више штете 
но користи имао. 

И, господо народни посланици, најжалосније 
je то, да се оваква привредна политика водила и 
води у времену најтеже економске кризе, и ни- 
коме од меродавннх није пало у памет, нико није 
Подигао свој глас, да тога сиромашног земљорал- 
ника треба ишчупати из канџе несавесних и безду- 
шних експлоататора, него je још дозволило или 
барем равнодушно посматра, како ти народни па- 
разити стварају картеле, да бц још и са међусоб- 
ним уговорима повишеним ценама исисалн и по- 
следњу кап крви, јавним дажбинама преоптереће- 
Вом и од посла и рада изнуреном сељаку, за чију 
сУДбину већ нико више озбиљно не брино. (Пл.е- 
скање на левици). 

A да видите шта дају држави ти картслисанн 
велики индустријалци, који при тражењу концс- 
сије тако слаткоречиво умеју да прикажу мздлеж- 
нима велике користи, које he њихово предузеће 
пружити држави и народу, a када отпочиу са ра- 
Дом, колико убедљиво уверавају Министра (|)инан- 
сија, да раде са губитком и да само из алтруизма 
0Државају своје предузеће! Ja сам пре неколнко 
година, као члам Финансијског одбора, у седница- 
ма анализирао билансе више од 30 индустријских 
ахцнпарских друштава у земл^и, основаних већи- 
ном страним капиталима, и цифрама показао, да 
СУ све билансе лажне, пребацивши Министру фи- 
нансија, што његови органи не преиспитају ио- 
Датке, на основу којих су биланси састављени, jeji 
када би то чинили, огромне милионе легалног прп- 
хода би убрали у корист државне касе. Ja сам 
тада конкретним случајевима и предоченим ориги- 
налним билансима документовао, a ни дапас сс TO 
стање није изменило, да je једно страно предузеће 
основало акционарско друштво у нашој земљи са 
^аииталом од 5,000.000 дииара, no билансу инве- 
СТирало je преко 106,500.000 дииара, на рачун ду- 

жпика исказана je свота од 107,347.000 динара, a 
чиста добит у своти 22.667 дииара, тако да je др- 
жавни ерар добио укупно 2.266 динара односио 
no мииималном ставу 1"/,,,, — 5.000 динара. Ja вас 
питам, господо, има ли нормалног човека у земл.и, 
који he поверовати, да акционарско друштво са 
главницом од 5,000.000 динара и инвестицијом од 
преко 100,000.000 заради укупно 22.667 динара ro- 
дтиње?! Има, господо! Референт у Министарству 
финансија поверовао je! A да je узео у руку олов- 
ку лако би израчунао, да издаци на проценат, ка- 
мату, прелазе 20,000.000 динара; код стања веров- 
иика од 107,000.000 динара значи 20% на добивене 
кредите итд. To предузеће није никада платило 
дивиденде, али зато прави власници сматрају да 
je веома лукративно. И таквих случајева има сто- 
тину, a држава губи годишње тешке милионе ус- 
лед мањкавог надзора биланса тих предузећа, када 
би се проконтролисале трговачке књиге тих пре- 
дузећа и то како оне које се воде за јавност, тако 
и оне за интерну употребу, када би се прегледала 
коресподенција и рачуни, нарочито они који се 
примају и шаљ>у подузећима истог концерна у 
иностранству, магазинске књиге итд., утврдило би 
се, да се недозвољеним начином шаљу у ицрзем- 
ство огромне nape. 

To богатство, које се разним књиговодственим 
маиипулацијама прокриумчари у иностранство, 
два пута je већа од целокупног државног прихода 
од земљарине на коју се 80% нашег становништва 
жали. Од 985 индстриских и трговачких преду- 
зећа 304 су инострана — a више од 6 милијарди 
износи инострани капитал уложен у подузећа, a 
што прима држава од свих тих и домаћих акцио- 
нарских друштва заједно? 190 милиона, даклс 
више од 1/3 земљарине, коју углавном плаћа онај 
најбедиији земљорадник. (Један глас са левице: 
Мање од службеничког пореза.) 

Ja, господо, не бих желео, да се спречава ула- 
зак стварног капитала у земљу, ja знам, да смо 
ми земља оскудна капиталом, и да још нишо 
успели да прикупи.мо толико капитала, колико je 
потребно. да се задовољи привредна предузимљи- 
вост. Потребно je дакле, да се овај мањак попуни 
увозом страног капитала, тим више, јер je наш ка- 
питал у земљи невероватно инертан. Код нас кон- 
цепција богатих људи, част изузецима, састоји се 
у томе, да саграде или купе у Београду или За- 
гребу 4-спратну или 5-спратну кућу, na да сваког 
кварта или евентуално сваког првогумесецу \Ск'\л 
од кирајџије закупнии\ и не-милосрдно најурс 
онога, који на време не плати целу кирију. Kao 
што рекох, стран капитал нам je потребан, али се 
не сме дозволити, да raj страни камитал експлоа- 
тише наше становништво и материјално и здрав- 
ствено, a морам замерити и надлежним оргагнима, 
што не воде довољно рачуна o раду тога страиог 
капитала, и не контролишу његову зараду, причи- 
њавајући тиме огромие штете државиом ерару. He 
МОже страии каиигал уживати у нашој ЗвМЉИ НИ- 
какве посебис привилегије, јер ми нисмо ничија 
колонија, него има поштено да плаги оно што je 
no закону дужан да плати, a ако би избегавао за- 
KoiicKo upornice има се најстрожије казнити, без 
обзира на то да ли припада савезничкој, пријатељ- 
ској или непријатељској држави. (Пл>ескање и no- 
впци na левици: Тако je!) Ja бих, господо, овом 
приликом предложио, да се и све издате концеспјс 
ревидирају.   Привредне   н   социјалне   прилике у 
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сисгу ce мењају, и када модерн;: праииа иаука, у 
тпсрссу социЈалис праидс, ДОвВОЉава иовроду 
сгечених права гра1)ана у аемљи, mru сс код нас 
уислико пракгикује, оправдано je, да и издачс 
коицеснјс буду рсвидираис, ако су иостале неса- 
врс.мснс ii uncTUc no ОИШТе интсрссе. Фраицзска 
111)авна иаука je већ одаашо ирихватила „теорију 
непредвид.Ђивости", na ју je чак и озаконила. Ilu- 
треоио 6и оили да и ми закоиски.м путсм омогу- 
luiMo ревизију непредвиђених и ничим иеоправ- 
дани.ч великих зарада, које иду свагда на терет 
nauier нациоиалног дохотка. 

Када већ говорим o страном Kaiuna.iv у зем MI, 
доаволите ми, да ce осврнем на једну ружну по- 
јаву, коју  сам само код нас и  изузстно у неким 
MaibiiM   државама   иримешо.   Кадгод  ce   оснује  у 
дршави страннм каииталим акциоиарско друштво, 
a псги je случај  и код већ постојећих друшгава, 
ви bere чнтати, да ce чланови управног одбора та 
и ги активни и бивши Мииистри, истакнуги поли- 
тичари,   професори   унвсрзитета,   рођаци   нли   ин- 
niMiin ирнјател.и и.ихови. I>ii зиате, да ce за члан- 
ство управног одбора бирају у  ирвом  реду  они, 
који имају већи број  акциЈа, a загим стручњаци 
KOJU ће својом спремам и  стручни.м зиањем уче- 
ствовати у раду иодузећа, a за чладове надзорног 
одбора   ианајвише   трговачки   образовани   д>уди, 
кији добро познају књиговодство и биланоирање. 
И баш зато, ви here ce зачудиги, иткуда у управ- 
ном и надзорним одбору људи, који нити познају 
ту грану индустрије, нити су икада иоказивали ин- 
тересовање за   н>у,   ниги   имају   какоеу   стручну 
сирему,  na  чак  нису  ни  материјално  заинтересо- 
вани у том подузећу. И стварно je тако, да ce би- 
рају људи који нити су акционари нити ce распо- 
знају у  roj индустрији, али имају добрих веза и 
јзког угицаја, и, нажалост; такви људи ce и на- 
лазе.  Такав један  члан  управног  одбора  жма  да 
прода своје име подузећу, да би ce пред власти.ма 
доказао нациопални карактер подузећа, и после не 
само да потиисује билансу онако како му дирек- 
тор, Beliiniu.M сгранац, предочи, већ и врши свс ОВ6 
интсрвенцијс, које  од   њега   захтевају   власници 
акција. ()н мора да интервенише код фииансијских 
власти, да ce биланс прими онако како je сасгаи- 
л,еи и потписан; он мора да посредује код ад.ми- 
нистративних власти, да ce продужи боравак и до- 
зволи рад оним миогобројним страицима, који су 
у  предузећу запослени  на  штету  нашег  дрмаћег 
радииштва, na чак и да изради nacoui, н то за 2-i 
сата, за госпођу дирвктч^жу, ако иде у Пешту да 
би набаиила ссби тоалете (Одобравап.е на левици). 
11 :и члаиови управе добнјају 2, 3 na и 10.000 ди- 
napa i4);uiiiiibc, a кадгод И мсссчно, и за ту своту 
ce  продају странцима, вршећи један и незаконит 
и понижавајуЈш ПООао, na ОГрСМНу штсту цолс na- 
ционалне  привреде, и на срампту namer плсмопа. 
(Бурно одобравањс na левици). 

И док ce дизању наше индусртије, чак n one 
која нам je črpana и чисто сксплоататорска, посве- 
Кпвало и посвећује карочита пажња и делв сва по- 
годовања, да видите, господо народни посланици, 
колико je заборављено и занемарено било село, 
колико пажње ce поклањало нашем сељаку и како 
je мало разумевања и данас за његдве оправдане 
тужбе и тегобе. За читав сел>ачки сталеж, аа сва- 
ког сел.ака, цеитралио je пптап.с: Rncnna дажбина 
које он плаћа, a друго; Уновчење пол>опривредних 
продуката, и rpehe: уређење кредитних прилика. 
Ta три питања желп on да му држава аравично 

реши и на тај начин омогући најскромппју егзи- 
стенцију у ЊСГОВОЈ тсткој n мучној борби за 
живот. 

И, ако ce сви сложите са мном, да je овај зах- 
тев заиста оправдан, ви here у даљем излагању 
видетп, колико ce иало води рачуна o овим иако 
пајминималнијим жел>ама n захтсвпма. 

Порески облик зомл.арине, како je у нашој 
земљи уведен, учинио ic ову врсту пореза иајие- 
праведнијим и најтежим. Ви знате, да ce земл>ари- 
на плаћа са 10% од катастарског чистог прихода, 
и тако израчуната свота мора сс у сваком случају 
платити, без обзира да ли je стварно бпло рода и 
да ли je и како je тај род уновчен. Сви сталсжи у 
земл>и, сва подузећа у држави исказују и прпјав- 
љују сваке године чист доходак n чист приход 
свога подузећа, рада, и no величини тог стварног 
дохотка утвр1)\је ce пореза, која ce плаћа установ- 
љеним постотком чистог прихода. Једино селзака 
не пита ннко колико.му je родило, да ли му je 
уопште што родило. Он ce терети оним порезом, 
који му порески чиновник израчуна no имагинар- 
ном катастралном приходу, и мора га платити чак 
и онда, ако нема никаквог прихода — дакле макар 
и из главничног иметка. (Одобравање на левици). 

Да видите, господо, како и на који начин je 
нзрачунат тај катастрални чисти приход на се- 
љачка имања. 

Израчунавање катастралног прихода вршено 
je 1928 године, онда, када je цена житу била 280 
до 284■динара .а кукурузу 160 до 165 динара no 
метричној центи. И на тој бази израчунати ката- 
стрални чисти приход служио je као основа за пла- 
haite порезе кроз свих протеклих девет година, 
na служи још и данас. (Један глас са левице: To je 
дело "Мпппстра Летице — Један глас са деснице: 
Не његово, riero Шећерова!). 

Забадава смо доказивали r. Министру финан- 
сија да су цене од 1928 године знатно измењене, да 
су пале на половицу ондашње вредности; узалудно 
су стизале тужбе сељака, да ce катастарски чист 
приход прилагоди стварним пијачним ценама, јер 
нису у стању да плаћају на потпуно кривој основи 
израчунати порез, — сви Министри финансија су 
ce оглушили пред овим оправданим захтевима се- 
љака, и он je, кроз 8' година најтеже ползопри- 
вредне кризе, морао плаћати земљарину израчу- 
пату no највишој цени, још за време највеНег при- 
вредног просперитета. 

Истина je, да им ce покадгод провукао медени 
конац испред уста, и 1932 године je земл>арина 
снижена за 20%, али само за једну годину, a лане 
и ове године je учињен попуст 33%, међутим, све 
су то само мрвице милостињс које сељаку не тре- 
бају. Сељаци, нарочито они у Војводини који пла- 
l"iajy У-г целокупне зсмљарине, траже праведно ре- 
шење свога пајоправданпјег закопа, a то je: корек- 
ција катастарског чистог прихода у томе смислу, 
да ce исти израчуна на бази стварних пијачних 
цена жита и кукуруза, и да ce престане једном 
оперисатн са потпуно пепстшштим подацима, као 
да ce ради o љеговом систематском ynponamlin- 
вању. 

Господо, ja сам имао прилике да прегледам 
она израчунавања o којима су господа овде гово- 
рила, п која су 1928 године служила као оспов за 
утвр1;ивање тог произвољног коефипиента. Ja сам 
ce згрануо каДа сам видео, шта ce том бедном Ce- 
љаку нарачунало као приход. Ja liy вам напомену- 
ТИ само једну ствар,   да ce уверите   колико je не- 
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праведно и противно свима економским принципи- 
ма утврђен тај чисти приход. Ha пример, узело се 
као чист приход од земље противвредност не само 
жита и кукуруза no абнормално високој цени, већ 
и сламе и кукурузовине, или како се у Србији каже 
nmiiie и тулузине, и то у јако високој своти. Види 
сс да су та израчунавања вршнлн порески чииов- 
ници, који нису знали или нису хтели знати то, да 
ни један сељак нема прихода од сламе и кукуру- 
зовине, пошто их не продаје, јер ако би то чинио 
никакова дохотка не би имао од земље. Onime je 
познато, само финансиске власти неће то да знају, 
да неђубрена земља не даје ни рода. 

Па, господо, још нешто. Да видите колико 
нескрупулозно и несавесно се поступало са уби- 
рањем ове порезе. У државном буџету се стално 
убршћује свота од -456 милиона динара, која he 
се из земл:>арине наплатити. Међутим, стварно се 
ваплаћивало 600 милиона na чак и близу 700 ми- 
лиона динара директне државне порезе. Ла нисам 
рад да се o оваквом поступку, уперено.м против 
земљорадничког сталежа, a нарочито против зе- 
мљорадника из Војводине, изражавам, него, кон- 
статујући ову чињеницу, препуштам вама да свој 
суд изречете. Ти поступци могу још више да об- 
јасне зашто je завладало у Војводини онако ве- 
лико огорчење и пауперизација становништва. 

Пре неког времена, г. Министар финансија je 
тврдио, да je земл.арина са данашњим поиустом 
од 30% у потпуној сразмери са предратним one- 
резован>ем, јер ако се предратна пореза на земл.у 
У своти 20 круна no катастарском јутру, што зна- 
ЧИ 20 динара," помножи са 12 као коефициентом 
златног паритета, добићемо своту од 240 динара, 
Дакле више него колико износи земљарина данас 
У Војводини. 

Пре свега правити компарације у погледу зе- 
Мљарине на бази златног паритета, потпуно je 
""ipeuiHa ствар, јер, нити златно важење односно 
Домаћа валута има само no себи утицаја на ценс 
жита и кукуруза у земљи, пошто je могуће да и 
11()ред највише курсне вредности домаис монете 
Жито и кукуруз буде јефтиније или скупље, јер се 
Цсне формирају no понуди и тражњи, a много за- 
висе од заштитних царина и преференцијала, нити 
сељак плаћа порезу у злату, нити можс да се no- 
^Рије у Цириху онда када му курс одговара, него 
плаћа оним житом и кукурузом што м\г je на зе- 
м''Ц родило, и баш зато je за љега једино меро- 
Давна ona количипа, коју има да преда државп 
Или самоуправпим телима за подмирење порезе. 
Па пошто je сељак npe рата плаћао озоју порезу 
са 100 кг жита, a данас je плаћа са 200 и 250 кг, 
значи да je земљарина два пута већа но npc pari. 
Осим тога нетачно je, да je земл>ар1ша износила20 
круна, него je истима, да je била 10 до 12 круна no 
катастарском јутру. 

Сељак у Војводини oceha да се пемплосрдно 
чоступило према њему онда када je 192S године 
Утврђен нови катастарски приход na raj мачип, 
IHTO je стари катастарски чист приход претвореп 
У динаре и иножен са 34. Зашто са 34? Какав je 
разлог постојао за утврђивање ове цифре коју on 
назива фијакерским бројем. 

Девет година сс mna nam стл.ак, зашто i'a 
герете неправедно са пмагиппрапим цифрама, и 
Иесто да добије одговора на то пптаи.с иесто да 
ИУ се пружи оправдање за ову рачуницу њему 
Сс продаје стока, кољ и кпла, na често и јастук 

испод главе за наплату землЈарине, која код мало 
лошијег рода премаша приход земље и наплаћује 
се из иметка. Крајње je време, да се узме у оз- 
биљно расматрање безброј поднешених предлога, 
и да се једпом установи стварни катастарски при- 
ход, који he послужити као праведна основа зг 
утврђивање земљарине. Плаћати порез на нештс 
што не постоји,-узимати ra не из прихода него из 
пметка je врло лоша финансијска политика, и ona 
доводи до пуног пауперизирања најмоћнијег ста- 
лежа и ствара безброј бескућника и пролетера. 

Али пошто се из важних фискалних разлога 
није могла снизити земљарина на праведну осно- 
ву a помислите, шта би значило у буџету од 11 ми- 
лнјарди, у коме има толико непотребних и изли- 
шних издатака, снизити једну партију прихода са 
150 милиона динара, дакле, са један и no на сто 
целог буџета! Учинило би се сељаку нешто више 
но што je он очекивао и желео. У очинском старању 
за напрсдак сељака, ради побољшања цена пољо- 
привредних продуката створена je полудржавна ин- 
ституција Привилеговано друштво за извоз пољо- 
прнвредних продуката, кратко названо „Призад". 

И наивни сел>аци су веровали, да ће им ова 
установа, под пуном државном контролом, помо- 
ћи, да no повољнијим ценама продаду своје npo- 
изводе. Међутим, шта се дешава? „Призад" став- 
ља такве услове за откуп жита и кукуруза — пуна 
гаранција за прописани квалитет, који се потвр- 
hvje na један компликован и за сељака непристу- 
пачан начип; гаранција до места одређивања евен- 
тулно и преко државне'границе итд. — да je се- 
л>ацима опемогућено директно пословање са 
„Призадом". Сељаци су се ускоро разочарали јер 
су видети да je ова установа најмање због њих 
створена, тако да je једва два до три na сто се- 
љака непосредно „Призаду" продало жито, остали 
и далзе продају трговцу онда када je најнижа 
цена, тако да no „Призаду" објављене цене кори- 
сте не сељаку, него трговцу. 

Своједобно су велике западне силе, да би no- 
могле земљорадника и оспособиле га за потроша- 
ча индустријских артикала, утврдиле преференци- 
јале, које су исплаћивале извозничким државама 
као неки вишак uene за увезене пољопривредне 
артикле. И наша Влада je ca неким страним др- 
жавама: Чехословачком, Француском, Аустријом и 
Немачком склопила трговачке уговоре којима je 
осигуран преференцијал — награда за извезено 
жито и кукуруз, и то у милионским свотама. По 
памени тога преференцијала, требао je исти бити 
исплаћен сељаку који жито продуцира, јер je тај 
стварно П)ему и припадао и за њега био упућен. 
Међутим, „Призад" je те nape просто задржао за 
себе, a сел>ак ни динара не добија од тога. Када 
смо пак траи{или, да се своте од преференцијала 
употребе барем за снижавање землзарпис, о/иово- 
рено je, да се тнме покривају пређашши губитци 
„Призада"! Али ne само то, данас je „Призад" 
iMamm фактор у пашој извозној тр"говини, и то не 
у томе смислу, да проналази најболЈе пијаце за 
наше производе, и да упућује и контролише наш 
извоз, него ra сам обавЛ)а за свој рачун, na чак 
и кредит који je Крал>свска влада дала „Призаду" 
у 250 милпппа дипара употребљује „Призад" на 
трговину за свој рачун. 

Да видите сада, господо, како се тргује? Кад 
се закључи уговор v иностра^ству за продају nehe 
количине кукуруза^ онда' се просто забрани извоз 
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приватним трговцима или донесе уредба да се 
кукуруз може продавати само за слободне девизе, 
као mro je то био случај са уредбом донесеном 16 
дсцембра 1936 године, која и данас важи. Међу- 
тим, како хвала Богу, ове године имамо пуно ку- 
куруза за извоз, и пошто конкуренција не купује, 
„Призад" no јевтине nape набавља кукуруз у зе- 
мл>11 и продаје га no скупе новце- у иностранству. 
A mra бива ca диференцијом питаћете. To „При- 
зад" Mehe у uen, јер треба плаћати велику режију, 
покриватн губитке из старих несрећних послова, 
na и у државну касу no нешто уплатити. 

Не сме се дозволити да „Призад" обавља тр- 
говачке послове за свој рачун, без учешћа конку- 
ренције, приватне иницијативе, те да тако иско- 
ришћује свој привилегисани положај на утшрб 
опште народне привреде. 

Главни директор je врло паметан и окретан чо- 
век и, морам признати, да га поштујем и као чо- 
века чистих руку. Он je видео да се „Призад" мо- 
же одржати само тако, ако нешто даје државној 
каси, јер чим би он затражио да се за одржавање 
„Призада" уврсти ма и најман)а свота у буџету — 
без обзира на то да ли и колико „Призад" користи 
народној привреди, — та ставка би се брисала у 
државном буџету и „Призад" би се распустио. И 
зато je као вешт трговац начинио од „Призада" 
врло лукративно трговачко подузеће, које велике 
nape 3apahyje, a што све сел^ак плаћа то, што та 
институција ради директно противу интереса се- 
љака, зато нико у земљи не мари a окретност глав- 
ног директора „Призада" и огледа се баш у томе, 
што je он врло брзо схватио ситуацију, коју да- 
нашњи курс тражи, и да још никога у земљи није 
заболела глава од тога што je сељаку нанео штету, 
јер je то најнемоћнији и најзаборављенији сталеж 
у земљи. 

Дакле, „Призад", основан да служи интере- 
сима сељака, изоблично се баш у противну инсти- 
туцију. Требало je новим инструментом помоћи се- 
љаку. Све државе без разлике учиниле су врло Ko- 
pnena и ефикасна расположења, na смо се и ми 
морали угледати на стране државе, и тако je ство- 
рен Уред за контролу извоза стоке. Сељаци су би- 
ли пресрећни, кад већ ne могу no поволјНОј цени и 
условима да продају жито и кукуруз, што барем 
ће за стоку, свиње итд. добијати отсада високе 
цене, na ће ипак моћи платити огромне порезе. Са 
ииостранством су склопљени врло повољни угово- 
ри. Чехословачка, Аустрија и Немачка купују no 
врло високој цени нашесвиље и стоку. Диферен- 
ција између домаће цене и страних пијаца износи 
15.000 na чак и 20.000 динара no вагону. Богу хва- 
ла: „зора пуца, биће дана", само треба да добију 
од уреда извозници и сел.аци који су товили сви- 
ње гојили марву, моћи ће да извозе на боља тр- 
жишта, да продају no повољној цени. Али, шта се 
дешава? Kao из ведрог неба гром, одлука Уреда, 
да ће се контингенти делити'овако: 40?,, добијају 
трговци-извозпици. 40% задруге a 2Q% пронзво- 
1)ачи. Прво тешко разочарење, a одмах после тога 
и друго. Сељаци који су, вером у државну институ- 
цију, no свима nocTOJeiiiiM прописима товили сви- 
ње, забадава куме и моле за извозпицу, али je ne 
добијају, и поипп ca угојеним свип.ама не могу 
да чекају већ их морају продати одмах чим су 
зреле, onu продају своје свиње истоме ономе тр- 
говцу коме су их n npc продавади, na и no истој 
цепи као и досада. Разлика je само у томе, што 

тај трговац добије извозницу, носи свиње у ино- 
странство и на труду и муци сељака зарађује 
15.000 динара na и свих 20.000 динара no вагону. 

Сетите се, господо, да je око половице јану- 
ара у дневним листовима наше престонице објав- 
љена нотица удружења извозника, да се из стати- 
стике додељених контингената установило, да je 
miiiie од половице целокупног извоза свиња и го- 
веда за Чехословачку и Аустрију дошло на свега 
13 фирми и да je утврђено да су фирме Димитрије 
Марковић, Предовић, Херц Живко, Краус Е. и си- 
иови, Ђорђе Грбовић, Јосиф Фукс итд., зарађивали 
v једној години сваки од 500.000 до 3 милиона 
динара. 

И ова друга државна установа, организовапа 
под надзором Министарства, уместо да послужи 
сељаку због кога je створена, постаје у рукама 
бездушних спекуланата оруђе за стицање тешких 
милиона и опет на штету сељачког сталежа.У је- 
дап мах je изгледало као да они, којима je по- 
исрено да овом земљом управљају, осећају грижу 
савести видећи како под притиском тешке економ- 
ске кризе рапидно пропада сељачки сталеж и да 
ће ускоро велика већина сељака постати бескућни- 
ци које je лако завести ма на какав непромишљен 
корак' Показују интереса за најкрупнији проблем 
o коме читава јавност већ месецима дискутује и 
пише, a суседне су државе већ давно решиле тај 
проблем: a то je раздужење сељака. 20 априла 1932 
године појављује се прва уредба — за почетак са 
корисном садржином: обустављају се сва извр- 
шења и дражбе против сељака на сва потраживања 
сем на фискална и смањује се каматна стопа. 

У другој Уредби се већ ди^еренцирају разна 
потраживања; у трећој, четвртој и петој увађају 
се разне новине, измењују се и надопуњују до- 
садање уредбе. Са продужењем мораторијума ме- 
њају се отплатни планови и даље снижава камат- 
на стопа, a у шестој се већ чине расположења и 
v погледу отписа главнице. Али ове учестане уред- 
бе са разноликим изменама и допунама стварају 
збрку и неизвесност у кредитним односима, и јав- 
ност са великим иптересовањем очекује no влади 
др. СтојадиновиКа обећану уредбу која ће, како 
владина декларација вели, коначно решити ово 
питање no принципима индивидуалне заштите, и 
оживљењем народне привреде потпуио санирати 
тешко стање сел3ака. 6 октобра 1935 године no- 
јављује се Уредба али не само да не садржи ко- 
начно решење овога проблема, него се заборавило 
и na принцип иидивидуалне заштите. Убрзо се 
\тврдило да je ова Уредба више штетна но Ko- 
pnena и за сељака и за народну привреду и под 
притиском јавног мишљења, на наваљивање при- 
иредних организација и жалби кредитних уста- 
нова, na ваљда и услед честих интервенција no- 
литичких људи, после годину дана 29 септембра 
1936 године појавл>ује се и осма уредба o заштити 
землЈорадника. 

Господо народип посланицн, ja морам одмах 
да изјавим да je ова последља уредба једна од 
иајслабијпх и да je, барем у Војводини, — a др- 
асим да je исти случај и у осталим крајевима nanic 
землЈе, изазвала велико негодовање и незадо- 
вол.ство. 

Сматрам да je Крал.евска влада учинила вели- 
ку грешку mro нацрт, преддог за регулисање зе- 
ил>орадничких дугова, није изнела пред Народно 
претсгавништво. 
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Краљевска влада je сматрала да на осиову 
овлашћења које je добила од Народног претстав- 
ништва за доношење Уредбе ради .побол>шан>а 
привредних прилика у земљи, има права да уред- 
бом регулише  ово  важно  питање. 

Међутим господо, то je потпуно iforpeuiHO 
становиште. 

Пре свега, no чл. 25 Устава законодавну власт 
У Harnoj држави врши Краљ и Народно прсгстав- 
ништво. У Уставу није нигде речено да Народно 
претставништво може ту своју власт ма на кога 
пренети, a у чл. 81 Устава се вели да Крал:>евска 
влада може доносити Уредбе само за примеиу 
закона. 

Значи да je и делегирање власти на егзекутиву 
И.доношење ове Уредбе протууставно. 

Али, претпоставлЈајући да je Народно прет- 
ставнишгво као суверено тело имало права на 
пренос своје власти на егзекутиву, и у томе слу- 
чају je ова Уредба донесена непрописним путем, 
прво, јер и овлатћење Народног претставништва 
односи се са.мо на привредне мере хитне природе, 
међутим ова Уредба, када се на њој радило пуну 
годину дана, не може имати карактер хитне мере; 
ДРУго, mro се овлаштење дало Краљевској влади 
као целина, да донесе хитне .Уредбе, a као што 
пам je свнма познато ову уредбу je израдио и 
Донео Комитет Министара. Али да видимо како се 
овако примењивано овлаштење на крају извито- 
Перило! Пошто je у Уредби било много нејасности 
и празнине, одмах су овлаштени извесни Мини- 
стри да у надопуну Уредбе донесу Правилник. 
r'e улазеИи у то да je у томе Правилнику било 
много контрадикције и одредаба које нису биле 
У сагласности са Уредбом, пошто су се у вези са 
^редбом и Правилником изродила многа спорна 
питања, то je Краљевска влада објавила да no 
тим питањима аутентично даје тумачење Мини- 
стар правде. 

И, на крају крајева, као што видите Министар 
•фавде je постао законодавна власт у земљи, јер 
11Јегово тумачење je обавезно за све судове у зе- 
мл>и, и ако оно садржи често регулисање таквих 
Питања која се могу сматрати као „новум". Ово 
Нарочито истичем зато, јер се у последње време 
Често појављују такова аутентична тумачења која 
С? односе и на такова пнтања која нису ни Уред- 
бом ни Правилником регулисана, na су чак у више 
случајева противна интенцијама Kp. Владе као це- 
•1ине, која je стварно добила овлашћење за доно- 
шење Уредаба. Пошто je, дакле, КраЛ)евској влади 
читава година дана стојала na расположењу за 
Доношење те Уредбе, треба[ло je тако крупно пи- 
'"ЗЊе, које дубоко задире у интерссе нс само иај- 
многобројнијег сталежа него и целе националне 
привреде, ипак изнети пред легалне претстаћнике 
народа. 7 мосеци није сазивана Народна скупшти- 
Bai и да je за то време радила, Закон који би до- 
•je.ia, свакако би био бољи и прецизнији од Уред- 
'"■'• јер народни гтосланици у сталном контакту са 
нвродом, учествујући често активно у решавању 
Разних привредних питања и бавећи се интензив- 
1.") '»BUM питањем као најпрешнијом потребом сво- 
Јих бирача, a што су доказали и разним, врло са- 
весн() израђеним предлозима у дневним листовима, 

блиминисали би многе штетне и нејасне одред- 
бе и коригирали ои силне неправде n неправилно- 
Сти које се у овој Уредби појављуЈЈ 

Велика je штога, даље, nno се није користило 
и пскуство страних држава са сличном привред- 
ном структуром, које су то питање већ давно ре- 
mii.ie, и што нису преузете неке корисне одредбе 
које су са великом прецизношћ^ п ооазривошћу 
регулисале нзвесна јако компликована питања. 

Нажалост, овако имамо Уредоу која не задо- 
в()Л)ава никога, a заинтересовани трпе више штете 
пего користи. Не улазећи у кригику техничхе из- 
раде као и нсјасних и противуречнтих правних 
стилизација, и не критикујући многобројна отсту- 
iKiii>a од основног начеланегопссматрајући уредбу 
чисто са национално-економског и социјалног гле- 
дишта, морам нагласити, да je једна од највећих 
ррешака oee уредбе, што се, макар и парцијално, 
проглашује лзшеарна заштита, без обзира на имов- 
IIO стање и дужника н поверилаца. Велика je по- 
грешка, даље, шго се огромној прупи земљорад- 
ника ис указује никаква заштита, a, ca друге стра- 
нс, ставл>ају се под заштиту лица која немају ка- 
рактер сел>а'ка, ono се поппуно искључила свака 
држаниа помоћ н цео терет заштите се свалио на 
улагаче и акционаро приватних новчаних институ- 
imja, mro je овом уредбом потпуно онемогућен 
свакп будући кредит зе'млЈорадкика и што je њоме 
помињена велика социјална неправда. 

AKO je тачно то да je у шшулој економској 
кризи, која je 8 година пустошила нашу привред\, 
највише страдао сел.ак. јер су га биле две недаће: 
и светска пољопривредна криза и светска привре- 
диа депресија, — прва у виду разлике између про- 
дукционих трошкова и бруто прихода, a друга 
путем аутархије, — и, ако je тачно то: да соци- 
јално политички разлози захтевају да се у нашој 
зсмлл! најмногобројиијем сталежу који je страдао 
без мкакве своје криниие, укаже ефмкасна памоћ, 
— a држим да смо у томе сви сагласни — онда je 
ова Уредба проматила циљ, јер je скроз непра- 
вична и несоцијална. Где je ишло лако, без обзира 
je жртвован поверилац, где то није било лако, 
с устезањем се пружила помоћ дужнику. Где je 
поверилац био интересантан, a Мипистар финан- 
сија ткрт, ту je рђаво npomao дужник, a кола су 
се сломнла на сел^аку, јер за оно мало што му je 
поможено наопакпм мерама Уредбе, лишен je сва- 
ког будућег кредита. 

Уредба чини утисак да код Комитета мини- 
стара није била глазна мисао — лајтмотив — како 
и на који начин да се најбоље помопне сељачкоМ 
сталежу, него се вите рачуна водило o томе да се 
са тто мање жртава извуку извесни повериоци. 
Једижз се тако може разумсти савртено неједнако 
поступање са појединим групама кредигних од- 
НООа. Дужници Иарадне банке н. пр. не добијају 
пикакве заттитс, дужнмци Државне Хипотекарне 
оаикс су препуттени на милост и немилост Управ- 
ног одбара — a у ове односе није смела да дира 
уредба. Дужници" Аграрне банке добијај> у нај- 
I'MVI.CM случају 25% прлуста, што he држава иадок- 
надиги Аграрној банци, но и овакво смањење je 
мрспуттено дискреционарној уви1)авности Управе. 
Дужницима осигуравајућих друштава оставља се 
дуг некжрњен, у главници нема никаквог попуста. 
! Јиторссантно би било дознати, каква се моћна ин- 
тервенција ангажонала у корист осигуравају11НХ 
друштава, јер само се тако може разумети велико 
фавофжзовање већипом страних осигуравајућих 
Д1)уттава. 

Министар финансија се скоро потпуно дезин- 
гересовао од целе стварЛ, фискус учествује у чи- 

\2 
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тавом сре1)Ивању ам.пчкпх дугова ca око (>%, али 
ja држим, да je и овај посготак сувише висоосо 
процењвн, јер не верујем у то, да lic новчани за- 
води у изглед стаиљсис ванредне дотације добити, 
a сем тога путем Аграрне оанке, чији je држава 
највећи акцианар, вратиће joj сс и она незнатла 
пара коју je обећала. 

Колико се далски ишло у заштити интереса Ми- 
нистра финансија, доказаћу вам једним примером. 
Kao што знате.у Уредби je ca ретроактивним деј- 
ством снижена каматна стопа и то знатно н. пр. од 
24 новембра 1933 до 26 Септембра 1936 на 1 % a од 
27'септембра 1936 надаље на 3%. И ово je сниже- 
ње уследило онда, када су већ разрези пореза na 
ренте били правомоћно одмерени, a чесго и порез 
већ наплаћен, природно no ранијој већој стопи, — 
na ипак није се хтело Уредбом регулисати начин 
повраћаја више наплаћене порезе на ренте, иако 
би то значило исправити једну скроз незакониту 
ствар. 

Поред осигуравајућих друштава и Народне 
банке у најзавиднијем je положају Привилегована 
аграрна банка. Само зато што he она бити у центру 
акције сел^чког раздужења, дата joj je олакшица, 
да акционарима од сада неће плаћати 6% дивиден- 
де, него само Z%. Једна скроз незаконита и немо- 
рална одрсдба. Када je вршено уписивање акција 
Привилеговане аграрне банке, сетнте се, господо, 
са не много сентименталности, бележење je било 
више присилно него својевољно, наглашавало се 
да држава гарантује 6% дивиденду акционарима. 
Па и ово je чак и законом утврђено. Акционари 
су под тим условом бележили акције и пошто no 
Трговачком закону оно што je условљено у пози- 
ву за упис акција акционарског друштва, не може 
се мењати чак ни изменом правила, јасно je онда 
да Краљевска влада није имала права овај била- 
терарни уговор једнострано изменити, тим више 
што je тај однос законодавним путем био регули- 
сан. A да посао који je Привилегованој аграрној 
банци поверен, није ни мало лош, видећете из сле- 
дећих цифара: Новчани заводи и остале кредитне 
установе предаНе Привилегованој аграрној банци 
своје портфеље у укупној своти од Слизу 3 милијар- 
де динара. Ha овај портфелЈ убираће банка AV-2% 
или око 135 мнлиона динара, a платиће новчаним 
заводима, задругама нтд. 3% или 90 милиона ди- 
нара, знатпа диференција од 45 милиона годишње 
he сс уплаћивати у фонд којим рукује Привилего- 
вана аграрна банка. Дакле господо, уверени смо да 
Привилегована аграрна банка Hehe руковати на 
своју штету. Друго, портфел.п су предати већ по- 
четком године, a Привилегована аграрна банка he 
тек 31 децембра 1937 године исплатити кредитним 
установама камату од 3&, значи скоро читаву го- 
дину дана уживаће убрану своту у име камате и 
ануитсга. Ддкле, како се види 0Д Уредбе за разду- 
жен.о сељака за сада lie сигурно користи имати 
само Привилегована аграраа банка. И тако устано- 
ва која je оснонана да послужи сељацима, да им 
пружи јефтине кредите, место да користи сељаци- 
ма, сел.аци tic још морати да подносе жртве да би 
ту назови сељачку институцију спасли и одржа- 
вали. Потпуно у духу наше аграрне политике. 

Крал.евска влада иије се иимало либила да 
нескрупулозно аогази § 22 Устава и одредбе гра- 
ђанског ирава. Скоро je Bdi депласирано говорити 
данас o попреди права својине и стеченог права, 
основпих пачела нашег аравног поретка, која je 
повреда извршена одузиман^ем   приватне својине 

повериоца без икакве накнаде, јер данас, као mro 
споменух, модерна јудикатура налази оправдања 
за све ово у Hei<(jj вишој сили, којој со uopa пови- 
новати свако ко не жели потпуни слом данашњеГ 
поретка и економског сташа, како то кажу нови 
правници, али несхватљиво je, да се без нарочите 
патребе и оправдања крше основна начела грађан- 
ског права, која преузета из Римског права веко- 
вима служе као фундамент правне науке. Наиме, да 
би се Народна банка односно њени акционари за- 
штћтили и од најминималиијег губитка, Уредба je 
отступила од свог основног принципа, да се пове- 
риоц има да жртвује дужнику, и напросто пропи- 
сала, да no реесконтном материјалу олакшање ду- 
жника пада на терет претходног повериоца. Тиме 
je Краљевска влада без много размшшвања npe- 
шла преко освештаног правног правила у целом 
свет\, да цесијом цедент иреноси на новог повери- 
оца сва своја права и престаје бити поверилац, ло- 
гично je, дакле, да би no меницама које се налазе 
у портфељу Народне банке и сачињавају њену сво- 
јину, сва олакшања која из Уредбе проистичу, 
пмао сносити стварни поверилац који je у правном 
кредитном односу са дужником, a то je Народна 
банка. И тако се дешава, да се поносно објављује, 
да he се на акције Народне банке плаћати ове го- 
дине 400 динара дивиденде уместо прошлогоди- 

' шњих 350. 
Господо народни посланици, морам нагласити 

да je ово повећање дивиденде Народне банке у 
данашњем времену изазвало врло велико негодо 
вање и осуду у Војводини, a верујем и у остали 
крајевима земље. Ja нећу да потцењујем огромну 
економско-финансијску важност наше Народне 
банке, али држим, да je у овом епохалном покрету 
ради санирања нашег најмногобројнијег привред- 
ног реда, у акцији за осигуравање целокупног 
привредног живота имала други много важнији 
задатак но да своју делатност испољи у томе npap- 
цу, да повиси дивиденду на \:воје акције и изазове 
скок курса акције до 7.400 динара no комаду. 
Онда, када су све кредитне установе у земљи на 
рубу пропасти, принуђе.не да се боре са највећим 
тешкоћама, прибегавајући државној заштити и 
ограничавају11И исплате и најсптнијега улога, 11a- 
родна банка, која би као државна установа са 
огромним прпвилегијама требала да буде, ако не 
баш заштитник приватних кредитних установа, a 
ono свакако онај фактор који he најодлучнији ути- 
цај вршити на регулисање и сређивање кредитног 
односа у земљи, јер без организованог јевтиног 
кредита не може бити ни привредног полета — та 
Народна банка господо, сасвим равнодушно по- 
сматра пропадање најсолиднијих кредитних уста- j 
нова и важније joj je да малој групи својих акци- 
онара тури у џеп силне хиља^е, него да обилном 
ii(iMohy, na макар и на штегу акционара, омогући 
најпотребнијим заводима да бар оним сиромаш- 
пим улагачима, код којих je ситна уштеђевина пи- 
тање егзистенције, исплаћују улоге. 

Народна бшка нам je једном већ пружила до- 
каза, да интересу својих акционара претпоставл>а 
интересе опште народне привреде, и то у времену 
од 1932 до 1937 године када je снизила портфељ 
меница од 2 милиарде и 300 милиона на 1 мили- 
арду n K'*) Miuiinna динара. Значи, да je Народна 
банка, у времену највеће екомомске кризе, извукла 
na народне аривреде 900,000.000 динара, чиме je 
задала смртни ударац већ толико оболелим при- 
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вредиицим.-i м кредитним установаиа Заиста није 
било потребно noi овно доказивати ту ноторну чи- 
њеницу. 

Господо народни послаНици, дозволићете ми 
Да вам једним примероји илуструјем оправданост 
ових мојих рсчм. 1895 године основана je у Загре- 
бу Српска банка д. д. Оснивање овога завода за- 
хтевали су привредни интереси свих Срба v бив- 
nioj Аустро-Угарској монархији, јер се увндело да 
ne се систематском привредом подјармљивању 
СрСул у монархији само тако моћи дати отпора, 
■тко се створи један чисти српски новчани завоД) 
који he iipiiK\ пл.ип.см српских уштеђевина у виду 
јефтиног кредита помоћи српским привредним na 
и културним установама, као и појединце оспосо- 
бити за успешну привредну борбу. 

Када je пизив за упис акција објављен, сваки 
Србин у Војводини, Хрватској, Босни, Хсрцего- 
вини и Далмацији, свестан своје лужности, осле- 
*Ио je, не из шпекулативних него из чисто иаци- 
''"а.итх побуда онолико акција колико je њсгово 
иатеријално стање дозвољавало. Било Je сирома- 
шних rpahana, који су продали и оно што им je 
најмилије и најпотребније било, само да би ма- 
кар са једном половицом акције — јср je било 
11 таквих апоена од 25 Круна — помагали овај 
општи народни покрет. Наше културне и просвет- 
"с установе су своје легате улагале у деонице 
Српске банке. 11 raj чисто српски новчани завод,— 
једини у Монархији у коме H4ije било Јевреја као 
зкционара im као чиновника, јер су они осетили 
Да се овај завод не оснива за то да буде лукратив- 
но подузеће, него са сасвим другим смерницама — 
благодарећи не само честитом и стручном вођству, 
Ile''o пожртвовањем својих многобројних сарал- 
ника кроз више од 40 година солидног рада улио 
Je толико поверења у све привредне редове, да je 
спретно организованом штедњом скупио више бд 

- милијарде улога. Иовереним му новцем пије 
само организовао јевтин кредит за српске сел^аке, 
фговце i! друге, него се при подели тога кредита 
нарочито впдило рачуна o српским нациоДалниЈи 
интересима. Помагана су удружења са задаткпм да 
чрекупе стране поседе и парцелирају српским сс- 
љацима, организоване су земљорадничке задруге 
11 »Привредник", најснажнија организација за 
васпитање и изображавање сиромашне деце у за- 
Иатству и трговини, чиме je створен одличаи ка- 
l;|p наших занатлија ii трговаца, који су данас 
као самостални господари иајеминентнији прет- 
^"авници и борци    наше    националне    привредс. 
'сноване су задруге Срба привредника и сј)пск!1 
новчани заводи у сним крајевима где Срби живе, 

ове заводе je Српска банка помагала ne само 
Уисивањем акција него их je и обилним креди- 
'"M оспособила да корисно послуже своме народу. 

"ine од 50 новчаних завода су сиатрахи и сма- 
РаЈУ Српску банку својом иатицом, која им je 
рружила пример солидног поштовања v иптерссу 
иације. 

';|i завод, који je био признат као хмојша 
кРедитна установа један познати иаш финан- 
L

"
M

.K'KII стручњак ono ју je називао Кредит-лионе — 
^неколико година не пдаћа ви nape дивидепде 

1И"јим мнигобројним акционаримај који се налазе 
.а читавој гериторијн наше државе, и иеНу ко- 

■llu,a има много n најсиромашнијих грађана ове 
зсмље 

Акције које су пре извесног времена вредиле 
око 200 динара, данас се нуде no 25 динара. A.m, 
најжалосније je го, да je onaj сиромашни селЈак, 
кога je тако тешко бидо научити na штедњу и 
приволети да ситне уштеЈ^евине улаже у банку, и 
onaj малепи Привредников пптомац, кога je При- 
вредник тако васпитао да сваку и најмању зараду 
унесе у банку, да би са уштеђшим новцем када за 
то време дође, отворио радњу или пабавио за- 
иатски алат, — видевши да je улог замрзао, из- 
губио сваки с.мисао за штедњу, топико потребан 
iiamr.M  народу. 

li ueo onaj плодни и корпстан рад укочеп je 
и за 'будућност онеспособљен само зато, што je 
држава, позиана да као целииа реши најгоруће 
питање садашњпце, одбила сваку материјалну са- 
радњу n noMoli, жртвоиала све своје кредитпе уста- 
поие, иногобројне улагаче и акциоцаре, погоду- 
јући једино економски пајјаче акционаре Народне 
банке n Привилеговане аграрие бапке. 

Држим ла оправдано могу запитатп: Којпм 
правом je КралЈевска влада упропастила најкори 
сппју кредитпу устаиову Српску банку д. д.? Чиме 
правда свој иаћехијскв поступак према улагачимг 
и акииопарима тога заг-ода, онда када омогућује 
да се дпр.иденда на акције Народне банке вовисн 
na 400 динара, a акције котирају na берзп са кур- 
со.м од 7.400 динара. Српској банци, која je одмах, 
када je пастала прпвредпа криза, обуставила чс- 
плату дивиденде, a чланови управе се одрекли ган- 
тијема и већ 6 година без икакве награде, потпу- 
но бесплатпо раде у корист обнове тога завсда, 
мора L4' аомоћи, господо, послапнци, — ne мило- 
стињом, јер ona то одбија, пего преузимањем из- 
весних обавеза, које су замрзле или пзгубиле свој 
бонптет услед непромишљепих одредаба Уредбс 
o раздужењу зеиљорадника. 

AKO je диференцирг№е кредитног односа no- 
требно бпло, онда je то требало na сасвпм другој 
основи извршити. Много би праведније бпло, ла 
се одредпло пспптпваље порекла и пачина заду- 
живања, као и околност када je дуг пастао, ко- 
лику je камату платио дужник и уз какове евсп- 
туалпе споредне чивидбе. Ово испитпваље се ио- 
гло поверити судозима, који би савеспо n пепри- 
страсно извршилп дужност, na ако би Уредба 
овластила судове ла све.неправилне чинидбе од- 
бију, ОД главппчког дуговања, всрујем. да би слп- 
ка сел.ачкнх задужења сасвим друкчије изгледала, 
a n социјалној правди би било удовољепо. 

II док Уредба ревпоспо и са пуно опрезноетп 
диференцира да не употребим израз протежира, 
— извесне повериоце, дотле се сви сел>аци који 
дугују испод 25.000 линара сврставају у једну ка- 
тегорију и свима без разлике установљује се отппс 
дуговања са ''ii';. Ово je no моме мишлЈепЈу дру- 
га кардипалпа грешка уредбе, je се не води ра- 
чуна o iiMoniioM стап.у и платиој способпости 
дужника.. 

11ма спроматиих сељака са поседом пд кући- 
ne n дра ДО трп хектара зсмл>с којп су узајмили 
.").000 динара, са прирачунатом каиатом од 25% '^0', 
и 35",; порасло им je дуговање na 20.000 дппара, 
a ono micv изузетни случајсви парочито у јужппм 
крајевмма где je И више камате плаћепо. — нити 
je право да ти сел.аип плате макар и половину 
свога данашњега дуговања, вити могу го учинити, 
a ла се иатеријално потпуно ne упропастс. MCIA- 
тим за поседипка 40 хсктара земље чија имовппа 

12* 
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данас вреди 700—800.000 динара задужење од ди- 
нара 20.000 претставља такову маленкост да пот- 
пуно неоправдано добија поклон од 10.000 ди- 
нара, a на чији терет? Ha терет економски много 
слабијега улагача! Ето тако изгледа линијарна за- 
штита којом je паралисан један од главних зада- 
така уредбе; да послужи социјалној правди. По 
опште прнвредне интересе врло je штетна тачка a 
става 6 члана 2 Уредбе јер ова омогућује да за- 
штиту добију и они који нису пољопривредници, 
него су само из спекулативних разлога, ради пла- 
смана њихових капитала, купили земљу и не об- 
Ра')УЈу Је сами него je дају у закуп. Потенцира 
штетно дејство овога члана уредбе околност да су 
то већином дужници са крупнијом свотом дуго- 
вања и баш зато, претстављају велики постотак 
уредбом регулисаних дугова. 

По чл. 11 ставу 3 Уредбе бонови, које he нов- 
чан« заводи добити од Привилеговане арраппс 
оанко, могу се књижити у билансу no номпмалиој 
вредности. Ово je дирактно :г,:латћење »овчатФМ 
заводима за лаомно билансирање, јар Je noTiuno 
сигурна ствар да ни од истека рока тих бонова 
неће бити ни једнога дана кадби они на пијаци мо- 
гли имати 100% вредности. Изгледа да je ово само 
за то уврштено у уредбу ла би се сви они дирек- 
тори банака који седе на оптуженичкој клупи, мо- 
гли позивати да им je лржава не само дозволик!, 
него и наложила лажно билансирање. 

Ван сваке сумње je да he услед ове уредбе 
већи'на наших новчаних завода морати ликнили- 
рати, a нарочито они који су сељака кредитирали. 
По предаји свога портфеља Аграрној банци, rrpe- 
стао je сваки рад у заводу јер су им одузета сред- 
ства за пословање, a друго, са оних 3% камате 
које he примати од Аграрне бавке, ни своју ре- 
жију Hehe покрити, a камоли улагачима камату 
исплаћивати. 

Ja сматрам да je велика погрешка била ру- 
шити све приватне новчаие заводе чији капитал и 
резерве износе преко 2—2V^ милијарле a имају 
три пута толихо туђих средстава, улога, upe но 
што су се створила нова врела, одакле he привреда 
кредите црпети. 

У нашој земљи има двс врсте новчаних за- 
вода. Једни, који с\ алелом иа широке масе и ii.ii- 
ховом сарадњом стварали свој акцијски капитал, 
бавили се искл>учиво законом дозвољеним и про- 
писашш пссловима; примањо улога на штедњу, и 
издавањем зајмова уз умерену камату дознака.\п, 
исплагама за туђ рачун и т. д. који су помагали 
све корисне привредне јединицс у землуи n омогу- 
1|илп економски просперитет, И лруги, у којима су 
сс два до три спекуланта удружила ла своје nape 
и евентуално nape својих најб.шжих пријатбљ i, 
који су већииом сумп.пвога порекла, под зелена- 
тким усл: ии.ма пласирају, који се нс могу сма- 
трати привредним устаноздма него више јатачким 
јазбипама. Колихо су ОвШ upnu потребни И Kopn- 
enu  no  namv  нацжжалпу  привреду,  И  ИОра  ИХ  СС 
no сиаку HL'HV одржавати, јер без добро органи" 
зованог крелшш i- посла не може će mi замислити 
напредни привредни живот једне модврне џрж 
и нема економског просперитета у земљи, толико 
су оип други штетни no националну прпврел^ јер 
уместо да помажу, они упропашћују најздравији 
и пајпапрслпијц ПЈтирелни елемспат. Збот НеСО- 
лилпог рада omiN лрхлпх пастала je повика и не- 
noBepcibc ирема оиим првима, a то je пс иоме 

мишл>е11>у  n  неосновапо, али  и  штетно no опште 
државне интерссе. 

Дужност Крал.евске владе je да помаже оне 
прве или да им барем не кочи рад, a да свима за- 
KO'HCKHM средствима сузбија штетно пословање 
ових других. Али покосити све приватне новчане 
заводе и на тај начин онемогуЈјити свима привред- 
ницима кредитирање за барем четири до пет годи- 
на je више него неразумно. 

.1ош би требало да поменем чптав низ нело- 
статака ове Уредбе али je време прекратко за ис- 
црппу критику Уредбе и Правилника и држим, да 
ћу корисније послужити ако конкретизирам како 
и на који начин треба питање сељачког задужења 
регулисати, да би се сељачком сталежу ефикасно 
по.могло, без осетне штете за народну привреду и 
да би се удовољило и социјалној правди. 

Прво hy се сасвим кратко осврнути на уредбе 
односно законе суседних држава, које имају Ha- 
rnoj земљи сличну привредну спруктуру. 

Морам подвући чињеницу, да ни једна држава 
није спровела разлужоње сел>ака на штету приват- 
них новчаних завода и улагача, него je фискус 
примио на себе накнаду штете, коју he уредбом 
претрпетн заинтсресоване крелитне установе. 

Румунија je 1934 године законом регулисала 
раздужење сељака, отписала дуг са 50% остатак 
се има отплатптп за 17 година, са А% камате. Овај 
заксн je псслс ндДопуњен обавезом државе за нак- 
наду штете повериоцима са око 80%. 

Бугарска je државном noMohy основала амор- 
тизационе благајне преко којих ое врши разду- 
жење и то не само земљорадника него и занат- 
лија, трговаца, радника, инвалида итд. без икакве 
m i ere поверилачких завода. 

Мађарска je исто законом решила да разду- 
жи сел>ака и овај nocao je поверила Државном 
одбору за раздужење земл^ншних поседа који ny- 
те.м службених oprana сваки случај појединачпо, 
дакле индивидуално, расматра и доноси одлуке. 
Повериоци у потпуности добијају своја потражи- 
вања no установљеном амортизационом плану, 9 
исллаћује их Мађарски (1)инансијски сипдикат за 
чије je обавезе држава no чл. 1 закона не са.мо 
преузела пуну гаранцију, него чак и предујмљује 
за свако | g годиште потребну своту отплате глав- 
нице и камате. Државна отштета поверилаца увр- 
штепа je у државни буџет. У образложењу, којим 
je финансиски и правни одбор Парламента про- 
пратио законски предлог пленуму, вели се да су 
нски народни посланици тражили да сс у закону 
ограничп гаранција државе, међутим министар 
финансија се противио томе са мотивацијом ,,ла би 
евентуално ona свота, коју закон предвиђа као 
максимум, лако могла постати минимум, што би 
штетно утицало на решаваље овог важног пита- 
ња" и Одбор се задоволмо са тиме што je изра- 
зио жел>у да се државна помоћ снизи колико je 
ГОД   MOr\'tir. 

Чехословачка je уредбом од 1 априла 1930 г. 
решила питап.е раздужења сељака no принципу 
стрсге ипдивидуалне заштите. Поступак се води 
пред судом u сиа потраживања државе улазе та- 
кође у поравнање. ^жници су подељени у кате- 
горије no величини својих поседа и no томе се 
одређује и постотак главнице коју сел>ак има дв 
n lani u рок у комс се те исплате имају извршити. 

Користећн cv и страним законодавстаом др- 
жим да бп се главне тачке овога проблема могле 
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У нас на следећи начин стипулирати: питање зе- 
мљорадничких дугова може се решити са.мо уз др- 
жавну помоћ и држава je дужна да се са обилним 
сретствима умеша у решавање овог питања не са- 
мо зато што 80% становништва припада сељач- 
ком сталежу, него и зато што од правилног ре- 
шавања тога питања зависи и цео наш привредни 
живот. 

Сем тога диструбиција ових терета на целину 
— под којима би појединац или поједине привред- 
негране клскнуле — има своје економско-соци- 
Јално оправдање. Државна помоћ треба да буде 
У новцу, a да лн he та сретства набавити држава 
путем редукције златног покрића или контролиса- 
ном и дозираном рефлацијом, то треба да се реши 
анкетом најпознатијих стручњака. 

Заштита се .мора дати свима који то заслу- 
ЖУЈУ, али само тима, јер ни једна држава није то- 
лико оогата да би могла пружити материјалне по- 
моћи онима, којима та помрћ није неопходно по- 
требна. Заштитом треба да се користе само прави 
земљорадници којима je зе.млЈорадња једино за- 
нимање, кији и сами ору и копају, који су једино 
услед гешких привредних прилика, без своје кри- 
вице, запали у тежак положај. Овима je дужна 
Држава да помогне и да их стави на здраве ноге, 
али не и спекулантима који су постали земљорад- 
ници онда када се појавила Уредба o заштити зем- 
љорадника, који су скинули адвокатске и лекар- 
ске табле, брисали се из трговачког регистра само 
зато да би преварним начином дошли до земљо- 
Радничког уверења и као што су први пут са пре- 
комерним спекулативним задужењем уштетили 
наше кредитне установе, сада би хтели да се и no 
Други пут користе туђом муком, те да се дочепају 
УШтеђевине сиромашних грађана. — Заштитом 
тРеба оспособити и излечити оне пољопривредни- 
ке, који су се показали као конструктивне при- 
вредне јединке, којима he та помоћ од стварне ко- 
ристи бити и који пружају наде да ће поново по- 
стати корисни чиниоци наше националне привре- 
Де. И баш зато je потребно заштиту ограничити 
Ha утврђени минимални и макснмални проценат 
Према  имовини  дужника. 

Свима овим условима моћи he се удовољити 
само онда ако се сваки случај посебмо индивиду- 
ално испита, јер једино тако ће се решити ово пи- 
тање праведно и без несразмерних жртава no на- 
родну привреду. Onaj nocao треба поверити судоЈ 

вима, јср они пружају највећу гаранцију за објек- 
тивно и правично Јкмиавање. 

He могу a да не изразим своје уверење колико 
'"од сматрам нужно и хитном потребом noMohn зе- 
Мљораднику, али na једап иамстан и ефикасан на- 
чин, исто тако je потребно помоћи и малом занат- 
лији ii раднику јер и они су без своје кривице упа- 
ли у тешко, смео бих тврдити, очајно ciaibe, и они 
Пате од последица OIIUJTC привредне кризе н они 
^ даие под цритпгком страшне привредне де- 
нресије. 

Национални доходак од занатства je спао од 
близу m милијарди на б милијарди, иноги заната 

■ ^У и данас у кризи. Заххеви Занатлија су мини- 
мадни, правилно опорезовање, поштено кредити- 
рање занатства, продужење рока плаћања и спи- 
завања, као и забрана бесправног рада. To им се 
^ора учинити, a осигурање занатлија за случај 
болести, старости, неспособности за рад — je већ 

законом одре1)ено. Има се, дакле, само извршити 
законско наређење. 

O осигурању радемика за случај смрти и из- 
немоглости не треба само декламовати у вези са 
минималним надницама и искоришЈ^авати за пар- 
тиске сврхе, него треба што пре у дело привести. 

Држава je дужна да се стара и o овим важним 
привредним факторима, јер само потпуно складан 
привредни живот осигурава мир и благостање у 
земљи. 

Али, господо народни посланици, ja морам да 
подвучем и чињенмцу Да he све мере проведене 
чак и до савршенства (у што мало ко од нас ве- 
рује) битн илузорне и промашиће свој циљ ако се 
губи из вида једна важна околност, a то je: да je 
читава наша привреда болесна и да се читав наш 
иривредни живот мора регенерисати путем реви- 
зије наше привредне политике. 

Макако и ма којим начином да помогнемо, 
резултат he бити тај, да he се само прелазно помоЈш 
моментално задужењем земљораднику, једном ма- 
леном броју привредних јединица од којих he на- 
родна привреда само незнатно користи имати и 
већ идуће године појавиће се други субјекти ако 
не и они исти којима je ове године помоћ указана 
и ми heMO сваке године имати исте тегобе и муке 
са noBehaHHM бројем болесника. И баш зато мора 
се из основе лечити читав наш привредни живот, 
тим процесом регенерације мора управљати држа- 
ва, односно одговорни иосиоци режима, уз сарад- 
њу свих привредних фактора и јединица. Све уста- 
нове и сви привредни "субјекти се морају ставити 
у службу овог великог иривредног препорода. 

Али како на који начин да се то изврши? 

Pretsednik Stevan Čirić: Gospodine govornice, 
skrećem Vam pažnju da je Vaše vreme isteklo. Ja 
sam Vam dopustio da govorite duže s obzirom na čast 
koju ste četiri godine ovde popunjavali kao Potpret- 
sednik Narodne skupštine, ali Vas molim da, pošto 
ste duže govorili, izvolite što pre završiti. 

Др. Коста Поповић (наставл.а): Читава наша 
привредна политика се мора из основе изменити, 
поставити на нове принципе, који су у складу са 
потребама наше народне привреде. Треба пре све- 
га поправити просперитет пољопривреде. Морају 
се умањити трошкови полЈОпривредне продукцпје 
снижењем земљарине и набавком дугорочних ре- 
алних јевтиних кредита. 

Организација јевтиног кредита je нарочита 
потреба у данашњим временима, када земљорад- 
iniK уопште не може да добије ни најминималнији 
зајам, Сви наши новчани заводи налазе се у тихој 
ликвидацији и полако умиру. Привредни живот 
тече мимобаиака, оне су данас живе лешине — a 
ово тера воду на воденицу зеленаша. Поражавају- 
ha je статистика Министарства трговине и инду- 
стрије, да сс 60% завода налази под заштитом и 
да je свега седморици новчаних завода успело да 
се средч и одрекне заштите. To назива г. Ото Га- 
вриловић успешном финаисијском политиком Кра- 
л.свске владе. 

Привилегована аграрна банка je лепо зами- 
шл>ена али слабо функционише, зајмови се врло 
тешко добијају, бела врана je onaj који усде да 
ухвати толико јаке везе да му се одобри ман>и ва- 
jati код Аграрнб банке. 
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Баш зато се мора тај новчани завод реорга- 
низовати и истребљењем претераног бирократизма 
поставити на чисто комерциалне основе, a оним 
новчаиим заводима који су корисно послужили 
привреди, морају се пружити сретства да би по- 
ново отпочели рад и опет постали извори при- 
вредне активности. 

Међу најпрешније мере спада ревизија царин- 
ских ставова на оне пољопривредне артикле, који 
се увозе из иностранства у нашу земљу. Немогућа 
je заштита царина на тканину, коју сељак купује 
за одећу са 80%. Ha гвожђе које je потребно за 
алат 100%, на прозорско стакло 80% и т. д. 

Етатизацнјом наше спољне и унутрашње тр- 
говине треба престати и помагати приватну ини- 
цијативу. Државни органи нека одређују правац 
трговине и врше контролу над радом. 

У унутрашњој трговини, спретно организо 
ваним контролним мерама, треба спречавати да 
посредничка трговина неоправдано поскупљује, и 
животне намирнице и индустриско-занатске про- 
дукте на путу од продуцента до потрошача и 
треба je ограничити на пристојну грађанску зараду, 

Трговини житарицама, као важној привредној 
грани, треба нарочиту пажњу посветити. 

Трговином треба да се баве стручни трговци 
који порез плаћају, a Призад треба да контролише 
и регулише ту трговину.. 

Легалну и солидну трговину треба ослободити 
свих непотребних стега да би joj се омогућио не- 
сметан рад како у унутрашњем промету тако и 
при извозу у стране државе. 

Тарифну политику треба саобразити потреба- 
ма житарске трговине. За извоз треба снизити и 
досадашње повлашћене ставове, a за унутарњи 
промет напустити досадашњу диференцију воза- 
ринских ставова и завести једиствен возарински 
став за кукуруз и житарице. 

Нашим произвођачима главне штете je почи- 
иила Уредба, да се извоз житарица може вршити 
само за слободне девизе. Овим наређењем обу- 
стављен je извоз кукуруза, и велике количине ба- 
чене на пијацу претрпеле су огроман пад цена. 

Неразумно и no народну привреду штетно je, 
при обилатој жетви'кукуруза, ма какова ограни- 
чења чинити. 

Систем расподеле глобалних квота на извоз- 
нике, задруге и произво1)аче за извоз стоке треба 
укинути, upe свега зато, јер je цепрдведан и из- 
возу треба приступити свако лице и установа која 
на то имају права. Дозволе се имају делити пр- 
венствено оним крајевима који стоку и свиње од- 
гајају и тове, треба да гласе na име и да нису 
иреносиве. Када дозволе буду подељене међу мно- 
гим лицима избећи he се да тражња буде кон- 
центрисаиа у мали број руку и створиће се по- 
иол.пији услов за формирапЈе цена. Безусловно je 
потребно да.се путем преговора са Аустријом и 
Чешком укине право избора извозника земл>11 
увозници. A ако се све ово учини, помоћи he се 
они, којима за свој рад и труд припада пови- 
iiiena цена. 

Праиац iiamoj спољно-трговинскоЈ • политици 
треба да дају надлежна Минисгарства у сваком 
случају уз сарадп.у Мштстарства пол>олр>ивред€ и 
морају   се   поствцено   отклањати   девижа   огра- 
mi'U'ii.;i. 

Мора ce спровести №оренита ревизија наших 
трговачких уговора са иноаемством, брисати нај- 

већа и безусловна повлашћења која једино код 
иас постоје и дозволити увоз само из о«ич зе- 
маља, које најповол^није услове дају за увоз наше 
ишен.ицс, кукуруза, свиња, стоке и т. л. 

Потребно je организовати у иноземству трго- 
вачке испоставекоје he ce брииути за што п-лшл- 
нији пласма« нашега извоза, a уједно саопштити 
нам за које производе и где има интересовања у 
ииоземству. 

Оваковим приграмски.м радом с^ањићеио иро- 
изводне трошкоис у земљи, постићи повол>Н'ИЈу 
цену земљоралиичких иролуката у иноземстну и 
осигурати просперитет пољапривредашх зачимања. 

Подизање снлоса je од велике важлости за 
развој пољоиришрелнс делатносги сисцијално у 
нашој држави, где je огромаи број ситнијх земл.о- 
радника и полгОпр'И1в<ре|дних ралника, којима су no- 
требиа та велика складишта, где he ce поправити 
квалитет и типизирати за извоз намсњено жито, 
a у којима he добити и предујам на предату робу, 
да не би морали продавати жито одмах почетком 
жегве, када ce услед велике понуде no најпижој 
цени купује ЖИТО. 

Силосе треба подићи тамо где ce највише 
;кита произволч, у близини водних путева и желе- 
ЗНИЧКИХ мрежа, тако, да ce избегн\- пепотребни 
трошксви полвоза робе прсма силосима и одпоза 
из силоса, јгр свако сувишно јтастојање силоса од 
MCCTI продукције изазива губитак времена и радне 
снаге од стране сељака. Свака сувишна удаљечосг 
иа воденом или железничком путу проузрокује су- 
вишну потрошњу горива и мазива, која у конач- 
но.м рачуну терети продуцента. У Војводини си- 
лосе треба подпНи свакако и у Со-мбору, који има 
утицајну сферу око 7000 кв. клм., сем тога Сомбор 
располаже са железницом у 7 праваца, 5 каллрми- 
саних и 6 некалдрмисаних друмова и воленим пу- 
тем  (Канал Крал.а Пстра  1.). 

IIITO ce тиче извоза у ииостранство водом, 
треба пмати у вплу, ла Канал Краља Петра I и Ka- 
na,i Престолонаслелника Александра нису интерна- 
ционални и lime резсрвисани искључиво за наци- 
онално бродарство. 

Сем тога, подизањсм силоса у Сомбору, услсд 
иепосредне и лакше везе са Сарајевом, могло 
би ce и јевтиније снабдевати пасивне крајсио са 
војво1уанском пшенииом. 

.laiiiuiM рпл лпта треба нарочито пажи.у no- 
светити. Ове државне инвестиције крећу приватиу 
привреду са мртве тачке. Обуставом и само orpa- 
ипчењем тих радова процес ожлвљења приврелс 
толико би ce отегао, да би у социјалном прегледу 
ni .-rao нензлржл.пн. Држаави радови служе дакл« 
бржем подизап.у наше малпксалс приврсдс и зато 
су од опромног зпачаја. 

Али MopafM нагласити потребу да треба јед- 
IUIKV бригу водити o свима крајеиима наше земље. 
Иако Дунавска бановина у погледу иутева најгоре 
стоји у земљи, sa изградњу новнх, те иодернмзо- 
вање и подржајвање старих путева, не дају ce im 
приблнжно потребна средства. Мрежа државних 
путева у целој згмл.и износи 10.153 клм., од тога 
je нзграђено 9.660 клм. a неизграђено 490 клм. Од 
гих -HIO K,-IM. иако у Дупаиској оаппвппп мма само 
око  1000 клм. државшпс  путева, није изграђенр 
114 клм. лпк na сво оста.че паповиио отчада само 
376 клм. неИзпрађеног пута. Мрежа банооинских 
путева у целој земљи ивноои 31.000 клм., од тога 
je ii.a paliriio око 23.000 K.IM., IICIKU pahcno je jom 
око 8100 клм. Од vKvniio 5408 клм. бапоиииских 
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путева што их има Дунаваса бановине, неизгра- 
1)Сио je преко 23.000 клм. или што значи 40%. 

Иако Војводина иајиишс n.ialui у име кулука, 
најмање путева добија. Кулук ои имао у смислу 
закона да се употреби на аној гериторији на којој 
се уплаћује, иа ипак ни половица кулука уплаКс- 
ног у Војводиии ие троши се na оне путеве, 

Сомборски С1)ез пдаћа годишње близу 3 мили- 
она динара у име бановинског кулука, a од ослобо- 
ђења до данас свега je саграђено око 8 клм. новог 
пута. За 18 година ми смо усиели да изградимо пут 
Сомбор—Суботица, a да и не говоримо o томе да 
највише места сомбирског среза: Риђица, Стани- 
шић, "Крушевље, 1"аково, Светозар Милетић, Бајмок 
и Телечка, који уплаћују огромне своте у име ку- 
лука, нису везани друмом са среским местом. Се- 
љаци на селиштима око Сомбора од септембра до 
маја се даве у блату и ие могу да yl)y у град и кад 
нм je потребан лекар, ветеринар итд. узалудно ва- 
пију за помоћ. 

Све ово што сам ивде предложио je само нај- 
минималнији захтев нашег пољопривредника и да- 
леко je од тога што се у другим земљама чини у 
кррист сељака. 

Немачка није полЈОпривредна земља, na ипак 
има најпрецизније израђену планску заштиту по- 
љопривредника. Немци су 'свесни своје узречице 
— Har der Bauer Geld, hat die ganze Welt — 
и зато нарочиту пажњу указују заштити земљо- 
Радника. 

У малој држаиици Данској системагским ра- 
Дом и са великим државним инвестицијама се уна- 
пређује пиљопривреда, она нам може послужити 
као пример до које се мере може да унапреди по- 
Љопривреда. Данци су тим организованим радом 
Успели да жетвени принос повећају са 200% са ра- 
нијег т.ј. да га утроструче. У Данској просечни 
приноси за последњих неколико година износе no 
једном хектару код пшенице 33 квинтала (код нас 
свега 14), код јечма 28 квинтала (код нас свега 9,6) 
a код сточне pene 550 квинтала. Благодарећи ин- 
тензивном раду Министарсгва полЈОпривреде, при- 

, Родно уз помоћ Министарства финапспја, у Данској 
je невероватно повишен број грла стоке n живине 
Ha пример, у Данској на 100 становника долази 
^7 комада говеда, код nac тај број износи свега 26. 
Данци имају N7 свња na 100 становника, a ми свега 
20 комада, 800 комада разне врсте живине,   a   ми 
тек 138 комада. Оваквим старањем постигло се да 
Je извоз износио 1935 године око 13 милијарди ди- 
Нара, (код nac свега 4 милијарде), a од укупног из- 
ВОза у Данској 80% долази на пол.опрвредне про- 
изводе. Док код нас ссл.ачка деца траже службе- 
ничко место у појединим надлештвима, у Данској 
се упуКују у специјалне поЈноприврдне школе где 
je настава теоријске природе и после ових школа 
Долази теоријски и практично сасвпм оспособљен 
кУпи na свој домаћи посед, и природно je, што ова- 
кав школовани земљорадник, користећи се свима 
гековинама пољопривредие науке, успева да од 
с_В(,је економије извуче максимум прихода. 

КралЈевска влада je недавно објавила Уредбу 
0 пољопрвиредним коморама. Сви смо ту Уредбу 
0Чвкивали са великим нестрпљењеМ) али смо се 
МНого разочарали прочитавши je у цедости. 

Док je свима сталежима у читавом свету na и у 
'iainoj земљи обезбеђено да аутоноинр формирају 
Cl!(,je коморе, чланове Трговачке коморе би^ају 
самр и искључиво   трговци,   чланове Занатлијске 

коморе искључиво запатлије, Адвокатске — адво- 
кати— шд., јсдино земљорадницима je ускраћено 
то право. Чланове пољопривредне коморе бирају 
делег-ати општинских већа. Апстрахирајућиодтога 
mro се у свима већима налазе и иепољопривредни- 
ци: лекари, адвокати, запатлије итд., и није право 
да онп бирају чланове по.иопрпиредпе коморе, али 
je још већа неправда учпњена земљорадницима 
тиме што чланови њихове сталешке организацијс 
бирају изразита политичка тела. Добија се утисак 
да се Влада већ унапред осигурава да у ползопри- 
вредну комору yl)y само владине присталице, ис- 
кл>учиво режимски Лзуди, који he само онако и у 
оној мери заступати интересе пољоприведе колико 
то Влада буде дозволила и желела. 

Колико ће широки слојеви сел>ака имати кори- 
сти од овако састављене пол.опривредне коморе 
није тешко предвидети. Једно je сигурно, да ће ко- 
морски прирези значити ново оптерећење сељачко! 
сгалежа, и када се у тим коморама буде пласирало 
опет неколико протекциопаша којима треба обез- 
бедиги масне плате и лепе положаје —• држим да 
he се тиме и завршиги сво благодејство установе 
створене и опет у превеликој бризи за сељака. 

Морам да будем тумач једног великог неза- 
чоиол.ства у Војводини, у вези са кућарипом n ге- 
чевином. Иако je опште пизната ствар да кирије 
стално опадају, да je у северном делу наше држа- 
ве баш услед тога што су сва падлештва повучена 
више на југ, ne само пала цена кућама и смањена 
тражња за становима, него je и nocao трговаца и 
занаглија знатно onao, поред свега тога пореске 
власти уместо да смањују кућарипу, они je стално 
повисују ne водећи уопште рачуна o промењепим 
приликама. Иама je у Војводини велика неправда 
учињена тиме, што се куКарина плаћа само у 
општинама изнад 5000 стаповника — a код нас су 
општине већппом многобројније и тим више нас 
norai)a такав разрез кућарипе који пије ни у скла- 
ду са законом o непосредним порезима. У једној 
општипи мога Среза кућарина се утврдила na ос- 
нову парифпкације два издата стана и то за оп- 
штипског лекара и шефа царинрнпце, ико у тој оп- 
штини сем те двојице нико ни близу тако високу 
кпрпју не плаћа, јер ни једап стан се пи прибли- 
жно не може сравпити са та два пајмљена стана. 

Иајампи уговори се уопште не узимају у об- 
зи!) и у гоме погледу се тако далеко иде, да je 
Пореска управа одбила да прихвати чак и ону 
кприју која je назначена била у закупио!« угово- 
ру склопљеном између државе и општине Гаково 
у погледу закупнине стана за жандармврију. 

Ja сам сравнио пореске основице течевине са 
оближњим местима у Саској бановини и утврдио 
сам да je течевина код насЗ—4 пута више уста- 
новљена но у суседним општинама ове бановине. 
Сувише далеко би ме одвело да све то конкретним 
случајевима доказујем али сам вољан no жељи 
Господина Министра финансија саопштити му све 
поједине случајеве. 

Управни суд у Београду има пуне руке посла 
са жалбама које стижу против решења пореских 
управа у Војводини, a колико их има, који не под- 
noce жалбе из разлога јер немају 200 динара за 
таксу на жалбу, na продају и најпотребније ствари 
да би исплатили неправедпо установљену порезу! 

Опис привредних прилика у Војводини био 
би и сувише мањкав ако се не би позјабавио са 
питањем аграрне реформе, које je постало кронич- 
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на болест Војводине и чим се дуже повлачи, тим 
више трује организам и теже се лечи. 

Аграрна реформа je изазвана социјалним и 
националним потребама и интересима земље, но 
дозволите ми да напоменем да je толико лоше 
спроведена, да je врло слабо користила и у једном 
и у другом правцу. Ha распарчане велике поседе 
додељени су из разних крајева наше Отаџбине до- 
бровољци и аграрни интересенти, и не само да 
се није водило рачуна o климатским постулатима, 
него су насељени на празну земљу, без да им je 
пружен потреоан фундус инструктус за обраду те 
земље. Породицама са многобројним члановима 
додељено je највише 5 хектара земље, a често и 
само 3, што je испод минимума потребног за ег- 
зистенцију. Насеобине немају ни цркве, ни лекара, 
ни апотеку, нису везане путем са политичком оп- 
штином, којој припадају и онај јадан свет на- 
пуштен од свакога, мучи се и кука. Из додељене 
му земље не може да извуче ни толико колико му 
je потребно за јавне дажбине. 

Потпуно погрешном аграрном политиком од 
политичких општина одузете су све општинске 
земље услед чега не само да je настао огроман 
мањак прихода у општинском буџету, него je и 
општинска сиротиња, која je no 1—2 јутра узи- 
мала у закуп ту земљу и посејала ју са житом, ку- 
курузом и бостаном, отпала од свог насушног 
хлеба и .са угроженом егзистенцијом шири неза- 
довољство у масама. 

Потребно je нарочиту пажњу обратити насе- 
љеницима на северу, који су постављени као жива 
брана да чувају територијални интегритет наше 
државе, који су будни чувари наше северне гра- 
нице и који са пуно националне свести часно ис- 
пуњавају поверени им задатак. Неопходно je по- 
требно изградити им пут до њихове политичке 
општине, послати им семе и приплодну стоку и 
на тај начин омогућити им привредни проспери- 
тет, јер не учини ли се то, наши насељеници he 
се растурити и оставити отворена врата нашег 
Севера. 

Осамнаест пуних година се повлачи питање 
аграрне реформе, осамнаест година су интересен- 
ти у неизвесности, na je крајње време да се једном 
ликвидира то питање и то на тајначин да се у 
земљишни.м књигама укњижи право власништва 
у корист данашњег поседника, али се десетогоди- 
шњом забраном отуђивања, да би се зауставио no 
наше националне интересе и сувише штетан от- 
куп тих земаља, које данас у бесцење врше 
разни спекуланти. И постоји бојазан да he sa не- 
колико година изчезнути све благодети аграрне 
реформе и остаће само огромни трошкови утро- 
шени no држави. 

Осим аграрне реформе хоћу да се позабавим 
још са једним важним социјалим питањем, и то 
питањем чиновништва, нарочито обзиром на при- 
лике у Војводини. 

Једно од најтежих питања, o коме се у Вој- 
водини много расправља, и могу одмах рећи са 
много критике и осудс, je чиновничко питање. 

Војиодина зна да великн део торета чинов- 
ничких плата сноси војвођански сељак и баш зато 
се са правом ovnu што je чиноппички апарат преко 
потребс licuiK и скуп. Војводина ce не буни протнв 
плата оних чиновпика који рвДОВНО пршс СВОЈ 
свакодневни посао, али ce буии против награда 
чиновника који су беа одређеног Делокруга, да- 

кле n потреое, на платним списковима, што многи 
чиновници  сем  редовне  плате  уживају  нарочите' 
доплате и отграде, специјалне додатке, аа и при- 
ходе тако да чиновници са  1200 динара плате на 
очиглед народа троше месечно no 3000—4000 ди- 
нара месечно. Буни ce  шго ce чиновници постав 
.'bajy за чланове управног и надзорћог одбора др-  \ 
жавних подузећа са огромним тангијемама и што 
сс бсз икаквог озбиљног разлога nu ћефу поједи- 
наца премештају уз велике путне трошкове. Сел>ак 
зна да све ово он n.ialui и зна колико жита и ку- 
куруза мора од себс откинути да све ово намири, 
— na ce с правом буни што су у овим тешким вре- 
менима терети још и непотребним, ничим иооправ- 
даним издацима. 

Господо, у нашој земљи je сваки девети чо- 
век на државном или самоуправном б\ џету, то je 
неиздржљиво стање, raj претерани и непотребни 
кадар службеника мора ce редуцирати, a ne сваке 
године повећавати, како ce то сада чпни са 5500 
нових службеника. 

У вези са овим питањем хтео бих учинити још 
једну напомену. Сви ви, господо нГароднп посла- 
ници, знате да ce у нашој администрацији посло- 
ви јако споро свршавају, да ce акга, нарочито ако 
су мало опшпрнија, површно проучавају, na ако 
томе придодате још и чињеницу да чинивништво 
законе и уредбе слабо познаје и много нагиње то- 
ме да предмете решава ne no законским одредба- 
ма, него више no жељи партијских експонената, 
јер, признајмо-отворено, такова упутства добија- 
ју, — природно и овом приликом част изузецима, 
— онда ce у таковом систему рада неопходно на- 
меће потреба интервенције, да би ce дигла акта из 
фпјоке и надлежни no закону поступили са пред- 
метима. 

Te интервенције, услед начина којим ce при- 
мају и како решавају, постале су најтеже малгре- 
тирање, шиканирање грађанства и народних по- 
слапика. 

AKO кога натера невоља да je приморан no- 
сетити неко надлештво, npe свега мора сатима да 
чека у" прегсобљу Министра или у ходнику пред 
вратима начелника, инспектора итд., док Мини- 
стар не сврши дугачке разговоре са својим партиј- 
ским пријатељима, који један за другим улазе на 
споредна врата r. Министру или док виши чинов- 
ник не сврши са рефератом нижег чиновника, који 
већином баш онда налазе хмтне предмете кад je. 
одре1)ен час за пријем странака — или не прочи- 
тају новине, попију кафу и обавесте ce o стању 
дпевне полигике. 

Изузетно  поволјНим   случајем  ce   сматра   ако 
странка na и народни посланик успе да буде прим- 
i.rn npn првој пријави; већином ce долази у Ми- 
нистарство no 4—5 пута док ce успе доћи до онога 
у чнју надлежност спада р^шавање предмета. 

Када сте најзад стигли тамо куда сте желили, 
начин како ce примају грађани и народни посла- 
ници толико унижава noiioc сваког човека, да ce 
одмах у први мах добија утисак да дотичноме 
фале вајелементарнији услови цивилизованог чо- 
века. 

Ja ову појаву, која. je нажалост постала си- 
ствм код нетири-пет надлештава, називам „кри icM 
иаспигап.а" која пспхички више делује него onim;! 
привредна криза. Ja мислим да je лакше трпетИ 
гдад, noro понижење! Када ce тешком муком са' 
владате да пређете преко свих неучтивости и не* 
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достатака културног човека и упознате надлежно^ 
са предметом, без икакве скрупуле уверава вас, да 
ne се ствар повољно решити, јер тим одговором 
ослобађа себе дужности да саслуша аргумента- 
Цију молиоца. 

После неколико мссеци долази решење баш 
обратно ономе како je обећано, јер je много мањ.а 
одговорност одбити молбу, но удовољити joj или 
се пак умешала нека партијска интервенција, која 
je јача од евих законских прописа. 

Пре неколико дана (тачно 8 фебруара) допу- 
■'овала je у Београд депутација Војвођана од око 
300 лица, да се жали Министру пољопривреде због 
извесних одредаба Уредбе o регулисању земљо- 
радничких дугова. Депутацији je овде речено да 
не могу бити примљени од Министра, него нека де- 
легирају шесторицу који ће бити тумачи њихових 
желЈа, a остали нека се одмах удаље. Депутација 
je издвојила делегате, али je тражила да се члано- 
вима дозволи да у групи сачекају повратак својих 
делегата. Жандарми су били неумољиви, народ je 
наглашавао да се не може растурити несвршена 
"осла. За трен ока појавила се на лицу места чи- 
'•"Ува чета жандарма, и мирне грађане, чланове де- 
путације, немилосрдно су разјурили. 

Ово зло треба лечити. У надлештвима се мора 
чрописати и одржавати пристојност и предусрет- 
љиви поступак према свима грађанима ове земље, 
чстрого респектовање постојећих закона. 

Мање сервилности према rope, a више уљуд- 
Ности, пристојности и законитости   према   доле!!! 

После излагања o политичким, економско-фи- 
нансијским и социјалним приликама, нарочито об- 
зиром на прилике у Војводини, хоћу да вам изне- 
Сем још неколико напомена из области правосуНа. 

Господо народни посланици, ви ћете се много 
Изненадити кад чујете, да у Војводини траје 6—7 
na и 10 година дсж се заврши један грађански na 
и менични cnop. Ja морам одмах да подвучем чи- 
ч.еницу, да кривица не лежи на судијама, јер су 
наше судије не само спремни и објективни, него и 
врло експедитивни и са своје стране чине све да 
би се прилике побољшале, него je погрешка у ор- 
ганизацији, у недовољном броју судија и манипу- 
•чативног особља. У првом и другом степену, код 
сРеских и окружних судова, спорови се свршавају 
нормално, но код Апелационог, a нарочито Каса- 
Ционог суда странке не могу да дочекају оконча- 
4,6 парнице. A толико je лако помоћи томе. По- 
•пто no новом Парбеном поступку све ревизионе 
молбе спадају у делокруг Касационог суда, који je 
Услед тога и сувише преоптерећен, потребно би 
оило код Касације у Новом Саду поставити још 
Један Сенат за грађанске спорове и тиме би цео 
"0стУпак убрзан био. Данас има већ огроман број 
СвРШених правника, na би већ из социјалних ра- 
злога требало омогућити овима запослење у суд- 
ској струци тим више јер држава од судских такса 
^лико огромне своте наплаћује да лако може 
latiH покриће још за велики број судија у земљи, 
'' 1;|_ вас уверавам, господр, ако се не води рачуна 
Убрзању судског поступка код редовних судова, 

^порови he t-c' све више водити пред изборним су- 
Д|)иима и држава he отпасти од предвиђенот суд- 
ских такса. 

Морам  i4'  позабавити   још   и са  најновијом 
•јРаксом у Министарству правде, в то je ca учеста- 
Им случајевима предлога за амнестију и аболи- 

цију. Ja сам уверен да je за последње време спрем- 
љено у Министарству правде више указа o амне- 
стији и аболицији но што je у Србији потписано 
за читаво време од како се зна за амнестију. 

Амнестија je ванредна мера за изузетне и на- 
рочито оправдане случајеве, она се појавлзује у 
свима земљама na и у нашој као искључиво право 
владаоца, једино њему припада право да се у име 
државе одрекне права на кажњавање грађана од- 
носно права на истрагу и тиме уништи још неутвр- 
ђену кривицу. 

По § 50 Устава из 1921 године амнестија се 
могла дати само за политичке и војне кривице. 
Истина да у Уставу од 1931 године није овако 
expressis verbis означена кривица, али ипак, већ no 
суштини тога највишег права, не би се смела спу- 
стити на меру редовног правног лека. Мени су no- 
знати случајеви да су аболиране кривице неколико 
дана npe расправе, иако се радило o делима која 
нису ни политичке ни војничке природе, a све нас 
je револтирао предлог Министра правде да се ам- 
нестија и опште помиловање да за клевете учи- 
њене путем штампе. 

Ja мислим да je и г. Министар правде уверен, 
да се клевете путем штампе наносе у највише слу- 
чајева јавним раденицима који се истичу својим 
радом пред широком јавношћу и да су ти напади, 
који често дубоко вређају част и добро име окле- 
ветаног, учињени v највише случајева из ниских 
na и подлих побуда. Онемогућити тим јавним рад- 
ницима да се бране од клевете, онемогућити им да 
прибаве себи сатисфакцију за повређену част, 
коси се са свима правилима јавног морала. Сви ми, 
који се бавимо јавним пословима, свесни смо тога 
да je наш народ изметнут јавној критици, али нео- 
спорно нам припада право тражити да та критика 
буде објективна и да потекне из чистих побуда. 
AKO се пак ко усуди да дирне у нашу част, да 
износи неистиности које шкоде нашем добром 
имену — безусловно нам припада право да тра- 
жимо задовољштину да клеветник no закону буде 
кажњен, не толико због нас, нашег личног задо- 
вол^ства, него због општег морала, да би се са- 
чувала чистота јавног живота, да би јавност сте- 
кла увереље да je част сваког човека највеће бла- 
ro и понос и да нико не може некажњено каљати 
туђу част. И баш зато je у свима културним држа- 
вама правило да се амнестија no увреди и клевети 
даје само онда ако увређени, оклеветани на то 

^пристане, али нико нема право да без нашег при- 
станка опрости ономе, који je нашу част каљао, 
нико нема право да нам одузме могућност да бра- 
нимо своју част, јер то убија јавни морал у земљи. 
Учестаним случајевима амнестије и помиловања, 
ако оне нису изазване само изузетним случајеви- 
ма, руши се углед судова, губи се поверење у 
правду и угрожава се правни поредак. 

Ha крају мога говора желео бих посветити 
joui неколико речи Министарству просвете. 

У Војводини у свима местима na чак и у сели- 
штима, — ми их називамо салашима — које наше 
градове окружују и у којима живе no неколико 
стотина na и хил^ада душа, постоје школске зграде 
за основну наставу. У крајевима са чистим српским 
живл>ем те школе су подизале црквене општине уз 
обилату noMoh и легате просвећених православаца. 
За време Ма1)арске у тим школама стално и непре- 
кидно се вршила основна настава — у највећем 
делу путем српских   вероисповедних   учитеља,   и 
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благодарећи томе јЛду. У Војводини je било про- 
центуално најмање неписмених. Последњих година 
у тим школама рад стално запиње, учитељи или 
учитељице нерадо долазе на школе у селиштима. 
када буду поставлзени пријављују боловање и тра- 
же премештаје, и врло често та места уопште нису 
попуњена. У Сомборским селиштима већ од дужег 
времена су три упражњена места. Школе не раде 
и деца се не поучавају. Врло незгодно утиче на 
родитеље, који су научили читати и писати, да су 
њихова деца — због слабог старања власти — ли- 
шена сваке школске наставе и са незадовољством 
констатују и коментаришу културно незадовољ- 
ство њиховог подмлатка. Потребно je да Мини- 
старство просвете води рачуна o томе, да се сва 
упражњена места на тим селиштима попуне и да 
настава непрекидно и стално функционише. 

Морам да будем тумач још једног незадовољ- 
ства у Војводини: Што се стари, заслужни и иску- 
сни управител^и школа често no жељи партиских 
организација деградирају, смењују и премештају и 
што се на мањинска оделења основне наставе по- 
ставл>ају учитељи који уопште не знају матерњи 
језик деце, услед чега не могу ни да протумаче 
деци предмете наставе. 

Са педагошког гледишта je ово штетно и др- 
жим да и државни интереси захтевају, да се ма- 
њинској деци омогући културни напредак, јер ми 
нећемо да владамо несвесним масама него у спо- 
разуму са културно просвећеним грађанима! 

И дозволите ми, господо, да подвучем још 
једну чињеницу. 

Наша просветна политика има један велики 
недостатак, a то je, што мало, веома мало полаже 
на национално-религиозно васпитање и верску 
обуку у нашим школама. Истина верска се настава 
налази у рукама свештенства, али се она врши у 
школи, чија je атмосфера не само индиферентна, 
него често и непријатељским духом надахнута 
према вери и верском васпитању. 

Међутим, национално-религиозан осећај je 
једна стварна и важна чињеница како у жнвоту 
појединаца. тако исто и у животу целог народа 
и државе. Taj се осећај не сме убијати него се 
мора развијати и повећати, јер може и има да по- 
стане једна позитивна снага за консолидован др- 
жаино-социјални живот. Ово треба наглашавати 
нарочито данас, када разорни правци подривају 
данашњи социјални строј и прете да упропасте 
све вековне тековине културе и прогрес цивилиза- 
ције. Иеговање национално-религиозног осећаја у 
школи 'налажу нам и морални захтеви, јер само 
аомоћу живог верског уверења, оличеног у буд- 
цој савести, иоћн he се одржати морал, сузбити 
корупција и пстале немиле појаве, к^ојима се руши 
државна заједница, поредак и економски напре- 
дак. (Одобравање на левици). 

Господо народни посланици, ja сам вам при- 
казао политичке, приаредне и социјалне приликс 
у Војводини отворено, објективно и sine ira et 
studio. Вн сте чули и неколико r<)|)Kiix истина, али 
имајто na уму да je Прави патриота ОНај, који 
истинито u iipano сган.с ИЗНОСИ ПрвД надлсжни 
форум, комо у дужиост спадв да води рачуна 0 
ННрОДНОМ   раоПОЛОЖењу,   a   иајомасиијс,   дсструк- 
тивне снаге су они који летцииа из џепа „обја- 
ши.аиају СТање" илм као Јанус Св два лица, у ДО- 
дару са народом, не само увеличавају него Још 
потпирују незадовољство, a код иеродавних пре- 

ћуте или чак незнатним претставлЈају велике на- 
родне невоље, да би се додворили властодршдима. 

И на крају да резимирамо. 
У нашој земљи може доћи до благостања, до 

отклањања свег политичко-племенског и социјал- 
но-привредног незадовољства: 

AKO у нашој државној политици дође до пу- 
ногизражаја искрено и право југословенство, са 
iiviiOM равноправношћу свих грађана у земљи, са 
пуним поштовањем и једнаком примеиом закона 
за све делове нације из свих покрајина; 

AKO се постави као главни принцип наше при- 
вредне политике подизање и унапреНење пољо- 
привредо и интензивније помагање најмногоброј- 
нијег сељачког сталежа у земљи; 

AKO се нарочито код омладине буде радило 
на развијању националних идеала и религиозног 
осећања насупрот данашњим доктринама o интер- 
национализму и запостављању националних тра- 
диција и хришћанског морала. 

• Испунимо ли све ове услове за хармонички 
заједнички живот у једној целини, онда ћемо 
стварно учврстити нашу државу, оснрвану вол.ом 
свих делова народа, консолидоваћемо прилике у 
земл^и, постићи пуно благостање и осигурати при- 
вредни напредак, a будућа поколења вратићемо на 
пут оних, који су са пуно националне свести и по- 
лета, идеалном борбом за веру и народ, остварили 
наше вековне жеље: Ослобођење и Уједињеизс! 
(Бурно одобравање и дуготрајно плЈескање на ле- 
вици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, ja bih vas molio da se u pretresu držite više 
Poslovnika i da računate više s određenim vremenom. 
— Reč ima narodni poslanik g. Velimir Popovič. 

Велимир Поповић: Господо народни посла- 
ници, Народпа скупштнна приступила je једном од 
својих најважпијих послова. Узела je у претрес 
пројекат Краљевске владе o државном буџету при- 
хода и расхода за идућу буџетску годину. Ha крају 
тога претреса Скупштина he својпм гласом одо- 
брити или одбацити тај пројекат. Одобраваи.см 
буџета и озакоњавањем његовим, Народна скуп- 
штина ne само што се саглашава са досадањим 
радом Краљевске владе, него joj даје овлашћење 
и омогућава joj да настави свој рад у истом духу 
И правцу којим je и досада радила. бдбацивањем, 
пак, овога пројекта буџета, Народиа скупштипа 
ускраћује и одричо могуКпост дал>ег оваквог рада 
ове Краљевске владе. Задатак je, господо, као што 
иидигс, важан и тежак. Дужност je, стога, свих нас 
да у тако деликатам и важап nocao наш унесемо 
пупу одаиост ОПШТОЈ ствари n сву објективиост и 
непристрасност, како би, подвргпувши досадап.и 
рад n став КралЈевске владе дубоком и свестраном 
расматрап.у. nama ОДДука 0 ОДОбрВВању или ОД- 
бацивап.у овога пројекта буиета почнвала na na- 
шем iivnoM уверењу да смо тиме најбоље послу- 
жилп Отаџбини. Ово нарочито нагласих због тога 
mro Je у овим теткпм »рсмепима готово немогуће 
бити присебап и мотпуио објективан. Ми смо и су- 
више притиснути рааним нввалама и окружени ис- 
m>;uioiii.i.iiBiiM пваржнм мма, ПОД којпма naum ка- 
рактори ЧбСГО K.'ionv, iiaiiu- np.imio лако iiccrajv, 
nama мит.ч.сп.а брзо вегре, a пријатсл.ства, добре 
воље п иеђусобне воште тону у неповрат. У таквим 
(.-тап.нма тешмо je iioTiivno мирпо, непомућено и 
трсзвопо говоритп  и СудИТИ  0 iiainiiM  проблсмпма 
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и iiaimiM приликама; a наше прилике, господо и бра- 
ho, паш национални и државни живот у свима сво- 
јим видовима, даиас претстављају так()1)е једиог 
тешког болесника. lle потрзати много болесника, 
али трезвено и савесно аналисати стање болести, 
испитати iiiCiie узроке и потражити лека, са брзим 
али и опрезним применама истог, дужност ie свих 
иас, без обзира иа то где се налазимо и какве оп- 
тужбе држимо ieдaн против другога. Извршити ту 
Дужност до краја и у пуној мери; оздравити земљу 
ii иацију и оспособити их за све њихове дужност, 
значн оправдати пред историјом ову геиерацију, 
К0Ј0Ј je Бог доделио тешке али и пуне части улоге. 
Свесни тога, ми морамо да знамо исто тако да те 
Дужности изискују пуне моралне снаге, дубока и 
свестрана познавања, одлучности и ист1)ајности у 
послу, и спремност за iiajBehe жртве. Иокушајмо, 
стога, господо и браћо, бар ми, које je народ иза- 
брао са великнм иадама у тешким тренутцима ње- 
гове историје, да се одупремо свим овим навалама 
Данашњице и да у овом Народном дому, у искре- 
'niM љубавима и оданостима према Крал.у и Отаџ- 
биии, извршимо иаше дужности часно и одано. У 
томе знаку, господо народни посланици, попео сам 
се и ja na ову говорницу, да са ње кажем, у име 
своје, одано и искрено, своје миишење, увепен да 
ћете га ви, господо, онако исто свесрдно саслу- 
шати као што вам га ja саопштавам. У излагањима 
мојим трудићу се да само констатујем стања и 
чињенице, исте аналишем, и да обележим и под- 
вучем своје закључке no којима ћемо, no моме ми- 
шљењу, моћи своје дужности према Отаџбини и 
нацији, у оваквим приликама, потпуно извршити. 

У расматрању и оцени стања и прилика у na- 
шој земл,и, ja hy поћи од судбоносног и историј- 
ски важног 6 јануара 1929 годиие, који, иако се 
то сада са извесних страна жели да негира, обе- 
лежава нове односе и нове правце у животу na- 
шега народа. Ja ћу тај шестојануарски режим у 
најкраћим потезнма изнети и задржати се на нај- 
важнијим моментима, како бих јасно нагласио сми- 
сао и значај његов и како бих тиме боље осветлио 
и тачније оценио извесне прилике и односе у са- 
Дашњице. 

Време од 6 јануара 1929 године na до даиас 
ja делим у два периода. Први период, или звани 
Шестојануарски режим, завршава се 24 јуна 1933 
године. Tora дана почиње нов период, јер се по- 
шло новим путевима, a пре1)ашњи, којим се дотле 
ишло, огласио се тешкпм и пепроходним. И ако je 
?ва Крал,евска влада, која je дошла на власт 24 
ЈУна 1935 године, изразила чак кочоперно и охоло, 
У својој декларацији приврженост шсстојануар- 
ским смерницама, ипак Je iben рад од арвога дмпа 
"а До данас једна тешка негација и осуда шестоја- 
нУарске линије. Али, оставиио то за који часак 
Доцније. Зауставимо се на првом периоду на ше- 
Стојануарском режиму. 

•'(|iii одмах, у почетку ових излагања, морам 
нагласити да шестојануарски реж-им има два своја 
'iinia обележја: његов цил>, и његов пут ка томе 

^"■'''V-  Чувати јединство народно и целину др- 
жавну, то je највиши цил> мојо Владавиие, a  i i 
!Ј*0Ра Gum u највећи закон за Мене и свакога". 
Ta ко Говори Александар Лугословеиски кроз мапи- 
lu  од (i ЈанУаРа ^•,LИ, године ii тиме ii|)e;i Богом 1 'сторијом обележава (^штине национално-поли- 
"''1КИХ стремљења. A у настуну ка томе 
),Ми 

циљу: 
иорамо тражити нове иетоде рада и крчити 

пове путеве" —■ вели манифест! To су основни еле- 
мепти, који су добили свој израз и у данашњсм 
Уставу, и no којима ћемо ми ценити и рад шеслч - 
јануарског режима и рад данашње Владе. 

Шестојануарскн период владања, односно 
овај режим има три прилично одвојеиа и no на- 
чипу владања различна момента. 

Први моменат, то je Влада ђенерала Петра 
Жлвковића. Други моменат, то су владе од сила- 
ска са власти Петра Живковића до Владе Boun.a 
Левтића. И трећи моменат, то je Влада Бошка 
Јевтића. 

Влада ђеиерала Петра Живковића спровела je, 
мудро и трезвено, ликвидацију свих оних тешких 
стања и односа, који су пустошили земљу и иапију 
до 6 јануара 1929 године. Она je ударила темеље 
и приступила заснивању нових и здравих одкоса 
у иародном и државном животу. Два су основча 
и најпотребнија елемента за здрав и нормалан жи- 
вот народа и државе: партијско-политички сист^м 
у народу и административпи систем у држави. И 
један и други у прешестојануарском режиму били 
су засновани на нездравим темељима, na су, стога, 
донели земљи и народу највећа разочарења и ство- 
рили најтеже заблуде, услед којих су настала те- 
шка поклецавања. Петар Живковић их je, стога, 
из основа изменио. Дотадањи партијско-политички 
систем, заснован на племенским, верским и регио- 
налним односима, који je услед тога делио, разје- 
дињавао и слабио нацију, укинут je, и након јед- 
ног краћег времена, у којем се, како се бар ми- 
слило, партијско-политичке страсти, узајамне опту- 
жбе и омразе стишале, створиле су могућности за 
иово партијско-политичко груписање, које су ис- 
клЈучивале све верске, племенске и регионалие мо- 
меите, a ca друге стране потпуно омогућавале рав- 
ноправно учешће свих грађана у политичком жи- 
воту и заједничко старање за целину и за све де- 
лове земље. 

Исто тако и дотадањи административни си- 
стем у државној управи који je својим неподобно- 
стима и гломазним функционисањем унизио др- 
жавни ауторитет и омогућио стварање једног те- 

• шког стања у националном животу, укинут je и 
ударена основа за увођење једног новог система, 
који би потпуно одговарао и потребама земље и 
оправданим желЈама народа. Ето, то je политички 
успех Владе генерала Петра Живковића, и тај ус- 
пех у животу наше Отаџбине претставља један ве- 
лики и целисходан реформаторски подухват. 

Али, тим je завршио овај први одељак у ше- 
стојануарском режиму. Генерал Петар Живкови!! 
после овога повукао се je ca власти. Силаском ње- 
говим, на управи земље смењивало се неколико 
влада до доласка на власт Владе Богољуба Јев- 
тића. To време чини други моменат у шестојануар- 
ском режиму. Ове владе у овом одељку шестоја- 
иуарског режима тожиле су, да путевима, већ обе- 
леженим владом генерала Петра Живковића, на- 
ставе и доврше започете послове. Оне су наиме 
имале за задатак да практичио приведу у дело нов 
партијско-политички систем и да потпуно изграде 
и увсду у живот државе нов административни 
систем. 

Нови партијско-цолитички систем требало je 
да добије пупу примену, и уједно оправдање своје, 
формирањем нове политичке странке. Како je нова 
странка имала исто тако да буде и један елеменат 
за сигурно и правилно спровођење новог админи- 

13 
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стративног система, то je na њу прво обраћена 
пажња. Приступањем овом послу, тежило се по- 
CTHIIH два циља: спровести потпуну ликвидацијх' 
старог партијско-политичког система, и друго, 
оправдати и практично претставити сву потреби- 
тост и корисиост новог партијско-политичког си- 
стема, како за опште тако и за посебне интересе 
народа. 

Са развијаљем и употпуњаваизем новог адми- 
нистративног система у управи земље, нису се по- 
казали резултати, које je жел:.но очекивала земља 
и сви делови народа. Стало се je на пола пута ма 
се није знало, да ли je административни систем 
у знаку децептрализма или централизма. Ме1)утим, 
стварањем великих административних јединица на- 
турала се неминовност брзе, непосредне и потпуне 
административне децентрализације. 

Али и поред ових приличних неодлучности у 
другом послу, тадашње владе ишле су ипак одре- 
ђено своме историјском задатку, постављеном 
шестојануарским манифестом. 

У таквим стањима у партијско-политичком си- 
стему и у новом административном систему пао je 
изненада и са Једном неверицом која и данас про- 
жима све родољубе Вођа народни и Велики Краљ 
Александар Југословенски, који je Својом џинов- 
ском снагом и Својим историјским ставом био не- 
пресушна нада за највеће среће и сигурне напрет- 
ке целога народа. Нестанком Његовим, настале су 
опасности да се наде и оправдања која je Он оли- 
чавао у свима правцима народног живота не уга- 
се и не настану сумње у велике смернице шесто- 
јануарског акта. Требало je, стога, предузети 
мере и стварати стања која ће не само одржавати 
наде, него и омогућити брже и непосредније изво- 
ђење свих подухвата тиме, што he се прикупити и 
омогућити прикупљање свих националних снага на 
бази политике од шестог јануара. 

Имајући у виду тај важан и пресудан психо- 
лошки моменат, Влада Бошка Јевтића била je од 
првог тренутка свесна, у коме правцу и-како има 
да развија своју делатност. Због тога та Влада чи- 
ни засебан период у шестојануарском режиму. 

ОсећајуКи све тежине, које су почеле земл^у 
и нацију да притискују, нарочито оне које су пре- 
тиле великим колебањима и растројавањима у на- 
роду, Влада Боголзуба Јевтића држећи се беском- 
промисно и одлучно одре^ених основних линија 
шестојануарске политике, сматрала je својим 
основним задатком, да створи могућности и усло- 
ве да се измире и сложе све праве и одане народ- 
не снаге, како би се у знаку најшнрих сарадња 
брже и потпуно привеле у дело велике смернице 
националне политике. 

Са таквим схиатањима Влада Богољуба Јсв- 
тића приступила je рашчлањивању, оцени и реша- 
вању проблема који су се пред њом појављивали. 
Један од најважнијих проблема били су избори за 
Народно претставништво: допунски избори за Се- 
нат и избори за Народну скупштину. 

Влада г. Јевтића била je свесна колико су 
важни и судбоиосни претстојећи избори и колико 
су очајно теишо ситуације и стања за те изборе, 
али се ona nuje колебала mi за један иоменат да 
приступи томе важном и деликатном послу, сми- 
шљеио п одважно. Ми смо зцали, не само све сна- 
ге које се појавл»ују у народу, но и колике су и 
какве су, na смо стога желелн да у духу поммр- 
љивости и толвранције, практичним коибипација- 

ма ангажујемо позитивме и родоЛЈубиве снаге на 
сарадњу у духу Швстојакуарске политичке идео- 
логије. У духу гога практичног кдмбиновања по- 
зитивних сила из народа, мп смо се трудили да 
јасно изразимо двс ситуацијо. Позвати, прво, све 
на окуп и сарадњу, и другој у колико je ово немо- 
гуће, створити могућности за окупл>ан>е ван нас, 
како би се све снаге ангажовале за добро и иа- 
предак Отаџбине и Нације. 

Имајући то све у виду, Влада Богољуба Јев- 
тића, пустивши на слободу готово све политичке 
људе — било осуђене ил.и интсрниране због сво- 
јих тешких издајничких поступака, — дала je не- 
посредан и сигуран знак, да желп измирење и са- 
радњу на бази шестојануарске политичке идео- 
логије. 

У практичном изво1)ењу свих тих оријентаци- 
ја груписања и припремних изборних радова, Вла- 
да je знала, да ће се, нарочито у првим данима, 
чинити потези и изражавати таква стања, која ни- 
су у сагласности са законским наређењима, ii.in 
која су у очитој супротности. Али се и преко тога 
прелазило, тврдо верујући, да су то више импул- 
зивне тактичне пренаглзености, но суштаствене 
разлике у погледу основног проблема националног 
и државног живота. 

Kao што се види, .господо народни послани- 
ци,- Влада г. ЈевтиИа чинила je све да се дође до 
поступних измирсња, окупл^ања и сарадње свих 
снага, али, — ja то подвлачим, — на бази шесто- 
јануарске политичке идеологије. Од те идеоло- 
гије Влада г. Левтића није могла нити хтела да 
отступи ни за један корак. За њу, као што треба, 
уосталом, да je за сваког добронамерног и чести- 
тог сина ове земље, шестојануарски политички си- 
стем je једино могућ да хармонично повеже пле- 
менске интересе у једну историјску целину, и да 
како целини, тако и деловима, пружи све гаран- 
ције за срећан и напредан живот. Зато je она стал- 
но наглашавала то њено стновиште и одлучно га 
чувала. 

Све то пак није довело до жељених резул- 
тата, јер се од стране опозиције овакво држање 
Владе г. Јевтића схватило као клонулост шесто- 
јануарског политичког програма, na се чинилИ 
бесомучни напади, да се тај систем no сваку цену 
скрха и да се земља баци у хаос и расуло. Шта 
je све paheHo и како се водила изборна борба, зна- 
те најбоље ви, господо народни посланици. Ла caj 
o томе у своје врсме казао своју реч и сада ne 
иогу у то nononno да се упуштам, али, хоћу да 
нагласим, и то пека се чујс, да je и поред свих 
тако нечувених и бестиднпх папада на све што je 
свето овој земл)11 и народу, поред свих трикова 
подвала, поред свих претњи и могућих заво1)СП>а. 
иарод југословенски 5 иаја 1935 године, снагом 
своје националне свести, све сломио и објавио, 
градом и светом, тријумф иот »ријске југословен- 
ске идеологије. 

To je најбол.п доказ, да je шестојануарски 
режим уопео у својој историјској мисији у пароду 
и да je та политпчка идеологија народна пдоо- 
.mriija. 

Макако сс опоаиција прсида неком уображе* 
noM победом; славила своје подвиге и јунаштво, 
ona ]е na изборима побеђена. Али том победом н 
тријумфом југо^ловшске националне идеологиј^ 
и поразом свих удружених   противника   разни) 
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боја завршава ce овај трећц оде.ч.ак a њиме и ше- 
стојануарски режим. 

Влада Богољуба Јевтића, пала je ca власти. 
И оно што je сада важно истаћи, падом Владе r. 
JCETHIUI, ne пада само Влада, која je добила ве- 
1»ину на изборима, него пада и руши ce и један 
политички систем, и, што je најжалосније, пада 
Једна историјски одређена национално-политичка 
идеологија, пи којој, сада je бар јасно, једино 
ова земља може да постоји и да напредује. A све 
то замењено je нечим новим и неизвесним, које 
нам je Влада г. др. Стојадиновића имала да до- 
несе. Ирегледајмо, браћо и пријатељи, рад и став 
ове владе r. др. Милана Сгојадиновића, a да би 
видели: у чему je то ново, и шта je оно донело 
земљи и народу? 

Влада r. Милана Стојадиновића ступила je на 
Управу земље 24 јуна 1935 године, a 4 јула исте 
године изашла je ca својом декларацијом пред 
"ародну скупштину. To je први али и најважнији 
акт ове Владе који има да нам послужи као мери- 
ло у aнaлиcaIfay и процени њенога рада и става 
0Д тога чина иа до данас. 

Из декларације Краљевске владе проистицала 
СУ неколика одређена уверења у погледу унутра- 
Ш1^е политике. Једно од првих таквих уверења 
гласи: 

„Основни правац унутрашње политике дат 
нам je — вели ce у декларацији — основним зако- 
Ном земаљским, Уставом од 1931 године, и Кра- 
Љевска влада стога остаје верна свима начелима 
тога Устава, истичући нарочито принцип држав- 
Hoi и народног јединства'. 

Дакле, господо народно и државно јединство 
изнад свега, — узвикнуо je r. Милан Стојадиновић 
са својим друговима у почетку своје управе зем- 
Љом! il на те речи гкЋескала су оба дома Mapo;;- 
ног претставништва са малим изузетком, нанвио 
СУ поверовали, да he изразита шесгојануарока по- 
литика наставнти свој ход несмегано и сшурније 
rio до тада. 

Погледајмо, господо, за часак прилике и ста- 
lba у народном и у државном животу, да би могли 
лонстатовати како ce влада одазвала овоме своме 
Орвом позиву. 

' lame народно једииство, утврђено постанком 
нашим и заједничком судбином кроз историју, 
УНижено je до ге мере, да je оно данас предмет 
партиских погађан>а да би ce задовољили тренут- 
Ни партијски успеси. (Живо одобравање и пље- 
скање на левици). Унижена je целина народна, 
Унижени су деловн народни. Погледајмо прилике 
5 хрватском делу народа и уочимо односе љегове 
"рема српском делу народа. У хрватском делу на- 
Р0Да дозвољено je да ce развије na чак je и пома- 
1ач, племенски шовинизам до те мере да je на- 
Родна целина у већој опасности но икад што je 
оИла у мучној и тешкој прошлости. Путем теро- 
Ра,_ Kuju je буктао тамо још за време прошдих 
изиора за народне посланике, a који je ова влада 
иустила да ce развије у најстрашнијој форми, та- 
|м" je заведено једно стање, које, ja то подвла- 

"Им, прети исто толико и самим битним ивтереси- 
иа Хрватства колико и целини. (Одобравање и 
"Љескање na левици). Јер то стан>е тамо не ствара 
Со и не развија ce толико no бптним и правилно 
рВаћеним интересима Хриатства но више и можда 
Јвдино no слепим мржњама према целини a наро- 

чито према Српсгау... (Протести надесници — одо- 
бравање na левици. — Граја). 

Pretsednik Štovan Ćirić: Molim vas, gospodo na- 
rodni poslanici, za mir, nemojte prekidati gospodina 
govornika. 

Велимир Поповић (наставл^а): Уочите добро 
тај покрет на терену у масама народним na ћете 
видети... (Протести на.десници и повици: доста je 
било мипистара правде са ваше стране a правде 
пикада није било! — Граја.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo poslanici, mo- 
lim vas još jedanput da ne upadate u reč. 

Велимир Поповић (наставља): Уочите добро 
тај покрет на терену у масама народним, na ћего 
одмах увидети да je томе покрету битно цепка- 
ње Српства и убацивање забуна и завада у Срп- 
ство a с друге страпе груписање Хрвагства и раз- 
вијање што већих мржњи у редовима Хрвата npo- 
тив Српства, a нарочито против Шумадије. To je 
план аустриског духа, који, нажалост, још тако 
упорно вршља у нашем пационалном животу. 
(Пљескање на левици.) 

Ta заслепљена мржња и нетрпељивост према 
Српсгву иде дотле да ce сваки моменат искори- 
miivje у иностранству и претстави да je Хрватство 
не само засебна целина но je и угњетена и по- 
лижена нација која чезне за слооодом и пуном 
самосталношћу. (Пљескање на левици.) Ja nehv 
да набрајам страшне моменте који ce посведнев- 
но одигравају у том делу народа, јер сваки од нас 
мора да осети очајно тешко унижење и срамоту. 
Али колико je тамо обузело све једно слепило, na 
ако хоћете и једно патолошко побољевање, ба- 
ците поглед само на крвопролиће у Керестинцу, 
где су невини људи премлаћени само зато што су 
(/сумњичепи да су припадали једној национали- 
стичкој организацији, na ћете одмах лако noj- 
мити и увидети колике су мржње према Југосло- 
веиству и Српству тамо развијене. (Пљескање на 
левици.) Ta страховита сцела, која ce одиграла 
тако рећн пред очима власти најбоље оцртава 
слику тамошњих стања и односа према држави 
и њеним властима као и према нродној целини и 
ii>eiinM деловима. 

Да би ce та мржња што више и јаче разви- 
јала против Српства, употребљавају ce чак и вер- 
скп моменти. Ha слпкама Мајке Божје, које су 
дељене у једној свечаној прилици припаднппима 
католичке вере, исписани су били стихови, КО- 
јима ce подиже проклетство и мржња против Срба. 
Моју тврдњу у верификационој дебати, да je на 
тој територији вођен један нечувен терор одоздо 
протии онпх, који су за цели-ну и једпнство, нај- 
бол>е оправдава ово што ce сада тамо изводи. 
One прпмере страховитог притиска одоздо, које 
сам изнео тада, засењују такви случајеви, који ce 
сада поснсдневпо одигравају тамо. Све je то зна- 
no и врло добро познато Претседнику Министар- 
ског савета a нарочито Минпстру унутрашњих по- 
слова, који све то не само одобрава но и систе- 
матски  подгрева. (Пл>ескање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim Vas, gospodine 
poslanice, nemate prava praviti ovakve insinuacije i 
optuživati Gospodina Ministra unulrašnjih poslova. 
(Graja na levici). Bilo vam pravo, gospodo, ili ne, 
ali ne možete optuživati jednog Ministra Kraljevske 
vlade da sistematski podgreva događaje. (Graja i 
protesti na levici). 
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Велимир Поповић (наставља): Господо посла- 
пмци, нимало нису 6o.'i>c прилике у погледу на- 
ционалног јединства у Словенији. Иако je г. др. 
Корошец поред г. др. Стојадиновића, да<) свој 
потпис на декларацији владе, он je у Словенији 
вешто и благонаклоно развијао теорију o трима 
народима, a овде у Београду одооравао, потврђи- 
вао и потписивао народно јединство и изражавао 
одлучност, да се једииство брани. (Пљескање на 
левици). Ha једном збору у Љублзаии, држаном 
почетком ове годиие, он говори o разним наро- 
дима у Југославији. Ha другом збору опет у Љу- 
бл>ани, под њсговим претседниппвом доноси се 
резолуција да се узакани истицање словеначких 
застава, самосталност Словеније и љеиа финан- 
сијска независност. Уз такво шегово држање у 
Љубљани, „Словенец" иосведневно доноси чланке 
o ликвидацији унитаризма и уздиже борбу Хр- 
вата за самосталност и независност. Док се све 
то тако глатко развија у Словенији, дотле г. др. 
Корошец настојава овде у Београду да се не об- 
јави у потпуности његов говор o трима народима, 
и да се не објави резолуција, коју мало час по 
менух. A његов алтер ero, г. др. Крек, на зборо- 
вима у Шумадији развија и упогпуњује теорију 
o народном јединству. Заиста, ретка еластичност 
и довитљивост, којом г. др. Корошец обилује! 

A какве су нам прилике у томе погледу у 
бившој Босни и Херцеговини? Какви су односи 
између православних и муслимана; између му- 
слимана и католика? Како je тамо национално је- 
дииство чувано и гајено откако je ова Влада на 
управи земље? И тамо прилике нису ни мало боље 
од ових, које укратко изнесох, у Савској, При- 
морској и Дравској бановини. 

Односи између православних и муслимана су 
у таквом стању да се православни највишим де- 
лом осећају горе потиштеним и униженим но 
икада што je то раније ма под којим непријатељ- 
ским режимом било. (Гласови с левице: Тако je!) 
C друге стране, муслимаии с неповерењем гледају 
на православне и, уместо приближавања и сарад- 
ње, подвајају се и осигуравају тако да у ствари 
копају јаз који се тешко може попунити. 

Између муслимана и католика у масама на- 
родним стање je још горе. Развијају се са планом 
заваде које врло чссто доводе до судара и међу- 
собних прогањања. Тамо у тим крајевима, тако 
много потребна братска љубав и верска пошта и 
сношљивост, претворене су у међусобна прога- 
њања и верска надмудривања, која воде нацио- 
иалном расулу. Само једна пуна ме1)уверска брат- 
ска пошга, и општа и подједнака љубав за сва плс- 
мена наша и за све СИНОДб ове земље, можс у тим 
крајевнма да створи оне идеалне односе за које 
преба сви искрено да жудимо. Нажалост, ови ос- 
новнн односи и ови осиовни захтеви патриотскг 
иолитикс потпуно су запостављени. Ja жалим ШТО 
се тамо н«је хтела да иасгави она политика, која 
je сејала братстви, љубав и оданост прсма оттим 
и локалиим интересима. 

A у Јужној Србији? Види .m Влада ima се 
доле ради? Ja ис могу да износмм прилпкс ra- 
мошње, јср су ове тако болне да откривајг једау 
страшну неприжл.ивост Владе прем« тапошњим 
крајсвима и н,иховој светлој исгоријској прошло- 
crn. AKO игдв) Влада мора да буде у тим краје- 
вима  стално  будни   чувар  националних   иитереса 

и да сталним настојањима дејствује у дравцу 
здравог и Heiio.MvliLMior националног живота. ,1ср 
сваки од нас мора да ]е свсстаи осиоиие iicrimo, 
да je кичма нашој Отаџбшш Моравскопвардарска 
долина, и као таква мора да je увек једра и 
здрава. (Гласови с левице: Тако je!) Ту не сме 
бити ни за јодан моменат обољеваља. Тамо увек 
мора све бити здјраво и нормално и све на своме 
месту. (Одооравање на лсвици)- Али, господо 
моја^ тако није! 

У Црној Гори? Како тамо стојимо са високо 
уздигиутом иационалном свесги, која je као бук- 
тиња у најтежим и најмрачнијим данима овога 
народа сјала, крепила и клонуле подизала? Бла- 
годарећи једном неразумлзивом понашању Владе 
према добронамеЈтим и честитим синовијма оних 
наших брда и њеном аљкавом и слабомоћмом 
ставу према свим роварењима која се несметано 
убацују са стране, тамо се већ подгревају струје, 
које теже да унесу заваде у националну целину и 
разоре ону историјску мисију, коју су Шумадија 
и Црна Гора храбро носиле у највећој братској 
љубави. (Одобравање на левици). 

У Војводини, из које cv, \ тешким данима 
борбе за слободу, Шумадији стизала велика 
окрепљења и топле братске оданости, већ се чине 
скоро јавне ограде од Београда. (Један глас: To 
није истина!) Далеко од вас, али има таквих слу- 
чајева. 

ETO, господо, како изгледа у кратким потезима 
претстављено, национално једииство, за које je 
г. др. Стојадиновић дао свечана обећања да iic 
остати нетакнуто и сигурно брањено. A до таквог 
стања у националном животу довела je политика 
која под разним бојама прети и подрива темелзе 
иародном јединству и здравом народном животу. 
(Одобрава?Б€ на левици). Уместо једне одређене, 
здраве националне политике, која he без угњета- 
вања и понижења ићи сигурно и трезвено својим 
путевима, влада je пошла путем прогањања југо- 
словенских националиста a јачања свих оних emi- 
ra које су довеле национално јединство до овако 
очајног стања. (Одобравање на левици). Није се 
још ни мастило сасушило на декларацији Кра- 
љевске владе, a кроз вентил сигурности, који je 
отворио г. др. Стојадиновић — како рече у де- 
кларацији — наваљују свом жестином сви разор- 
■ни елементи да расфоје и убаце забуне у народио 
иасе и унизе све снаге које су успешно чувале и 
развијале смисао народног јединства. И у тој на- 
вали, у том надирању свих мрачних сила, Кра- 
љевска влада ревносно уноси свој део. Тако кроз 
уста једног свог члана, у то време, довикујс, нека 
се Хрвати нахрватују, јер су се доста Србд наср- 
бовали! A na тај миг и потстрек природно je, то 
хрватовање претворило се у ово хаотично стање, 
у коме je све разорено и све изиграно. Онај ве- 
лики тумач Владиис иДеологије изјавио je na 
оном искЈм збору, на коме je објавио да ХрватИ 
има да хрватују до миле воље, да се није хтео кан- 
дидовати на листи г. Јевтића зато, што се иијс 
могао сложити са и.сговом полигнком. Иако je 
ово једна гола иеистина, јер се није кандидовао 
зато што није смео да и.чдржи протникапдида- 
цију у среау, ипак узмимо да je то тачно, т.ј. да 
се   nujo   каидидовао   зато   mro  се   imjc   c.iarao   ca 
политиком г. Јевтића. A ту политику, са којои 
се он није могао да сложи, објаснио je у даљем 
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току свога говора, наглашавајући „да та поли- 
тика није ишла за стишавањем прилика", и ,,да 
су прошли избори били инаугурисани једном ју- 
гословенском политиком, која je хтела да Србима 
и Хрвати^ма натури југословенство". Kao што се' 
види, господо, овај се господин није кандидовао 
зато, што се није слагао са политиком г. Јевтића, 
која je no његовим речима, хтела да Србима и Хр- 
ватима натури југословенство. Taj исти господин 
У задње време својим говорима даје видан знак 
за српско-племенско окупљање, као противтежу 
хрватском племенском окупљању. Зар то, господо, 
није OTBopeiHO разарање југословенске национал- 
не мисли са оних места, са којих она мора да 
светли, стал-но и увек, свим топлшнама! Треба ли 
после овога износити и даље све чињенице и 
стања која су под оваквим назорима и схвата- 
њи.\1а развијена у народним масама? 

При таквом стању ствари у наше.м национал- 
ном животу, не може ништа боље да буде ни 
У Државном животу. Ауторитет државе и њена 
битна обележја унижавају се стално, како би 
се У очима маса народних претставила као не- 
M('IiHa. O нашој држави говори се јавно и отво- 
Р^но као o заоставилини богатог ујака. Ha збо- 
Ровима присталица др. Мачека, на предавањима, 
У порукама својим присталицама, и у свим дру- 
гим приликама, отворено се вели да je стварање 
самосталне хрватске државе питање најкраћег 
чфемена. (Гласови: Тако je!) Слободно и несме- 
тано одриче се постојање Устава и на основу тога 
тражи се да се свака бивша покрајина изрази сама 
и самостално o својој судбини. У последње време 
не говори се више ни o размирицама између Срба 
И Хрвата, но o спору између Србије и Хрватске! 

Претставници власти ћуте и не предузимају 
ништа (Узвнци: Тако je — Сра.мота), јер би то 
изазвало, како се вели, „узбуђење у народним ма- 
Сама". Др. Мачек поздравл^а се као краљ Хрват- 
Oce. Кује се новац самосталне Хрватске, штам- 
"ajv се марке, стварају се војничке формације! 
^вему томе нема ко да противстане, јер се o вла- 
стима готово и не води више рачуна. По једној 
одлуци једног од првака др. Мачека — хрватским 
масама, после избора општинских, не треба више 
очекивати наређења <>д среских начелника и од 
оана, но само од г. Мачека, као јединог препсгав- 
Ника хрватског народа. Ta се порука сада и при- 
води у делб и др. Мачек већ издаје расписе оп- 
fflTHHCKHM властима. Својим поступцима, својим 
ставом и својим говорима у народу, поједини 
министри су просто \iimiiTii-iii ауторитет владе и 
СН()Ј лични. 

' осподо моја. дејство министра у наролу т|>еба 
ИШе да се оссти no делпма и акцијама крОЗ рссор 
0 "о живој речи. Ja тиме нећу рећи да je жива 
рч тако високог функцисжера државног вмхотре- 
')li;iL али она мора да je речена у аогодном и no- 
Ребном моменту, сигурно и ауторитативно. Међу- 
"■м naum министри говоре више no народу но 

Ј11" раде no својим ресорима. Само то, na не ва- 
'>а- Чак ii да добро говоре и да знају шта говоре! 

''1И j)nii говоре o свему и свачему. Час говоре да 
C•M|, један народ, час, опет, да смо разни народи. 

"ас je шестојануарска  политичка идеологија 
|Детин>а :,;| све нас, час, onef, она je довела до ова- 
^тешког стања. Говори се o слободи и демокра- 
,l1"' неодређено и штуро, a у нсто време у внаку 

тих стања спроводи се ћеф, инат, пркос и прога- 
њања. Није ретка појава да министар на једном 
збору демантује оно што je раније тврдио. Ha 
једном збору један од министара вели, да je Влада 
г. др. Стојадиновића донела народу слободу, a на 
идућем збору тај наш министар тврди, да се сло- 
бода мора постепено уводити. Исто тако није рет- 
ка појава да се министри на истом збору међусо- 
бно демантују. Док један говори .да je слобода 
насушна потреба, дотле други министар на истом 
збору вели, да je привредно јачање потребније, и 
да се стога оно мора прво извести. Ha другом је- 
дном. збору један од министара у почетку свога 
говора упоређује наш народ са дететом у пеле- 
нама, коме je Влада г. др. Стојадиновића скинула 
пелене и дете одмах проходало, a одмах затим 
упоређује наш народ са опасно тешким болесни- 
ком коме Влада г. др. Стојадииовића даје инјек- 
ције да би га повратила у живот!! Колико се затр- 
чавају министри најбољи нам je доказ оно што се 
npe неки дан у овом Дому одиграло. Један од 
љих није чак ни толико могао да се прибере и 
уравнотежи, na да зна шта треба и шта може да 
каже, тако да je морао да избаци из свога говора 
оно што није смео да говори. 

A Претседник Владе, који иначе врло ретко 
говори, на једном -збору, са којег je цео народ 
желзно очекивао реч Претседника Владе, у допуну 
оваквих говора својих министара изјављује, да 
нашу земљу треба посматрати са једне више тачке 
гледишта, из иностранства, na увидети како je она 
уређена и шта она вреди!! 

Господо посланици, једна влада мора увек 
да je свесна, да je чување ауторитета једна од 
основних њених дужности, јер je сам ауторитег 
владе већа сила и од саме власти, коју она држи 
у рукама. Сроза ли се и падне ли ауторитет, буди- 
тс уверени, пала je и власт. Чим се пак влада томе 
позиву не може да одазове, значи да само шкоди 
интересима земље и народа. Прегледајмо рад и 
став појединих министара за време прошлих on- 
штинских избора, na ћемо одмах увидети како се 
мало, или нимало водило рачуна o своме поло- 
жају. Лутало се од збора до збора, од села до 
села, говорило се увек у улози најнижег партиј- 
ског најамника no тренутним расположењима и 
no ћефу партијских кортеша дотичног места. При- 
родно je, да je такво понашање миннстара нза- 
звало реакцију у народу. (Милан Лазаревпћ: Шта 
сте Ви радили за време избора народних посла- 
ника?) Изабрао сам тебе! (Траја). Господо, свет je 
био збуњен толиким и таквим ангажовањем мини- 
стара у изборима за општинске часнике, у којима 
се увек досада остављало локалним партијским 
првацима да диригују и воде изборну борбу. и у 
којима се свако мешаље са стране, na чак и добро- 
намерно, увек извргава порузи и унижавањима. 
Напади, који су у овакмим приликама неизбежни, 
увск се свршавају no леђима оних који cv дошли 
да тобож мире и отклањају пападе. Ретко je који 
збор мрошао без тешких повика и упадица на ра- 
чун министара; ретко се који збор сиршавао без 
тојпког унижења ауторитета министровог. Ha све 
упадице министри су одговарали равпом мером, 
тако да се na збору није осећало присуство ми- 
нистрв већ обичног партијског кортеша. „Жиис- 
ла слобода, доле мипистри", — довикује једап од 
учесника иа једпом збору, на којем један мини- 
стар говори o слободи! (Граја и протести на де- 
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сници). Жандарми су одмах на прописан начин 
одстранили оваквог изгредника, a министар збу- 
њен од оваквог узвика и радостан од оваквог по- 
ступка жандарма, довикује присутнима, уз упад- 
.г.ив миг ока: „Ето, браћо, шта значи слобода" 
Ha једиом збору у једној вароши један министар 
Je од силног расположења присутних пао у не- 
свест. Полицијске власти ревносно су уредовале у 
сиима с,1\чајевима, али je баш то допринело да со 
све сврши на рачун ауторитета министровог. Уз 
такво понашање и такве говоре министри су по- 
дешавали и своје поступке према чиновницима, 
претседницима општииа и  правим грађанима. 

Прогањани су чиновници, вршене су смене 
градских опттина и чињени притисци на грађане 
у свима видовима. По тим упутствима и среош су 
иачелници подешавали своје поступке no којима je 
углед тих важннх функционера државних такође 
изигран и унижен у очима грађана. Знано je свима 
нама да су срески начелници у овим изборима л - 
лали у првом реду као једини и непосредни пар- 
тијски органи. Они су не само злоупотрсбили 
власт да победи једна листа, не само вршили при- 
тисак преко среских судија који су такође у овим 
изборима играли видну улогу, не само да су пу- 
тем претње, обећања и поткупљивања силили дл 
се кандидати изјасне припадницима странке, него 
су јавно и отворено обавл3али све партијскс 
радње, почев од претседника среског партијског 
одбора na све до последњег партајског коргеш:1, 
у селу. Они су сазивали конференције и зборове, 
прегседавали им, састављали кандилатскс листе. 
објашњавали програм ове велике партије надопу- 
ibvjvhn тиме оне и онакве „програмске говоре" г.г. 
министара. O свима овим и оваквим подвизима 
среских начелника свакако he ca више обраде и 
детаља изнети у својим говорима друга господа. 
Али ja хоћу да констатујем да je оваквим лич-ним 
ангажовањем и до ове мере ауторитет среског на- 
челника; као шефа управне власти у срезу, унн- 
жен и изигран. Да би се у самом срезу забележила 
изборна победа владиног присташе, срески je на- 
челник ишао у личном ангажовању до невсроват- 
них сцена. У тој заборавности срески су начел- 
ници чак проглашавали за припаднике ЛРЗ и оне 
изабране кандидате које су пре избора оглашавали 
противницима  владине  партије. 

У недостагку партијских организација и 
истинских одутевљених присгалица њене поли- 
тнчке идеологије коју ни сама влала не зна, она 
je хтсла да кроз изборе овс врсте задобије пошто 
noro привржен(х:т rpahana и љихово поеерење 
путем онакнога стаиа и држап.а снојих министара 
и иижег \n|iaBii()r апарата. To je један непро- 
митл.еп и скуп подвиг којег се неће латпги im 
јсдна илада, a ппјмањс јсдап лемсткратски настрп- 
јена влада. Јер v НЗбариив најужег локалпог зча- 
чаја, као ШТО CV ommimcKii и.чборп, изражава сс, 
и при најчвршћим партијским организацијама и 
пајго/тлиијим партмјским дисциплипама, npno a 
можла и јгдиио, чисто локалпп и искл.хчиио ЛИЧНИ 
ИНТервС, na тск оила mnirni паЈггпјски ИНТереС. 
Нема niia политичког ауторитета који може то 
стап.е да нзмсии, п, према томе, сиака илада која 
уме себе да чува, утвдаће na ту врсту избора са 
проошоне ла/мпк'. Употребиће о«е иашице »oje 
nelic да опрл.о n.ciic руке a.in којима he сигурно 
n.iiivliii иајиишс кччлтп.а ИЗ матре. To je iiajnirvp- 

нији пут за једну владу да остане na висини свога 
достојанства и угледа и да постигне ono што 
жели. Међутим наша je Влада улетела непосрсдно 
у народ и тамо се хватала у коштац са свима сит- 
ним страсти.ма и чудима који у тим момептима вре 
од узбурканости, да би само победио онај или 
овај који ни no каквим гаранцијама својим o npn- 
падништву владиној партији није могао да анга- 
жује владу чак и на овакве жртве. Ona je улетела 
i i),inx шака у ватру из које и да je већи чаробњак 
не може да извуче шаке неопрљенс. Зато су овако 
n гарави namn министри. A у накнаду за то и ако 
су невешто исписали бројне резултате, народно 
поверење пису добили. Више ол 50°,; изабраних 
часника дали су своје изјаве o припадништву ЈРЗ 
али под притиском. Влада je изигравала грађане 
гурајући их свим сретствпма у своју партију. Гра- 
iianu су изигравали њу, давајући joj изјаве какве 
je год зажелела. Тако ради само ona влада која 
се не устеже да све стави на коцку. 

При таквим приликама говорити o успеху 
владе нелогично je. Успех je лажан и привидан. 

•Он je већ унапред био одре!')ен, јер je влада још 
npe свршених избора у свима бановинама објави- 
ла победу и прогласила себе јединпм политички.м 
фактором. Али, господо моја, то je обмана и ни- 
шта више. Стварне победе, стварних резултата 
који би ишли у корист владе, нема. Цела изборна 
борба, изборне кандидације и изборни резултати 
са.мо су једпа самообмана. Ови избори имају је- 
дан сигураи и позитиван резултат; унижен и изи- 
гран ауторитет владе и управног апарата; ство- 
рен хаос и пометња у редовима грађапа. Како je 
према томе смешан, да не кажем нешто друго, 
говор г. Министра унутрашњих послова o Новој 
години кад je онако смело тврдио да се управно 
чиновншптво није мешало у прошле општинске 
изборе, и дан дању има среских начелпнка који 
се воде као претселнппи сре-ских партијских од- 
бора ове странке. A до недавно имали смо за 
претседнике среских одбора једног начелника 
бапске управе и једног начелника једног Мини- 
старства. Ауторитет осталих држав1них чпновника 
исто тако je изигран. У обезбеди своје егзистеп- 
ције чиновник je спреман на све и изводи све што 
се од њега тражи. Премештајп, пензионисања, 
отпуштања, упапреНсња, врте се no ћефу и сит- 
ним рачуппма оних који у дотпчној средипи дају 
довпл.но гаранције да ће ЛРЗ успешно напредо- 
иати. Чиновник служи свима другим интересима 
само ne народним и државним. Прилике у томе 
погледу na ономе делу земл.е ван бивше Србије, 
нарочито na територији Савске бановине, просто 
су неиздржљиве. Највећа рушења националног и 
лржавиог јединства несметано се разиијају у чи- 
тжничким рсдовима, уместо да je то најпозитии- 
ипји чпнилац национално лржавпс политпко. УслеД 
таквог стап.а rpahaimn je изгубио потпуно верл' v 
чткмптка п у хправу и пико га вито не може 
разувсритн ла he његов иитсрос бити решен no 
свима .'ipvniM смеровима само ne no заксхну и 
ираилп. To га Je порсл оиакппх теижих приирсд- 
имх криза, однратило о.ч савеоног и оданот вр- 
mcii.a снојпх граКапскмх дужпости И обавеза 
према држави. 

ETO, господо, како je Влада г. Милана Стоја' 
imiomilia iinivmna своје прво и највише o6ehaibe 

ii i cftoje декларације! Унижено нациоиално једии- 
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ство; државно јединство je ствар погађања; изи- 
гран ауторитет државе и лржавннх нласти! (Одо- 
бравање и аљеокање на левици). 

Да видимо, господо. како у погледу других 
обећања из декларације КралЈевске владе стојимо. 

..Краљевска влада биће одлучна ne само у нагла- 
шавању но и у стварном спроврђењу законитости, 
као и у пуној иримени и поштовању начела једна- 
кости и равноправности свију грађана". Тако об- 
јављује влада у својој декЛарацији друго своје 
руководно начело. Дакле, не само што хоће да на- 
гласи, већ и стварно да спроводи заколитост! Кад 
^е је.чпа влада чак и овако испрси na, преко једне 
овакве изјаве, баци једиу [)уж'ну сенку на дота- 
Дање режн.ме, онда je с правом очекивана таква 
суптилна и узвишена примена законитости, једна- 
Кости и равпоправносги, да се одмах, на први по- 
''лед, јасно униди та велика разлика између раније 
Примене законитости и оие коју Влада.спроводи. 

И заиста, господо, та разлика постоји, и она 
je гако јасна и очевидна! .loui од првог дана сту- 
иања na власт Влада се труди свим силама да сво- 
јим делима и својим ставом изрази пуну разлику 
између њене законитости и оне раније. Само што 
je сенка, да потамни ранију законитост, пала на 
саму Владу и њена дела. 

('чекујући рад Владе у овој њеној делатности 
Сваки се од гра1)ана ове земл.е надао, да ће влада, 
изјавл>ујући приврженост шестојануарској поли- 
тичкој идеологији, држати се наслеђеног законитог 
Реда и поретка и у томе поретку поштовати на- 
Чело једнакости и равноправности. Али и ту смо 
с^ шреварили! Онако исти како je сачувала шесто- 
Јануарску политичку идеологију исто je тако бра- 
нила, чувала и примењивала законитост и законити 
Поредак те политике. Она je чувала и чува закон- 
С|<и моредак и спроводи законитост тако да je у 
н&Ционалном и државном животу очајно хаотично 
стање. ()na je у погледу равноправности и једна- 
кОсти развила иеђуплеменске заваде. (Одобравање 
И пл>ескање на левици.) 

Владино поштовање законитости довело je до- 
УЛ{-'' да су све бране, поставл>ене законнма ове зем- 
љс за обезбеду једног законског поретка, дигнуте и 
Дозвол>ено je да, кроз те отворе, навале свом жести- 
ном све разорне снаге на друштвени поредак, на на- 
Чионално стање, на државно уређење, Владино no- 
Штовање законитости довело je дотле, да се основ- 
1111 закон ове земл»е Устав — доводи у питање, 
a његове оановне одредбе изигравају. Владино no- 
штовање законитости довело je дотле, да се најве- 
ВД светиље ове земље, чије чување гарантује Устав, 
Унижавају, a да за то никога глава ве заболи. Вла- 
Днно поштовање законитости дгаело je дотле, да 
СУ основне институције ове зен&е унижене и изи- 
гране. Владино поштовање закошггости довело je 
Дотле, да су основва правида грађааш, загаранто- 
вана Уставом и законима ове земл>е, аренета ва 
процену u дозволу ситној ћуди владајућих. Вла- 
Диао поштовање закошггости павело je дотде, да 
ес' сада Miioia крциична .има, предвиђена законима 
"lu' "'Mi.c, ве сматрају више кривичним радњаиа и 
Ml|i\ се несметано вршнти. Ko je та деда предви- 
Део као кривична дела? Закон! l\'<' je та дела 
■Јзбрисао као кривична?      l'..ia.ia, no својој вол>и1 
г ли  ro чување и спровођеље законитости! Има 

■'/'   самовол>нијег   гажења   закоштосга?!   Колико 
,|;|Д'| поштује законитост и законски поредак ви- 

A^oe се, поред осталогв, у њеном ставу и раду у 

прошлогодишњим радничким штрајковима. Ми смо 
имали заиста то ретко задовољство да у то вре- 
ме читамо готово посведневно у једном владином 
органу чланке у којима се не само глорификују 
штрајкове и уноси зла крв између послодаваца и 
штрајкове и уноси зла крв између послодавца и 
радника. Господо, ja овим нећу да кажем да je у 
нас радништво довољно обезбеђено и да нема 
права тражити поправку свога материјалног ста- 
ња, напротив, ми смо први били за то, да однос 
између рада и капитала мора бити праведнији и 
правилнијс постављен и да рад буде достојно уз- 
дигнут и заштићен, али једна влада која хоће ny- 
тем штрајкова да обезбе^ује радништво na да ra 
тиме придобија за своју партијску групацију, та 
се влада игра ножем који нма две оштрнце. (Пље- 
скање на левици.) Једна трезвена влада штитиће 
радништво и чиниће свс иогуће и дозвољено, да 
оправдане захтеве радника оствари, али без штрај- 
кова, без гажења законскога поретка и без соци- 
јалних потреса. Кад се једна влада лати поступка 
ове врсте, то cv страшнн наговештаји личних раз- 
рачунавања и блиског рушења друштвеног поретка. 

Владино поштовање законитости довело je до- 
тле, да je државна администрација условљена не 
законима, но личним и паргијским интересом. Ни 
једна одлука, најбезначајиија као и најкрупнија. 
не може се донети и нс смс се донети без прет- 
ходне препоруке и стручног мишљења партијских 
шпекуланата. Услед таквог стања корупција се 
развија у свима видовима и на сваком месту. Ko 
има добра леђа каквог угледног владиног парти- 
зана, тај може бити безбрижан да су његови инте- 
реси и прохтеви увек законити и исправни. На- 
супрот томе, Влада преко својих појединих члано- 
ва јурећи од збооа на збор, уби се вичући: држте 
лопове! Сви су лоповн и свуда cv лопови, само не 
у редовима ове ,, спасавајуће странке"! Тиме се 
не правдају греси нити се могу набацити на туђа 
плећа; тиме се само сигурно руши поредак и за- 
конитост. 

ЈОсподо моја, у овим тмурним времснима није 
лакшс no бацити се на образ и част других, као 
што исто тако није ништа лакше но да човек за- 
лута са пута части и честитости и да појури за ла- 
ким и недозвољеним добитима. To су најтеже си- 
туације за једно друштво. Крив je онај који кра- 
де, али je тежи кривац онај који се баца на част 
и образ честитих људи. Нема тежег и срамнијег 
вида корупције од онога, који je оличен у лажи, 
подмстањпма, иитригама, провокацијама, чсму je 
извор аод>уд>аиа савесг и мирална клонулост. Ово 
стање ствара ону вашарску вреву у којој je тешко 
пронаћи правог кривца, који се често при таквим 
стаи>има крнје баш иеђу онима који јуре за лопо- 
вом. Дужност je стога Владе, која мора у ова- 
квим временима да осети тенденције свих зала и 
свих несрећа, да у тако осетл.ива и клонула стања 
унесе сву оданост општој ствари, присебносг, об- 
јективност и моралну чврстину, na да безпоштедно, 
држећи се строго закоиа, расветли све и изведе 
eno сгвври ва чистину. Тако he само законитост 
да uajnje a морал да тртумфује и да лечи морал- 
no кдоауле. Нема никога од uac који мије за нај- 
строжије npoi аи.аи.с ЛОПОВЗ свих врста, али исто 
i.iKd ис смемо će лако бацити na част и образ дру- 
гога само зато, што je nam противник. Ме1)усобна 
пошта и оданост општој ствари, то je први м нај- 
iviammjii   принцип,   КОЈИ   иора  јсдиа  и.киа,  и  na- 
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рочито једна демократска влада, да брижљиво ра- 
звија и чврсто устали у законитом друштвеном по- 
ретку. 

Стога влада која руши тај принцип, не пошту- 
је моралне основе законитости и поретка; она ру- 
ши зоконитост и поредак у основи. 

Дозволите ми сада, господо народни посла- 
ници, да се, ма и у кратком обиму, додирнем тре- 
ћег руководног начела Владе, израженог у њеној 
декларацији. „ Краљевска влада трудиће се да у 
току свога рада поједине законе, a нарочито оне 
политичке природе, прилагоди тежњама и жељама 
народним. Ово важи особито за широке иародне 
самоуправе, за изборни закон, за закон o штампи, 
зборовима и удружењима." Дивна песма! Уз коју 
je Влада, вештим OKOM свога Претседника, намиги- 
вала демократији. Отпевала je песму и — доста! 
A демократија je с правом очекивала да после лепе 
песме дођу и слатки загрљаји, na и брачни односи. 
Али те слатке наде отишле су у ветар! Влада je 
исто тако лепу песму, ако не и лепшу, отпевала 
прво шестојануарском режиму. Хтела je прво да 
овога лолу заведе ,па му je уз љупки осмејак свога 
Претседника, отпевала две прве строфе из своје де- 
кларације. И ми смо већ видели како се тај млади 
господин шестојануарац провео. Да видимо како 
се стара госпа провела! 

Прочитавши другу тачку Владине декларације, 
o строгој примени законитости и пуној равноправ- 
ности грађана, и трећу тачку исте декларације, o 
прилагођавању закона политичке природе „ теж- 
њама и жељама народним", сваки од нас мислио je, 
у оно време, наравно, кад je декларација објав- 
љена, да ће Влада поштовати и строго примењивати 
законе земаљске, онакве какви су, све дотле док 
их не прилагоди жељама иародним. A да би те же- 
љ>е народне што пре остварила, Влада je већ у два 
маха тражила и добијала од Парламента овлашће- 
ња, да те законе може no скраћеном поступку до- 
нети. Дакле, очекивао се један здрав и нормалан 
поступак: да се сви закони примењују док се не 
промене, a Влади je омогућено да те промене што 
пре изведе. Међутим, Влада je применила сасвим 
један други поступак, који се ни у једној правно 
уређеној земљи, под ма каквим режимом, не може 
ничим правдати. Законе, o којима je реч у њеној 
декларацији, није ни до данас изменила и прила- 
годила  „тежњама  народним",   a,  с  друге  стране, 
није ни оне наслеђене законе поштовала и у свему 
примењивала. Она се није држала наслеђених за- 
кона, a нове није донела! A та стања, која није 
хтела pa регулисава no постојећим законима, она 
их регулисава, не no иовим законима, јер их иема, 
но no својим палажењима. no своме ћефу. Читави, 
дакле, одноои и стања у друштвеном животу, и то 
она која увек морају да стоје на јасним и сигурним 
законским одредбама почивају на самоволзи. Јед- 
на трезвена влада у интересу своме не би смела та- 
ко шта да изводи. Ту су тешке одговорности, од 
којих се не може тако лако избећи. чак и онда ка- 
да би то била приврсмена мора која би успела и 
допела сјајне резултате. A ono што je у овом слу- 
чају пашем отежавајуће, то je што, прво, то mije 
привремепа мера, јер со ево већ више од годипу 
и no дана протеже, a, друго, те изузетне, ванзакоп- 
ске, или боље prlui, самовољне владине иере. при- 
мењују се као повластице само na onaj ред грађа- 
на, који je у иол.и Владе. Према том повлашћеном 
реду rpabana примеп.ују се иладине благонакдоне 

повластице. Док према неповлашћеном реду гра- 
ђана примењују се законске мере у много строжи- 
јој форми но што у ствари јесу. Тако не ради ни 
једна влада, која je свесна своје одговорпости a 
најмање ће да ради тако једна влада која онако 
свечано путем декларације, паговести своју од- 
лучност, да приступа прелазу ка пуним и правим 
формама демократско-парламентарне владавине. 
Једна влада истински демократска зна да су сва 
стања демократије врло деликатне и осетљиве при- 
роде и да стога морају почивати увек na сигурним, 
одређеним и свестрано обрађеним основама. Ha са- 
мовољи, ма како та самовоља узвишена и сигурна 
у својим демократским схватањима била, слобода 
не сме да почива. Слобода има своје основе, без 
којих не може да шири крила. To je закон. To je 
морал! Закон регулисава и гарантује стање и од- 
носе у друштвеном поретку; морал, прожима дру- 
штвени поредак и држи уравнотежене и друштво 
и појединце. Лишите слободе ма и једнога од ових 
основа, онда je пала, a друштво губи своју равно- 
тежу и лута од разузданости до ропства. Ова je 
влада очерупала слободу. Може ли онда бити ре- 
чи o демократско парламентарном систему? Тамо 
где слобода мисли, слобода збора и договора по- 
чива на вољи и каприцу, не може бити ни. говора 
o демократији. Ту не може бити говора ни o јед- 
ном просвећеном ауторитативном режиму, јер тај 
режим много више почива на законитости и мора- 
лу. Ту само може бити речи o влади анархије и 
тираније. 

При таквом стању ствари како изгледају руж- 
на и срамна сва ona бесомучна наглашавања борбе 
за парламентарне форме владавине! Господо моја, 
за судбину једне владавине, na и за сам народ, нај- 
тежа je ona ситуација у којој се хоће да анархија 
и хаос, који почивају на самовлашћу и ћефу, обуку 
у парламентарне форме. Све je у знаку слободе и 
демократије. И те крилатице, очерупане и унижене, 
оправдавају све, сва подривања, сва рушења. Мо- 
рални, најпотребнији елеменат у свима делатно- 
стима, први je био на ударцу и ломила га je сама 
Влада оваквим својим поступцима. A господо, у 
овако тешким и магловитим временима, морална 
дисциплина je та, која he нам најлакше помоћи да 
изађеио на чистину и праве путеве. Ta дисципли- 
на нам налаже да будемо умерени у употреби вла- 
сти и у употреби слободе. Исто онако као што не 
смемо дозволити да се власт претвори у тиранију, 
исто тако ne смемо дознолити да сс слобода измет- 
не у разузданост. Ha нашу велику и тешку штету 
код нас се власт већ претворила у тиранију, a сло- 
бода у разузданост. 

Погледајте владин став и поиашање у партиј" 
ско-политичким кретањима пашега друштва; раз- 
члапите све шта се тамо дешава, na ћете увидетИ 
чудну збрку хаотичних односа. Шта je удружена 
опозиција? Каква je та политичка формација " 
no којим законским основима? Шта je Мачекова 
организација? Je ли го национални покрет фаши- 
стичког смера или je то странка демократских на- 
lopa? Какву улогу у томс игра С. Д. С? Шта je 
Драгол.уб Јовановић? Шта je Војислав Ђорђевим 
Један демократско парламентарни систем влада* 
вине условљен je, пор^д слободе иисли збора и 
договора, одређеним партијско политичким opra* 
низацијама, које своје делање изводе no јасним 
законским одредбама. По којим се одредбама за* 
консхим развија nam партијско политички живот? 
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Ja нисам хтео нити то могу да негирам или осу- 
дим ове иолитичке акције које мало час споменух. 
Али ми морамр да знамо, по коме се основу врше 
партијско пилитичка удруживања ако се хоће 
већ сигурност у политичком раду преко којега 
се желе постићи извесни циљеви у националном 
и државном животу. Док једне партијско поли- 
тичке организације развијају своје акције no сво- 
јим постојањима из upe шестојануарског партиј- 
ско политичког система, дотле друге развијају 
свој рад no систему који je 6 јануар извео, a тре- 
he развијају се и делају no бољим и добрим рас- 
положењима владе. Господо, ту нема система и 
рада. Једна влада истински демократски настро- 
јена такво стање не би смела да трпи ни за нај- 
краће време, јер то стање руши, у првом реду, де- 
мократију. ETO, господо, како je прошла јадна и 
стара ročna демократија! Њој je ова Влада, уме- 
сто венца на главу, главу одрубила. (Бурно одо- 
бравање на левици). 

Али, она je још већи ударац нанела једној ве- 
noj нади, једном већем очекивању. Закон o широ- 
ким народним самоуправама, који Влада такође 
помиње у овој тачки своје декларације, није још 
донет. To je највећа штета која je могла да задеси 
ову земљу. Животни интереси земље налажу сва- 
кој влади, која xohe и уме одано и трезвено да 
служи Краљу и Отаџбини, и која уме да уочи 
стања и њихове узроке у народу, да се закон o 
оанским управама и бановинским самоуправама 
Донесе што npe. Јер, тај закон не само што he 
многа тешка питања да реши, но, што je много 
важније, осветлиће јасније многе видике и пружи- 
"е драгоцена искуства за даља евентуална држа- 
ња. Уместо тога, Влада je дозволила баш no тој 
материји) коју je требало неодложно решити, да 
Се развијају све затегнутости, да ми сада имамо 
читав један део народа у једном непомирљивом 
СТавУ са целим народом и са државом. 

ETO, господо, како je Влада поштовала и ис- 
чунила своја обећања из прве три тачке своје де- 
кларације. 

Дозволите ми сада да у најкраћим потезима 
прегледамо и ове две последње тачке из владине 
Декларације. 

»Аманет, који je оставио покојни Витешки 
'Фзлј, да чувамо Југославију, велики je аманет. 
Али, raj аманет није остављен na чување једној 
■"'ичности или једној влади или једној политичкој 
гРУпи. Taj аЈианет остављен je целом југословен- 
ском народу. Сви и сваки од нас, појединачно и 
заЈедно, сви ми имамо свету дужност, да тај 
аманет чув-амо и сачувамо." 

И, пајзад, Влада додаје, да ће аманет најбоље 
0чувати ако пође путем стишавања политичких 
заоштрености и путем прикупљања свих кон- 
^РУктивних снага народних. 

Kao што видите, господо, Влада у овом делу 
своје декларације оптужује, указујуКи прстом на 
неке који су хтели да аманет покојног Великог 
Краља npncBoje. Овакву оптужбу, no овом пита- 
™У| господо моја, потрл{е једна истински родољу- 
ОДва и добропамерна влада. Јер и њој као и сва- 
<ом честитом сину ове земље јасно je као дан, да 
Је овај аманет оставлЈен свима и свакоме и да je 
ои велика светиња свих и целе нације. (Бурно одо- 
Равањс na лсвици). Kora TO Влада оптужује ова- 
0 TciijKOM оптужбом? Влада свакако мисли na 

ч'1оинст г. Јевтића и шега оптужује. Али, господо, 

Влада r. Јевтића није ни једним актом присвојила 
тај велики аманет; она je само указивала na њега 
и позивала све да се тога аманета држимо као 
спасоносног и руководног начела. To je исто то- 
лико знао и г. др. Стојадиновић као и сви остали 
чланови тадање владе. Ни један важнији акт, a 
нарочито акти политичке природе, нису донашани 
без учешћа и сагласности свих члапова na и г. др. 
Стојадиновића. Ни у једној прилици г. Стојади- 
новић није протестовао нити указао на какав чин 
који би откривао једну такву страховиту погре- 
шку тадање владе. Напротив, увек je учествовао 
и давао пуну сагласност на све акте те природе 
и потписивао их без резерве. Откуд после свега 
тога овако тешка оптужба? И, кога оптужује? 
Оптужује у истој мери и себе као и остале чла- 
нове тога кабинета. Ако je тадањи кабинет у исти- 
ни ма којим актом својим присвајао тај велики 
аманет, зашто се није тада оградио од таквог 
акта и зашто г. Стојадиновић no томе није заузео 
став? To je била дужност једног министра који 
уме овакве оптужбе да подиже. (Одобравање на 
левици. — Жагор у центруму). Ако, пак, тадањи 
кабинет није присвајао ову велику националну 
светињу, као што у ствари и није, онда откуд то- 
лике куражи код једног дојучерашњег друга, да 
овако тешку клевету баци na своје другове na и 
на себе! Одговор би био заиста тежак да ми ни- 
смо, јасно и потпуно, у овом мом кратком изла- 
гању, упознали рад и став r. Стојадиновића и ње- 
г.ове Владе за ово време откако јена управи земље. 
Зар се могао какав други став очекивати према 
својим друговима дојучерањим од човека, који 
није испупио своје изјаве и обавезе дате у све- 
чаним формама пред лицем целога Парламента. 
(Одобравање и пљескање na левици). 

Ми смо довољно прегледали и аналисали рад 
Владе no свима тачкама њепих свечаних изјава у 
декларацији, a саме данашње прилике у национал- 
ном и државном животу јасно потврђују, да je ова 
Влада изневерила аманет. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine poslanice, 
molim Vas da ime Blaženopocivseg Kralja ne unosite 
u debatu. (Protesti i uzvici kod levice: A zašto?) Po- 
stoji politika odgovorne vlade i odgovornih minista- 
ra, a ne politika suverene Krune. Skrećem Vam pa- 
žnju, gospodine poslanice, da Vam je vreme proteklo, 
pa Vas molim da završite! 

Велимир Поповић (наставља): У таквим на- 
мерама и у тим схватањима, господо, „стишава- 
не" су и политичке страсти и позивани родољуби 
на окупљање. И као што видите, све су страсти 
„стишане" и сва су окупљања изведена. Влада je 
извела окупљање и стишавање политичких за- 
оштрености, али на рачуп националне целине и 
националног мира. Она окупља и дозвољава оку- 
пљање али у знаку сепаратистичких тенденција. 
Омогућено je окупљање Хрвата na бази и у фор- 
мама које супротстају националној целини. Омо- 
гућено je исто тако окупљање Муслимана и Сло- 
венаца у посебне и одвојене целине, које у истој 
мери прете јединству колико и хрватско окупља- 
ње. Влада у томе смеру настојава, да од ње уба- 
чен узвик: „Срби на окуп", произведе иста деј- 
ства. Општински избори у Шумадији и у другим 
крајевима Српства требали су да имају тај зна- 
чај. Да би се тај моменат још више нагласио, Вла- 
да je у крајевима чисто хрватским показала једну 

U* 
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потпуну равнодушност у изборној борби, док je 
у крајевима чисто српским брутално настојавала 
да цошто-пото испише Једиу апсолутну победу. 
(Пљескање на левици и повици: Браво!) Јер je 
требало да r. Стојадиновић можо узвикнути: 
„Срби са мном"! При таквом стању ствари није 
ни чудо што се и са других страпа iiai оветтаиају 
исте тенденције! Али, тај паклени план' не сме да 
успе! To je паклени план, јер се њиме нарочито 
Шумадија одриче своје историске улоге: Окупља- 
ње и yjeдиlbeњe југословенске нације! (Пљескање 
на левици.) За то окупљање оиа je ратовала, стра- 
дала, умирала! Она има и сада да чини све и да 
подноси све, да би се окупљена нација снашла и 
средила. (Узвици на левици: Тако je!) Настала су 
велика искушења, али тако je Бог рекао! To je 
судбина праведнога Јове! Из Шумадије има да се 
чује само један поклик: „Југословени на окуп" и 
ниједан други! (Бурно пљескање на левици и уз- 
вици: Живео!) У томе знаку има да се истраје! 

Могу теже ситуације настати; могу веће ма- 
лаксалости наићи код свих других делова народ- 
них, али Шумадија не сме попустити! Из њених 
груди не сме се ни за један моменат чути малак- 
сали глас: Срби на окуп! Јер тај узвик у суштини 
не значи окупљање српства но разарање и кома- 
дање југословенства. (Бурно одобравање на ле- 
вици и узвици: Живела Шумадија!) Taj повик у 
суштини значи одбрану Мачекове и Корошчеве 
тезе. (Повици на левици: Тако je!) Срби на окуп, 
значи повлачење Срба.а не окупљање! Повлачење 
са југословенских позиција на почетне позиције. 
A то све. у крајњој линији значи — паника и ра- 
суло! (Одобравање на левици.) Зато je то један 
паклени план! Срби не могу ни под какав други 
барјак до једино под југословенски! (Бурно одо- 
бравање на левици). Они су свој најдражи барјак, 
под којим су са својим неумрлим Ратним Другом, 
подносећи највеће тегобе и страдања, окупљали и 
ослобађали југословенску нацију, оставили и за- 
менили га новим знамењем, под којим узвик: Ју- 
гословени на окуи, добија пуне своје примене и 
историска оправдања за све напоре, који би били 
потребни да се прибрана нација не раскомада. 
(Бурно одобравање на левици.) Taj барјак има да 
се носи истрајно, до победе, и под њим мора да 
се окупимо сви. (Бурно пљескање на левици!) 

Југословенски национално свесна Шумадија 
има да буде југословенски национално прикупље- 
на и прибрана. Све навале, било партизанске, било 
плсмснске, само су растројства и забуне, којих сс 
ona мора отрести. Стога покушај ЈРЗ. да окупч 
Србе насупрот окупљања Хрвата, Слованаца n 
Муслимана je један неразумам покушај, који се 
преко Шумадије не може извести, као mro исто 
тако неће и не може успети ни њен покушај да 
окупи око г. Стојадиновића бивше радикале. (Пље- 
скање на левици и узвици: Тако je!) 

Ta политичка формација унела je само забуне 
и пометње у масе народне. Она није изразила до 
сада велике и ОДређене оријвнтације, потребпе у 
оиаквим временима, према којима би се народ Mo- 
rao опредељивати. Даиас нијо само доиол.по по- 
звати радикале на OKNU, na поверовати да je ствар 
готова. Радикали су свеспи, сада нарочито, да je 
политика бив. рвдикалне страике била увек и 
стално југословенска нациопалпа полиТИХа, ол 
које они најмање сада хоће и могу да отступају. 

(Бурно одобравање на левици.) Omi остају верии 
roj иолитици са снима ОСТаЛИМ чесгитим сиНОВИМа 
овога народа, којима на срцу лежи ова велика по- 
литика народна. Покушаји г. Стојадиновића, да 
се радикали окуие око њега и ти.мс заведу na 
стазе ситне, разорне, сепаратисгичке политике, 
неће успети. Ту не помажс чак ни измишл.ени а.ма- 
нет пок. Пашића, ни парастоси! (Смех и плзескање 
на левици.) 

Зар Никола Flaiunti оставио такву поруку?!! 
И ако je оставио, зар je не предаде у руке свомо 
нераздвојном другу и саборцу г. Аци Станоје- 
вићу? Ko je и најманге познавао пок. ПашиКа зна 
врло добро, да je он у томе погледу знао боље 
него сви ми, који смо били око њега, да се во1)а 
не поставља аманетом, нити се поставља реше- 
њем, нити се одре1)ује no вољи. 

Вођа се рађа и долази сам. (Бурно пљескање 
и одобравање на левици.) Народ осети његов до- 
лазак, не no аманетима и порукама, no no њего- 
вој личној, моралној и интелектуалној, вредно- 
сти, и no способносги да води и креће масс. Boi)a 
носи веру и надахнућа и снагом оних нада, које 
оличава, покреће масе на историјска стварања. A 
наш вођа није могао да задржи око себе нп оно 
друштво из Главног одбора бив. P. с, преко чи- 
јих je леђа и дошао на овај положај. (Пљескање 
на левици. — Милан Лазаревић: Ти си први издао 
пок.  Пашића.  -— Смех  и  пљескање  на  левици.). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim g. govornika da 
završi. 

Велимир Поповић (наставља): Сад ћу да завр- 
uiHiM. — A вас, драг.и моји другови и пријатељи, 
окупио je Претседник Владе, a никако Милан 
Стојадиновић.... (Пљескаше на левици. — Ми- 
лан ЛазаревиН: Милаи Стојадиновић je наш во1)а. 
Ми га нећемо оставити!)... и ако сте према Јев- 
тићу били обавезнији, јер сте бирани на листи 
којој je он носилац, и no једној политици коју 
je тешко било напустити. (Један глас са левицс: 
Извиниће се они!) Нећемо се, господо, више вре- 
1)ати! При оваквом дробљењу нашег националног 
живота, и при оваквим моралннм схватањима и 
назорима, није чудо што je и наш друштвени жи- 
вот уздрман, поколебан, растројен. 

Господо посланици, за свакога реалног поли- 
тичара и државника јасно je, да проблем консо- 
лидације Југославије није лака ни једноставиа 
ствар. Оно што je вековима кроз историју гањано, 
мученв и разједињавано, mije лако, иако je је- 
динствено и истоветно, natm без мука и одмах у 
истим оријентацијама, удружити и повезати pa- 
стурене ивтересе у харалоиичну целину. Историја 
nac учи, да се ка великим нстинама иде увек трно- 
витим стазама и тешким заобилажењима. Али, 
нсторија нас тако1)С учи, да се већ једном нађвни 
иутеви, који сигурно и трајно воде ка великпм 
сиетлостима, ne iiaii\штају, na макакна тренутна 
колебања IUU la.ia. У гоме се баш и огледа вели- 
чина духа који води, да не поклецне, да m- посу- 
стане онда када настану забуне и извесне малакса- 
лости у масама које се воде. Стога она тешка лу- 
raiba и omi тошки luiiiopn, нарочито у почетку 
иапкт ујодињслог живота, не Moi у да забриња- 
иају. Али, снагом onoia који за судбину .ове 
лемл.с одгопара ирсл Богом и ИСТОријом, нађеНИ 
су нови путеви, na чијим су се видицима већ оза- 
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равале сигурне снетлости. Зашто je Влада скрс- 
тала са тога пута? Зашто je триумф југословенске 
националне мисли претворен у пораз? Зашто je 
изигран један велики и снажа« исгоријски поду- 
хват који je имао услове за трајан и здрав напре- 
Дак иарода и његових делова? Зашто je у сигурна 
расиоложења народа унета паника и хаос? Зашто 
je из једне извесности и историјске одређености 
бачена земл>а у очајна лутања и неизвешости? 
Зашто? Ha сва ова питања — нека чује добро 
КралЈевска влада — историја већ 'пражи одгово])! 

Господо посланици, ако се икад сумњало 
У неминовност и оправданост шестојануарске по- 
литике, после свега овога што преживљујемо у 
иародном и државном животу, за свакога мора 
бити јаоно, да се само путевима ове велике поли- 
тике може сигурно и трајто ићи ка срећи и на- 
прегку свих делова и целе Отаџбине. Творац те 
политике, видовитошћу Богом надахнутих људи, 
одредио je и изразио наше националне и државне 
оријонтације. Наш национални живот, no речима 
те политике, може једино тражити ореће и велике 
оудућности за све само у знаку националне це- 
лине. Наш државни живот, изражен у знаку уни- 
таризма, може осигЈфати трајан напредак свих 
Делова и целини у широком самоуправном систе- 
МУ са пуном деконцентрацијом власти. Ето, то су, 
гооподо, судбинске истине, које, подвлачећи це- 
лину и њену неприкосновеност, срећно изража- 
ВаЈУ, обзиром на прилике и стања у народу, си- 
гУрне услове и начине за несметани развитак 
свих и свакога. Ван тога, све je друго лутање н 
СИгУРно пропадање. По своме историјском по- 
'станку, no етиичким обележјима, no међусоблим 
ЗДносима и истоветности интереса, наша племенл 
никада ннсу, нити могу икада бити самосталне 
националне индивидуалности. 

Насупрот толиким напорима и навалама свих 
непрцјатеља нашега народа ми смо увек били јед- 

0 и остаћемо једно. Отпор према таквим нава- 
лама давале  су увек удружене народне  снаге.  И 

0 УДруживање није никада долазило no неким 
^оразумима или уговорима између самосталних 
Делова, већ свагда no народном инстинкту и све- 
^1и Да смо једно и да су опасности заједничке. A 
када су давани отпори појединачно, то се чинило 

Увек у свести да je иза таквог отпора целина на- 
t 0ДНа. За доказ овога не треба нам да се спушта- 
:.10 У Дубоку историјску прошлост. Ослушнимо само 
Још свеже поклике бивше Србије, осмотримо њено 
ДРжање; увидимо рад и став других делова на- 
Родних и њихових утицајних синова у почетку и 
ком целог прошлог светског рата. Зар не чујете 

како у Нишу српска Народна скупштина, у  при- 
i ству неколико истакнутих синова хрватског дела 
арода, објављује мушки широм света, да се Ср- 

iv а бори за ОСЛ^ођење и уједињење делокупног 
J-1ословенског народа.  Доследна томе  орловском 
оклику, ona ено je сломл.опа и у ритама пробнја 
кроз Алоаиско кршеве, али у својој ведрој души 

*си и не иаиушта нелику наду у велику судбину 
Ц ле Југословенске нације. (Пљескање на левици 
" "овици: Тако je!) 

' ај глас српскс Пародпо скупштинс чуо je сав 
'ш чзрод. Ни из једног дела народног, иако je 

*»строугарски  режим силио на протесте, није се 
уо im један узвик, који 6rt оповргао onaj глас 

глп негирао јединство. Напротив, у духу тога 
аса Србије, чујете TOKOM рата изјаве и објаве 

Лугословенског одбора, саставлзбног од најуглед- 
пијих ЛЈуди свих наших племена из бивше Аустро- 
Угарске, да смо једно и да je борба за ослобођење 
и уједињење заједничка. Такве исте и сличне no- 
руке долазиле су и из самих народних редова и 
ако притиснутих ропством. 

У допуну тих изјава и акција појуриле су Ју- 
гословенске добровол^ачке • легије у заједничку 
борбу за ослобо1)ење и уједињење, да удружене 
са српском војском, пушком у руци, и својом крв- 
љу, повуку и потврде народно јединство. (Одо- 
бравање на левици и повици: Тако je!) A све ово 
радило се не само што се знало да смо један народ, 
него што се и осећало да смо један народ. (Пље- 
скање на левици). 

Ha основу свих заједничких прегнућа, нас су 
на Конференцији мира, како савезници тако и не- 
пријатељи, признали и третирали као једну неде- 
љиву народну целину. 

И тако, заједничким и уједињеним снагама це- 
лога народа, a no признању позваног међународ- 
ног форума, створена je јединствена и недељива 
Југославија, као израз јединствене и недељиве На- 
ције. Kao што видите, господо, национално једин- 
ство потврђено je и објављено и од целокупне на- 
ције и од међународне заједнице онда када су no 
нсторији и судбини били једино моменти за то. 
(Одобравање на левици.) И та потврда и манифе- 
стација народне целине, када ни једна друга у 
прошлости не би било, јасно и једном за свагда 
пред историјом и човечанством скида то питање 
и ништи сва сумњичења и све негације o целини 
и јединству na ма са које стране долазиле. (Пље- 
скање на левици.) Теза да нисмо један народ није 
поникла из дубина народних. Она je убачена бор- 
бом против нашег народа. Она je резултат свих ак- 
ција разних непријатеља нашега јединства и цели- 
не. Уколико се јединство и целина више изражава- 
ла, утолико je акција непријатеља против тога била 
непосреднија и јача. Непријатељ je у том правцу 
вешто и смишљено убацао у целину народну разнс 
и«триге и заваде; сејао међуплеменске мржње и 
нетрпел>ивости, да би делове нације лакше пороб- 
љавао и целину ометао у њеним историјским на- 
стојањима. Али, и поред свега тога, нација je из- 
вршила своју историјску мисију, савладала све npe 
преке и извела своје ослобођење и уједињење, Али, 
браћо и пријатељи, тиме нису уништене клицс 
мржње и заваде, које су у извесним редовима на- 
родним нашле погодан терен. Ланце смо раски- 
нули али мржње и заблуде нисмо очистили. Жиг 
аустријанштине: „Завади na владај", утиснут на 
наше национално тело, још пркосео светлуца! У 
томе стању, господо, и само у томе стању треба 
тражити основна оправдања за све ове посувра- 
ћености и болесне прохтеве који се, у задње вре- 
ме, разуздано развијају у хрватском делу народа. 

Разуме се, да су уз то дошле грешке и npe- 
нагл>ености у почетку нашег заједничког нацио- 
налног и државног живота, које су дале повода, 
да се пресађене мржње и страсти из прошлости раз- 
буктају. И, нека се упамти, те су грешке долазиле 
баш од оних који су морали да имају највише ра- 
зумевања и схватања за стања и односе у народ- 
ним деловима према којима je требало подешавати 
заједнички живот a нарочито систем админстра- 
тмвног управл>ања. И као што се онда грешило 
na се je народно јединство гурало у стеге и клу- 
пе, грети се и сада од истих л.уди. Уместо да сте- 
ге и калупе скидају, они черече и дробе целину, 
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заједно ca оним људима ради чијег су рада уви- 
јали цслину у калупе. To су невероватне посуста- 
лости. 

Ми не можемо да негирамо, да у хрватском 
делу народа постоји једно тешко стање, које je у 
нездравим односима са целином народном, и да 
ћутке прелазимо преко тога, али ми исто тако мо- 
рамо и позвани смо, да то стањс погпуно и тачно 
аналишемо и дефинишемо, и иотражимо целис- 
ходне мере за брзо и непосредно лечење. To ста- 
ње, no нашој анализи, не може се схватити као 
неки историјом оправдани захтев једне националне 
инднвидуалности, већ као један прохтев, изазван 
мржњама и заблудама из прошлости, подгрејан 
грешкама нашим, и подржаван тешким послерат- 
ним прликама у свима правцима живота. Не ди- 
рајући стога у оно што je историја подвукла и 
скинула са дневног реда, ми морамо истребљивати 
мржње, исправљати грешке и лечити тешке после- 
ратне прилике у оквиру националне целине. To 
je пут ка нашем потпуном оздрављењу и ии један 
други. Настави ли се пак правцем рушења нације 
и њеног јединства, што све то треба да добије 
оличење у федеративном систему, тиме се не би 
ни грешке исправиле нити задовол>или -прави и 
стварни интереси хрватства. To би био само знак, 
да су потребна још лутања и страдања и, оно што 
je најсрамније данас, то би била једна болна кон- 
статација за историју, да je ослобођење и уједи- 
њење дошло прерано. Али се ни тада народно је- 
динство не би могло срушити, јер je оно стално 
и вечито. Упамтите, господо, ипак све ће ово про- 
ћи, као што прохуји олуја, град, епидемија, али 
народ остаје. Овај народ југословенски Богом je 
обдарен бесмртном онагом, коју ништа није могло 
да уништи у тешкој прошлости, нити ће je моћи 
уништити ни сада, ни у будућности. (Пљескање.) 
Наше заблуде и мржње завеле су овај дивни народ 
са правога пута, али над свима тим нередима за- 
владаће најзад један виши разум, и овај велики 
народ поћи ће путем cpehe, славе и величине. (Пље- 
скање.) 

Схватајући тако суштину нашу и садашња 
стања у народу, ми негирамо и не можемо дозво- 
лити да може посхојати „хрватско питање". Оно 
би могло да постоји само онда ако би ми уистини 
били две засебне народне индивидуалности. У про- 
тивном случају, ако се ту не ради o засебној и са- 
мосталној целини, која тражи своје решење no 
својим схватањима, онда то није хрватско питање 
већ питање ц&лога народа, што у истини тако и 
јесте. Иначе схватити ra оделити и самосталним, 
како се то већ преставл>а, значи бити спреман на 
крајња решења. Јер, ако нисмо једно a до спора- 
зума не дође? Шта онда, господо? Признати хр- 
ватско питан.е оиако како се ono претставл>а из 
Загреба, значи отварати поново питање народног 
јединства. Отнорити иак то пнтање^ значи играти 
се ватром. Јер отворити ra, значи отворити сва 
питања. Али, у томе случају, у низу свих тих ini- 
lau.a и у сукобу СВИХ тих питања, ко зна какав би 
ранг имало хрнатско питање; где би се ono зау- 
ставило и да ли би било решепо баш оиако, како 
сс no тајним смеровима жели?! Ви, господо, који 
се тако лако играте свим тим, пазиге шта радите. 
Ko зш шта he све кроз отворе тих брама upolin, у 
каквој спази IH са какиим тоидсицијама? Где су 
вам ти политички ауторитети, који би успешно мо- 
гли  каиалисати   и  уравнотожити   свс  one  спаге  и 

тенденције које he се сигурмо у тим приликама ис- 
11(),|>или? Где су вам полнгичкс cnaie у том обиму, 
да сва та питања приме na сиоја илећа и успешно 
их изпесу до њихових правих и једино могућих 
решења? He, господо, и no сто пута ne гим путем. 

Чак и кад ne би билп једап народ ,ми то пи- 
тање сада ne би смели да покрећемо, јер то сада 
диктују правилно схваћени појединачни.интереси 
паших племена и њихови здрави n трајпи међу- 
собни односи. Средимо, с тога, паше спаге no њи- 
ховим хармоничнпм интересима у целини и кроз 
целину, и уредимо своју заједпичку кућу. Препи.мо 
се, браћо n другови, из ове летаргије, која нас дави 
и настојимо свим нашим спагама, да паша дивна 
Југославија ne поси ланце, већ да крила ширп. 
Њу спутава у лапце исто толико и перазумии цеи- 
трализам, колико и Мачеков лажни федерализам. 
Цептрализам je тровао целипу и деловр пародпе; 
сј^едерализам тежи да их разори и упишти. Стога, 
ini централизам, пи федерализам, већ широк бапо- 
випски самоуправии систем и што je могуће већа 
деконцептрација власти. Тим путем ћемо једино и 
сигурно исправитп сие грешке из блиске прошло- 
сти, a да се не огрешимо o целину и њене инте- 
ресе; створићемо све услове за коренито лечење 
свих заблуда и мржњи, и омогућићемо непосредпо 
окрепљење пашег друштвепог и државпог живота 
од свих тешких послератпих стања. (Пљескање на 
левици). 

Уређена и дисциплинована нација и сходпо ор- 
гапизована отаџбина, то je непосредпи циљ, којем 
морамо да тежимо. To пак известн, потребно je 
прикупити, оргапизовати и слати све пациопалне 
спаге у један велики нациопални блок, који ће да- 
ni непосредан и спажап израз пациопалној мисли 
и псту систематски гајити и крепити као пајпотпу- 
нији израз хармоније интереса наших племепа, Ko- 
ja никако ne могу нити смеју да схвате, да je це- 
лина њихово сретство, већ и услов њиховог поста- 
јања. Taj пацпонални блок бнће извор one снаге, 
која je потребпа да све ове тешкоће садашњице 
успешно и позитивпо отклони. Јер, снаге за изво- 
ђење ових великих задатака, после смрти пок. Кра- 
ља, морају бити и no обиму и no садржају разли- 
чите, од оних за живота Краља Државпика. Док je 
стари партијско-политички систем био опасан за 
једипство и целипу чак и под Александром, дотле 
je чак и нов партијско-политички систем немогућ 
без Александра. Партијско-политичка подвајап.л. 
na и na широким базама, као што je у нас нов пар- 
тијски систем, изгубила су сваки смисао, a пого- 
тову сада, када видимо, како je један систем изи- 
грап једпом партијском творевином, која у суштп- 
mi својој зпачи обпову старих партијских cnara, 
које су у извесипм деловпма земље увек биле v 
зпаку цепања и подвајања. Таква подвајања изгу- 
била су смисао због тога, што je нестанком Кра- 
л.а Алексапдра. пестало оне cnarc, која je сигурно 
и позитивпо држала народно јединство и изража* 
иала националву мисао. Такву спагу, која бп иа- 
ставила ову истормјску улогу у иашем народу, ДА 
држи јединство и изражапа пационалну мисао, доК 
ona ПОТпунО И трајш) по добије CBOJe опште n 1>а- 
вномерне форме, не иогу да пруже партије. Јер 
једна од главиих карактериспика партпјско-поли- 
тпчких система Je да подвајају, цепају бирачко тс- 
ло или бол»е ревд, друштво у посеона политичка 
схватања и посебне партијске иптересе, услед че« 
ra додази између шх оосебних политичких схиа- 
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тања и интереса до сукоба и судара. Да се ти суко- 
('>и ne би изврнули у рушење целине и њених ип- 
i'epeca и обратно? да би такви сукоби партијски 
користили целини, у чему je и једини смисао так- 
»их партијских трвења, мора да постоји једна трај- 
на, чврста и обезбеђена основа, no којој се све 
партијско-политичке организације развијају, живе 
и делају. To je нациоиална мисао, која мора бити 
општа, уједначена и потпуно изражена. Без те 
основне мисли водиље, партијски су сукоби неу- 
равнотежени и претстављају непосредне опасно- 
сти за целину и њене интересе. Ha тој бази стоји и 
бирачко тело и у сукобу партијско-политичких 
схватања опредељује свој став у интересу целине. 
Ta база je не' само брана од свих деструкција и 
партијских неуравнотежености, IHO je и сигуран 
ослонац, подршка свих партијских акција и једини 
извор снаге за партнјска развијања. Ми те базе 
још немамо у сигурној и доволјНој мери, a онај 
К0ји je не само замењивао ту базу но je најсигур- 
»ије обра1)Ивао и јачао нестао je. Ми стога не сме- 
мо нити можемо ићи. путем партијско-политичких 
подвајања. Ми морамо све националне снаге оку- 
пити што пре и створити један јединствен нацио- 
нално-политички систем са циљем који сам мало 
пРе изнео. 

Покушаји извесних политичкнх струја да на- 
Ше ироблеме решавају организацијом партиско-по- 
•читичких снага, остали су безуспешни. Нарочито 
су безуспешне оне политичке струје које су оста- 
Ле доследне прешестојануарском партиском систе- 
му. Taj систем je и довео до оних расула у нацио- 
налном и државном животу због чега je и морао да 
осване шести јануар. Taj систем ево до чега je са- 
Да, после његове обнове, довео, јер ЈРЗ није ни- 
Шта друго до обнова и удружење старих партија. 
A шта нам je дала и до чега нас je довела Удруже- 
На опозиција? Ево већ више од две године како се 
^Ута no народу и како се трчкара од Београда до 
^агреба и резултат je свега тога, с једне стране, 
пометња и забуна у народу, a с друге стране, при- 
знање хрватског политичког и историског индиви- 
Дуалитета! Зар то нису моралне клонулости! Има 
ли наде и поуздања за Југославију у таквим снага- 
ма? Уопште, господо, сав тај рад Удружене опози- 
Ције претставлЈа збрку политичких лудорија и бе- 
смислица, које су удешаване no тренутним ћефо- 
вима и да задовоље све укусе могућих дефетиста. 
10 je један низ покрета који имају сва дефективна 
а "и једио конструктивно дејство. У томе су знаку 
и сва остала запомагања, почев од ових клонулих 
политика na све до злонамерних крика Драгољуба 
' OBanoBHlia. Све je то само доказ тешког хаоса и 
лутања, али то нису никако одређше наде и путо- 
■Озии ка великим оријептацијама. (Одобравање и 
пљескање на левици). ' 

Сви се они иесметапо тркају no народу нудећи 
МУ слободу n демократију! 

' осподо моја, слобода, демокрдтија, садржај- 
111 елементи у здравим и ЕКфмалним времешша no- 
'Prolili за-живот грађанина, друштва, нације, али 
е они не купују a још мање продају у вашарским 
вламама. Права и истинока слобода, која je више 

*У*ност но право, манифестује се и благотворно 
ДеЈстн\Ј1. у друштву здравом H опремл>енам| где je 
^0Рал11и коефицијенат братство иинантан и 
^■'V/Kii поуздано као коректив и слободи и јеДИа- 
^4'"- A демократски сисгем владавине иоже да 
Ма здраву, сигурну и корисну прпмепу само у 

Отаџбини са уређеном и организованом нацијом, 
где национална свест доминира над свима посеб- 
пим страстима и ћудима. Не Може се говорити o 
правим и истинским стањима демократије ако се 
нема здрава личност, здраво друштво, здрава на- 
ција и на тим темељима сигурно организована 
Отаибина. Тамо, где je личност потпуно поколеба- 
на и растројена; где je морални, привредни, со- 
цијални живот расточен и разривен; где су нетр- 
пељивости, мржње и заваде до врхунца; где кому- 
низам и све друге разорне снаге искоришћују сва- 
ки моменат и сваку установу; где утицаји блиског 
суседства разорно вршљају; где верске искључиво- 
сти царују; где сепаратизам прети и терорише; где 
се национална мисао мрцвари и руши, тамо je де- 
мократија немоћна'. 

У таквим стањима она претставља тешког бо- 
лесника који нема снаге да наше проблеме реши 
онако како судбина уједињене нације тражи. To 
не значи да смо против демократије; то само значи 
да права « пуна демократија тражи стање и одно- 
се које ми немамо. 

Кад ово рекох, ие мислим тиме да нагласим 
почетак неких наших фашистичких схватања. Не! 
Ми нисмо нити хоћемо да спроводимо какве фаши- 
стичке назоре у наш народ. Сви ти покрети, иако 
су се показали као одређене стварности и просве- 
ћени системи владавине, нису за наше прилике. Ми 
морамо према нашим стањима, од-носима и прили- 
кама, a обзиром на историски циљ који има^о пред 
нама, одређивати и методе рада и формирати 
снаге. 

Господо посланици! Ja казах своје мишљење 
и изнесох своја убеђења! Говорећи пред вама, за- 
мишљах да стојим пред великим и неумитним су- 
дијом, у чијим рукама почива судбина моје Отаџ- 
бшне, и пред којим, стога, треба износити подуши 
и савести, само и једино истину. Ja нисам олтужи- 
вао, већ само указивао на зла, која вас притискују, 
и на путеве, који, no моме мишљењу, воде Отаџ- 
6WHV срећи, напретку и слави. 

Ви ћете, браћо и пријатељи, no вашој савести 
донети одлуку o овоме буџету, a ja. на осиову 
свега што изнесох, гласаћу против. буџета. (Бурно 
и дуготрајно пљескање на левици.) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik S- Živojin Rafailovic. (Pljeskanje na levici). 

Живојин Рафаиловић: Господо народни по- 
сланици, дошустите и мечи, да користим ову при- 
лику, буџетску дебату, и да подвргнем расматра- 
њу рад Крал.евске владе како у унутрашњој тако 
И у СПОЉЈНОЈ  политици. 

Пре свега, изјавЛЈујем, господо, да ћу, с обзи- 
ром на време, бити краћи него што су моји пред- 
говоршици били. Почећл- прво са унутрашњом 
полктиком. 

Влада г. Стојадшкжића, као mro je свима 
нама повнато, дошла je ћа власт после. петомај- 
ских избора, дошла je на власт у знаку да ликви- 
дира са тсстојануарским режимима и да земљу 
постепено врати у нормално и здраво парламеи- 
rajmo стање. Влада господина Стојадиновића, 
чак je и својом лскларацијом, прочитапом пред 
овом истом Народном скупштином, изјаснила се, 
да такав карактер има, и да lic ona земљу вратити 
ПОСТвПвВО у :ираи<) политичко стан>е. Таква о.чпака 
владе, господо, трајала je и падал)е. Ha многим 
политичким зборовима и сам г. Нрегселпик владе 
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и многи чланови његовог кабинета јавно су, пред 
најширим форумом говорили то исто. Али, госпо- 
до, од тога времена прошло je већ скоро две- го- 
дине дана, a ми стојимо jom VBOK иа истој тачци. 
(Гласови са левице: Још горе!). 

Ми данас, господо, немамо Закона o слобод- 
ној штампи, нсмамо Закона o зборовима и удру- 
женлша и аемамо Закона o избору народних по- 
сланика. Све смо то очекивали, чекамо, али не 
.iiiaMO да ли ћемо дочекати. 

Кад једна влада отворено и јавно прсд фору- 
мом Народне скупштине, пред још ширим форумом 
јавиости целога света да таква обсћања, онда je 
oii.io нероватно/ да ће се та обећања заиста испу- 
нити. Па ^ад све то ипак није испуњено, онда мора 
свакако да постоје извесни разлози, извесни уз- 
роци, који су владу иагнали да не испуни своју 
задану реч, не испуни бар до далас. 

Помиње се, говори се, како je хрватско пи- 
тање узрок недоношењу ових закона. Вели се: 
Кад се у Хрватској дешавају ствари и однгравају 
аиакми догађаји са овим строгим шестојануарскил! 
законима, шта ли je остало и шта ће бити онда, 
кад будемо били дали слободне политичке законе! 
Ja се, господо, с тим не слажем. Нема ни најлибе- 
ралнијсг, ни најслободоумнијег закона, no коме 
би сс иогло no једној земл^и вршлЈати, правитп 
нереди и стварати они дога1)аји, који су били жа- 
лосни и штетни за нацију и за државу. (Пљеска- 
u>e на левици). 

Хрватско питање помиње се, господо, у нас 
већ задњс две три године врло често. O њему се 
гоиори свуда; o њему се говори у Његошевој 
улици, o њему се говори у Купиицу, o њему се го- 
вори у Брежицама, говори се свуда, али се не го- 
вори овде у овом Дому, где му je једнно место. 
(Олобраван.е на левици.) Само овде, гбсподо, прел 
иаролним посланицпма то се питаље има изнети, 
трстпрати се, o п.ему се говорити, и овде његоео 
решење има пасти. (Одобравање на левици.)- 

Па да впдимо, господо, o том хрватском пи- 
тап>у ima сс иа oee штуре политпчке борбе могло 
да чује. Из редова Удружене опозиције чујемо 
сталпо жељу: да треба изаћи браћи Хрватима у 
сусрет, треба решити хрватско питање. Са хрпат- 
ске стране опет чујемо опакве гласове: Ми Хрвати 
NOIICMO ла смо на своме дому слободни. Ми тра- 
жимо правду и правицу. Кад погледате, господо, 
и на једно и на дрхго, не можете пзвести пикакан 
закључак, шта се тражи, a шта се мора дати. Ме- 
hvniM, хрватско питање, као племенско питање у 
ШШОЈ држани, камо среће да сс уопште mije поја- 
вило, али када се већ појавило, o њему се мора 
говоркти ппшрено, јасно и препизио. (Гласови на 
левици: Тако je!) Мора се отворено рећи и који 
су уароци и који су раздови хрватском везало- 
вољсту, ima њима ne вал.а у овој зсмл.и, шта они 
jom тражс. 

Удружена   оповиција,   којој   сам   ja   све   до 
iil)om.nix ивбора припалао и баш со иа оиом iin- 
raihv ca ii>(>M равиппо, Удружена опозиција, иа- 
рочто ona на србијанског дела, била Je дужна 
овсме нарору сроском, овоме народу) коме ое ина 
iiajniiiiie    благодарнти    за    cinapaii.i'    ове    велике 
Отаџбиие наше, да том истом народу каже, шта 
би Св МОГЛО n ima бИ Cfl СМСДО лати, a да сс ис 
иоиреди   сиага   н  једннство  НародДО. 

. МеНутим, та господа то не чиле, као што ре- 
кох, они у фразама говоре на збороиима, a гоноре 
оно што je симпатично маси. Они кажу: Браћо, 
треба Хрватима изаКи на сусрет, браћо, треба 
Хрватргма испунити њихове захтеве. A чули сте 
мало пре како сам казао, да и оио што Хрвати 
тр^же, апсолутно не може бити јасно из оних 
фраза које они нама упућују. (Један глас: To je 
тачно!) Например, ja не могу ла схватпм да ли 
Хрвати траже самоуправу у својој бановини и у 
осталим баиовинама, na не могу да схвати.м да 
ли они траже аутономије са ширим компетенци- 
јама, na не могу да схватим да ЛИ omi траже фе- 
деративно уређење наше лржаве, јер из таквих 
изјава не могу никакве конзеквенце да се изводе. 
MehvTHM, у овим питањима ничега нејасног не смс 
да буде. Мора се отворено рећи шта се тражи, a 
мн морамо отворено рећи шта можемо дати. И ja, 
рођени националиста и некадањи велико Србип, 
ласкам себи да сам то био, ja одговарам својој 
души: 

Па добро, кад су такве прилике, ево, склон 
hy бити да од тог крутог унитаризма нешто и по- 
пустим, само да би сва племена у нашој држави 
била сложна и задоволта. Али, господо, то no- 
пуштање мора да п.ма и своју границу, оно мора 
бити одреНено, и no мом уверењу не сме се ићи 
далЈе од најтирих бановинских самоуправа и од 
крајње деконцентрације властн. (Одобраоање ка 
левици.) 

Браћа Хрвати xoIie да сачувају своју индиви- 
дуалност. Од кога? Од брата свога? Ha, господо, 
поред свих својих великосрпских осећања ja сам 
уверел, да исто тако могу бити и велики Хрват 
као што сам био и велики Србин. Па откуда онда 
чување те своје племенскт инливилуалностп. Зар 
се Заборавља на то, да се у грађењу нечег новог, 
у гра1)ењу нате нове југословеиске нације мора 
нешто изгубити. Али, у том губљењу учествујемо 
и мп Срби исто тако, и већ смо изгубили многе 
своје одлике, али ja пс жалим за то, јер знаМ 
зашто смо их изгубили. Изгубили смо их за љубаи 
једног много вишег цил.а и, како кажем, ja зато 
ne жалим. Али ja не видим да су Хрватп штогоД 
изгубили, сем што ne чујемо у парламенту оно 
њихово „дапаче". Ja ne видим да су они mro из- 
губиди, бар нису изгубили ништа више no mro сМО 
изгубили ии, a кад подједнако губимо, онда се 
једни на друге ne можсмо жалпгп. (Једав глас: A 
ima сте ви изгубили?) Чппи ми се да сам упитаН 
шта смо ми Срби изгубили — ако сам добро чуо 
питање. ()дговори11у одмах: Пре свега смо изгубили 
српско име, изгубили ние Србије своје драге Птаи- 
бине, изгубили смо своје заставе, свој калеплар. 
a изгубићемо, то je сигурно, и своје писмо, својУ 
азбуку. И све TO кал изгубимо зпам зашто смо и 
изгубили, изгубнли смо за један, кар што рекоХ| 
Miioid   ВИШИ   ЦИЉ.   Само,   господо,   ja   itepvji'M   tfi 
хрватски народ -- a под крватским народом ja ч0 

разумем само оне загребачке кругове, него замИ' 
шл.ам хрватоког сељака, ono што народ чини Ч''1' 
родом — ja верујем, господо, ла хрватски сел>ак 
o овом и ве Miuviii п да ono и нс тражи. Хрват* 
OKOM сељаку, neto као и фпском и слове«ачкоМ| 
iKMio.i.e су заједничке: пмпка економска криза, ne* 
маппииа, пале иене његовим производима итл- 
(Узвици na девици: Тако je.) Он се брине само 0 

ТОМв КвКО lie иобол.шати uriie СВОЈИМ пр0ИЗВ0ДИМв| 
on, Бога мп. аазира и од тога колико he држарв 
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дубоко завући руку у његов џеп, али кад он има 
својс општинске самоуправе и кад има право да 
слободно бира свога кмета и општинску управу и 
своје покрајинске самоуправе, кад има права да 
бира народне посланике, он се у тој држави, у 
таквом државном склопу, неће осетити тешко и. 
неће се осетити као да je пао у једну ситуацију 
која би се могла равнати са ропством. 

Да хрватски сељак тако не мисли, ja ћу вам 
навести речи једнога, сада већ покојног, али јед- 
нога од највећих Хрвата најновије историје и ис- 
причаћу вам једну епизоду из живота пок. Стје- 
пана Радића. Било je то године 1906, кад се у Вра- 
ЊУ одржавао конгрес српских земљорадничких за- 
Друга. Ha тај конгрес као гости дошли су и прет- 
ставници хрватских земљорадничких задруга и 
Далматинских земљорадничких задруга. Претстав- 
ник хрватских земљорадничких задруга био je 
Стјепан Радић, a претставник далматинских г. Јо- 
сип Смодлака. 

Како Врање не обилује каквим великим и мно- 
гоиројним хотелима, то да се ови одличнији ro 
сти не би осетили рђаво примљени, ми смо боље 
госте попримали  no  својим домовима.  Случај  je 
Хтео, a на моју велику радост, да мој дом прими 
покојшг Стјепана Радића и г. Смодлаку. И како 
смо оили млади Лзуди у оно време, у својој 33-ћој 
години и ja и покојни РадиК,   a  и један и други 
волели вино, песму и весеље, то смо ми упутили 
г- Смодлаку да иде на конгрес, a ми смо у песми 
и весељу проводили дане. И данас под овим се- 
Дим брковима признајем, да смо волели песму и 
вино, али у исто впеме тврдим да je тај састанак 
користан био. Ta три дана ja сам, као српски на- 
Ционалиста и млади ондашњи народни  посланик, 
Употребио ■ да  се  свестрано  разговорим  и  обаве- 
стим са покојним Радићем. И збиља у томе сам 
Успео. Ja сам у њему нашао једну велику и ши- 
Року словенску душу, једног човека чије су кон- 
Цепције ишле преко племена.. И једнога дана упита 
ме покојни Радић: „Ама, јели Жико, чујем да ти 
?вДе у Врању имаш неке комите што их пребацу- 
Јеш преко границе. Да ли могу некога од њих да 
Видим?"  —-  „Можеш,   Стјепане,  драге  воље!"   И 
0нДа тог вечера наредио сам да пет-шест њих лич- 
Но Дођу да  их  претставим  покојном  Радићу.  Ha 
челу њиховом био je славом увенчани војвода Гли- 
ГоР Соколовић. И ja кад отворих врата од собе 
1 приведох да их претставим осталим гостима, a 
У првом реду покојном Радићу, Радић скочи, ра- 
^ири руке и  обгрли  прво једног,  na другог,  na 
"Фећег  и  све  остале  четнике.  Из  његових  очију 
капале су сузе и он je овим узвицима поздравио 
4етнике: „Соколи моји, јунаци моји, ви ћете нас 
0слободити, ви ћете нас ујединити!" ■— To je ro- 
Ворио покојни Стјепан Радић, велики национални 
1'овек. Онда ни покојни Радић ни ja нисмо ни са- 
™ати могли да ћемо за време наших живота до- 

1екати уједињење наших племена; то je онда био 
^ан, како сам ja то рекао у једном свом говору 
У Лривременом парламенту у тренутку кад се je 

a.l Парламент отварао, али сан на срећу свих нас 
СТВаРен. Покојни Радић после je ушао у наш по- 

•итички живот и знамо његово држање. Било je 
У и колебљивих момената, било je ту и друкчијег 
зло држања, али никада без националне основе. 

јз саи уверен, да je данас жив Радић, не би се 
0ворило 0 федерацији, као што се никада није 
а вРеме његовог живота говорило. Јучерашњи ro- 
0Рник г. др. Косић поменуо je и критиковао, да 

није испуњено обећање дато Крфском деклараци- 
јом, да ће се облик државног уређења решити ква- 
лификованом већином Народног претставништва. 
Да, формално није, али у Народно претставни- 
штво, које je решавало то питање, Хрвати онда 
нису били ушли, и она већина која je ту била, то 
je питање решила. Видовдански Устав решила je 
заиста квалификована већина онаква каква je у 
даном моменту била. Али после, кад je покојни 
Радић ушао у Скупштину, кад je признао Устав и 
све консеквенције које из њега произилазе, онда 
je самим тим скинуто са дневног реда питање, да 
ли je била квалификована већина или није 

Господо, жале се браћа Хрвати како у нашој 
државној хијерархији нису Хрвати добро прет- 
стављени и како их нема много у државној служ- 
би. Међутим, ročnoдо, ja мислим да није тако. Они 
се жале и на то, како су под Аустријом имали ви- 
ше, како су имали некакву полу аутономију и осе- 
ћали се слободнији него што се осећају данас у 
слободној Југославији. Пре свега ja бих их упитао 
да ли су за време те велике слободе под Аустријом, 
имали икада и једнога министра у заједничкој 
влади?! (Један глас: Био je министар Јосиповић!) 
Не. Док код нас овде имали су у најкритичнијим 
тренутцима своје претставнике. (Павао Матица: 
Онда смо имали и владу и бана у Загребу.) Ипак 
зато не треба рећи да су били онда слободнији 
него данас. У најкритичнијим моментима у Југо- 
славији, Хрвати су имали у влади за Министра 
спољних послова г. Трумбића, и то у најзначај- 
нијим тренутцима, у време кад су се бележиле na- 
me међе. Имали смо за Претседника Владе г. др. 
Корошца. Тако исто имали смо у нашој Скупштини 
у два маха за Претседнике Народне скупштине 
Хрвате, a потпретседника увек. 

AKO се уђе у наша министарства, видећемо, ro- 
сподо, да и тамо има Хрвата и то баш na истакну- 
тим положајима. Што их нема у Загребу на тим 
положајима, то je проста ствар. Зато што су та 
надлештва овде, a нису у Загребу. Једино може 
бити, имају права да примете да једино у војсци 
немају на истакнутим положајима своје сународ- 
пике. To je тачно да они na положајима командан- 
та дивизија и команданта армија немају још сво- 
јих људи, али he их имати. Зашто их за сада не- 
мају, то je господо, сасвим јасно. Јер, када се ор- 
ганизовала југословенска војска, у њу нисмо сме- 
ли уводити старе аустријске ђенерале, na били они 
Хрвати, били Срби или Словенци. To су људи који 
су били познати са своје велике верности Хабс- 
бурзима и они се не би могли прилагодити новим 
приликама. Међутим, у југословенску војску прим- 
љени су сви млади Хрвати и Словенци бивши офи- 
цири Аустрије, и данас све их видимо у чиновима 
пуковника на положајима команданата пукова, на- 
челника штабова у дивизијама и армијама. И нас 
Србе ништа неће зачудити кад кроз неколико го- 
дина будемо видели у Нишу, Новом Саду, Скопљу 
и другим местима на положајима команданата ар- 
мија и дивизија нашу браћу Хрвате и Словенце. 
To ће нама Србима, господо, чак бити и драго, 
Према томе, господо, не стоји, no моме бар ми- 
шљењу, стање тако, да je хрватски део нашега 
народа потлачен, a да стога треба да буде неза- 
довољан, да буде очајан. Ja верујем, да ту има 
много сугестија, које долазе одозго, из редова хр- 
ватске интелигенције. Кад већ хрватско питање no- 
стоји, кад се оно третира и износи пред нас, онда 
га треба озбил^но узети у расматрање и озбиљно 
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прићи његовом решавању. Moje je мишљење да 
Краљевска влада после неуспеха Удружене опози- 
ције, да то питање са Хрватима реши, треба да она 
то питање покуша решити. Само један моменто. До- 
бро пазите, господо, до којих се граница попу- 
штање може да чини. Крајње границе то су ши- 
роке бановинске самоуправе и најшира деконцен- 
трација власти. Ko и преко тога нешто хоће значи 
да ову државу неће.   . 

Господо, допустите ми да проговорим мало и 
o другом делу унутрашње владине политике. Оче- 
кивало се, да ће, као што сам малопре казао, ли- 
бералнијом примеиом постојећих закона осетити 
се један дах слободе у нашој земљи. Међутим, 
нажалост, тај дах слободе није се осетио ни са 
једне стране. Прошли општински избори пока- 
зали су да Влада не жели или не желе њени-ор- 
гани, или њани кандидати, или сви заједно, да се 
ти избори спроведу слободно. Ha прошлим оп- 
штинским изборима било je терора, било je беза- 
коња и било je доста бацања државног новца. Ja 
жалим, господо, што o овако ружним и гадним, 
ако хоћете, стварима морам да проговорим ■— ja 
бих најрадије да их прескочим али не могу. To 
би могао бити предмет једне моје интерпелације 
или питања, али кад знам унапред, да ми се на, 
њих неће одговорити, ja те ствари морам овде 
споменути, јер то je једина прилика у којој то 
могу учинити. 

Ja ћу да се ограничим само на непосредну 
моју околину, Лесковац, где сам био присутан 
вршењу избора, и навешћу неколико примера. Ha 
пример у Општини брестовачкој победио je мој 
политички пријатељ старог претседника општине 
са једном малом већином од 9 гласова. Али се 
староме претседнику није напуштала власт и шта 
je могао да ради? Довијао се као ђаво на сто на- 
чина, не би ли власт задржао и обезбедио изборни 
успех иако га je већ био изгубио и бирачки одбор 
прокламовао мога пријатеља за претседника. И 
шта je урадио? Узима бирачке спискове, односи 
их у полицију и тамо се саветује. Разуме се капа- 
цитети, као што су, наши полицајци досећају се. 
Узимају се маказе и са четири листа гласачкога 
списка исеку се при диу no два имена, свега осзм 
имена na се ових осам имена пребацују у његов 
гласачки списак, и тако испада други резултат да 
je ан победио ca осам гласова a не мој кандидат! 
Свет се зграњава! Стари претседник општине под- 
носи жалбу Управиом суду у Скопљу. Управни 
суд не узима у обзир што су подсечени ови ли- 
стови. Прелази преко тога, и мења ситуацију 
другим прорачунавањем и враћа старога претсед- 
ника на општинску управу! 

Ha, господо, у 20 веку, веку слободе, вршити 
овакве злоупотребе, то je у најмашу руку не- 
достојно. 

У другим трима општинама у којима су такође 
моји пријатељи победили избори су вршени на 
најуреднији и најлегалнији начин. Нигде ни једне 
речи примедбе у записнику и бирачким списковима 
није било. И Управни суд те изборе ништи, јер je 
тежња била оних других кандидата да на следећим 
изборима макар штогод отму и збиља су на тај 
начин једну општину и отели. Али зар je то ред 
чинити под Владом са чије се стране наглашава 
правда и поштовање народних права. 

У суседном Срезу власотиначком изведена je 
једна ствар која ми већ no мало личи на федерално 

уређење наше државе. Лесковачки и власотиначки 
срез додирују се. Од Власотинаца до Лесковца има 
свега 15 километара. 

У Власотинцу je продро кандидат који при- 
пада владиној групи и уведен je у дужност, a у 
општинама где су моји пријателЈИ победили, та- 
кође су и они били уведени. Али, кад су no изјав- 
љеним жалбама ти избори поииштени да видите 
како се примењује закон: у Власотинцу допушта 
се да нова управа, чији су чланови владини канди- 
дати, врши нове изборе, док се умоме срезу вра- 
ћају старе општинске управе да one изврше избор. 
Па зар je то смело да буде у нашој земл^и да се 
на два начина примењује један исти изборни 
закон? To je, у најмању руку, неозбиљно. 

Господо, у једној великој општини Среза лес- 
ковачког, у Печењевцима, у очи самога дана из- 
бора убијен je, прободен бајонетом, од стране 
жандарма, први кандидат за претседником, дакле 
потпретседник, на .листи мојих пријатеља. Суко- 
биле су се две групе и жандарм, тобож да уведе 
ред, и ако дотле није био nao ни један .шамар 
нити полетела ни једна батина, жандарм прими- 
тивац, Арнаутин, пробада бајонетом човека који 
на месту остаје мртав. Зар се тако спроводе из- 
бори? Па зар влада нема културнијих мера и 
блажијих средстава да постигне своје циљеве? И 
ова влада, разуме се и као свака друга влада, бра- 
ни своје интересе и хоће да прави успехе, али она 
то ипак треба да чини на један отмен начин, тако 
да joj се не може рећи да je реакционарна и не- 
слободоумна. 

Најзад, господо, овом приликом, док се још 
задржавам на нашој унутрашњој политици, ja бих 
хтео да учиним један апел на Краљевску владу и 
на Народну скупштину: да се укине јавно гласање. 
Гори неморал и горе непоштење никад се нису јав- 
љали него што се јављају сада кад наш народ 
јавно гласа. Тешка економска криза учинила je то, 
да наш народ за две, три или пет банака продаје 
свој глас. И од онога витешког народа, који je 
био кадар да почини велика дела, ми смо једним 
рђавим законом сада створили просјаке, који пру- 
жају руку и продају свој глас и своје достојанство 
за nape. (Један глас: A влада их увек има доста!) 
Свакако више него ли ми. 

Господо, допустите ми сада да са неколико 
речи проговорим o спољној политици наше владе. 
Радостан сам, што на овом пољу могу наћи бла- 
жијих и лепших речи, него што сам их морао упо- 
требити o унутрашњој политици владиној. Да ли 
je то последица опште политичке констелације, Д^ 
ли би ти успеси можда и сами собом дошли, или 
су ти успеси заслуга Владе г. др. Стојадиновића, - 
ja у то нећу да улазим. Али да бих био праведан 
и правичан, хоћу да признам и да кажем да г. др- 
Стојадиновић показује окретност и разумевање за 
послове које врши у спољној политици (Одобра- 
вање код већине). 

Господо, Мала антантаи Балкански споразуМ 
као инструменти мира на Балкану, несумњиво Да 
стоје добро. Покушаји који се чине и који сад го- 
сподин помиње да се Мала антанта руши, изгледа 
upe да je дело наших ншријатеља, него да нешто 
постоји. 

Са наишм старим пријатељима и савезницима. 
Француском и Енглеском, ja верујем да наши оД- 
носи стоје у иајбоЛ)ем стању. Ми смо за и>их ве- 
зани заједничким интересима, ми смо од њих не- 
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раздвојени и братстзом no оружју у минулим ра- 
товима и ми смо најзад са њима везани војним 
солидним савезима, које треба одржавати no сваку 
Цену и без нарочитог наглашавања. 

, Са Италијом и Немачком, са којима смо били у 
коректном ставу, изгледа да смо пошли путем при- 
Јатељства. Наш народ, који цени мир и који ra 
жели на сви.ма странама, може ову појаву само са 
радошћу да прими. A што je шеф Немачке државе 
i'- Хитлер у своме говору убројио и нашу државу 
У пријатеље Немачке, ми можемо да примимо са 
искреном радошћу. И ако je т.о искрено речено са 
Te стране, онда ми великом немачком народу мо- 
жемо да узврагимо наше пуно поштовање и див- 
л>ен,е. 

Наши су економски односи са Немачком у 
тесној вези, Немачка je највећи потрошач наших 
аРгикала, и нико не може забранити нити сметати, 
Да улазимо са њоме у тесне економске везе. A од 
скономских веза до политичке везе има приличне 
Дал.ине. 

Са браћом Бугарима ми смо недавно изградили 
пакт o вечитом пријатељству и тај уговор био je 
недавно ратификован. Нека би дао Бог да правилно 
схваћен и правилно примењен пакт заиста буде 
Ве1>ан. Загрљене сестре Бугарска и Југославија, на- 
Дахнуте нстинским пријатељством претстављаће у 
t-вропи велику силу, да би могли бити сами бра- 
ничи својих интереса и своје боље будућности. 

Ja hy, господо, да завршим свој говор једним 
апелом на Краљевску владу. Нека нашем народу 
вРати слободу и политичка права што пре; нека се 
са Хрватима споразуме до мере, којом се неће 
Урозити ни државно ни народно јединство; нека 
помаже у држави све националне елементе, a нека 
Железном руко.м стегне свакога који би хтео да 
0вУ државу руши.  (Одобравање и  пљескање). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posia- 
'"k g. Fran Zupančič. 

Pran Zupančič: Visoki Dome, gospodo poslanici, 
budžet koji je pred nama je za 625 miliona dinara po- 
Vecan oc] prošlogodišnjeg budžeta, te iznosi oko 11 
jiiilijanJi dinara. To je jedna ogromna svota i sva- 
tako jedan nepodnošljiv teret. Treba se zapitati: ot- 
U1da to uzeti? Preopterećen je naš zemljoradnik, za- 
natli,ia i trgovac. Paušali za male zanatlije su daleko 
Previsoki a osim toga su i ostale takse previsoke, 

reopterečeni su i javni i privatni činovnici, kojima 
Se reduciraju plate,, i svi mali ljudi uopšte. Jednom 
recju sve je 'preopterečeno i napeto do krajnosti. 

Ta svota budžeta znači upravo jedan strašan te- 
J^ u današnjim očajnim prilikama, koje u zemlji po- 

■^ "je. Porezi su daleko previsoki. Kako će se i kakvim 
načinom  nanovo uterivati taj višak od 625 miliona 
Шага? Optimizam Gospodina Ministra finansija je u 
РШе pravcu potpuno deplasiran. Poreska praksa sem 
"Sa i do danas još nije u celoj državi i prema svima 

Jednaka. Još uvek postoji dvojna mera. Naročito se 
0 teško oseća kod poreza za poslovni promet. Vlada 
ani je već davno obećala da će sve to lepo zaravnati i 

Jcditi. ali nije u tom pravcu baš ništa uradila. Poreska 
1 ?а je do malog potpuno poništena. Letina u našim 
9Venačkim krajevima je sem toga podbacila. Sank- 
•Je MI nama donele katastrofalne posledice i pravu 
0sreću u našu zemlju. 'Sva lepa obećanja sa strane 
'l(le koja nam je dala u Trgovačkom domu u Ljub- 
U|i  nisu  se   ispunila.  Reparacije  za  ogromnu štetu 

"J^iui Sloveniji po  sankcijama  od  strane  vlade naći 

nema. Vlada uopšte na sva svoja obećanja nije dala 
Sloveniji niti jedne pomoći iako je to bila njena 
dužnost. Sankcije su bile za nas vis major. Šteta je 
bila učinjena našoj zemlji po onima, koji su uveli 
sankcije. Samo u mojoj rodnoj opštini sa od prilike 
4000 stanovnika ima sada 160 egzekutivnih prodaja 
seljačkih domova, a isto toliko ima novih egzekucija 
seljaka. To je najbolji dokaz da je sve doterano i da 
je poreska snaga u Sloveniji potpunoma iscrpljena i 
poništena. Otkuda onda taj preteran optimizam vla- 
de? U takvim prilikama mora se bolje čuvati novac. 
Potrebno je napraviti uštede racionalnijim gospoda- 
renjem, a ne povećavati budžet za tako ogroman iz- 
nos kako to čini vlada. Proračun bi se morao s obzi- 
rom na očajni položaj u zemlji smanjiti a nikako po- 
većati. 

Ukoliko se uopšte pravi štednja to se čini na ne- 
pravom mestu, čini se to prema činovnicima i javnim 
nameštenicima i to onima najsiromašnijim. Međutim 
na drugoj strani birokratizam uništava našu zemlju, 
od koga ona najviše strada. Potrebno je ne samo 
racionalnije gospodarenje nego je potrebna i ekspe- 
ditivnost, sa puno elasticiteta prema današnjim pri- 
likama. Naša administracija nije dobra, nije savre- 
mena, nije organizovana po modernim današnjim 
principima. Koncentracija uprave samo u jednoj ruci 
je protivna našoj narodnoj duši, pa je zbog navedenih 
razloga i vrlo štetna za državnu celinu. I sama politi- 
ka koja se vodi iz toga jednoga mesta uopšte ne od- 
govara strukturi i potrebama naše zemlje. Naša drža- 
va je zemljoradnička država, agrarna država, i zbog 
toga je potrebno, da se uvaži seljaštvo kao najvažniji 
i primarni stalež. Kada se bude uvažilo ovo načelo, 
onda će nesumnjivo seljaku i svima drugima biti bo- 
lje. Kada je dobro seljaku onda je dobro i svima 
ostalim staležima jer u seljačkoj državi ima dovoljno 
mesta za sve, i za trgovca i obrtnika i intelektualca. 
Neka svaki od onih koji ne vuče mesečnu platu po- 
misli na ono doba, kada je seljaku bilo bolje, kada je 
seljak ekonomski bolje stajao, pa će se uveriti da je 
i tada njemu bilo bolje. Ako je seljaku dobro onda je 
i drugima dobro, kad seljak propada propadaju i svi 
ostali. Sama po sebi pogrešna politika nije ni az da- 
leka skladna sa državnom strukturom, a sem toga još 
centralizirana, koncentrirana na jednome mestu, mora 
da poništi sve što je narod u vekovima, teškom mu- 
kom i velikim žrtvama stvorio. Birokratizam u cen- 
trali, koji je završio svoj posao, ostao je daleko za 
današnjiim napretkom i trebao bi da odmah ustupi 
mesto novoj birokrati j i, koja će biti sposoban instru- 
menat opšte narodne politike. Svi priznaju, da dana- 
šnja administracija guta ogromne svote. Reorganiza- 
cija administracije na osnovi dekoncentracije po mo- 
dernim načelima je zbog toga nadasve hitna. Ovde je 
već unapred garantiran vladin veliki pozitivan uspeh i 
zato, nema izgovora za odlaganje toga hitnoga pi- 
tanja. Vlada nije ispunila do danas, nažalost, ni jednu 
tačku svoga programa. Rešenje zemljoradničkih duž 
nika nije doneseno u duhu kako je to tražio opšti na- 
rodni interes. Pre svega to je samo delimično rešenje. 
Potrebno je da se donese definitivno rešenje ne samo 
zemljoradničkih dužnika nego i ostalih dužnika. Kra- 
ljevska vlada je dobila u tome pravcu dovoljno i hit- 
nih uputstava i predloga, i bila je dužna da podnese 
Narodnoj skupštini predlog o konačnom i opštem 
razduženju sviju dužnika bez obzira na njihovo za- 
nimanje. 

Zato treba da se odredi u tu svrhu državna po- 
moć. Bez takve pomoći nema likvidacije dugova. Sve 
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je samo oflugovlačenje   toga   pitanja  na   ogromnu 
štetu svih slojeva naroda. 

Kada bi vlada ovih 625 miliona dinara, za koji 
iznos povećava današnji budžet, bacila u fond za 
razduživanje. onda vam ja garantujem, gospodo na- 
rodni poslanici, da bi brzo bilo likvidirano pitanje 
razduženja seljaka i celog našeg naroda. 

U tom pogledu naš narod rado bi doprineo i 
žrtve samo da se iz toga haosa izađe na svetio. 

Vlada nije, gospodo narodni poslanici, ni resila 
pitanje kredita. U tom pogledu iznosili su već moji 
predgovornici svoje primedbe, pravi se još dalje 
tanja likvidacija umesto da se pokrene potrebna uspo- 
stava kredita. 

Narodno gospodarstvo bez potrebnih kredita ne 
može se nikad oporaviti i svaki razmak i napredak 
bez kredita potpuno je isključen. 

Novčano pitanje je za nas najvažnije pitanje i 
narod svakog dana pita šta je učinjeno. U tom po- 
gledu je od vlade, odnosno njenim obećanjem, narod 
prevaren. Optok novca se mora normalizirati! Ne- 
likvidnost novčanih zavoda preteško muči naš narod. 
Tekući novac je onaj koji krepi svaki živac u gospo- 
darskom životu. I ako je kredit oduzet uprkos tome 
još danas nije moguće da dođe mali čovek do svojih 
ušteda, jer ni u tom pravcu nije učinjeno ništa. Da 
čujete našeg očajnog štedioca, iscrpljenog rudara, 
radnika, služitelja, težaka itd. onda bi tek znali ka- 
kovo prokletstvo je nagomilano od svih tih naših 
jadnika na one, koji nose odgovornost za tu neču- 
venu narodnu nesreću. (Odobravanje na levici.) 

Naš najveći slovenački ponos to jeste naše vrlo 
zadrugarstvo, koje je baš pod sadašnjom vladom 
doživelo neočekivan napad iza leda na svoju egzi- 
stenciju. (Odobravanje na levici.) Ne samo da se 
bednom čoveku ne isplaćuju, gladom, od usta ušte- 
đeni dinari, nego je osim toga stavljeno u opasnost 
i samo daljne postojanje naših pravih i najboljih 
novčanih zadruga. Protiv toga moram sa ovoga me- 
sta najodlučnije da protestvujem! Vlada je takode u 
svojoj deklaraciji naglasila, da je vlada smirenja, 
da je vlada koja će dati narodu političke slobode u 
duhu dcmokratije. lako je vlada već dva puta dobila 
ovlašćenje u tu svrhu, do danas nije donela poli- 
tičke zakone i boj'im se da ih ne kani doneti. (Voji- 
slav Lazić: Koga vi kritikujete kad vlade nema!. Samo 
je prisutan jedan ministar!) Kako to shvata vlada to 
je njena stvar, a mi shvatamo malo ozbiljnije polo- 
žaj u zemlji! (Dobacivanja iz većine prema Vojislavu 
Laziću: I od tvoga kluba samo je jedan prisutan! — 
Smeh kod većine). 

Nas, koji smo bili izabrani za poslanike u Na- 
rodnu skupštinu na programu politike sporazuma, 
smirenja i sloge, to pitanje još naročito interesira. 
Uvereni smo duboko da je u rešenju toga pitanja 
ključ i rešenju nadasve važnog hrvatskog pitanja. 

Gospodo narodni poslanici, vrlo rado se priklju- 
čujem vrlouvaženom drugu kolegi dr. Mirku Košiću, 
koji je juče izneo da je osnovno pitanje našeg dr- 
žavnog života to hrvatsko pitanje. 

Ja naročito ističem svoje zadovoljstvo, jer sam 
već pre 2 godine sa ovoga mesta bio onaj, koji je to 
pitanje izneo i već onda sam rekao, da se to pitanje 
mora što pre rešiti u interesu i na sreću naše države. 

Hrvatsko pitanje, gospodo narodni poslanici, 
bilo je tretirano sa ovoga mesta. Dozvolite mi, da i 
ja ovde to pitanje razvijem kao Slovenac sa našega 
gledišta. Neću da opetujem ono što su izneli predgo- 

vornici,   nego   kazaću   samo to, što ja u toj stvari 
osećam. 

Hrvatsko pitanje neosporno postoji. To je danas 
više nego utvrđeno. Svi pošteni državnici priznaju, 
da to pitanje ne samo da postoji, nego da ga treba 
što pre i rešiti i to u eminentnom interesu Otadžbine. ■ 
Činjenica je. da su Hrvati vrlo nezadovoljni. Čuli ste 
već mnogo tih razloga, zašto su oni nezadovoljni. \ 
Hrvati imaju zato dovoljno uzroka, to se priznava. 1 
Bez Hrvata ne ide. Bez Hrvata nema Jugoslavije. 
Tako govore danas svi pošteni, iskreni Srbi i Slo- 
venci. Radi toga je sporazum tako ogromnog značaja 
za našu državu. Svaka rekriminacija o tome šta traže 
Hrvati i šta nude Srbi, da se postigne sporazum, ne 
vodi ni do kakvog rezultata. Bratski sporazum moguć 
je svakog dana na poštenim i moralnim osnovima. 
a to je Srbima što je srpsko. Hrvatima što je hrvat- 
sko, Slovencima što je slovensko i državi što je dr- 
žavno. Kad se prihvati to iskreno bratsko načelo, biće 
sporazum bezuvetno gotov preko noći. 

Gospodo moja, čudim se predgovorniku uvaženom 
kolegi g. Rafailoviću, koji je govoreći o Hrvatima 
rekao: „Pa neka Hrvati kažu, šta su imali? Jesu li 
oni imali kada svoje ministre?" Izvinite, što moram 
da konstatujem sa ovoga mesta, da je ovo nepozna- 
vanje istorije i nepoznavanje dejanskog faktičnog 
položaja. Hrvati imaju za to svedoke. U Zagrebu na 
Markovom trgu stoji njihov parlamenat, njihov hr- 
vatski sabor, i u tome saboru imali su Hrvati čitavu 
svoju vladu, i taj hrvatski sabor odredio je iz svoje 
sredine 40 delegata. On ih je izabrao i poslao Cen- 
tralnoj vladi, odnosno u centralni parlamenat u Pe- 
štu, i od te četrdesetorice imali su uvek i u central- 
noj vladi svoga ministra nacionalnog Hrvata, koji je 
važio mnogo više, nego što danas vredi ovde svih pet 
ministara Hrvata. 

I onda, gospodo moja, dođe onaj na to mesto 
pa kaže i pita: Šta Hrvati traže? Pa to je poznata 
stvar! Hrvati znaju, šta traže. Srbi i mi Slovenci zna- 
mo, šta oni traže. Kod nas narodna poslovica kaže: 
Ko pita, neće da da! 

Treba još nešto da istaknem ovde. Ko ovakav 
sporazum neće, nije iskren brat. Ko odbija pošten 
bratski sporazum, iieće dobro Otadžbini. (Jedan glas 
iz većine dobacuje: Kažite to Velji Popoviću!) Ja ovde 
sa ovoga mesta kažem i dalje: Onaj ima bezuvetno 
svoje lične interese, on je spekulant, ali neka taj spe- 
kulant zna, da se silom sa Hrvatima neće postići spo- 
razum. Neka on zna, da on ima posla sa pokorava- 
nom, ali još nikada i ni od koga pokorenom Hrvat- 
skom! 

I prevarom, gospodo narodni poslanici, neće se 
doći do sporazuma. Samo pošten, otvoren, iskren 
bratski sporazum može da se postigne. Nema tu pre- 
vare i sile! Bilo je dosta režima i autoritativnih dik- 
tatorskih režima," koji su pokušali rešiti hrvatsko pi- 
tanje time, da Hrvate slome, ali se Hrvati slomiti ne 
dajii! To je činjenica, sa kojom treba računati. 

Zato je, gospodo narodni poslanici, potrebno da 
se u pravcu sporazuma složi sve ono što je pošteno 
i što iskreno misli o našoj zemlji. Sporazum je naj- 
krupnije naše unutrašnje pitanje. Od njega zavisi 
sreća i budućnost naše zemlje. Zato je potrebno, da 
učestvuju u tome pitanju sve naše najbolje sile, ma- 
terijalne, umne i moralne. 

" „Kad se bratska srca slože, i olovo plivat može, 
В kad nesloga vlada, onda i pero na dno pada!" Ja 

mislim da o tome ne treba više nikakva komentara- 
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Primećujem, gospodo, samo još to, da smo mi 
Slovenci bili i bićemo uvek braća sa braćom Hrva- 
tima! (Pljeskanje na levici.) O tome našem nepoko- 
lebivom bratskom prijateljstvu svedoči ona besmrtna 
pesma: ,.Slovenac i Hrvat,'za uvek brat i brat!" (Vo- 
jislav Lazić: A Srbin!) Isto tako nam je i Srbin brat. 
(Vojislav Lazić: Zašto obilaziš?) Ali mi smo vekovima 
sa Hrvatima delili milo i drago, dobro i zlo. 

To naše hiljadugodišnje bratsko prijateljstvo ne 
može niko poremetiti ni kod jednog poštenog Slo- 
venca. 

Gospodo narodni poslanici, treba samo da se 
osvrnemo u našu istoriju, i drug Voja Lazić će dobro 
znati, da smo pre 1000 godina stvarali veliku zajed- 
ničku nacionalnu državu sa braćom Hrvatima pod 
Ljudevitom Posavskim. On je vodio devet ratova 
protiv Franaka, d uz njega i pod njegovom koman- 
dom marširali su i Slovenci i iz Primorja i Gorice, i 
to je za nas pre 1000 godina bio još veći ideal, nego 
sto je danas naša Otadžbina. Dakle i oni Slovenci, 
koji su danas preko granice, koji su danas pod Tali- 
janima i Nemcima, i oni su bili tamo u velikoj našoj 
zajedničkoj državi, u našoj državnoj zajednici pod 
Ljudevitom Posavskim. 

To Је jedna stvar, a druga ono veliko zemljorad- 
ničko pitanje, koje je preko poneo Matija Gubec, i 
u tome velikom seljačkom pokretu učestvovali su i 
borili se rame uz rame jedni sa drugima. Hrvati i Slo- 
venci, hrvatski i slovenski seljaci. 

A pod Turcima, gospodo narodni poslanici, mi 
smo vadili kestenje za njih i oni za nas. To je bio 
naš zajednički interes, i naši su vojnici došli čak do 
Siska, pa se borili. 

Sećate se one pesme ,,Mea culpa", koja kaže: 
,,Još ni noć na Kolpo pala, 
Bitka je že končala." 

1 Ilirija je bila naša zajednička naoionalna tvore- 
упа hrvatska i slovenačka. Zajedno smo učestvovali 
' živeli kod toga. Dakle ima dovoljno dokaza. Neću- 
ua odugovlačim,  gospodo, jer je vreme već kasno, 
a'1 moram da predem na g. dr. Mačeka. I u tom ve- 
ukom  pokretu,  gospodo  narodni  poslanici,  našli su 
se Hrvati i Slovenci zajedno, stvorivši ovu veliku se- 
Uacku demokratiju pod vodstvom pok. Radića i pok. 
^vetozara Pribićevića. I tamo smo išli zajednički Uv- 
Vati i Slovenci, i tamo nas je vodio brat Hrvat kao 
Prvi medu nama. I u dr. Mačeku mi vidimo sudbin- 
■^i  izraz  one  velike  nesmrtne  pesme:   „Slovenac  i 
"•rvat za uvek brat i brat!" I u tom čoveku kao vodi 

ooela je do izraza ta misao. Njegov otac je tako čist 
J Pošten Slovenac kao i otac g. dr. Korošca, kao 
I,1110-' otac- Gn je čisti Slovenac iz Slovenije. Dakle, 
KOspodo, nema medu nama nikakve razlike. Mi smo 
Zlveli u jednoj državnoj zajednici preko hiljadu go- 
' ina. Naše sudbine bile su vezane jedna za drugu, i 
zato ćemo i u budućnosti biti iskrena braća. Nakon 
0^a, gospodo narodni poslanici, moram da predem 

na onaj   najvažniji   deo  našeg  unutrašnjeg  pitanja, 
40Ji se odnosi na hrvatsko pitanje, i to na princip 
jiasin pokrajinskih samouprava. Princip samouprava 
ипа dubokog korena u našem narodu, i to ja danas 
Ponovo podvlačim  u ovom visokom Domu.  Mi  Slo- 
'eiici smo samo na osnovi samouprave imali u pro- 
tosti mogućnosti da smo gospodarski, socijalno i kul- 
iinio^ uspeli, da smo bili medu prvira narodima u 

^ivsoj Austriji. Zbog toga ćemo iscrpsti sva zakonita 
,Г

Г,С( 
а'.('а se to naše životno pitanje neće više ba- 

Katelisati.   Deželni   zbori,  to   su   bile   one   naše  pre- 
da - sn,K' samouprave, i oni su imali pet puta više samo- 

upravnih kompetencija nego što ih imaju današnji 
banski saveti. Da govorim tu naročito o prosveti, i 
da se osvrnem na one strašne stvari, nepoznate u 
analima naše istorije, koje se dešavaju u Ministar- 
stvu presvete. {Milan Mravlje: Ni Turci nisu tako 
radili!) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Molim gospodu posla- 
nike da ne prekidaju gospodina govornika. 

Fran Zupančič (nastavlja): Vidite, gospodo, pod 
tuđinom osnovna nastava bila je u našim vlastitim 
slovenačkim rukama. Švaba nam ni to nije kratio. 
Treba samo razgovarati na selu, gospodo poslanici, i 
čuti razgovore koji se vode u našim slovenačkim se- 
ljačkim kućama. Naročito deželni zbor kranjski, koji 
je bio potpuno u našim vlastitim slovenačkim rukama, 
iskazao se po svom radu kao najnapredniji u celoj 
monarhiji. On je medu prvima zaključio provesti 
samoupravnu deželnu elektrifikaciju, te je prvi od 
svih sklopio ugovor sa železničkom upravom u Beču 
za elektrifikaciju železnica na-našoj teritoriji. Po- 
menuti ugovor bio je sklopljen već 1908 godine. Što 
se tiče samoupravnih deželnih cesta, tj. današnjih ba- 
novinskih cesta, bili smo na prvom mestu u „alpskim 
zemljama". Danas imamo 4.120 banovinskih cesta, 
ali moram da podvučem, da smo ih sagradili mi Slo- 
venci sami preko svojih deželnih samouprava, tj. 
putem naših deželnih zborova, a to znači našim vla- 
stitim žrtvama i našim sretstvima. 

Ništa nam nije kod toga niko poklonio, a naj- 
manje je to bio Švaba. Sve te ceste su stvorene na- 
šim vlastitim samoupravnim finansijama. To moram 
naročito da podvučem zbog potpuno krivog shva- 
tanja toga važnog pitanja u Beogradu. Banovinski 
cestni fond se za nas prenisko dotira. Državni fond 
za javne radove također daleko ne odgovara našim 
zahtevima i prilikama. Potrebni su davno hitni javni 
radovi u Bohinjskoj Bistrici, na Bledu, cesta na Po- 
horje. Dalje u slabom stanju drveni mostovi kod Li- 
tije, kod Krškog, kod Sevnice", i potrebno je da se 
svi oni zamene novim, ier se ljuljaju. 

Ali, gospodo narodni poslanici, tu treba da se 
osvrnem na jučerašnji govor dr. Mirka Košića. On je 
vrlo lepo izneo: kako su u bivšoj monarhiji Česi gnja- 
vili Nemce. Kako je to bilo moguće, da je jedan ne- 
mački narod mogao da bude majoriziran od češkog 
naroda? To je, gospodo narodni poslanici, zaista bilo. 
Kraljevina Češka bila je također po broju stanovni- 
štva' pola naše otadžbine, naše Jugoslavije, i tamo 
ste imali 60% Čeha, 40% Nemaca. Malo drukčiji ra- 
spored je bio u Moravskoj zemlji ili deželi, krunovi- 
ni. kako hoćete da se to nazove, tamo je bilo dve 
trećine Čeha, jedna trećina Nemaca. Ali, tu je bilo 
velike državničke mudrosti, da su ostvarili tu većinu 
česku. Česi su nadglasavali Nemce i u Češkoj i u Mo- 
ravskoj. 

Ali, naravno, kada je zakon tu, kada su poštenje 
i iskrenost tu, to se može postići. Da nije bilo te dr- 
žavničke mudrosti. Austrougarska bi se raspala naj- 
manje 50 godina pre, 1. j. 1866 godine, kada je bila 
napadnuta od Nemaca kod Kraljevgraden (Konig- 
gratz), a od Italije kod Kustoze i tamo na Jadranu, 
kada je dakle sa tri strane bila napadana od dveju 
velevlasti. Ali, .pošto je bilo državničke mudrosti, po- 
što se vodilo računa o tome, nije se raspala 1866 
nego tek 50 godina docnije. 

I našu bolnicu u Ljubljani stvorili smo mi Slo- 
venci sami putem dežeiue samouprave, putem svog 
deželnog zbora, tj. iz svojih vlastitih sretstava. Po- 
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što smo izdubili po nesretnom razgraničenju Celo- 
vec, Grac i po Rapalu još Goricu, Trst, Polu j Ri- 
jeku, gde smo također imali svoje samoupravne bol- 
nice, morala je preuzeti ljubljanska bolnica celoku- 
pan ogroman teret sama na sebe. Obzirom na to, da 
su bolesnici posle rata navalili svi na ljubljansku bol- 
nicu, jer je pre navedenih 6 banovinskih naših bolni- 
ca ostalo u inostranstvu, samo po sebi je lako razum- 
ljivo da je naša ljubljanska bolnica daleko, daleko 
preopterećena. G. Ministar socijalne politike nam je 
u svom ekspozeu saopštio i to da je prilikom inspek- 
oionog putovanja našao jednu bolnicu od 50 poste- 
lja u kojoj je bila zauzeta samo jedna postelja. Ja 
priznajem g. Ministru dobru volju da radi putem svo- 
jih inspekcija na reorganizaciji svog resora. Uvera- 
vam g. Ministra ovom prilikom, da u bolnici u Ljub- 
ljani neće naći nikada, u ma koje vreme došao, slo- 
bodne ni jedne postelje. Naprotiv naći će sve postelje 
zauzete i prenatrpane. Po tri muška i po tri ženske 
na dve postelje, te po troje do petoro dece u jednoj 
postelji. 

Zato molim g. Ministra da izvoli biti tako dobar i 
da što pre izvede svoju inspekciju u ljubljanskoj bol- 
nici. Pomenuta bolnica je osim toga i sa instrumentima 
i lekovima rdavo snabdevena. Šteta za naše vrle i od- 
lične lečnike kojima se ponosi ljubljanska bolnica. 
Njima se ovakvim prilikama onemogućuje pravi raz- 
mah i uspešan rad u svojoj struci. S obzirom na nave- 
dene razloge proširenje ljubljanske bolnice je vrlo 
hitno pitanje, zato molim gospodina Ministra da iz- 
voli tom pitanju posvetiti svu svoju brigu. Nevolja 
zbog nehigijenskih prilika u ljubljanskoj bolnici je 
svakog dana sve veća. Radi toga je i zahtev o hitnoj 
organizaciji samouprava podvostručen. Slovenci tra- 
že potpunu dekoncentraciju finansija i poslova sa 
garancijom potpune nezavisnosti u administraciji. 
Država se mora izlečiti od današnje administracije, 
koja ima za posledicu opšte i svestrano nezadovolj- 
stvo. 

Prelazim na javne radove. Kod javnih radova tre- 
ba pre svega da naglasim da Slovenija spada medu 
pasivne krajeve. Sem toga je, kako sam već napome- 
nuo, letina kod nas podbacila. Sve je to statistički do- 
kazano. Što se tiče javnih radova u Sloveniji, gospo- 
do narodni poslanici, upotrebio sam podatke Mini- 
starstva građevina iz kojih se može videti koliko jav- 
nih radova otpada na Sloveniju. Poznato nam je, da 
je u poslednje doba Ministarstvo građevina pored 
svojih tekućih poslova počelo i sa javnim radovima 
iz poznatog kredita od 1 milijarde dinara. Baš ti ra- 
dovi su za nas najinteresantniji. U tom programu po- 
nlinju se sledeći javni radovi. Cesta Ljubljana—Kranj, 
cesta Ljubljana—Delnice, cesta Maribor—Št. Ilj. 

Naveden je i troškovnik za svaki otsek, odnosno 
navođena je svota, koju je bio predao otsek preduzi- 
mačn. Kod toga pregleda dolazimo do ukupnog izno- 
sa 28 miliona dinara. Pošto se javlja da za neke ot- 
seke krediti nisu još otvoreni treba da se uzme još 
i to u obzir, ali sve to ukupno neće biti više od 40 
miliona dinara tj. 4% od pomenutc milijarde. Ta 
milijarda je zajam, koji će svakako morati država 
vratiti. To će se naravno učiniti iz prihoda posrednih 
i neposrednih poreza. Obzirom na to da je utvrđeno 
da plati Slovenija cirka 1вЖ državnih poreza moraće 
vratiti ona dakle 160 miliona a primiče cirka 40 milio- 
na. Ja apelujem najenergičnije na Kraljevsku vladu te 
joj olvoreno i iskreno kažem, da vodi više računa i 
veću brigu za javne radove u Sloveniji. Narod je zapre- 
pašćen i ogorčen i izjavljuje    da    ovo ne može i ne 

treba da bude. Železnička veza Slovenije sa morem 
takode se ne forsira sa onom brigom, koja je za to 
potrebna. Osim toga se i kod tih radova prave velike 
pogreške na štetu Slovenije i celog našeg Jadrana. 
Cesta Ljubljana—Sušak vrlo je hitna, ali ipak ne kre- 
će se sa mrtve tačke. Ako nam se da ono što nam 
pripada, onda bi odmah mogli izvesti jedno i drugo 
i to u interesu državnom. Ne tražimo više što treba, 
nego samo ono što nam pripada po pravičnosti. 

Moram da se kod ove prilike osvrnem i malo na 
željezničku upravu. U detaljima sam to već učinio u 
Finansijskom odboru. Moram i na ovom mestu da 
iznesem sledeče: Željeznice na teritoriji Ljubljanske 
direkcije donose prema statistici Ministarstva saobra- 
ćaja cirka 23% prihoda a za održavanje pruga dobi- 
je Lubljanska direkcija cirka 6%. Željeznice ljubljan- 
ske direkcije su tako razvidno visoko suficitne, ali u 
prkos tome pruge propadaju. Ne može ih se .ni odr- 
žati a još manje postići napredak iako je u tom slu- 
čaju mogućnost posvemu dana. Opet treba čuti na- 
šega seljaka, koji kaže otvoreno: „Ovako se ne 
može". Treba stalno i o svemu voditi računa, ako se 
hoće stišavati i doći do sporazuma. Preduslov, da se 
u tom pravcu nešto postigne je pre svega: režim po- 
štenja, pravičnosti i zakonitosti. Gaženju zakona tre- 
ba konačno energično stati na put. Mora biti kraj 
ličnog obračunavanja i persekucije iz goleme osvete. 
To sve guta ogromne svote pa i zbog toga Vlada 
treba da povećava današnji budžet. Niko nema prava 
ovako raditi. Bio to Pontije ili Pilat, niko nema pra- 
va da ruši u narodu poverenje, da on živi u jednoj 
pravnoj državi. Svaka stvar ima svoje granice, pa 
mora imati i svoje granice osveta. Pravica nadasve. 
Onda će biti i država nadasve! 

Prvo je država, pa tek onda dođe partija. Ovo 
su preduslovi mira i reda, bratske sloge i gospodar- 
skog napretka. Kada bude sve to tako lepo učinjeno, 
vodiče se ozbiljnog računa i o vanparlamentarnoj 
opoziciji. Ta opozicija tvori sama 1,200.000 glasača 
naših poštenih državljana. Ona pretstavlja daleko 
veću moralnu i socijalnu snagu, nego što to naša Vla- 
da misli. Bagatelisanje najjače komponente naše dr- 
žave velika je pogreška naših državnika. 

Gospodo narodni poslanici, na zaključku hoću da 
predem i na opštinske izbore, pa ću zato da upotre- 
bim sledeću alegoriju. Mnogo smo slišali o zadnjih 
občinskih volitvah v Sloveniji. Izšlo je mnogo brošur 
in bi jih bilo seveda še več ako bi obstojal zakon o 
svobodi tiska. Moj namen je predvsem ta, da prika- 
zem celotno sliko teh volitev. Šele na podlagi celotne 
slike pridemo do ugotovitve in do zaključkov, ki jih 
je napravil narod sam brez vsakega vmešavanja in 
vpliva z ene ali druge strani. Vodili so ga pri tem iz- 
ključno le njegovi veliki narodni voditelji, ki jih je 
mnogo in tako velikih, da bi se lahko z njimi ponašal 
tudi velik svoboden narod. K tem svojim voditeljem 
se zateka naš narod vedno v težkih časih in razmerah, 
in črpa od njih sveže moralne sile za obrambo svojih 
najsvetejših idealnih ciljev. Stritar: „Gorje narodu, 
ako neomajni zakoni večni ne stoje mu več". 

Kakor v celi naši državi so bile tudi pri nas v Slo- 
veniji javne volitve. Te vrste volitve so bile slovenske- 
mu ljudstvu že od nekdaj odvratne in zoperne in otre- 
sel se jih je bil že pod tujim jarmom. Žetakrat je sti- 
skalo zavedno ljudstvo svoje zobe in šepetalo stihe 
svojega pesnika velikana Prešerna: „Ak' pa naklonijo 
nam smrt bogovi, manj strašna noč je v črne. zemlje 
krili, ko so pod svetlim solncem sužnji dnovi". 
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Torej že samo dejstvo na sebi, da so bile volitve 
javne, pove vse. Sedanja vlada je delala mirno naprej 
na podlagi istih zakonov, ki jih je dala prejšnja vlada, 
čeprav je v svoji nastopni vladni deklaraciji odločno 
izjavila, da bo vse te zakone brezpogojno izpremeni- 
!a. Vlada je izrecno povdarila, da bo dala ljudstvu po- 
litične svobode v duhu demokracije. Vsi tozadevni 
izgovori so jalovi in naše ljudstvo jih odločno od- 
kljanja. 

Aškerc: „Če hočeš, tudi moreš. Največja moč na 
svetu, to je volja!" Najlažje si je seveda pridobiti vo- 
jilce z javnim glasovanjem, kjer odločata strah in 
javni pritisk. Ljudstvo je tokrat presenečeno, začu- 
deno in debelo gledalo, tako sedaj pritiska zopet dru- 
gi na ta nasilni vijak, ki ga je bil svoječasno proklel. 
Volilci so ostali do malega isti tudi pritiski prihajali 
približno na enak način, toda vijaki so še bolj krče- 
vito nategnjeni in to radi krutega maščevanja. 

Zopet šepeta slovenska korenina: „Z osveto samo 
se ne ozdravi srce". Pri tem pa hiti ponavljati Simona 
Gregorčiča: ,,Če hočete mi odvzeti gorje, prestavite 
svet mi, ali srce!" 

To je bil nesvoboden način volilnega boja. Zato 
Pridno marljivo in nadvse pošteno ljudstvo odklanja 
to početje. Kakor prej, tudi sedaj vztraja na svoji od- 
ločni trditvi in ne prizna, da bi bili tako pridobljeni 
uspehi odločilni za presojo zaupanja. Svobodna volja 
volilcev je bila ponekod naravnost onemogočena, dru- 
god pa zopet zelo ovirana in oteškočena. Zopet smo 
videli dve vrsti državljanov. Opoziciji ni bil dovoljen 
svoječasni na Slovenskem običajni volini razmah. 
Opozicija ni dmela pravic, ki jih tudi za njo pred- 
pisuje volilni zakon. Zakaj pa bi mi enkrat ne tra- 
C1'1 druge in gazili Zakonov. Tako se je govorilo 
v 'nerodajnih krogih. Kazni z zaporom in denarjem 
s9 bile delež tistega, ki je mislil, da se sme prosto 
gibati. Tudi opozicionalni poslanci niso bili svobodni. 
Urzavna oblast je posegala nezakonito v volilni posel 
v korist vladajoče stranke. Kar se je počelo z intelek- 
ualci, z javnimi nameščenci, z učiteljstvom in Uradni- 

stvom, je naravnost neverjetno. Taka nasilja ubijajo 
dostojanstvo človekovo. 

. Kar se ni moglo doseči z strahovanjem, to naj 
^1 nadomestile razne obljube in podkupovanje. Vse 
o vodi v strašno demoralizacijo ljudstva. Edini svetli 
žarek utehe je ta, da gleda ljudstvo ta vražji ples z 
vehkim nezadovoljstvom in ogorčenjem. S tihim pre- 
^0111 obsoja aranžerje in s podvojenim nezaupanjem 
^•eda v bodočnost naše mile domovine. 

Koseški: „Taka glava korenine je slovenski 
oratar!" 

Gospodo narodni poslanici, što se tiče izvođenja 
0.vih.izbora Ja mislim, da ću imati prilike još u speci- 
^ NOJ debati o tome da govorim, ali moram još i 
■^da sa ovoga mesta, da vam prikazem slike u Črno- 
uajjskom srezu, Krškom srezu, Šmarju, Celju, Kočev- 
U' itd. Gospodo, šoferima su oduzimate iskaznice na 
*£ oktobra 1936 godine tj. pred izborima. Oduzimali 
•u ili sreski načelnici u Črnomelju svima vlasnicima 
' utoiiiobila,    po svima    stanicama,    da ne mogu da 
oze. To je ukidanje građanskih prava. Vršeno je 

Pokopavanje cesta, prebacivanje stabala i greda pre- 
ko ceste itd. 
. Gospodo narodni poslanici, ove slike (pokazuje 

■vesne fotografije) jasno govore da vam je to pre 
п -.'V1 građanski rat nego na slobodu izbora u jed- 
bi K-aV'' ^''() Је ' drugih načina vršenja nasilja da 
doli6 ra*:'ma si,rečavalo da ne mogu slobodno da 

au na biralište i vrše svoja građanska prava. 1 time 

se ruši autoritet svake vlade nepoštovanjem i gaže- 
njem zakona. 

Gospodo narodni poslanici, pošto to više spada 
kako sam rekao u pojedinosti, hoću samo jedan slu- 
čaj da navedem kako se skidaju sa položaja pretsed- 
nici opština. Imate tamo u Sevnici ob Savi uglednog 
opštinskog načelnika Trupeja. Kad ga nisu mogli ni- 
kakvom revizijom da zbace, oni su ga učinili liferan- 
tom kovanog novca. {Manfred Paštrović: To su me- 
tode!) To su metode nečuvene u analima naše istori- 
je. On nije iz moga sreza, ali je vrlo pošten čovek, 
kako ih malo ima u zemlji. On je dobio od poreske 
uprave u Brezicama poziv da dođe da podigne novac 
za opštinu. I to mora da dobije u kovanom novcu. 
Uzeo je železničku kartu, došao je u Brežice, ide u 
poresku upravu, uzima kovani novac i mora da ga 
baca u sanduk. Prevozi ga kolima na železničku sta- 
nicu i odatle kao teretnu robu, od čega je nastalo 72 
din. troškova po ovom prevozu. Sada dolazi revizor 
od banske uprave u Ljubljani, i taj revizor znate šta 
je pričao? On je kazao: taj načelnik opštine, on je 
dobavljač kovanog novca opštini. On je skinut sa 
mesta, ali je ponova biran velikom većinom. To su 
metode nasilja kojih malo gde ima. 

Gospodo narodni poslanici, kako sam već rekao, 
to spada u pojedinosti, zbog toga hoću da završim i 
moram da pozdravim rad Vlade, koliko je ona ozbilj- 
no poduzela korake za postignuće sporazuma, i ja to 
pozdravljam'ali nemam poverenja u tom pravcu, jer 
to presporo ide ,bojim se da i taj pokus nije prevara, 
zato ne mogu i neću da glasam za ovaj proračun. 
(Pljeskanje na levicj). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, želite li da nastavimo? (Glasovi: Posle podne!) 
Po Oipštoj želji prekidam sada sednicu a nastavićemo 
rad u 4 časa po podne.- 

Sednica je prekinuta u 14,5 časova. 

(Nastavak sednice u 16.20 časova.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, nastavljamo jutros započetu sednicu. 

Reč ima narodni poslanik g. Boško Zeljković. 

Бошко Зељковић: Господо народни посланици, 
данашња пракса изнашања буџета пред Народну 
скупштину да се o њему расправља и да се он 
усвоји, изгледа ми као кад градитељ куће, осигу- 
равши себи трошкове и зараду, позове власника 
пред њу, преда му кључеве пред вратима и са на- 
глим „збогом" оде, оставивши власника, да прола- 
зећи кроз просторије са затвореним прозорима, 
сам, без да га ико чује и да му остане могућности 
исправке, ставља приговоре и комбинира, како се 
све могло друкчије и корисније направити. Он кон- 
статује, да je кућа шаблонски саграђена, распоред 
просторија штетан и непрактичан, ocjehaj удоб- 
ности главне већине кирајџија искључен, али му 
je то узалудно, јер je сгављен пред готов чин. 

И ми, када устајемо и узимамо ријеч у буџет- 
ској дебатп, слични смо томе власнику куће, и TO 
још у горем положају, јер je он барем у могућно- 
сти да отвори прозоре, да његове јаде чују и онп 
ван куће, na да се чувају овакових градитеља, a 
нама je према досадашљој примени цензуре и та 
могућност ускраћена, и ми тетком муком доказу- 
јемо својим бирачима, да смо, указујући на недо- 
статке и неправде, сгављали предлоге и чипили све 
напоре, да олакшамо товар, који им се спрема на 
леђа, да ra носе једну читаву годину дана. Баш као 
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и власнику, дешава се и нама, да ни градитељи по- 
јединих дијелова те куће често лично не прису- 
ствују њезином прегледању и примању, већ се на 
једвите јаде удостоје, да нам одреде замјенике, 
ни криве ни одговорне, да изврше за њих ту до- 
садну и сувишну — у парламентарну праксу ушлу 
— обавезу. 

Пред нама стоји свршен и дефинитиван буџет, 
коригован и попуњен већ у канцеларији Господина 
Министра финансија, уколико су то тражили и 
постигли поједини претставници владинс већине, 
руково1)ени својим локалним потребама и није 
мала иронија, кад се оваквом дјелу даје наслов — 
предлог. 

Неко би могао ставити примједбу: „Па зашго 
онда устајемо и држимо говоре, кад ствари стоје 
овако?" Разлиг лежи у чињеници, да се обично 
констатује, да je буџет примила цијела Народна 
скупштина, a не само владина већина, na би и ми 
ћутећи примили на се пуну одговорност, и кривњу 
за њега пред народом, и не би имали изговора, 
да смо учинили све могуће, да олакшамо терете на 
његовој изнемоглој грбачи. 

Зграда je саграђена, кирајџије су у њу усе- 
љене, висина кирије je одређена, a безбједност ње- 
зина утјеривања осигурана. Најљепши станови са 
сразмјерно најмањом киријом већ су унапријед 
резервисани и заузети, a рђави са неодговарајућом 
висином кирије натурени сиромашној већини без 
њезина знања и пристанка. Буџет je та зграда, у 
којој смо смјештени сви ми, али баш у овом бу- 
џету смјештени су најгоре они, чије кирије дирек- 
тно или индиректно у огромној већини омогућа- 
вају амортизацију дуга за њу и њезино уздржа- 
вање. Овај буџет je повољан само за оне, који 
уживају извјестан дио благостања у овој земљи, 
a sa већину највећих од рада паћеника, он je не- 
издржљив терет.и још један ударац већ скоро 
угаслој нади. 

Све политичке странке у овој земљи и сви — 
од највећих па до најмањих политичких људи — 
стално се ударају у прса и истичу да су они за- 
штитници интереса огромне веНине народа у овој 
држави, тј. нашега сел.ака и ниједан не отвара 
уста — ма o чему почео говорити — a да не изнесе 
пуну прегршт изјава и обећања, како he он томе 
сељаку помоКи и учинити, да га у материјалном 
погледу обаспу сва могућа благостања и добра. A 
резултат свега тога je увијек исти, све теже и горе 
сташе села и сељака и све веће бреме на његовим 
деђима. 

Већ одмах код иреузимања власти у земљи, 
Влада г. др. Милана Стојадиновића свечано je из- 
јавила да he у економекој и финансијској поли- 
тици насгавити већ започети IHOBH правац, наро- 
чито старање o земљарднику и пореско олакшање 
за све слојеве народа. 

Ни лаи>ски ни овогодишњи буџет ие доказује 
mi труна од тога MOBiora правца, мањ ако то није, 
што je овогодишњи буџет за 625 милиона већи од 
лањскога, a поред наше «ајбол>е воље и много у- 
ложенога труда у тражењу и «еког «арочитог ста- 
рања o земљораднику н његовог пореског олак- 
шања, ми од тога »исмо могли ни спомена наћи 
у овогодишњем буџету. 

Кад бацимо летимичан поглед на преглед Др- 
жавних расхода и прихода, у приходима видимо 
огромне терете и 1Стомилион.ске цифре, које ди- 
ректно или ивдиректно noral)ajy село или сељака, 

a у расходима скоро 'ни најмању оштету или олак- 
тање за ово огромио врсло. () некој бризи за 
уиапређење било земљорадника или подизанЈС 
било какових нових материјалних услова сељач- 
ког живота у расходима ни спомена, али зато у 
приходима олакшања скоро за сваког другог осим 
не за њега. 

Овоподишњи буџет повећан je видљиво за 625 
милиона динара, док су друга повећања покри- 
вена, јер нису обрачунати они издатци који су 
унесени у Финансијски закон, да буџет не би из- 
гледао цпсјјарски сувише велик. Само господа ми- 
нистри упутили су Народној скупштини 400 амаил- 
мана! 

Кад суми овогодишњег државног буџета у из- 
носу од 10 милијарди 940 милиона дииара додамо 
суму бановинских буцета од преко 900 милиона 
динара и суму општииског буџета од преко 800 
милиона динара, онда долазимо до оптерећења 
сваког становника наше државе са свотом од око 
900 динара. Ако још узЈчемо у обзир фантастичне 
суме дуговања државних, бановннских и општин- 
ских, онда долазимо до једне мрачне и немиле 
слике, која тако страшно демантује причу o не- 
ком буџетском уравнотежешу код на-с и баца жа- 
лосно свјетло на наш привредни и национални' 
живот. (Један глас из већине: Тако Вама изгледа! 
— Он то гледа својим очима!). Па наравно, ja не 
могу гледати ствари друкчије него својим очима. 

Да су у овогодишњем буџету приходи огром- 
но оптерећење, a расходи никакво олакшање за 
тежака, најјасније he се видети ако направимо 
неколико успоредби. 

Док друштвени порези на акцијске капитале, 
дивиденде акционарских друштава на интересе од 
улога и иа картеле, нису готово никако повећани, 
дотле су порези на зграде noBehaHH за 10 милиона 
динара, течевина iHa 30 иилиона, порез на лослов- 
ни промет за 100 милиона динара, a државна тро- 
шарина за 30 милиона динара. 

Иако je код иас судовање веома скупо и до 
правде се не долази јевтино, опет су таксе пове- 
ћане за 60 милиона динара, a возаринске таксе за 
20 милиона динара, a одмах паралелно с тиме, по- 
BehaHa je цари-на на пиво, да заштити картеле 
пива на штету нашег националног извоза вина, т.ј. 
«а штету тежака. 

Дакле, све je noBehaHo у буџету замашним 
цш^рама, што на било иоји начи« onTepehyje се- 
љака, a не види се да му je иа другој страни за 
надомнаду ишта пружено. Док су раније владе 
смањивале из године у годииу земљарииу, тако, 
да je -смањење ,1934 и 1935 год. достигло висину 
од 40%, скоро 150 милиона динара, дотле je про- 
шле буџетске године земљарина повећана, a ово- 
годишњи буџет терети je за 10 милиона динара 
више од лањске, тако, да je овогодишња зсмЛјЗ- 
р,и1на достигла суму од 460 милиона динара, т.ј. за 
160 милиона je seha него године 1934 и 1935. 
{Министар фииаиспја Душаи Летица: To je пе- 
тачно!). 

Да je Влада при састављању овога буџста 
претпоставила државне приходе као иеки неис- 
црпл>иви извор добара, из кога се шоже неште- 
димице и безбрижно грабити са великом кашиком, 
најбољи je доказ креирање 5515 нових службе- 
ничких мјеста, што чи«и нове личне издатке У 
износу од 147 милиона динара годиши»е. СвакоМ 
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згодом досала ce je истицало да je број држав- 
них службеника за нашу дрн<аву и њену финан- 
сијску моћ превелик, да je наша адмииистрација 
једна од најскуплЈИх на свијету, компликована и 
превише гломазна и бирократска, na опет ce по- 
јављује мјесто редукције и упрошћавање — пове- 
ћање службеничких мјеста. Ha разлоге и цил)еве 
повећања ових службеничких мјеста повратићу ce 
У лоцннјем гавору, a овом згодом истичем као ка- 
рактеристичну чињеницу привредне политике да- 
нашње Владе: сразмјер суме за шжећавање броја 
сл\жбен'ичких мјеста од 147 милиона динара пре- 
иа суми од 120.000 динара —, која je предвиИена 
као ванредни издатак за пољопривреду. Да ту 
суму предвиди мало већа општина, не би њен из- 
нос кикога ни зачудио ни изнонадио. У нашој др- 
»ави, у којој национални приход од пољопри- 
вРеде и сточарства износи 19 милијарди динара, 
предви1)а ce овакова мала сума од 120.000 динара 
као ванредни кредит за унапре1)ење тих грана 
чаше привреле. Да није жалосно, билоби смијешно! 

Истина, господин Министар финансија при- 
знавајући ова" повећања, потврђује да je фискално 
оптерећење народа no глави веће од ранијег, али 
0н оправдава то тиме, да смо у фази привредног 
оживљавања, када привредни живот, после дуге 
учмалости, почиње да креће напријед, да су много 
боље цијене пољопривредним производима и да je 
чринос жетве био рекордан. Ми морамо рећи, да je 
овакво гледање и овакво оправдавање повећања 
терета далеко од стварности. Оправдавати те те- 
Рете са бољим цијенама полЈОпривредних произ- 
ВоДа, значи, претпостављати неке веће резерве тих 
"Роизвода Ha селу, којих ce нажалост не види ни 
У једном хамбару, нити у једној кукурузани. Te 
разлоге појачавати са истицањем рекордног при- 
носа прошле године, значи не узимати у обзир 
задужења и обавезе земљорадникове из прошлих 
НеРодних година, пуних елементарних непогода, 
као суше, поплаве и т. д. Узимати рекордни при- 
нос жетве прошле године од којега сувишка више 
У селу апсолутно нема, јер je он отишао одмах 
У3 ниску цијену v стоваришта шпекуланата, као 
подлогу оптерећења за идућу годину, значи имати 
чадприродне способности, предвиђања и за ову 
годину рекордног приноса жетве. Ми који те спо- 
собности немамо a и вјере нам фали, не видимо 
Ни практичну корист од овдкве финансијске поли- 
Тик^, na joj не можемо пружити ни помоћ, нити 
Дати свој пристанак за њу, поготову, што смо 
Чврсто увјерени да она задаје последње ударце 
економском  иоложају нашега земљорадника. 

Поготову за мене био би злочин, не само по- 
магати овакову политику, пего чак бити и у бли- 
Жем комшилуку са њом, јер je крај, који ja прет- 
стављам, пасиван и у најроднијим годинама ре- 
К(1рдног жетвеног приноса. Тежак мога краја може 
Да сачува једино свој голи живот на тај начин, 
'uro стандард његова живота, скученост љегових 
захтјева ne прелазе ни границу најелементарнијих 
"отреба иоле културнијег живог бића. Неплодност 
земље, неправедна и несразмерна према данаш- 
*еМ стању у којем ce on данас налази, катастрална 
"Роцјена њезина, несташица ма икакових иоле 
*0брих путева и саобраћајних добрих веза, неста- 

1;1К прихода од рада са стране, велики дугови, jom 
ehu терети, довели су прилике у којима паш те- 
ак живи, до крајње могућности подношења n 

ДУрања. 

Кандило наде на боље још једва жмирка, a 
изгубљени поглед безнадно блуди no празнини и 
безизлазности. 

Преврнимо ову мучну страницу већ једног го- 
товог дјела, na погледајмо, не бисмо ли нашли na 
другој страни утјехе за душу кад je већ не нала- 
зимо за тјело. 

20 јуна 1935 године долази на управу земље 
Влада господина др. Милана Стојадиновића, и 4 
јула излази пред Народну скупштину са деклара- 
цијом, т. ј. обавезним обећањем, да he основни 
правац њезине унутрашње политике бити повучен 
основним законом земље, — Уставом од 1931 го- 
дине. Вјерна свима начелима тога Устава, истиче 
нарочито чување државног и народног јединства. 
Подвлачи да ће бити одлучна не само у наглаша- 
вању, него у стварном спровођењу законитости, 
као и у пуној примјени и поштовању начела једна- 
кости и равноправности свију грађана. Ми ћемо ce 
трудити, — каже ce у њој, — да у току даљег 
свога рада поједине законе, a нарочито one по- 
литичке природе, прилагодимо тежњама и жељама 
народним. Ово важи особито за широке народне 
самоуправе, за Изборни закон, за Закон o штампи 
и Закон o зборовима и удружењима. Краљевска 
влада жели да на овај начин омогући истинско 
учешће најширим слојевима народним у управи 
државној, бановинској и општинској. 

Понесени овим заводљивим обећањима и ле- 
пим речима, већина нас je поверовала, да су дошли 
на управу земље људи, који су, раскрстивши са 
немилом прошлошћу и њезиним још немилијим 
методама, прегли да без разлике на верске и пле- 
менске ограде поведу читав југословенски народ 
на искрени посао око сређивања прилика у држави 
и изграђивања и снажења њезина. Засјењени бље- 
штавилом тих нада, које су ce у нама појавиле, 
ми нисмо право ни уочили нити критички одме- 
рили, који су главни елементи те Владе, који Имају 
да одређују правац њезине политике. Није требало 
дуго времена na да три триумвира, оптерећена са 
свима посебностима њихова досадашњег политич- 
ког рада, који je у историји пзграђивања ове др- 
жаве више био на штету, него ли на корпст томе 
послу, више га кочио^.него ли да je пожуривао, 
дођу до изражаја. 

He треба ни много памети, a ни много речи 
да ce утврди, да данашња Влада није извршила ни 
једно обећање дато у својој декларацији, пити ce 
je на политичком a још мање на привредном пољу 
осетило ма и најмање олакшање или побољшање. 
Напротив, јасно ce je утврдило да циљ Владе г. др. 
Стојадиновића није ни био неки општи, већ ce je 
тај пиљ састојао у томе да не бирајући методе и 
средства осцгура себи подлогу за дуже остајање 
на управи земље. Своју Владу састађља г. др. Сто- 
јадиновић заједпо са' г. др. Корошцем и г. др. 
Спахом. И једап и други са својим политичким 
оргапизацијама дају основицу г. Др. Стојадипо- 
вићу који у томе часу не претставља никога осим 
себе. И сад, логично, долази овај рад, који ce je 
ca лепим речима и jom лепшим обећањима декла- 
рације хтео покрити, a то je стварање једпе нове 
политичке странке, помоКу које би ce дала леги- 
тимација и г. др. Стојадиновићу. Да ce што брже 
ностигне овако постављени циљ, јасно je свакоме, 
да није била ни опортуна ни корисна за ову Владу 
im једпа демократска реформа, a пајмање доно- 
шењс политичких закопа који би завели политичке 

1G 
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слободе. Г. Корошец je већ имао своју партиску 
организацију, r. др. Спахо исто тако своју, a како 
Хрвати у овом политичком послу нису долазили 
у обзир, преостало je једино, да се ова нова стра- 
начка творевина пласира било милом било силом 
у српском делу нашег народа. Да би се то на врат 
на нос постигло, врши се иајнедопуштенији при- 
тисак на тај део и na његове бивше политичке 
организације, да се тај део нашђг народа учини 
попустљивим и готовим, да прими оно, што му се 
одозго тј. са стране Владе и свих њезиних органа 
силом натура. Да би се осетила одмах разлика из- 
међу оних који су присталице владине и оних који 
то још нису или неће још никако да буду, про- 
суо се читав пљусак благодати и благости на ове 
прве, a други, иако специјално код нас најчишћи 
национални елементи, заслужни и у прошлости и 
у садашњости, доведени су у положај нетрпељи- 
вих, прогоњених и бесправних. 

Ова Влада у своме саставу и у досадашњем 
раду, сваким даном даје све више и отворени,1е сли- 
ку једног партијскога штаба чији je теоријски за- 
датак осниваље Ј.Р.З. пошто-пото, a цил* счгољење 
у њезине редове што више присталица, a у пракси, 
како смо то већ видели, то није ништа друго, пего 
учвршћивање, снажење и збијање редова Корош- 
чеве и Спахине организације, a слабљење и бацање 
у страну свих српских организованих снага, a спе- 
цијално Народне радикалне странке. Да се тај циљ 
практичније и брже проведе у дело подијељена je 
читава држава на Словенију као Корошчеву доме- 
ну, на Босну и Херцеговину као Спахино апсолут- 
но и независно везирство, и српско широко поље 
равно, и на мале владине партијске комесаријате, 
у којима ведре и облаче људи без и трунке било 
које врсте легитимације и квалифнкације, осим, 
што су једва нађени и скупо плаћени претставници 
владине страначке организације... (Народни посла- 
ник Нурнја Поздерац упада говорнику у реч)... Ja 
нећу да реагирам на упадице г. Поздерца, јер ко 
губи, тај има право да се љути. Он je, то само могу 
да кажем, већ осигурао себи.... (Велики жагор и 
граја.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, molim Vas da nastavite svoj govor i da ne ula- 
zite u polemiku sa pojedinim narodnim poslanicima. 

Бошко Зељковић (наставља): Овакав рад све 
јасније се испољава у факту да je оснивање Ј.Р.З. 
за г. др. Спаху и његове присталице, a сигурно — 
то ће други боље знати — и за г. др. Корошца и 
његове, истина лабаво подигнута ћуприја, преко 
које се ипак може прећи, до остварења плодова 
једне давно жељене победе над националним еле- 
ментима, победе која no њиховом схватању даје 
право да убирају репарације и то таквом брзином 
и такво.м безобзирношћу да национални елементи, 
изненађени, не могу да се снађу од чуђења и забри- 
нутости. 

Одигравајући увек досада улогу запоставље- 
них, да не кажемо злостављаних мученика, г. др. 
Спахо и г. др. Корошец сматрају да je дошло вре- 
ме да буду скупо награђени и no њиховом схвата- 
ii>y обештећени за помоћ, коју они пружају др. Сто- 
јадиновићу. Изгледа да материјална средства лањ- 
скога буиета нису стигла да задовоље њихове за- 
хтвве na се зато у овогодишњи буџет уноси свота 
од 147 милиона динара за креирање 5515 нових слу- 
жбсничких места. А.свима нама je јасно за кога 

су сва места креирана. Али што нам није ни јасно 
ни разумљиво, то je, да се просјечно за свако од 
ових места предвиђа месечни приход за од при- 
лике 2300 динара. Кад мало боље загледамо у рас- 
поделу no Министарствима тих новокреираних ме- 
ста, онда неће нико имати моралног права да нам 
замери ако тврдимо да су та места у већини кре- 
ирана као синекуре за владине присталице, јер док 
се у Министарству просвете предвиђа 975 нових 
места са сумом од 21,900.000 динара, што значи 
просечно за свако место no 1870 динара, дотле се 
за Министарство саобраћаја предвиђа 400 нових 
места са износом од 25 милиона динара, што значи 
просечно за свако место месечии приход од 5200 
динара, што би према одговарајућем положају би- 
ло постављено у најмању руку 400 нових дирек- 
тора железница, a ми у материјалним издацима ни- 
где не видимо толико огромно повећање наше же- 
љезничке мреже и његовога, према томе, рекордног 
и за дивљење читавом свијету промета. Да погле- 
дамо још само Министарство шшстраних послова 
и Министарство трговине и индустрије. У првом 
предвиђају се 13 нових мјеста са сумом од 
10,350.000, што значи за свако мјесто мјесечно око 
72.000 динара, ми се морамо у чуду да питамо, ка- 
кви су то код нас положаји највеће лутријске сре- 
ће. У другом тј. Министарству трговине и инду- 
стрије предвиђају се 16 нових мјеста са сумом од 
638.000 динара, или свако мјесто са мјесечним при- 
ходом од 4.000 динара, na би нас и ту радовао тај 
завидан напредак наше трговине и индустрије, кога 
нажалост у пракси не видимо. 

Ja мислим да није мала смјелост тражити од 
народних посланика да дају свој пристанак на ова- 
кав рад. A исто тако није ништа мања куража из- 
нијети то овако јавно пред нас осим ако се власто- 
дршци не надају да ће њена цензура све то са- 
крити и покрити. 

Ми се питамо, докле ће г. Претседник влале 
ићи у својој сусретљивости према захтевима г. Ко- 
рошца и г. др. Спахе, док нас њихови захтјеви нн- 
ти чуде нити изненађују. Ми, који смо пажл>ивије 
пратили политички рад г. г. Корошца и др. Спахе, 
a познамо и њихову даљу и ближу прошлост, пред- 
виНали смо овакове захтјеве и оваково схватање 
народних посланика и државних интереса, али ни- 
смо вјеровали да he се тако далеко ићи у њихову 
задовољавању. 

За доказ оправданости тих наших предвиђаља 

довољно je да бацимо поглед на значајније бли- 
ске моменте из политичког живота данашњег no 
своме положају најпозванијег чувара нашег уни- 
таристичког устава г. др. Корошца, na да, пре- 
шавши преко тих његових захтјева, видимо докле 
може да иде наша вјера у његову нову политичку 
дослодност и добру вол^у да гарантира неокрње- 
ност и пуну примјену том нашем данашњем оспов 
ном земал^ском Закоиу. Зар су Бледски пакт, ула- 
зак у шестојануарски режим без знања и овлаш- 
ћења својих дојучератњих другова, послије скоро 
20 мјесеци сарадње и скакања из шестојануарског 
режима и скок у пунктације од 31 децембра 1932. 

Па jom na онако пеуобичајеии начин откаЗ 
сарадње са г. Ацом Станојсвићсм, односно Глав- 
ним одбором ■Народне радикалне странке. Зар је 
то све, гговављам, господо народни посланици, У 
стању да код најнаивиије и најлаковерније ni1"- 
роде  нзазове  |10вер!ење у  гаранције дате са те 
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стране и у обавезу, које она пружа. Па да претпо- 
ставимо да се je негде могла и пробудити вјера 
у шегово ново гледање на наше заједничке по- 
литичке прилике и политичке циљеве, с обзиром на 
то, што се je г. Корошец привидно одрекао своје 
специјалне политичко-покрајинске индивидуално- 
сти и одвојености, јер je ступио у једну нову по- 
литичко-страначку оргаиизацију, сам г. Корошец се 
иожури да убије вјеру и да видљиво истакне, 
Да он ни за длаку није одустао од својих циљева 
из прошлости. A, ево доказа. 17 јануара ове го- 
Дине одржан je велики манифесгациони збор у 
Љублзани уз присуствовање Господина Корошца, 
на којему je донета следећа веома карактеристична 
резолуција: 

1) Пошто je Љубљана све више оптерећена на 
Рачун државних дажбина, долази joj све теже вре- 
ме, a међутим joj се не даје могућност, да се кори- 
сти сопственим дохотцима. Захтијевамо, да се она 
ослободи тнх терета. 

2) Пошто у. Љублзани има много јавних намје- 
Штеника, које je редукција плата тешко погодила, 
ЗД тога трпи и сва наша привреда, na зато захти- 
Јева.мо поболзшање материјалног положаја држав- 
них чиновника, нарочито у погледу породичних 
Додатака; 

3) Захтијевамо широку деконцентрацију упра- 
Ве) Да Љубљана постане одиста седиште широке 
самоуправе, како на културном тако и на економ- 
ско-фина(нсиском пољу Словеначке. У том циљу 
тРеба што пре издати закон o широким самоупра- 
вама, да би се у Љубљани решавале све ствари, 
KoJe се тичу словеначког народа, a у Београду по- 
Слови, који се односе на државну заједницу; 

4) Захтијевамо да се нашем језику призна пуна 
Равноправност, и то не само на папиру и Уставу, 
Веп без изузетка и у свима надлештвима, употпу- 
^авање нашег школства потпуним дотацијама и 
Употпуњавањем нашег словеначког Универзитета; 

^)^Захтијевамо даље, да се што прије озакони 
0Дредба no којој ће се поред државне заставе 
смјети истицати ....наша застава словеначких боја 
чао симбол стогодишње борбе за народну само- 
сталност....; 

. 6) Тражим да се истински преда Љубљани и 
^ИЈелој Словеначкој онај дио јавних подавања, 
0Ји им припада no броју становника и према 
Пореској снази. Зато протествујемо против вирма- 
нисања у буџету на штету Словеначке. Протеству- 
Јемо и против установе централних фондова, који 
Нам много узимају и мало дају. Пошто je наше 
господарство туђом кривицом дошло у тешку кри- 
У. неликвидношћу новчаних завода, захтијевамо 
дз се из јавних сретстава да потребан кредит за 
оонову ликвидности наших новчаних завода и по- 
Дизање наше привреде; 

7) Захтијевамо, да се строго изводе све одред- 
е 0 заштити радника, да се не дозвољава дола- 
ак страног капитала који са собом доводи и стра- 
е намјештенике,  на  штету  наших  незапослених 

0сиромашених радника; 
_ 8)Захтијевамо да се из јавних сретстава обез- 

Једи запослење свим нашим незапосленим ин- 
лектуалним и мануелним радницима, те да се 
ко помогне iipe6poi)aBaibe тешког доба садашње 
хономске тешке кризе; 

9) Предлажемо, да се обавезно уведе осигура- 
е за случај инвалидитета и старости, те да ману- 

елни радници у старости не буду препуштени бри- 
зи јавних институција и просјачењу; 

10) Захтијевамо, да се што прије реформише 
Закон o радничком осигурању за Словеначку; 

11) Захтијевамо, да се без одлагања изгради 
у Љубљани модерна, савршено хигијенска оп- 
штинска болница и тиме исправи срамота, која 
данас лежи на Љубљани и на цијелом словенач- 
ком народу; 

12) Захтијевамо, да сеЉубљана одреди каосје- 
диште нашег највишег суда и да се сједиште Ка- 
сационог суда пренесе из Загреба у Љубљану. 

Како видите, политичка доследност je ту, али 
не садашња, већ из прошлости. 

По резолутности стила и no категоричности 
захтева, она потврђује нашу констатацију да по- 
бједници имају право на оштету у толиком обиму, 
да не морају да воде рачуна o интересима осталих 
дијелова државе и o материјалним могућностима 
опште Заједнице, a све ми се чини да није голема 
ни брига и за незгодност положаја у који се овак- 
вим поступком и сам г. др. Стојадиновић доводи. 

Да би слика била свакоме јаснија, осим можда 
друговима r. др. Корошца и ХГпахе, слободан сам 
да вас упозорим и на један поверљиви распис 
Кралзевске банске управе Дравске бановине, издан 
no наређењу Господина Министра унутрашњих по- 
слова др. Корошца, којим се оптужује једна нај- 
идеалнија национална и једна, барем треба да 
буде, најисправнија и најобјективнија организа- 
ција државна: Југословенски Соко и жандармерија, 
да директно или индиректно 'имају везе са нај- 
већим непријатељима своје државе. Где je ту за- 
једница? Док се у Љубљани издају овакови рас- 
писи, или их господин Корошец у Београду са- 
ставља специјално за Словенију, дотле се Претсед- 
ник владе и шеф Ј.Р.З. г. др. Стојадиновић са 
одушевљењем и као обично уз велики публицитет 
— учлањује у Југословенски Соко. 

Ово je један од главних чинилаца данашње 
политике, a сада да видимо другога. 

Г. др. Мехмед Спахо стајао je и стоји на челу 
једне верске политичке организације, која je ство- 
рена за неку, наводну заштиту од измишљено 
јачан различношћу вере, одвојен je потпуно му- 
слимана. Онн виде у сваком оном муслиману, који 
не прихвата ту претпоставку, савезника својих или 
умишљених или за завађене масе умјетно створе- 
пих непријатеља. Под оваквом претпоставком, по- 
јачано различиошћу вере, одвојен je потуно му- 
слимански свет у Босни и Херцеговини од осталих 
својих суграђана и доведен у један умјетни поло- 
жај потлачених незадовољника. Без обзира да ли 
je др. Спахо сарађивао као активни министар у 
појединим владама увјек се je подржавало вјерр- 
вање код муслиманских маса o једном на силу 
наметнутом режиму из Београда. Зато обавеште- 
нијим није ни чудо то када виде да се дојуче- 
рашњи активни Министар господин др. Спахо 
одмах, након свога изласка из владе, ставл:>а на 
челу једнога покрета, пуног незадовол>ства са 
даиашњим стањем и да одмах на све стране пружи 
руку тим сепаратистичким струјама и покретима. 
()ii, г. др. Спахо, гласа за Видовдански Устав и 
још лакше ra се одриче и отказује му легитим- 
ност, демантујући самога себе, када му се ускрате 
привилегије. Он се препоручује претставницима 
шестојапуарског режима, na када види да се ње- 
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гова сарадња не жели, прелази у табор начелних 
пезадовољника, a да то своје неаадоволЈСтво маии- 
(|)естује упућује „Бајрамску резолуцију југословен- 
ским муслиманима". 

Дешава се и то, да док г. др. Спахо као ак- 
тивни Министар суделује у Влади, ирви и главни 
сарадници стоје у најжешћој опозицији, не само 
према њој, него и према центру државе. У свлм 
досадашњим суделовањима г. др. Спахе у разним 
владама наше земље, сгављена je извјесна гра- 
ница његовим захтевима и његовом угицају на 
иоступању државних органа у Босни и Херцего- 
вини. Садашњим уласком у Владу добио je г. др. 
Спахо неограничена "пуномоћја за управљање Бо- 
оном и Херцеговином и већ с тим, a и својим на- 
шадним поступдима, довео je у најнезавиднији 
иоложај све оно што je национално' чисто и што 
би за сваку државу било најдрагоценије благо. 
Taj уплив иде тако далеко, да се не може преду- 
зет,и ни најнез1натнија административна мјера a да 
не доблје одобрење те господе. Да at схватимо 
тако грагично постављања на разне државне и са- 
моуправне положаје људи од којих се нијесу за- 
хтјевале ни моралне a још мање школске или 
стручне квалификације. Ми видимо да je цјелокуп- 
ни патриотски елеменат Босне и Херцеговине под- 
вргнут најстрожијој контрол^ и шиканима, од нај- 
мање зато позваних и националном прошлбшћу ле- 
гитимисаних лица, која својом осионошћу изази- 
вају сигуације пуне напетости и најјаче заоштре- 
ности. Да није патриотске свијести високог осјећа- 
ја одговорности и ,вјере у немогућност дуљег по- 
државања оваквог стања, у Босни би се створили 
фронтови у пуној међусобној борби. Г. др. Спахо 
нризнаје да већина Срба Босне и Херцеговине нису 
ЈРЗ и некако благонаклоно туторски нам дозво- 
љава, да идемо куд хоћемо, a не наводи разлоге, 
који руководе босанске Србе да не прилазе у ЈРЗ. 
Ти разлози су у њему, у изазивачким поступцима 
љегових присталица, у њиховим врије1)ањима и 
осветама. 

Г. др. Спахо снабдијевен оволиким овлашће- 
њима и оволиком моћи покушава да прошири свој 
пуни утјецај и преко граница Босне и Херцего 
вине, настојећи да преузме BOIJCTBO Муслимана и 
у Старој Србији, како би са појачаном снагом 
могао заузимати још неовионији став и постав- 
љати још веће захтјеве. Није довољно да je име 
Спахо политички симбол Муслимана, већ то име 
има да постане и вјерски симбол њихов. Полити- 
мки аођа др. Мехмед Спахо, вјерски поглавнца 
Фехим Спахо. Уколико je све то корисно за бу- 
дуће и политичке и вјерске прилике у нашој др- 
жави, треба да нам каже г. др. Стојадиновић, јер 
ми у такву корионост не вјерујемо, и сматрамо 
да je све ово од непоправиве штете no наше на- 
ционалнс и државне интересе. 

Недоследност, асоцијалност, отсусгво нацио- 
налног правца и никад показана спремност за и 
ма најмању жртву ради општег добра, то су ка- 
рактеристике досадашњег политичког рада г. др. 
Спахе. 

Колико je нама познато, Влада i. др. Стојади- 
новића имала je главни задатак стишавање iio.m- 
тичких страсти и увађање потпуно демократског 
режима у земљи. Мјесто стишавања политичких 
страсти, добили сми распиривање вјерских разми- 
рица и трвења, a мјесто пуних демократских сло- 
бода,  најнеодговорнијн  режим,  Доказ су за то 

Устав Исламске вјерске заједнице и Конкордат из- 
ме1)у наше државе и Ватикана. 11а.ма со често ис- 
хотично HaMelie питање, ко се код нас, толико свје- 
стан своје слабости ocjeha у толикој опасности 
да чини и no национално и no државно достојан- 
ство од судбоносних посл>едица концесије на све 
сгране. Зар су погибли тако велике да се npcca- 
ђује данас толико несавремени и давно доказано 
штетни клерикализам у нашој држави, његује свим 
могућим средствима, да се учврсти и да се оснажи. 
Зар je толико државна потреба да се поновно пре- 
турају и испремештају ствари за које смо ми вје- 
ровали да су већ давно и стално смјештенс свака 
на своје мјесто? Зар се постиже смирење и задо- 
вољство у земљи да се неумерени и изазовни за- 
хтјеви једне стране у потпуности испуњавају a 
na штету друге? Зар je неко од некуд добио cn- 
гурног доказа да je стрпљење српскога дјела na- 
mera народа неисцрпљиво и да je његова право- 
славна црква неосетљива. Ми се бојимо, да би се 
ти могли преварити у своме рачуну, јер нису ваљда 
заборавили да су Српство и његова православна 
црква у прошлости толико уско повезапи, да се 
једпо без другога не да ни замислити и да je суд- 
бина у прошлости њима подједнако додељивала и 
добра и зла, која су опи мушки и заједнички као 
једно тјело примали и подпашали. Изазов једног, 
значи и изазов другог — увреда једнога je врије- 
ћање и другог. Зар Влада Др. Милана Стојадипо- 
вића заборавља да je историја српског народа у 
исто вријеме и историја српско-православпе цркве? 
AKO TO r. др. Корошцу и r. др. Спахи није позпато, 
и ако они памјерно преко тога прелазе, дужпост би 
била г. др. Стојадиповића као припадпика српског 
племена и сина Српске православне цркве — која 
добровољпо папустивши свој привилегисани no- 
ложај у интересу народног и државног јединства, 
тражи само једнако право за све, — да објасни 
својим друговима тежину последица оваквих за- 
хтева. Ми не видимо нигде знакове да нас прилике 
силе, било које врсте, и присиљавају na његово 
примање. Познато ми je да и ме1)у католичким све- 
штенством имаде дубоко напионалних људи, који 
одбијају овакав Копкордат, који понижава нашу 
КраЛ)евипу. 

Како су пам год неразумЛ)Иви ови поступцИ 
г. I [ретседника Владе, још мање видимо потребе 
да се закопи ове земље неједнако примењују- 
Што се у једном делу наше државе na сваком i«'- 
раку-несметано испољава, то се у другим крајеви- 
ма најстрожије забрањује .а прекршајп тих забра- 
на најтеже кажњавају. Пада у очи да се сви зако- 
пи, a особито они, v којпма се ограпичавају поли- 
тичке слободе грађана, пајстриктније и најстро- 
жије примењују na српском дијелу нашег народа. 
Да ли je и то пека заслужема казна за почињене 
гријехове, пама nnje јасно, али се надамо и с ne- 
стрпљењем очекујемо да нам то објасни П1)егсед- 
пик Крал.евске владе. 

Кад je притисак најјачи и ограничсњс свиХ 
слобода највеће, протуре се у јавности впјестп, да 
су предлози за политичке законе узети у коначно 
расматрање и да he у најскорије вријеме битИ 
предложени Народној скупштини. Ове вијести већ 
се неколико иута појављују у јавности и исто тс 
лико пута заборављају, a од политичких закона 
ни трага ни гласа. Зар се Краљевска влада n пореД 
толико истакпутих изборних побједа ocjeha јоШ 
толико слабом, да сс ne усуђује да донесе тс закО' 
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не ,или je страх од слободне јавности толико ве- 
лики, нли претставници вјерско-политичких орга- 
низација, који сачињавају владину партију, нису 
v традицији политичке слободе и демократске 
установе? 

Како видите из свега овога, господо народни 
посланици, ne треба ни много труда, ни неких ве- 
ликих способности, да се докаже да Краљевска 
влада од обећања, датих у својој декларацији и 
послије ње, није извршила ни најситнији дио. Лош 
je очитије да се закључи, да Влада no своме са- 
ставу оваква, каква je данас, неће ни у будуће 
учинити ништа од тих својих обећања, и нека нам 
се не замјери кад ми вјерујемо, да она то и не 
мисли. Овогодишњи буџет најбоље доказује, да се 
не може очекивати неко побољшање материјалног 
живота, већ, напротив, све су мјере предузете и 
терети наваљени, који воде погоршању, a o неком 
смирењу политичких и вјерских страсти данас смо 
даље пего икад до сад и сви су предзнаци и усло- 
ви ту, да ме1)усобни племенски и верски одношаји 
буду доведени политиком данашње Владе до нај- 
веће заоштрености и напетости. 

Котао je препун nape, притисак изнутра je 
огроман, a нико од позваних и не мисли да макар 
и најмањи вентил отвори. Земља je пуна неодго- 
ворних дјела и непромишљених поступака, a ни са 
које стране не предузимају се мјере да се пружи 
пРилика објективној критици јавног мишљења, да 
отворено указује на грешке и заслијепљености и 
Да отвори нове и корисније путеве за бољи др- 
^авни и народни живот. Спутаност читавог јавног 
живота и слободне ријечи доводи нас до жалос- 
нога положаја, да информације o догађајима у 
својој сопствеиој држави тражимо у иностраним 
изворима. A иде се у примени цензуре и тутори- 
сања тако далеко, да се чак забрањују и бришу 
и вести o посетама код највиших претставника 
Краљевске власти у овој држави.... (Сретен Кузе- 
љевић: Који je лист забрањен?)... Пре неколико да- 
На У „Правди" je забележена аудијенција код Кне- 
за Намесника, и та je „Правда" заплењена .... 
"лада која силом хоће да joj се верује да ће 
Увести пуне политичке слободе и довести у поли- 
тички живот нашу земљу, до пуне демократије; 
Влада koja се представља легитимисано и зако- 
нито наследницом принципа и идеала радикалне 
странке, чије je свето гесло било: народ je извор 
и Уока све власти — та Влада данас најсавеснијс 
и најсгрожије примењује сва ограничења свих sa- 
lona бивших ауторитативних режима, она деман- 
тУ.1е и поништава све, као светињу, сматране на- 
Ционалне тековине и вредности, погодује свима 
мРачним и заводњачким покретима, чини неодго- 
ворне и судбоносне концесије на све стране, не 
■Федузима у данашњој претешкој међународној 
СитУацији, никакове унутрашње политичке при- 
пРемне мере, за пресудне мере, за пресудне часове, 
Пред којцма стојимо. Влада, која у спољној поли- 
иии одбија наше опробане савезнике, та Влада 
Нема политичког права да тражи од правних на- 
Родних представника поверење. 

Ja као члан Радикалног клуба, да не бих де- 
антовао светлу прошлост народие радика.тс 
'PiniKe, да не бих испао осрамоћен и оиемогуКен 
Ред својим бирачима и недостојан пред својим 
'll,M;i. изјављујем да hy гласати противу прсдло- 
СНога  буџета.  (Пљескање  и  одобравање  на  лс- 

иици. — Више иародних посланика траже реч. — 
I 1>а ja). 

Potpretsednik Franjo Marikć: Gospodo narodni 
poslanici, pustite mene da ja objasnim stvar. Gospo- 
do, molim Vas, valjda ja umem da presudim ovu stvar 
i valjda znam kome treba da dam reč. Ja nisam tačno 
pratio duel između gospode narodnih poslanika, ali 
znam da je bilo nekoga nesporazuma, pa đa bi se taj 
nesporazum otklonio, ima reč radi ličnog objašnjenja 
g. Nurija Pozderac. 

Нурија Поздерац: Господо народни посланици, 
г. предговорник дотакао се мога имена као да je 
рекао, да су мени осигуране аустријске медаље у 
Министарству саобраћаја. 

Господо народни посланици, истина je да je 
Нурија Поздерац био аустријски официр, то ja 
признајем. (Један глас: Било нас je доста!) Али бу- 
дите уверени, будите убеђени, то вам кажем као 
частан човек и син љуте и Мркоњића Крајине, да 
нема ни једнога човека без разлике на веру да се 
може потужити на Нурија Иоздерца. 

Господо народни посланици, ja вас нећу за- 
марити са одговОром на говор r. Зељковића, али 
будите уверени да ћу имати прилике у буџетској 
дебати да добро одговорим моме пријатељу Бо- 
шку Зељковићу, који je пакон петомајских избора 
дошао био у Босанску Отоку и донео пасоше Му- 
слиманима да се селимо у Азију, јер смо гласали за 
Мачекову листу. 

Господо народни посланици, пре десетак дана 
гТ Бошко Зељковић ставио je питање на г. Мини- 
стра унутрашњих послова и питао га, зашто није 
дозволио да у јавности изађе изјава г. др. Мачека 
од 11 јануара 1937 године. 

Али, господо, то je човек тога калибра који je' 
после 5 маја доносио пасош муслиманима, који су 
гласали за Мачека, да иду у Азију, a сад прави пи- 
тање на Мипистра унутрашњих послова зашто r. 
Министар унутрашњих послов не дозвољава да 
изађе изјава г. др. Мачека! (Граја и објашњења.) 

Господо, o г. Бошку Зељковићу забавићу се 
мало дуже другом приликом',' приликом буџетске 
дебате, али дозволите да још кажем неколико речи 
ко je тај господин. (Велика граја и објашњења из- 
ме1)у посланика са левице и посланика из центрума 
и са деснице.) To je, господо народни посланици, 
иародни посланик који je пребијао  (Граја и об- 
јашњења између народних посланика са левице и 
деснице.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Boško Zeljković radi ličnog objašnjenja. 

Imate prava da govorite svega pet minuta pa Vas 
molim da ne iscrpete sve što imate reći u polemici sa 
g. Pozdercom, jer tome ne bi bilo nikad kraja. 

Бошко Зељковић: Господо народни послани- 
ци, најмање сам дошао na ово место да се браним. 
Ja сам na ово место дошао да вас замолим, господо 
народни посланици, да се задржите на оној стра- 
мици Горског венца где се каже: „Нико крупно 
ко .... итд.". Ja сам, господо,. . . (Велика rpaja и 
протссти код већине). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Zelj- 
koviću, dužnost mi je sa ovoga mesta da Vas upozo- 
rim da na taj način ne smete vredati pojedine naše 
drugove. 

Бошко Зел>ковић (маставл^а): Ja нисам пикога 
вређао! (Жива објашњења између појединих по- 
сланика са левице и деснице). 
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Господо народни посланици, r. Нурија Позде- 
рац љути се, протествује и ограђује се да није 
Турчин. (Народни послапик Иурија Поздерац 
устаје са свога места и живо протествује). .Ja у 
TO иећу да залазим, али дозволите ми, с обзиром 
на кратко време од пет минута, да одбијем од 
себе ону гадну тврдњу да сам ja доносио некакве 
пасоше да се муслимани селе у Азију. (Народни 
посланик Иурија Поздерац прилази говорници, 
показује посланичку легитимацију и каже: Пола- 
жем мандат ако je то лаж! Господо, ево мог ман- 
дата! — Граја и жива објашњења између посла- 
ника са деснице и левице). 

Potpretsednik Franjo Markić: Opominjem vas. 
gospodo, na red! 

Бошко Зељковић (наставља): Како бих ja, го- 
сподо, могао да пођем тим путем, кад сам ja од 
1907 године још у редовима покрета рахметли 
Фирдуса, како би ja могао да пођем тим путем 
кад je мој рад и од ослобођења до данас био 
стално у правцу буђења националне свести код 
свих наших муслимана у њиховој оријентацији 
према Београду. 

Ja сам свестан да су муслимани крв наше крви, 
да су Срби и no крви и no језику. 

Ви видите, ви примећујете на мени, господо, 
да се ja no мало и смијуљим, a смијуљим се ради 
тога, јер ja једини разумем г. Поздерца. Ja сам 
тај, који стоји на његовом жуљу у тим крајевима, 
у којима смо обојица. {Нурија Поздерац: Ти си 
нас опљачкао, господине!) Видите, Господине 
Претседниче, on прелази на вређање, a Господин 
Претседник не чује! 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine, nisam 
mogao čuti, jer je on na kraju sale. (Graja i prepirka 
između većine i manjine). 

Бошко Зељковић (наставља): Ja сам тај који 
сам га пратио у агитацији, кад je пролазио кроз 
муслиманска села и кад je муслимане уверавао, да 
свака вера има своје кутију: „Шокци — католици 
имају своју, Радићеву кугију, Власи имају своју 
радикалску, a ми имамо Муслимани своју липу 
муслиманску кутију". (Смех на левици). 

И због тога што сам га пратио стопу у стопу, 
што сам га na томе путу задржавао, господо, u 
mro са.м ra на томе путу зауставлзао и разбијао 
и отимао онај наш још пационално неосвештени 
свет из онога дубокога мрака, због тога сам ja,. 
господо, доживео анатему са те стране. Али, ja 
то ca задовољством, ja то ca поносбм носим, јер 
сам служио и служим једној великој идеји, јер 
идем за једном звездом нашег националмог пеба, 
пеба свих снага и лепота. (Бурио пл^ескање на 
левпци. — Нурија Поздерац: Господине Претсед- 
ниче, молим Вас да ми дозволите да кажем још 
једпу једину реч. — Граја и препирке између no- 
сланика са деснице и левице). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine Pozde- 
rac, moliv Vas da budete mirni i da zauzmete svoje 
mesto. 

Reč ima narodni poslanik g, dr. Vojislav Došen. 

Dr. Vojislav Došen: Gospodo narodni poslanici, 
prilikom pretresan ja ovoga budžeta smatram za po- 
trebno da kao pristalica opozicije iz Vojvodine.... 
(Graja i uzvici iz većine: Aha, aha!) ....kritikujem 
budžet  ove Kraljevske viiade. 

Ali, pre nego što predem na kritiku, pošto go- 
spoda mnogo upadaju, biću slobodan da analiziram 
elemente, iz kojih se ova Vlada sastoji... (Uzvici kod 
većine: Oho!) 

Mi smo baš maločas videli, kakve se sve tvrdnje 
ovde iznose, tvrdnje prilično dokumentovane te ću i 
ja isto tako govoriti i to ne samo o Muslimanima, 
koji su u lugoslovenskoj radikalnoj zajednici, nego 
ću govoriti i o ostalim sastavnim delovima, elementi- 
ma ove Kraljevske vlade. 

Ovu Vladu pomažu uglavnom dva poslanička 
kluba, odnosno tri. Jedan je izgleda polufiktivan klub, 
koji se zove Klub skupštinske većine, a manje više svi 
članovi Kluba skupštinske većine nalaze se u Klubu 
JRZ, ili, kako g. Pozderac kaže, Jereze" pošto njoj 
pripada (Smeh na levici). 

Sem toga, ovu Vladu pomaže i Narodni seljački 
klub. Narodni seljački klub i Klub skupštinske većine 
nemaju po mom mišljenju i ubedenju nikakve inge- 
rencije, nikakvog uticaja na pravac politike dana- 
šnje Vlade. (Povici iz većine: Ko to kaže?) Oni uče- 
stvuju u Vladi, oni snose odgovornost, ali njihova 
se ingerencija nikako ne primećuje. (Uzvici na levici: 
Tako je!) 

Šta više kad ministri govore po zborovima i u 
narodu, onda oni tvrde, da je to JRZ Vlada. To znači, 
da ove i ne priznaju da su sastavni deo vladine većine. 
(Odobravanje na levici — protesti na desnici — Alek- 
sandar Đačić: Ko tebe priznaje? Gde ti je Mita Vujić, 
da ti kaže?) A šta bih ja rekao za Vujića? (Aleksan- 
dar Đačić: On za tebe mnogo više.) 

Posle ove analize i kritike ova tri kluba, vi ste, 
gospodo, skinuti sa dnevnoga reda, te mi dopustite da 
predem sad na analizu JRZ. 

Dakle, pošto ta JRZ ima tri elementa, to ima i 
tri imena. Jedan elemenat — ja ne znam kakve je po- 
litičke formacije, pravoslavno-srpsko jugoslovenski, 
— kupi se oko g. dr. Milana Stojadinovića. (Glasovi 
kod većine: To su radikali.) Ima tu i demokrata, što 
ih je g. Stošović uveo, ima i drugih,ima svakakve 
vrste. 

Drugi elemenat je slovenačko-klerikalni i taj vodi 
g. dr. Korošec. 

Treći elemenat je muslimanski i njega vodi g. dr. 
Spalio. (Aleksandar Đačić: A koga ti vodiš?) Više 
nego ti! (Smeh kod većine.) Jer da si koga vodio, onda 
ne bi otišao uz Vladu, da ti Vlada pristalice kupi, nego 
bi ostao u opoziciji. (Aleksandar Đačić: A ima li gde- 
god krava muzara?) 

Prema tome sad ćemo analizirati, •kakva je sloga 
i homogenost te „Jereze", da vidimo, da li se vodstvo, 
da li se taj trio, koji desnicu vodi, da li se taj slaže i 
podnosi. (Jedan glas iz većine: A kamo duo? Jedan 
brat u JNS a drugi ovamo!) A u vašoj familiji, jedan 
brat pametan, a ovaj opet nije... (Graja.) 

Potpretsednik Franjo Markić: Opominjem na red 
gospodu narodne poslanike i molim vas da budete 
mirni. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo, anali- 
zirajmo ličnost i političku ulogu g. dr. Stojadinovića 
S jedne strane, a dr. Korošca s dinge strane. (Uzvici 
sa levice: Čujmo!) 

G. dr. Korošec, prema mojim informacijama, to- 
plo želi, da se Konkordat ratifikuje. (Protesti kod ve- 
ćine i uzvici: Ne! Ne! — Aleksandar Đačić: To ti nije 
tačno!) 
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Meni je vrlo milo, kad vi kažete, da to g. dr. Ko- 
rošec ne želi, i ja zato pozivam g. dr. Korošca, neka 
dođe na ovu govornicu, pa neka kaže, da ga čuje Sve- 
ta Stolica u Rimu, da ne želi ratifikaciju ovoga Kon- 
kordata. (Burno odobravanje na levici. — Objašnje- 
nja između poslanika sa desnice i levice). 

I sada, gospodo, dr. Milan Stojadinović, koji je 
dopustio kao Pretsednik vlade da se bira i Odbor za 
proučavanje Konkordata, koji je ustupljen već Na- 
rodnoj skupštini, taj sada nema kuraži da taj Kon- 
n0^dat ^red ovom Skupštinom ratifikuje. (Miloš 
Rašković: A imaš li ti kuraži da izjaviš kako misliš o 
njemu?!) Ja sam protiv Konkordata — to izjavljujem, 
ja sam protiv Konkordata i taj je. Konkordat vrlo 
nepovoljan za našu pravoslavnu crkvu. (Glas iz cen- 
truma: A šta kaže Duda Bošković?) I Duda Bošković 
je pravoslavac. (Žagor i uzajmna objašnjavanja iz- 
među narodnih poslanika sa desnice i levice). 

Potpretsednik Franjo Markić: Moliv vas, gospo- 
do poslanici, da se umirite. Ja vidim, gospodo, da vi 
ne samo upadate g. govorniku u reč, što nije red, 
"ego vidim da ste ovde otvorili čitavo saborisanje. 
Ovo je sednica Narodne skupštine, gospodo. Molim 
vas da se umirite i da saslušate g. govornika u miru 
1 bez upadica. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo narodni 
Poslanici, već smo čuli više puta u ovoj budžetskoj de- 
bati o onom ljubljanskom zboru, kome je pretseda- 
Уао g. dr. Korošec, a koji je zbor prihvatio rezoluci- 
ЈЧ da Slovenija dobije autonomiju. To smo već čuli 
X|se puta. Znači da g. dr. Korošec hoće autonomiju za 
^loveniju, i ja sada pozivam Pretsednika Vlade g. dr. 
^tojadinovića da se ovde izjasni: da li on pristaje na 
autonomiju Slovenačke. G. dr. Stojadinović kaže da 
П1Је autonomista. . . . Todor Tonić: nešto dobacuje 
govorniku. — Žagor). Dragi moj prijatelju Tošo, to 
sam čitao o tebi u šaljivim radio novinama. G. dr. 
^■Kd'novic je u deklaraciji dao izjavu: da stoji na 
Pnncipu ovog Ustava, a taj Ustav ne predviđa nika- 
du autonomiju za Sloveniju. Prema tome, mi vidimo 
aa se ova Vlada već medu sobom ne slaže. (Glas iz 
centruma: Slaže se, slaže!) To je ljubav kroz kamiš. 

sada, kad bi otišao, recimo hipotetično uzeto, g. dr. 
Korošec iz Vlade ili iz »Jereze«, ja sam onda znatiže- 
Jan koliko bi vas Slovenaca ostalo uz g. dr. Stojadi- 
noviča.    (Pljeskanje na levici).    Ako bi otišao g. dr. 
Paho iz »Jereze« ,onda ne bi ostao ni jedan Musli- 

jnan. Prema tome, znači da je ovo jedna rdava koa- 
'C!Ja stranaka, a nije nikakva jednoobrazna partija, 
'oja   se    zove Jugoslovenska    radikalna   zajednica. 
H*as sa levice: To su Tri Jerarha! To ti ne znaš!) Ja 
nam za Tri Jerarha, ali ne znam otkada dr. Korošec 

' dr.Spaho slave Tri Jerarha. (Smeh. — Aleksandar 
acić: A šta je s onim hektarima u Banatu?!) Čućeš i 

0 njima. 
Gospodo    poslanici,    ne treba ni da govorim 0 

annu kako je stvorena »Jereza«. O tome su govo- 
и već i drugi predgovornici. Želim samo da u tele- 

sramskom stilu kopstattijem: da je najpre imenova- 
lo vodstvo, i onda  je Ministar unutrašnjih poslova, 

j| je slučajno svešteno lice, dao svoj policijski bla- 
rrvi u sreskini načelnicima da prikupljaju pristalice. 
Odobravanje na levici). 

(r ^
osPodo narodni poslanici,   kada je takva hete- 

o.senost u vodstvu te partije,   onda si možete pret- 
'^aviti kako ima to vodstvo homogene    pristalice u 
vau      ^'С('ап Slas sa desnice: Mnogo više, nego kod 

80 Ja ću vam govoriti ч o tome, a pre nego na to 
' redciii, učiniću jednu digresiju, pa kazati, da Je ovo 

vrlo verovatno, kada vama nije dovoljno što sam 
prošli put dao i Pretsedniku Vlade i Ministrima do- 
kaze o nečuvenom i drskom teroru vaših vlasti, pro- 
videno i sa brojevima i sa pečatima, pa onda još ka- 
žete da to nije istina. Neka kaže Pretsednik Skupšti- 
ne i onaj Ministar koji je dobio, je li istina ili nije? 

Gospodo, sada tako na papiru stvorena J.R.Z. 
trebala je nekako da se politički etablira; pa šta je 
uradilo vodstvo? Kaže: Uredićemo to (Jedan glas sa 
desnice: Bolje nego JNS!) JNS je isto tako rdava kao 
JRZ. Bože daj da se JRZ-u desi što se je desilo i 
JNS-u. Tako je vodstvo JRZ rešilo da narodno pove- 
renje suplira, surogira sa opštinskim izborima a to 
na osnovu onog reakcionarnog zakona koga je do- 
neo i g. Grba koji je ovome prigovorio. Dakle, go- 
spodo narodni poslanici, ova Vlada koja nosi granči- 
cu demokratije, ta Vlada se služi sa onim reakcio- 
narnim zakonom na štetu našeg celokupnog naroda. 
(Jedan glas sa desnice: Nije ona donela ovaj zakon!) 
Pa i ja kažem da nije donela. Tačno je, i kod Vas 
vidim znak zašto ste tako upali. Prema tome, ako ova 
Vlada želi da postupa pravilno, da postupa iskreno, 
ona treba otvoreno da žigoše one reakcionarne zako- 
ne, i da ih ne primenjuje. Isto onako kao što se ispra- 
van građanin neće služiti sa falsifikovanim novcem, 
tako se ispravna Vlada neće služiti sa reakcionarnim 
zakonom. (Jedan glas sa desnice: To je rdavo upo- 
redenje!) I sada ova Vlada objašnjuje svoju pobedu 
i kaže: Mi smo izvojevali pobedu sa puno zasluga. 
Evo, recimo u Vojvodini, u Irigu, žandarmerija je 
kod poslanika Šijaka.. .. (Glas sa desnice: Pa Srem 
nije Vojvodina!) Jeste, Srem je Vojvodina; učite ma- 
lo, pa ćete znati da je Srem Vojvodina.... i prema 
tome, tamo je bilo ranjenih preko 20. Danas smo čuli, 
a i čitali smo u novinama da je bilo i mrtvih na op- 
štinskim izborima, i za čudo naš g. Ministar unutra- 
šnjih poslova kao svešteno lice daje svoj bilten u 
kome kaže: Izbori su protekli u redu. E, sada, kada 
su ovi izbori protekli u redu, ja ću vam biti slobodan 
da podvučem, kako su izbori sprovedeni u Dunavskoj 
banovini, ali to sa leve obale Save i Dunava. (Jedan 
glas sa desnice: To si već govorio!) Moram da vas 
potsethn, jer vidim da vam to prija. 

U prvom redu, Pretsednik Vlade g. dr. Stojadino- - 
vić trebao je da nade ličnost koja će unapred moći 
garantovati onih famoznih 80% većine. Tražio je tu 
ličnost ali je nije mogao naći, nego je uzeo svoje 
stare interpelacije, pa ih je prevrtao tražeći da nije 
možda koga pomenuo u svojim interpelacijama još 
pre 6 januara da ne bi, možda tumašao kaku ličnost. 
1, prevrćući svoje interpelacije, pronašao je interpe- 
laciju od 1928 godine u kojoj on interpeliše, on, dr. 
Milan Stojadinović, Ministra unutrašnjih poslova po- 
vodom postavljenja Svetislava Rajića oblasnog župa- 
na beogradske oblasti. I bunio se kako je mogao 
Svetislav Rajić biti postavljen za oblasnog župana 
beogradske oblasti, kada je za vreme rata bio u po- 
verljivoj službi Mađarskog honvedskog Ministarstva. 
Pa pošto se je g. Rajić izveštio za vreme Mađarske 
kako se ispravni'Srbi u Vojvodini gone. to ga je onda 
g. dr. Stojadinović metnuo samo za v. d. Bana, za 
vršioca dužnosti Bana u Dunavskoj banovini, da naj- 
pre zasluži, da bi avansovao za Bana. Pa, pošto mu 
je stavio u izgled malo poveliki zalogaj, — jer naš ч 
Ban izide na oko milion dinara godišnje, o čemu ću 
vam posle govoriti, — to je onda g. Rajić upotrebio 
sve metode, ne bi li došao do one kvalifikovane ve- 
ćine koja je bila potrebna g. dr, Stojadinoviću u Voj- 
vodini, većine od 80%. Plan je bio ovakav: u svakoj 



128 XXII  REDOVNI SASTANAK — 19 FEBRUARA   1937. 

opštini biće glasačka mesta kao i obično u školskoj 
dvorani. Školske dvorane su velike od 7 do 8 metara 
a i veće, pa će birački odbor sedeti na jednom kraju 
sale, a pretstavnici lista sedeće na drugom kraju sale, 
jer će liste biti prikucane na protivnoj strani sale pa 
će im se kazati: ti sediš ispod liste i ti čuvaš listu, da 
je. vetar ne bi odneo. A oni pretstavnici lista koji nisu 
liteli da se pokore takvom zahtevu pretsednika birač- 
kog odbora, koji je u isto vreme bio pretsednik ili 
potpretsednik J.R.Z. organizacije, taj je onda bio sa 
žandarmerijskom silom odveden i rečeno mu je da 
sedi tamo pored zida i da čuva listu da je vetar ne 
odnese. I, makar je to tako bilo, ipak je narod glasao 
za opoziciju u velikom procentu. (Jedan glas sa de- 
snice: I pobedila JRZ!) Nije pobedila. (Branko Ratko- 
vić: 2.000 Hercegovaca naseljenika nije glasalo za 
tebe, i neće nikada glasati za tebe, jer ti si separati- 
sta!) Ovaj gospodin govori napamet, jer u ovome 
srezu nema ni 50 Hercegovaca, a i ti nisu s njim nego 
su u opoziciji. Da bi odgovorio ovome gospodinu 
Hercegovcu, makar je izišao napolje, njegovi su Her- 
cegovci na Ivoloniji a u mome srezu je kolonija i Ba- 
natsko Karadordevo. U Banatskom Karadordevu 6 
decembra pobedila je lista JRZ, sa većinom od jednog 
glasa. Koliko je trebalo toliko su i učinili, ali nisu 
vesto učinili, te je Upravni sud morao poništiti izu- 
zetno taj izbor, i onda su izvršeni naknadni izbori, 
na kojima je naša lista pobedila sa ogromnom veći- 
nom, a njegovi Hercegovci su glasali za opoziciju, 
jer se ni oni u Vojvodini ne daju ni od koga eksplo- 
atisati pa ni od onih Hercegovaca koji žive u Her- 
cegovini. (Jedan glas sa desnice: A kome ti pripa- 
daš?) Ja pripadam vojvođanskom pokretu. (Jedan 
glas sa desnice: Je li to stranka!) Ovo je više nego 
stranka. Dajte zakon pa ćemo imati vojvođansku 
stranku. 

Gospodo, šta se je sve dešavalo u opštini Crnja, 
srez Jaša Tomić? JRZ stranka nije mogla ni da posta- 
vi listu, iako je sreski načelnik bio u tome selu naj- 
manje 10 dana pre izbora. (Jedan glas sa desnice: Vi 
dolazite u kontradikciju.) Tamo pak gde su uspeli da 
postave listu, tamo je onda učinjen falsifikat. 

Dozvolite mi da se sada poslužim jednim apote- 
karskim receptom obzirom da upadice potiču od apo- 
tekara, pa da vam kažem ko je u kontradikciji. U 
srezu Crnji, opšti je utisak i raspoloženje naroda bilo 
na našoj strani, ali je bila tajna, da se dozna koliko 
koja lista ima glasova, jer su čuvari morali samo da 
čuvaju liste. Za veliko čudo, i ako je tri četvrtine sela 
reklo da je glasalo za nas, mi smo ostali sa 160 gla- 
sova u manjini. Uzeli smo potpise od onih, koji su za 
nas glasali i dobili smo za nas 596 potpisa, dok je za 
JRZ ostalo svega 128 glasova. (Jedan glas sa desnice: 
Pa gde Je onda teror?) Gospodine, oni su ukrali naše 
"lasove. Ja ću se korigirati, da udovoljim JRZ upadi- 
cama, neću to nazivati terorom, nego kradom glasova. 

Gospodo, kada smo već ovde na ovim pitanjima, 
u dokaz te velike slobode, koju smo dobili od dana- 
šnje Vlade, JRZ je izgubila i U susednim opštinama, i 
došli su nepoznati liudi i ukrali sve zapisnike i spisko- 
ve i ta krađa se nije „mogla" sprečiti iako je bio is- 
kupljen ceo vod žandarmerije. 

Ja sam rekao g. Pretsedniku Narodne skupštine, 
kada mi je on napomenuo, da nije parlamentarni iz- 
raz „krađa", da smatram da je svaki izraz parlamen- 
laran, ako se nalazi fiksiran u zakonu, jer zakone do- 
nosi Parlamenat, pa kada zakon kvalifikuje to -kao 
kradu, mislim da mogu i ja, a ja sam još dodao „or- 
dinarna krađa", jer je zakon predvideo i drsku kradu. 

Gospodo, ja moram da govorim o ovome u Narodnoj 
skupštini, jer se nalazi o ovome pitanju kod Okruž- 
nog suda u Petrovgradu akt Kps br. 672 36 zbog uni- 
štenja javnih isprava, druga alineja § 397 Krivičnog j 
zakona. A pošto ja zastupam optužbu, to ja i znam 
tačno. 

I sada, sa ovim velikim moralnim dobitkom, sa 
ovim opštinskim izborima, ova Vlada je dobila legiti- | 
maciju za vrlo pošten rad, te je pristupila izvođenju 
svoga programa. Prva tačka njenoga programa, posle ] 
tih opštinskih izbora koji još nisu gotovi, jer samo u 
mome srezu ima još u četiri opštine da se izvrše nak- 
nadni izbori... (Aleksandar Đačić upada govorniku u 
reč. Nastaje objašnjenje između govornika g. dr. Do-   ■ 
šena i narodnog poslanika Đačića. — Graja). 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim vas, gospo-1 
do, da g. govorniku ne upadate u reč, a g. govornika | 
molim da se lično ne objašnjava nego da izvoli na- 
staviti svoj govor. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo posla- 
nici, sada dolazimo na predlog ovoga budžeta kojim 
se povećava opterećenje na naš radni narod. Treba 
naročito naglasiti, da se osim ovih 11 milijardi rasho- 
da koliko se predviđa budžetom, narodu nameće Fi- 
nansijskim zakonom još oko IV2 milijarda dinara, 
tako da otprilike naš budžet iznosi 124* milijardi, a 
ne 11 milijardi kako se to u novinama objavljuje. A 
kako je i koliko naš narod opterećen, ja ću vam na- 
vesti samo jedan primer, da bi videli, koliko je jedan 
hektar zemljišta opterećen sa državnom trošarinom, 
i to onaj hektar koji je zasađen sa šećernom repom, 
da bi videli, gospodo, koliko država dobije iz toga 
hektara, a koliko dobije sopstvenik zemlje, odnosno 
proizvođač šećerne repe. 

Jedan hektar, koji ima 10.000 m2,, može da do- 
nese, ako je malo bolja zemlja, otprilike 3 i po va- 
gona šećerne repe. Ta tri i po vagona plaćena su 
ove godine otprilike 7.000 dinara bruto. Znači, pro- 
izvođač šećerne repe dobio je bruto 7.000 dinara. 
Re^iski troškovi su gotovo za polovinu veći od toga, 
a iz te šećerne repe, koja iznosi 350 metarskih centi: 
proizvedeno je 52 metra šećera, otpriltike 15 do 16^, 
i država dobije na tih 52 metarskih centi šećera 41.600 
dinara tj. 8 dinara po kilogramu. Vidite, dakle, go- 
spodo, kako naša država eksploatiše ovu proizvodnju, 
pa makar ona bila industrijska onda ona pobire sve. 
(Jedan glas: Da li se rentira proizvodnja šećera?) Ne 
rentira se, jer repa iscrpe zemlju, pa kad dođe kišno 
doba i vreme kao što je bilo ove godiine ostaje repa 
neizliiferovana. Vozite se po Vojvodini pa ćete videti 
da ima repe koja nije izliferovana. (Jedan glas: Za- 
što sadite repu?) Mi hoćemo da vam damo šećera. 
Jo dobijam upadice da branim šećer a ja ne branim 
šećer, nego branim potrošače i proizvođače, jer ovih 
8 dinara ide u državnu kasu, a nikako u kasu neke 
fabrike, prema tome, čim se smanji plaćanje trošarine 
onda će potrošač jeftinije moći da kupi taj šećer. 
Dakle, taj šećer gorak je proizvođaču i potrošaču, 
samo je sladak onima koji propisuju i raspisuju ove 
troškove. 

Govoreći sada ovde 0 šećeru, setih se momen- 
talno i fabrike šećera u Vrbasu. Do nedavno su bili 
u upravi fabrike šećera u Vrbasu Pretsednik Vlade 
g. dr. Milan Stojadinović i Ministar trgovine g. dr. 
Vrbanić. Znači dakle, ako bi se pravila kakva za- 
merita zainterepovanosli u šećernoj industriji, onda 
bi ta u prvom redu sa više strane imala da bude upU' 
ćena  Pretsedniku  Vlade i  Ministru  trgovine,  jer sU 
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oni bili u upravi, možda su i sada, ja ne tvrdim, ali 
su kao aktivni Ministri bili u upravi, te bi se i pri- 
medbe imale u prvom redu na njih da odnose. A 
sada, pošto sam to konstatovao, kazaću vam još ne- 
sto naime, da naša država nagrađuje industrijalce 
si;ćera. To je slučaj sa dr. Svarcom koji je iz Budim- 
pešte a direktor je fabrike šećera u Vrbasu. Taj dr. 
Svare odlikovan je ordenom Sv. Save III stepena. 

Potprctsednik Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, okanite se pominjanja odlikovanja. To nije na 
dnevnom redu. To ne može biti u vezi sa fabrikom 
šećera. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Drugi je direk- 
toi' u.Crvenki. To je jedan Jevrejin naše saveznice 
Cehoslovačke i on je dobio jedan stepen manje, no 
u Crvenki nisu bili pomenuti ministri u upravi. Ne 
znam kakve veze ima prosveta Svetoga Save sa je- 
vrejskom proizvodnjom šećera. To će nam sigurno 
objasniti Pretsednik Vlade. 

Gospodo narodni poslanici, juče, kad je g. Mi- 
nistar Matica ovde izneo, da su banke predlogom 
nove uredbe oslobođene od prenosne pristojbe, pri- 
jetio sam da je g. Ministar finansija poluglasno 
dobacio Ministru Matici: Niste čitali Uredbu! Ustao 
je onda g. dr. Časlav Nikitović pa je kazao.. . . (Je- 
dan glas: Da li se sećaš?) Ja sam tako čuo. Možda 
?e ja bolje sećam nego g. Ministar finans'ija, pošto 
Je njemu u glavi budžet od dvanaest i po milijardi. 
Ustao je, rekoh, g. dr. Časlav Nikitović, pa je kazao, 
da je to jedno socijalno pitanje, jedna socijalna olak- 
šica jer je to učinjeno u korist dužnika. Međutim, 
u samom Zakonu o taksama po T.br. 2 plaća se za 
svako otuđenje 4% prinosne pristojbe od kupovne 
cene. šta više, kod licitacija poreske vlasti su stajale 
J stoje na tom stanovištu, da ako im se učini mala 
ICltacjona svota, da onda po jednom raspisu Mini- 

stra tinansija poreska uprava uzima za bazu proce- 
ji.ienu svotu koja bi se dobila, a koja se stvarno ne 

i im davati mogla. Međutim, sad su banke oslobo- 
dile od plaćanja te prenosne pristojbe. Znači dakle, 
da ta Uredba ima za cilj, da se dužnik može sa manje 
'zdataka lakše za gušu po banci da uhvati, jer će 
Sada ban'ka moći da tera svakoga na licitaciju, a da 
Рп tome ne mora da plaća prenosne troškove, koje 
pakon pravomoćnosti licitacije u roku od 15 dana 
"lace mora da plati. Socijalnog bi bilo u tome samo 
u onome slučaju, ako bi taj dužnik bio aktivan, pa 
ако bi se on na licitaciji prodao, pa da mu još uvek 
0s

i:
aile imovine, a svaki takav dužnik, koji je do- 

ijekie aktivan, reguliše svoje obaveze a da ne dođe 
.0V ''O'tacije, jer ima finasijske mogućnosti, a onaj 
uznik, koga se proda na licitaciji, taj je već dužan 
Preko 100 % i radi toga će izgubiti nekoLiko po- 

eriiaca srazmemo i procentualno od one pristojbe, 
bi  dobila  inače  naša  država.  Ovo nije  toliko 

važno pominjati, koliko je važno to što ću sada da 
Pomenem, Sto sam inače spomenuo i 1935 godine, 

''.ne 1936 a sad ću to spomenuti i po treći put. jer 
Kum da,sam zabadava to tri puta kazao. Milo mi je, 
Ц* je Gospodin Ministar finansija tu pa ću videti da 
" ce to ispuniti. 

stv. . a('a, gospodo Jerezovci, ima jedna nezgodna 
аг i u Vojvodini i u Hrvatskoj, a to je i za vas 

. e nacionaliste vrlo nezgodna slvar, naime, da tamo 
Priat^K V:1*' ni:lllarsl<i zakon za plaćanje prenosne 
dail v • a'<0 se iarfl' 0 Pok'onu 'b 0 nasledu. Pa 

J e Vojvodini, kad se za njenu glavnu varoš kaže 

da je bila srpska Atina, dajte malo srpskog zakona, 
po kome se malo plaća, pa da vidimo da smo ne- 
kakva braća. (Odobravanje.) 

G. Ministru finansija moram da skrenem pažnju 
da se naplaćuje još uvek prenosna pristojba kod da- 
rovnih ugovora i kod nasleda po onome pravilniku, 
koji je doneo mađarski ministar finansija {Ministar 
finansija Dušan Letka: To je u Slovenačkoj, i u Dal- 
maciji, i u Bosni i Hercegovini!) Onda tim gore, ali 
se lamo naplaćuje manje. U Hrvatskoj i Vojvodini 
je druga tarifa — mađarska. 

Kako je, gospodo, tarifska skala u krunama to 
se prvo proceni i nasledena imovina u dinarima,, pa 
se obračunavanje izvrši tako, da se dinarska vred- 
nost pomnoži sa 4 — npr. vredi 100.000 dinara, i onda 
se to pretvori u 400.000 kruna te se tako ode na vi- 
soku stopu, pošto je kod 400.000 mirnodobskih kru- 
na procenat jako visok, te se i dešava da takav na- 
slednik platj 15—16.000 dinara prenosne pristojbe, 
a ovde na desnoj obali Save i Dunava, tu prode sa 
kojim marjašom, jer je tu procenat vrlo mali, do 
100.000 dinara ide do 2%% a kod nas i 15%. 

Gospodo, mi vidimo da ova Vlada želi da povisi 
opterećenje našeg naroda. To je sasvim u suprot- 
nosti sa već donetom Uredbom o likvidaciji zemljo- 
radničkih dugova, jer Vlada sa jedne strane tom 
Uredbom utvrđuje platežnu nesposobnost našeg na- 
roda, utvrđuje njegovo siromašno stanje, a ovde s 
druge strane mu diže javne namete. To znači da se 
vodi takva politika, da na štetu privrede svaki onaj 
dinar koji 'se od naroda dobije, da ga se oduzme na 
štetu, a ne u korist toga naroda, dakle u korist dr- 
žavne kase, a ne u korist toga naroda. 

Naprimer, po Uredbi o zaštiti zemljoradnika ot- 
pisuju se dugovi, jer je narod u nemogućnosti da te 
dugove plaća. S druge strane ovaj se budžet povi- 
šuje, znači povišuje se opterećenjima. (Prigovori na 
desnici). Onda znači da je budžet fiktivan ako se ni- 
šta ne povišuje. 

Dakle, gospodo, najveće djelo sa kojim se JRZ 
hvalila pre opštinskih izbora, to je bilo tzv. razdu- 
ženje seljaka. Međutim, netačno se to naziva razdu- 
ženjem seljaka, jer razdužiti se znači osloboditi se od 
duga, a, međutim, ovo znači Uredbu, koja propisuje 
kako dužnik ima poveriocu da plaća. (Jedan glas: 
Možda će i to otpasti!) Ja sam za to iako ja potra- 
žujem. (Jedan glas: Nisi ti zemljoradnik!) Jesam. 
(Smeh kod većine)- 

Eto vidite, gospodo, nepravilno je nazivati to 
razduženjem, jer to nije razduženje. nego propis, u 
kakvim ratama i u kakvim procentima će se ti dugovi 
imati isplatiti. U toj Uredbi je Vlada pokazala vrlo 
veliku nelogičnost, jer onom koji je manje dužan tom 
više i lakše oprašta, a onom koji je dužan više, to- 
me manje i teže oprašta. Vlada briše sve dugove 
automatski sa 50% ako ti dugovi ne prebacuju 25.000 
dinara. Međutim, meni je poznato iz moje prakse, 
imao sam posla sa takvim klijentima, koji su imali 
5000—6000 dinara duga i jedno 100 jutara zemlje i 
u svakom džepu imali po 10.000 dinara pa su plaćali 
sa 2500 dinara onaj svoj dug. Znači, nije se pravila 
razlika u kapitalu dužnikovom, o tome se nije vo- 
dilo računa. 

Zatim, gospodo, naš Ministar poljoprivrede, koji 
je, kako se naziva po svojim prijateljima, neki struč- 
njak za Vojvodinu, voda Vojvodine, taj naš Ministar 
poljoprivrede je vrlo rdav. (Jedan glas: Priznajete li 
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^а da je voda Vojvodine?) Ne, nego ga tako njegovi 
prijatelji nazivaju. 

On je doneo Pravilnik koji je bio vrlo komotan, 
ali vrlo nepravedan. Znamo, da je najveći revolt kod 
naroda, ako jedan zakon ili ako neki zakonski pro- 
pis ima nepravedan efekat i nepravedno dejstvo. Ako 
zakon ne može da se primeni na sve jednako — onda 
znači da je to jedan apsolutno nepravedan zakon. 

Danas je, gospodo, u svome govoru g. dr. Košta 
Popović izneo, a i ja sam to takode prošle godine, 
— kad sam govorio o podnetom zakonskom predlo- 
gu za izračunavanje čistog katastarskog prihoda, 
čiju ste hitnost vi odbili, —ovde izneo, da je u vre- 
me mađarsko bila nepravedno sprovedena klasifika- 
cija zemljišta, jer je sve zemljište koje se je nalazilo 
u rukama mađarskih grofova ili kakvog drugog ma- 
gnata, bilo ocenjeno isto kao i u drugim krajevima 
na bivšem području Austrije, naime, bilo je ocenjeno 
vrlo nisko kao loše, a zemljište pojedinaca vlasnika, 
seljaka i privatnika, bilo je ocenjeno visoko, i kako 
se nije vršila nikakva revizija ovako utvrđenog ka- 
tastralnog čistog prihoda, ma da je ta revizija još 
1935 godine obećana, g. Ministar je uzeo za merilo 
u svom Pravilniku za utvrđivanje cena taj nepravedni 
katastralni prihod, te ga je pomnožio sa 12 i dobio 
cenu, odnosno vrednost prezaduženog zemljišta. Ima- 
mo slučajeva po kvalitetu jednake zemlje, koje su bile 
u rukama samostalnog seljaka da su u drugoj i prvoj 
klasi, dok su grofovske zemlje, po kvalitetu sasvim 
jednake, bile u četvrtoj i petoj klasi. To znači, da 
zemljoradnik dužnik, koji ima zemlju koja je pre 
sačinjavala grofovsku svojinu, iako ima istu površinu 
zemlje, spada u siromašnije nego onaj njegov drug 
koji ima staru zemlju iste površine, ali koja nije bila 
grofovska, jer je ta zemlja u većoj klasi. Može se de- 
siti i ovo: imate dva čoveka sa istim dugom, zemlje 
su im jednake po površini, jedan je siromašnog imov- 
nog stanja ispao po proceni, a drugi bogat. To vam 
se dešava na svakoj teritoriji gde je nepravedno 
sprovedna klasifikacija, to je manje više u celoj 
zemlji. Ali, ako pravimo paritet između nas i drugih 
pokrajina, recimo Hrvatske ili Srbije, ili koje druge 
pokrajine, onda dolazi do izražaja još jedanput ona 
razlika koju je istakao i g. dr. Košta Popović, a to 
je, da je količnik kod valoriziranja toga katastralnog 
prihoda bio u Vojvodini 34, dok je u drugim banovi- 
nama bio niži, a ima ih gde se spuštao i do 12. Prema 
tome, jedni će imati automatski otpis, a drugi ga 
neće imati. Imaćemo ovakvih slučajeva: jedan će 
zbog rdave klasifikacije zemljišta imati vrlo visoku 
cenu, koja pretstavlja vrednost njegovog zemljišta, 
a drugi će imati opet nisku cenu, što znači da će je- 
dan kad se obrati na sud, dobiti sniženje ako mu dug 
prebaci 25.000 dinara, a drugi ga neće dobiti. 

Osim 'toga, ova Uredba nije u narodu ozbiljno 
ni shvaćeha. Narod ili bar dužnici se i ne drže te 
Uredbe, odnosno drži je se jedan vrlo mali procenat. 
Evo u državnoj Privilegovanoj argarnoj banci treba- 
le* je da upiine već do sada oko 150,000.000 dinara. 
Kaže se uplinulo je oko nekih 40,000.000, uplinulo je 
onda oko jedne četvrtine. To znači da ne plaća ni 
2B% dužnika i svih onih 75% bi trebalo da izgube 
zaštitu. Koji su to koji idu u tih 25%? To su oni, 
kojima nije ni trebao Zakon o razduženju, a oni koji 
su stvarno dužni ti nisu ni plaćali. 1 kaci mene moji 
prijatelji pitaju, kad dođem u selo, da li da plate ili 
ne, ja im kažem: Ako ih plaća više od polovina, onda 
platite, a ako ih plaća manje, onda nemojte platiti, 

jer nema te vlade koja će smeti da primeni tu Uredbu 
ako tako mnogo sveta zaostane sa plaćanjem. 

Povišeno opterećenje narodno ne sprovodi se 
samo u državnom budžetu nego isto se konsekventno 
i dosledno sprovodi i u banovinskom budžetu. Naš ba- 
novinski budžet za Dunavsku banovinu za ovu godinu 
nije prihvaćen, pa prema tome ne mogu o njemu go- 
voriti, ali ću tangirati nekoliko stavki iz budžeta od 
prošle godine. Našem banu su omogućeni prihodi, od- 
nosno ne samo prihodi nego i pare, sa kojima može 
da raspolaže bez ikakve kontrole od nekih .godišnje 
milion dinara. Ban je u ministarskom rangu državni 
činovnik, koji prima za to platu od države, ali ipak 
naš ban za zasluge, nfe znam prema kome, verovatno 
prema Jerezi, dobija i ovakve dve stavke u banovin- 
skom budžetu: za stan i za opravku zgrade u kojoj 
stanuje 140.000 dinara; druga stavka je za reprezen- 
taciju van zemlje i u zemlji 120.000 dinara. Onda ima 
u tom budžetu predvidenih stavki za čistoću, ali, go- 
spodo, nemojte mi zameriti ako kažem, iako su te 
stavke za čistoću, one su po svojoj prirodi ipak prlja- 
ve, jer kažem u tim stavkama za čistoću nalazi se svo- 
ta od dinara 5000 za metle, krpe, četke za održavanje 
čistoće u svima prostorijama banovine i u banovom 
stanu. 

Zatim imate jedan vrlo interesantan propis u toj 
banovini, odnosno u sprovodnom pravilniku, koji 
kaže, da bana ne može niko kontrolisati, ni Glavna 
kontrola, kad disponira sa dispozicionim poveiijivim 
fondom. (Jedan glas sa levice: Kao Ministar spoljnih 
poslova!) Pa još više nego Ministar spoljnih poslo- 
va. I onda ima dve stavke po 180.000, dva puta po 
180.000 to je 360.000. Ima takvih fondova, da ga niko 
ne može kontrolisati. Ja verujem da on to upotreb- 
ljava u namenjene svrhe, u one svrhe u koje je on 
namenio taj novac, a u koje svrhe to biste mogli sanio 
od njega doznati, ako bi on hteo iskreno da vara 
kaže, a mi ga ne bismo smeli pitati, jer se u Pravilni- 
ku kaže, da ga niko ne srne pitati gde su potrošene 
pare. Predašnji banovi imali su isto dotacije a ovaj 
ih je malo povećao, a sada dolazi nešto što predašnji 
nisu imali, a što ovaj iz Jereze traži. 

Mi smo imali dosada 10% banovinskog prireza, 
a sad je povišen i mi ćemo ga plaćati 35%, a to je 3 
i po puta koliko smo ranije plaćali. Ovo povećanje 
dolazi stoga, što Banu treba para i zbog njegovih ve- 
likih stečenih zasluga, i mnogih obećanja koje je uči- 
nio, pa sad narod treba da da pare, da se nameste ne- 
kakve strine, tetke, babice i da on putuje, a mi od- 
nosno narod, da platimo njegov rad. 

Sad mi, gospodo, dozvolite, da kažem nekoliko 
reči, kako se raspolagalo lane sa novcem u bano- 
vini. Uzeću prvo bolnice, i to koje su podjednake. 
Takvu bolnicu mi imamo u našoj Banovini u Kragu- 
jevcu koja ima 150 bolesničkih kreveta, a imamo tak- 
vu jednu bolnicu i u Velikoj Kikindi, koja ima 148 
kreveta. To su dve bolnice sa podjednakim brojem 
kreveta, dok imamo mnogo većih bolnica kao bolnicu 
u Vel. Bečkereku sa 437 kreveta, lako ove dve bolnice 
imaju podjednak broj kreveta, ipak bolnica .u Kragu- 
jeveu, koja ima 150 bolesničkih kreveta, ima 8 lekara, 
dok u Kikindi na I4S kreveta ima svega 3 lekara. Isto 
tako U Kragujeveu za lekove na 150 bolesničkih kre- 
veta predvidena je suma od 80.000 dinara, dok u Ki- 
kindi na 148 kreveta za lekove predvideno 40.000 di- 
nara, a za bolnicu u Heekerekn sa J.">7 kreveta predvi- 
dena je za lekove suma od 60.000 dinara, dok se U 
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Kragujevcu daje 80.000 dinara za lekove sa mnogo 
manjim brojem kreveta, mada lekovi u zemlji svuda 
koštaju isto. (Jedan glas: Pitanje je, koliko kroz bol- 
nicu prode bolesnika.) Ja mislim, da PetTOVgrad koji 
ima 437 kreveta, prima sigurno više bolesnika nego 
Kragujevac sa 150 kreveta, a znam isto tako da je 
Bečkerečka bolnica uvek puna i da se bolesnici čak i 
reduciraju, jer ima malo kreveta. To je, gospodo, ona 
ravnopravnost koju mi ne možemo i nećemo da trpi- 
mo. Eto tako se postupa sa bolesnicima u Vojvodini, 
a zdravi se lepo proglase, da su komunisti i zatvaraju 
u velikim masama, koje posle liferuju za Sud za za- 
štitu države. To su te, gospodo, demokratske slobode 
koje nam današnji demokratski režim donosi. 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, g. po- 
slanice, da završite svoj govor, pošto Vam je proteklo 
vreme. 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Razumljivo je da 
narod pod ovakvim prilikama, nema vere u pravdu, 
jer Zakon o sudijama nije još ni iznet pred Narodno 
pretstavništvo a kamoli prihvaćen, tako da sudije i 
[№ znaju koliko imaju od te stalnosti, a koliko nema- 
ju, i da li će stalnost doći u pitanje. 

Gospodo narodni poslanici, hoću ovu priliku da 
iskoristim i da podvučeni, naročito s obzirom na de- 
batu koja se odnosila na našičku aferu i koja je bila 
pred ovom Skupštinom, da g. Dragiša Cvetković nije 
pravilno postupio, kad je postavio nove sudije za Ka- 
sacioni sud u Zagrebu, zato što je 1935 godine za- 
grebački Kasacioni sud te sudije tražio. Mi znamo da 
je kod Kasacionog suda u Novome Sadu trebalo po- 
staviti jedno veće, koje se traži već preko 10 godina,' 
Pa ono ipak nije postavljeno. (Milan Lazarević upa- 
da u reč). A sad hoću da kažem nešto novo za De- 
vetku: da je Kasacioni sud u Novome Sadu sudio na- 
šičku aferu, onda bi on sigurno dobio nove sudije. 

Hoću ovom prilikom da učinim jednu digresiju, 
Pošto prošloga puta nisam mogao dobiti reč po Po- 
slovniku, da reagiram na govor g. Dure Jankovića, 
Ministra šuma i rudnika, kad mi je odgovarao povo- 
dom moga govora o našičkoj aferi. G. Janković je 
tom prilikom kazao, da je on po našičkoj aferi saslu- 
šavan kao svedok. I, gospodo narodni poslanici, ona 
akta po kojima su saslušavana krupnija gospoda, ta 
su akta spaljena. Ali ona su prethodno fotografisa- 
na, pa se nemojte stoga jako kuražiti. 

Eto vidite, gospodo, da bi se mogao vršiti ova- 
kav teror, potrebno je imati za to ljude. Tu se mora 
»aći neko.ko je u zavisnom položaju, neko ko se u 
tom momentu nalazi u škripcu pa ga iskorišćuje da 
Počini svakojaka dela. Evo ja ću vam, gospodo, ka- 
zati tek toliko, da se protivu sreskog načelnika u 
mome srezu vodi istraga, da je određena pravomoćna 
js^raga u 11 slučajeva, uglavnom sve zbog falsifi- 
kata. Pa ću vam oiida spomenuti jedan drugi slučaj, 
aa se i protiv sreskog načelnika u Titelu vodi krivični 
Postupak. Ali, pošto je ova stvar vrlo interesantna. 
Ja ću iskoristiti vaše strpljenje pa da vam pročitam 
Jedno uverenje, koje je tome sreskom načelniku za- 
menllo maturalnu svedndžbu. .Taj sreski načelnik 
Zove se Gojko Vuković, i on je podneo Ministarstvu 
Prosvete uverenje, koje ja imam u prostom prepisu, 
^J1 je izvršen na pravnom fakultetu u Beogradu. U 
tome se uverenju kaže ovo: 

, »-'a. dole potpisati Špiro Rajčević, student filo- 
rotlJe, rodom iz Benkovca. Dalmacija, jamčim svo- 
jom čašću da je g. Gojko Vladimira" Vukovića zavr- 

šio školske  1912 godine  osam  razreda  gimnazije i 
ispit zrelosti u gimnaziji (Zadar). 

Ovu uveru dajem ja lično g. Gojkii kao svome 
školskom drugu za svoju upotrebu, radi produženja 
svojiih studija i u prisustvu svedoka. 

s.  r. Špiro Rajčević, st.  filozofije 
Svedoče: 

Miloje M. Petrovič s. r., učitelj u D. Šatornji 
Jov. Nikolič s. r., trgovac 

19 septembra 1919, u Beogradu 
Za istinitost gornjih navoda jamčimo: 

Dr. Roko Vuković s. r., narodni poslanik 
Juraj Biankini s. r., narodni poslanik" 

1 sada, pošto je to najzaslužniji i vrlo kvalifi- 
kovani J. R. Z. sreski načelnik, obratio se je gimna- 
ziji u Šibeniku, Državnoj realnoj gimnaziji, jer je 
ona nasledila arhivu od ove narodne gimnazije u Za- 
dru. Taj odgovor izdat je pod brojem 1248/36 od 31 
oktobra 1936 godine, i glasi: »Na vaš akt br. 166 od 
oktobra ove godine, čast mi je izvestiti ovo: Arhiva 
bivše C. k. Velike gimnazije (sa hrvatskim ili srp- 
skim nastavnim jezikom), u Zadru nalazi se u pohra- 
ni ove gimnazije. Ni u upisnicima ni u protokolima 
o tečajnim ispitima (maturama) Zadarske gimnazije 
od njezinog postanka do prenosa u Šibenik (1921 
godine) ne nalazi se nigde pomenuto ime Vuković 
Gojka; prema tome on nije nikada pohađao pome- 
nutu gimnaziju niti na njoj maturirao«- 

Ali, gospodo, on je ipak dobar sreski načelnik, 
jer ima da istera za JRZ većinu. Svakako, jer njega 
JRZ brani na Novosadskom državnom tužioštvu. 
(Odobravanje i smeh na levici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, go- 
spodine poslanice, da završite, jer Vam je vreme 
isteklo. 

Dr, Vojislav Došen (nastavlja): Gospodo na- 
rodni poslanici, pravljena je još jedna kontrola, da 
li je sve ovo tačno, pa se je obratilo i na Univerzitet 
u Beogradu, da se vidi kako je taj Gojko Vuković 
uspeo da se upiše na pravni fakultet i čak da dobije 
apsolutorijum na osnovu falsifikata onoga studenta 
filozofije, koji čak piše i prideve velikim slovima! 
(Smeh). Možda je to neki šegrt, jer ga niko ne po- 
znaje i nije se mogao pronaći. 1 sada je pravni fa- 
kultet doneo ovo rešen je po toj stvari: 

»Sa izloženog a na osnovu § 32 Zakona o Uni- 
verzitetima od 4 jula 1930 godine odnosno čl. 28 
Zakona o Univerzitetima od 1905 godine i čl. 197 
opšte Uredbe Univerziteta 

REŠAVAM: 
Da se upis g. Vukovića Gojka na pravni fakul- 

tet izvršen pod br. 5721 od 1 oktobra 1919 godine 
stavi van snage, pošto imenovani nije imao uslov za 
taj upis i da se poništi uverenje o završetku redov- 
nog učenja itd«. 

Eto, gospodo, kakve sreske načelnike vi držite, 
ali neka vam budu, jer mi sa takvim parolama i agi- 
tujemo protivu vas. (Jedan glas sa desnice: Otkada 
je u službi?) Vi valjda hoćete, gospodo, da kažete, 
da ima stečeno pravo da bude sreski načelnik bez 
mature, ali ni u kom slučaju on nema stečeno pra- 
vo, da na osnovu falsifikata istavlja sebi uverenje i 
da se upisuje na pravni fakultet i da. na osnovu toga 
bude sreski načelnik. (Mita Dimitrijević: Otkada je 
sreski načelnik i ko ga je postavio?) Ja ne optužu- 
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јеш ovu Vladu da ga je ona postavila, ali ja tra- 
žim, da ga ova Vlada, kad ne valja, razreši dužnosti 
i da ga pošalje u zatvor putem državnog tužioštva u 
Novom Sadu. (Povici: Ko ga je postavio? — Graja.) 
Ne znam ko ga je postavio, možda je i to falsifikat. 
(Povici sa desnice: Ko ga je postavio?) Vrlo važno, 
ko ga je postavio. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, izvolite završiti. Vaše je vreme davno isteklo. 
(Dr. Mirko Košić nešto dobacuje). 

Dr. Vojislav Došen (nastavlja): Evo, što g. Košić 
umesno primećuje, možda je ovaj sreski načelnik 
imao i pravo da bude sreski načelnik, jer naš vršilac 
dužnosti Bana ima samo picolo ispit pravnih nauka 
li Pešti, znači onako nešto firtel kvalifikacije za 
pravne nauke. (Glasovi sa desnice: On je podban!) 
Jeste, on je podban, pa nema kvalifikacija, ali ima za 
kvalifikaciju JRZ legitimaciju. (Prigovori sa desnice. 
— Graja). 

Gospodo, danas je neko od govornika kazao, da 
g. dr. Duda Bošković hoće da rascepi državu. (Povici: 
Cujmo!) Ja mogu da kažem, da to nije tačno, jer pro- 
gram koji zastupa, vojvođanska opozicija i vojvođan- 
ski pokret traži samo povlačenje ograde oko vojvo- 
đanske avlije i nedeljive Jugoslavije da ne bi štetoči- 
ne iz komšiluka i dalje pričinjavale štetu, kao što su 
i dosada činile. (Dr. Časlav Nikitović: Za koga to 
važi, je li za Srbijance ili za Ličane?) To važi za sva- 
koga, to važi i za mene i za Vas. A ja tamo živim, 
mene je doveo Aleksa Čarnojević, te branim interese 
Vojvodine. (2agor na desnici). 

Iz ovoga mog izlaganja vidi se, da su narodu za 
rešavanje svih ovih političkih pitanja zatvorena vrata 
slobode, zatvorena su vrata ravnopravnosti, zatvore- 
na su vrata svih političkih prava, pa stoga pozivam 
one, koji su ključari tih zaključanih vrata, da ista 
otvore, jer će u protivnom slučaju narod silom ta 
vrata otvoriti. (Pljeskanje na levici. — Prigo,vori na 
desnici). 

Potpretsednik Franjo Markić: Moram da prime- 
tim na završne reči g. govornika ovo: Jugoslovenski 
narod i u buduće kao »i do sada govorice preko svo- 
jih narodnih zastupnika. (Pljeskanje i odobravanje 
kod većine). 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Milovan Огђал 
Др. Милован Грба: Господо народни послани- 

ци, седећи овде у Скупштини нисам никога преки- 
дао, али држим, да би такву предусретљивост Mo- 
rat) од опозиције очекивати, да не будем прекидан 
и сметан, јер желим, господо, да говорим у једном 
г1омирл>ивом духу и да кажем оно што ja држим 
да je истина. 

Господо народни посланици, кад један посла- 
ник узима реч, може се обично на почетку говора 
његовог да видн, xohe ли он гласати за буџет илн 
не. Према томе мотивишем своја образлагања. Др- 
жим да би ми, кад овде говорим у буџетској деба- 
ти, требали да апслирамо на наше јавно мишљење, 
јер како знате, јавно je мишл:>ење ослабило у свим 
земљама европским после бољшевичке револуције. 

Господо, ми смо овдс чули и господу мини- 
стре, који нису активни министри (Један глас: Ре- 
зервни!) него на расположењу, и то баш хоћу да 
подвучем, да су та господа министри узели начин 
критике o господи министрима у влади, баш као 
да они нису никад били министри, него вазда на- 
родни трибуни. 

Што се тиче унутрашње политике, ту се још и 
може то дозволити, jep o унутрашњој политици 
може имати снако своје мишљење, али o питањи- 
ма cnojbiHe полигике, држим, да ми треба да пмамо 
једно гледиште, и да се у томе гледишту o спољ- 
ној пилитици не би требали да разликујемо, и да 
ту уносимо какве личне моменте. 

Господо, ja хоћу да се осврнем само на једну 
чињеницу, a та je чињеница јучерашњи говор, који 
се тиче нас и Бугара. Ja држим, да je овакав однос 
са Бугарима никао код самих Бугара, да je жеља 
приближења са нама била још за време Стамболиј- 
ског, али да ми нисмо могли у то време преболети 
тешке ране задане у рату, и кад je Блаженопо- 
чивши наш Витешки Краљ сматрао да je потребно, 
да се извидају те ране, ja онда држим, да je уговор 
o вечном пријатељству са Бугарима једно дело na- 
mer Витешког Краља, дело које смо ми доживели 
у облику потписа тога пријатељства. 

Господо, ja немам обичај да једноме оспора- 
вам заслуге a да их другоме приписујем, ja само 
хоћу да напоменем, да je то наша општа политика 
и хоћу да кажем, да, ако je Хитлер учинио савет 
Бугарима, он то није учинио нама него Бугарима 
и свакако учинио je један акт пријатељства, jep 
боље да je то саветовао, него да je дао своју по- 
моћ противу нас. Господо, то сам имао да вам на- 
поменем. (Један глас: Je ли то у име Владе?) Не, у 
име своје, ja увек говорим у име своје! To добро 
знате и «е би требало да ме испитујете. 

Господо, било je овде речи o унутрашњој no- 
литици. Ми смо чули критику. Ta се критика одно- 
сила на рад Владе, спомињу се нереди у нашој 
земљи, али држим господо, да прави узрочник са- 
мога нереда и оних потстрекача нереда није нико 
правилно овде изнео. Jep, господо, видите кад се 
o томе почпе говрити, онда одмах дођу говорници 
и са хрватским питањем, као да су у томе криви 
у првоме реду Хрвати. 

Господо, једна нит провлачи се у читавој на- 
шој унутрашњој политици. Она није из дана- 
шњице, она je далеко и много старија, и та нит 
провлачи се с обзиром на немир духовни са једпс 
и са друге стране и с обзиром на поредак. Ta uni- 
je у рукама оних људи који су постали професи- 
онални адвокати хрватскога питања, и то још по- 
чевши у емиграцији, када je створена нека лига. Tu 
адвокати деле се на две групације. Једна je, госпо- 
до, адвокатска група —■ не мислим овде на праве 
адвокате већ на адвокате хрватскога питања — ср- 
бијанска, a друга je пречанских Срба (Богдан Ep- 
цегонац: Самосталци?) Да, група самосталних дс- 
мократа. 

Господо посланици, један врло поштовани ro- 
сподин налази се у нашој средини и држим да ми 
неће оспорити, да ли je та група адвоката хрват- 
ског питања саставлзена од Срба, која се окупила 
око породице Прибићевића, која адвокатисање хр- 
ватскога питања проводи 40 година, као своју по- 
родичну домаћу индустрију. Експертиза хрватско- 
га питања и адвокатисање било je у тој породицм 
још npe уједиљења и онда од уједињења. Један оД 
господе сенатора врлс he добро знати, који je no- 
сланички друг вршио експертизу хрватскога пита- 
ња и у Пешти и у Бечу и после уједињења у Бео- 
граду. 

Ta експертиза хрватског питања трајала je У 
времо Видондаиског Устана. Онда je он постао 
експерт  београдске   политике   код  Мачека  и  Хр" 
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вата. (Узвици: Ko je то?) Ja ћу вам рећи ко je. 
A опда je отишао у ииостраиство, na je вршио 
експертизу хрватског питања у иностранству и 
онда je умро остављају^ш onaj тестаменат (по- 
казује једаи акт) за експертизу хрватског питања. 

Господо, он није сам. To je једно велико дру- 
штво, велико акционарско друштво. Ту има ано- 
нимних акционара, као што има и акционара који 
СУ јавни. To питаље je тако организовано да je 
имало и своју пропаганду. A Гебелс те пропаганде 
адвокатисања хрватског питања није се нашао из 
наше средине. Он je узет из једне братске земље, 
то je пан Већеслав Вилдер. (Веселост и одобра- 
вање на левици). Ни мање странке, господо моја, 
ни већег генералштаба, ни мање војске или ни ве- 
^ег, како бих рекао, апарата резервних официра, 
резервних генерала, свакојаке тевабије!. (Буран 
смех на левици и одобравање. — Манфред Паштрс- 
вИп; A да ли се слаже Кралзевска влада са тим?) 
Драги господине Паштровићу, ако ме пустите да 
1'оворим, ja hy Вам врло радо рећи. Молим вас, 
господо, тај пан Вилдер био je потсекретар у овој 
Држави и, Гебелс, како би рекао, ове адвокатске 
компаније за адвокатисање хрватског питања. И 
Данас он никако не да г. др. Мачеку да дође до 
речи. (Одобравање и веселост на левици). Ви који 
говорите да знате мишљење г. др. Мачека, или у 
опште да неко зна мишљење г. др. Мачека, — то 
je немогуће поред г. Већеслава Вилдера. Јер г. Ве- 
ћеслав Вилдер се баш ових дана размахнуо као — 
сова у сутону. (Одобравање и веселост на левици). 
^ како се размахнуо? Kao сова на сутону. Taj чо- 
Век je, господо, саставио и позвао свој генерал- 
Штаб на већање и држао je седницу 24 и 25 јану- 
аРа ове године. И из те седнице донета je ова 
Резолуција, коју сам и ja добио поштом, јер ми- 
сле да hy се ja јако на то љутити. (Гласови: Как- 
Ва je то резолуција?) Ta резолуција je опширна 
Kao што су то и иначе адвокатске творевине оп- 
ширне. (Веселост). Али, господо моја, ja ћу се 
само задржати на једном пасусу од тога Гебелса, 
КоЈи не да доћи до речи никоме, господо, a тај 
Пасус гласи овако: „Ово унутарње расуло може 
Аа спречи само јака владавина уједињене демо- 
крације, која има да спроведе слободне изборе за 
конституанту и да држави даде први Устав ствар- 
"а велика већина  Срба, већина Хрвата и већина 
Ловенаца". Господо, он je дајући овакав пасус 

поручио нам јуче у новинама, да смо ми налик на 
Шпанију. Можда je налик његова памет на шпан- 
КУ памет. (Буран смех). Али, господо, ви хоћете 

^3 аналишете Краљевску владу, дозволите да ja 
аналишем мало ову посланицу господина Вилдера. 
Пљескање на левици и узвици: Врло добро!) оног 
илдера,. господо, који нарочито прети овој На- 

I одаој скупштини. (Мирко Урошевић: Врло добро!) 
У тој владавини уједињене демокрације Вил- 

ДеРове, он свакако не би сада хтео да буде пот- 
екретар, јер он каже, што ja никада нисам чуо да 

1 Рекао ДР- Мачек, он вели: „Ми, генералштаб са- 
|/
ОСТ^лски' ми смо Део неделЈИве целине Маче- 

vOBe'. Дакле,  видите, тиме што каже да je део 
сдел.иве целиие, то значи, да г. Вилдер рачуна 

iL,111 ^ДНУ велику своју личну будућност под своје етаРе дане. 
зн поло>  ко Је  био тај  Вилдер,  ви  овде  не 
1Ци|Те ^0*^0- (-'e/i'1" глас из већине: Покој му ду- 
н   '      Смех). Али ми, који смо у Савској банови- 

били од 1919 године противници тога г. Вил- 

дера, ми смо га однели на својим леђима у ових, 
како бих рекао, 16, 17 година, и добро га искусили. 
(Смех на левици. — Глас на десници: Пусти га на 
миру, Миловане!) Ja имам право да приповедам, 
јер ja сам га осетио на мојим леђима, и ja имам 
право да се жалим једном, господо! (Буран пљесак 
и смех на левици). 

Ми га, господо, знамо као саветника и доглав- 
ника и злодуха првог Министра унутрашњих по- 
слова Краљевине Југославије. Ми ra знамо no ње- 
говим саветовањима, јер без његова саветовања 
његов шеф није никада ништа урадио, a да ra није 
дакле питао, да се није с њиме конзултирао и до- 
говорио, и што je дошло до политичког затвора 
Стјепана Радића — то хоћу да подвучем, госпо- 
дине Мито, — то има да се захвали Вилдеру за- 
једно са г. Прибићевићем. (Смех и одобравање на 
левици. — Мита Димтријевић: To се мене ништа 
не тиче! To je само једна жалост! — Један глас: 
Мита je био адвокат!) Он je од хрватског питања 
адвокат. (Смех.) Само je Мита био за друге сфере! 
(Буран смех.) 

Ми се морамо сетити оне дубоке нелојалности, 
коју je тај господин спроводио 1925 године у Сав- 
ској бановини кад je он био потсекретар, a то je 
значило имати проконсулат над Савском банови- 
ном и власт над жандармима. A, господо, не позна- 
јем овде у овој средини ни једног од министара, 
који je умео да употребљава жандарме за своје 
сврхе као r. Вилдер. (Никола Кабалин: Није као г. 
др. Корошец!) Г. Кабалине, ви врло добро знате, 
да je у Савској бановини г. др. Корошец забранио 
среским начелницима, да се мешају у наше ствари.) 
(Буран смех и пљескање на левици. — Мнрко Уро- 
шевић: Врло добро! Браво!) 

Али, господо, 1925 године, кад je Вилдер био 
потсекретар, онда je, господине Мито, Радић био 
стављен изван закона, a поред Радића и моја ма- 
ленкост, и онда су казали да треба Милована Грбу 
гонити горе него Стјепана Радића. 

Господо, овакви прогони то je јака владавина 
Удружене опозиције, да путем жандарма и проси- 
пања куглица фалсифицирају вољу народну у Сав- 
ској бановини, a г. Министар Прека неће ме де- 
мантирати, иако не седи на овој страни. (Никола 
Прека: Тако je!) Je ли тако, Господине Прека? (Ни- 
кола Прека: Тако je! — Пљескање.) 

Ja сам рекао, господо, то je моје субјективно 
уверење, које сам имао, зашто су стваране ове две 
адвокатске канцеларије: србијанска и прибићеви- 
ћанска у Загребу? Може бити ви ми нећете одо- 
брити.... (Узвици: ХоКемо, ако говориш истину.) 
Али морам рећи, да je с једне стране србијанска 
канцеларија створена зато да се поништи радикал- 
ска владавина у Србији.... (Повици: Тако je!) Je ли 
тако? (Смех и повици: Тако je!) A с друге стране, 
она канцеларија у Загребу je створена, да се не 
прошири радикална странка на српски елеменат и 
да никада не дође до споразума изме1)у Срба и 
Хрвата. (Одобравање и пљескање.) 

Господо моја, npe него што пре1)ем на даљу 
анализу ове јаке владавине Уједињене демокра- 
ције, ja сам дужан овде једну дигресију да напра- 
вим, обзиром на народно уједињење и обзиром 
на јединство нашега народа. 

Ja познајем мога пријатеља r. др. КосиКа, ja 
њега добро познајем, господо, и дужан сам да 
овде направим једну дигресију и једну полемику 
може бити, само нека ми г. др. Косић не замери, 
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jcp то морум да учкним. (Смех на левици и узвици: 
Чујмо!) 

Госиодо, та Moja дигресија на рачун г. др. Ко- 
сићалежи у томе, што сам ja, ако сам ia добро 
разумео, — ja hy се поправити ако ro није случај, 
господине Косићу — да je рекао, да су Срби и Хр- 
вати два народа. (Узвици: Тачно je!) Лесте ли то 
рекли? (Др. Мирко Косић: Јесам! Тачно je!) 

Дозволите ми, господо, да кажем ово: ,Ја 50 
година памтим и живим 50 година међу Србима и 
Хрватима. Господо, ja сам пре рата био од Владе 
постављен у Крапину, где није било ни једнога 
Србина, зато сам тамо био метнут, и ja сам живео 
са Хрватима. Никада ja, браћо, нисам чуо ни од јед- 
ног Хрвата, да смо ми два народа. (Пљескање на 
левици и узвици: Браво!) 

Господо, дозволите ово! Ja сам био друштвено 
облигиран. да будем у Крапини у друштву франко- 
ваца. Ja сам био у друштву Вука Киша, који je само 
жалио што нећу да будем православни Хрват, a ни 
он, нити ико други није ми рекао да припадам дру- 
гом народу, ако сам казао да сам Србин, јер ja сам 
био Русофил na Словен. A Ви сте, r. Косићу, упо 
трсбили хрватско питање овде, да бисте један Ваш 
војвођански обрачун овде сервирали. (Др. Мирко 
Косић: Не разумем.) Сада ћете чути. 

Господо, ако хоћемо да истражујемо историју, 
— допустите no г. Косићу — историја Срба и Хр- 
вата кроз хиљаду година јесте заједничка. Ако 
тврдите противно, ви не знате историју. (Смех на 
левици.) Јер, господо, Срби и Хрвати су заједно 
сузбили Симеонову превласт на-Балкану, и то je би- 
ла једна заједничка борба. To je било под Томисла- 
вом, и од тада се броји хрватска култура. Ha сплит- 
ском сабору били су заједно и Хрвати и католич- 
ки Срби. И једни и други били су на црквеном са- 
бору, и Папа пишс Томиславу: 

,,Ако истражујете исто- 
рију, онда Клајић каже на једном месту: да je би- 
ло Хрвата у Рашкој. A ja сам на карти открио је- 
дну притоку Ибра, која се зове Хрватска. Дакле, 
имате Хрватску код Ибра, a Српске Моравице на 
Купи. Срби и Хрвати живе хиљаду година помеша- 
ни као један народ. (ТТнескање на левици. — Један 
глас из центрума: Видите да вам опозиција аплау- 
дира.) Ja и говорим за то, да ми опозиција аплау- 
дира. Г. Косићу, допустите још и ово .да вам ка- 
жем. To што сте ви говорили, ro ви као емигрант 
врло добро знате те две тезе. Сви Хрвати који су 
водили политику, водили су југословенску полити- 
ку, a само je то прећутано у школским књигама, 
јер je 1848 година дала четврту југословенску ар- 
мију, где су Србн и Хрвати сузбили Мађар-Орсаг 
од Карпата до Јадрана. Г. Косићу, има нешто иа- 
лик у ономе што сте ви казали. To je Кватерникова 
идеологија Он je био у емиграцији. Он je узео 
руску тезу, jcp je Русија словенофилска спремала 
једну Србију православних спископија, a он je онда 
као контру дао једну Хрватску католичких епи- 
скопија; a када je дошло до Лондонског уговора, 
обе те тезе су сахрањсне и победило je Вилзоново 
начело уједињења свих Срба, Хрвата и Словенаца 
To сам имао, г. Косићу, да вам одговорим, обзиром 
на nama излагања. Иначе, ja признајем ваше де- 
дукције и профеоорско излагање, и то квнтирам од- 
лично. Али, ви знате за оиу изреку: „Drei Рго- 
fessorcn.   Vatorlaiul   vcrloren".   (Буран   смех). 

A сада да се вратим опет na г. Вилдера. (Глас 
са левице: Зар опет Вилдера! — Смех). Па молим 

вас, господо, ja морам да мало анализирам његову 
дск.шрацпју. Ми смо били стр!1л>иви када сто ви 
анализнрали Краљевску владу, na морате и ви бити 
стрплаши када ja хоИу да анализирам мало декла- 
рацију г. Вилдера. 

Господо, покојпи Никола riaiiJHh je Крфском 
декларацијом као одговорпи државиик дао жртве 
да се збрише лоидоиски уговор, и сам Трумбић je 
био у септембру 1917 тумач, — не знам, јесте ли 
били тамо, г. Косићу — и казао: „Србија je разо- 
рила своју кућу да нас прими и да будемо у новој 
кући сви једнаки". Дал>е je рекао: „Иека нико не 
буде покрајинац, јер границе и покрајине није 
стварао наш народ, него туђин, и дужност je да 
те границе, које je туђин створио, сви скупа збри- 
шемо између nac и да постанемо један народ југб- 
словенски". (Одобравање на левици). 

Господо, ви сте овде већ чули да je г. др. 
Мачек рекао, да he да преговара и разговара са 
оним Србином, који претставља већину Срба, 
Али, ви видите у овој резолуцији извршног од- 
бора.повампирене самосталне странке да се тражи 
конституанта већине Срба, већине Хрвата и већине 
Словеиаца; дакле, господо, три конституанте у 
једпој просторији или три конституанте, једна у 
Београду, једна у Загребу и једна у Љубљани. 
Господо, историја има свакојаких примера na и за 
ову шпанску мудрост Вилдерову има примера у 
Лују XVI који je тражио, када je сазвао сгалеже, 
већину племићског сталежа, већину клера и већииу 
трећег сталежа. Изгледа, да je г. Вилдер сматрао 
Србе аристократским ста^ежом, Словенце клером, 
a Хрвате трећим сталежом. Али, тај Луј XVI, који 
je тражио такву конституанту, тај je, господо, 
1'11Л)0тинирап са половицом више један, од Кон- 
вента. Г. Вилдер, који je овакву конституанту тра- 
жио, нека пази, да му не.би дошао један конвеит 
који би му судио. (Бурно одобравање na левици). 

Господо, ви врло добро знате да je Констан- 
тин Порфирогенет, када je nncao историју. где 
стамују Србп n Хрвати, казао: „Ja их баш ne зпам, 
јер се једанпут појавл.ују и кажу да су Срби, a 
други пут да су Хрвати". ()д тога доба, идеја -на- 
родног јединсгва била je проповедана до дапа 
дапашњер, a Вилдер je уврстио у програм само- 
сталних демократа народпо јединсгво, и Југосла- 
вију, и казао: „Ово смо ми проповедали, ово je 
наша мопополисана идеја a сваки je други сепа- 
ратпста у овој земљи". Ако се један човек јави 
да je РадиКевац, ударен je жиг сепаратисте, ако 
je рекао један учителз: „Но могу да сс упишем У 
страику", опда указ o премештању. 

Господо, и ja сам био пепзпонисан од тиХ 
адноката и морао je доћи Радић за Министра Хл 

ме врати натраг. li ово ми je нека легитимација» 
г. Мито. Господо, г. Мита гово])« овде o узроцима 
игестојануарске по.чтико n набацује се na Вел>У 
ВукићевиКа, rc не знам, био onaj у аудијенцијИ 
те био onaj итд. Ама, г. Мито, заборанл.атс стотинУ 
зборова које су овп л>удп одржали у три Meceni 
СтОТИНу збороиа п jom пије промукао onaj Kojij 
je држао roiiupc. A, господо, какве je говоре тај 
човск држао? Отказинао je ујсдињсње 1 децембр8) 
ПрепоСИО cviu'pemnoT na II.CIOHV личност, циљајућИ 
дабоме n na Мачска. Господо моја, метните 1^^' 
na epufi'. можо лп јодап вођа Хрвата ниже лпии- 
тпратп псго јодап Србип, када хоће да сс бор'1 

за хриагска прана. Taj када je дошао \ аудиенцијУ' 
r. Mino, опда je pciiieno пптањс (i јапуара. To ВИ 
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добро знате и требали сте овде рећи, a не наба- 
цивати се на споредне фигуре. 

Господо народни посланици, идеју државног 
и народног јединства целокупног југословенског 
народа прогласио je Витешки Краљ Александар за 
врховни закон за себе и сваког грађанина ове зем- 
ље. И сада видите једно чудо. Ти самостални де- 
мократи, када je једа« југословеиски Крал^ per 
edictutn perpetuum limperatoris прокламовао ту 
идеју, када je per edictum perpetuum imperatoris mi- 
litari potestate, онда, господо, било je очекивати 
Да ће самостална демократска странка пасти на 
колена и рећи: клекнимо и хвалимо Бога да je ca 
овога места то кардинално начело нашега про- 
грама проглашено на васколику Југославију. Али, 
господо, то више није био њихов монопол и то ви- 
соко начело од 1.000 година напустили су они, 
отишли у Загреб и наставили отказивање vje- 
Дињења. 

Господо, овде се говори o шестојануарској по- 
литици. Ja, господо, у  шестојануарској  политици 
Разликујем два начела: једно je начело идеологија 
o јануара, a други су падеж режими Краљевских 
влада које  су  се  мењале.  Идеологија  6 јануара, 
господо, то je едиктум icao милански едиктум Кон- 
Сгантинов, који код нас остаје за вечита времена 
ДОк je југословенског народа. A, господо, молим, 
Режими 6 јануара, то припада суду историје, јер 
JOLu не знамо  шта у  архивама  пише.  Дозволите, 
■осподо, да вам ja кажем једно да ми у том по- 
леду меНусобно будемо толерантни и да будемо 
а чисто. Господо, нека ми опрости овде мој при- 

Јатељ   r.   Веља   Поповић   када   истиче   режимске 
сгвари и вели да дана11ЈЊИ министри контрадици- 
РаЈУ. Па, господо моја, у шестојануарском режиму 
контрадицирао се покојни Boja Маринковић у Ни- 
^У са г. Деметровићем, својим Министром: na г 
еља се je контрадицирао са r. Драгим Јанкови- 
ем. Господо, контрадикције су логична мишљења 
0 све значи да људи нису у складу. Зато, господо, 
но што je било дозвољено режимима 6 јануара 
а то  мора  бити  дозвољено  и  овој   Краљевској 
лади. To немојте узимати, како би казали, у вашу 
кспертизу и анализу (Један глас: Али ово je де- 
ократски   режим!)  Демократски   режим?  Што  се 
■1Че демократског  режима   ia  hv  и  на  то  да  се вРатим. . 

VH 
Т0 се тиче наше Савске бановине, Министар 

нацТ^ашн>их ■д'ела Је К0Д нас наредио да се срески 
^ челници у организовању Радикалне заједнице не 

luajv. Ja нисам никада био .мезимче власти у 
би     0Ј бановини, али, молим вас лепо, можда he 

ТИ људи, који he ми пребацити да имам жице 
.л? еРнементалнс нашто hy вам одговорити да у 
liHi^rt бановини, где постоји поплава од опози- 
Kai гувернементалан, за Београд то je ју- 

^"'во, за које треба дати признање. 

Koi r СТе Сала нидсли 0ВУ анализу коиституанте, 
тим НаМ ^илдеР Доноси. A сада морам да се обра- 
TBD 

На М0"'е дРУгове> ла им '<а>кем, да Вилдер данас 
а|1Ди, да je др. Mn/iaii Стојадиновић створио одо- 
лиг '^1VIV стРанку ЈРЗ. Господо, ми који смо то- 
„e 

0 На терену, знамо како je стварана Самостална 
ННс5КРатска странка; ona je стиараиа од првог Mu- 
le п')а Раљевине Југоолавије на тај начин, што 
ув 0,'1иТ1131,ра(| жандаре и увукао их у политику, 
и :,,<ll() .'е У политику и учитеље, исвештенике, na 

аме владике, тако да и данае жнви један 92-Г0' 
Дншн,ак i којн je u данас његов присташа. Увукаго 

je у политику финансе, na и писаре и лугаре и 
створио 1922 године подржављене имовне оп- 
штине, н&правио мале деонице за лугаре да их 
буде што више, тако да их касније није могао ни 
плаћати. To се je све скупа нама осветило. Дакле, 
видите, ти су се људи увукли у политику; све што 
у општини пером пише, сабљу паше и коња јаше. 
И сада наш Гебелс, који врло добро зна све ово, 
пребацује нам, да смо ми победили њега у Савској 
бановини, који нисмо имали на страни никакву 
пријазност власти. 

Ja ћу и то да кажем: ако je на пример почи- 
њена и најмаља некоректност у изборима, гдје je 
победила  ЈРЗ,  поништени- су  избори. 

Г. Вилдер приговара Влади др. Милана Сто- 
јадиновића, зато што ради са овом Скупштином, 
као да je она већ својим доласком. осуђена брзо 
на смрт. 

Видели сте, господо, и то врло добро знате да, 
и поред свега пријатељства које постоји између 
Мачека и генералштаба самосталних демократа, 
ипак их je он тако пометао у срезове, да су испро- 
падали no овом изборном реду. И г. Вилдер je на- 
говорио г. Мачека да тражи да се што npe распу- 
сти ова Скупштина. 

Господо моја, дозволите да вам кажем и ово. 
Ми који смо били овде у психози попуштања, ми 
смо се онда поставили на ово гледиште: Опози- 
ција тражи изборе ма и no откроисаном изборном 
реду, и ми смо гласали за политичке законе, два- 
наестине Kp. Владе и овлашћења, сматрајући да 
ова Скупштина представља легалитет ове земље, и 
пошто она претставља легалитет ове земље, ми 
смо онда налазили да треба оставити слободне 
руке првом уставном фактору, и овластили смо 
Владу да донесе изборни закон легалним путем, 
na да идемо на легалне изборе. И то, господо, 
што смо ми направили, ja мислим да смо се тиме 
одужили земљи када смо то изгласали, и као што 
знате, када смо изгласали дванаестине, ми смо 
се овде поздрављали тако, као да се нећемо више 
никада видети, мада још и данас седимо овде. 
(Смех). 

Ja, господо, држим, да ни са једне од ових 
страна, ни од ове групе ни од оне групе, не би 
требало да буде пребацивања што овде седимо, 
јер ми смо тиме што смо дали овлашћење за no- 
литичке законе били себи изгласали Пакрачки 
декрет! To ме потсећа на оно место из Светог пи- 
сма где се каже: Одрекох себе a спасох своју ду- 
шу! (Одобравање и смех). 

Господо, да пређем опет на то питање Вил- 
дера и Мачека. Ви сте видели како нам je тај 
Вилдер зло желео. Али ипак како видите, он се 
овде опет размахнуо, изгледа, као да би хтео са 
Мачеком да ускочи у ову Владу. Ja знам да je то 
стара Вилдерова тактика. On je тако био осуо 
паљбу на покојнога Пашића, али покојни чича 
намигну му мало: одидер овамо, и тако ти он уђе 
у Владу. (Смех) Ja држим, господо, да би то била 
фатална грешка примити сада Вилдера у Владу, 
када га je народ потпуно ликвидирао. Ако бисмо 
Вилдера ликвидирали онда би Мачеку ослободили 
једну руку. Ha тај начин би се Мачек ослободио 
са једиом руком, na би могао са другом руком да 
махне и да нешто каже. A та му je друга рука 
везана адвокатском канцсларијом за хрватско пи- 
тање оиде у Пспграду. To je Beli мало теже. (Чује 
се: Грол) Јесте Грол и тај ми je Грол ceo за врат 
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још из емиграције! Он je господо, говорио Хр- 
ватима, да их Пашић неће ујединити, јер се он 
бори само за партију. Тако je он њих учио. 

Господо, то су ти експерти београдске поли- 
тике код Хрвата и то je она најгора политичка 
категорија људи. (Смех на левици). Господо, ви 
видите да je нама то питање овде тешко. Ja сам 
се обрачунао тамо са оном адвокатском канцела- 
ријом, али препуштам вама, браћо Србијанци, да 
се ви овамо обрачунате са овом адвокатском 
канцеларијом. (Пљескање). За вас већину ja сам 
сигуран, ви сте фаланга. 

Господо моја, видите, ja сам мислио, кад je 
Светозар Прибићевић умро да ће ти људи имати 
пијетета и казати: Ти си био све и сва, и партија, 
и Бог на земљ>и и небу, ми ликвидирамо с тобом. 
Али још, господо, ни трага. Има још ПрибиКеви- 
ћа за семе. Сада господо, нашао се други, који 
чак нашем г. Патријарху Варнави чита лекцију. A 
пошто он чита лекцију Њ. Св. Патријарху Варнави 
и њега уводи тамо у политику код нас на терену, 
ja морам мало и о. њему да кажем. (Гласови: Ko je 
то!) TO je, господо, Адам Прибићевић. Ви га, го- 
сподо, не знате, ja га знам, био je мој школски 
друг и на Универзитету и ми се јако добро позна- 
јемо. (Др. Миленко Марковић: Али добар je човек!) 
Јест да je јунак такав. Господо моја, тај Адам 
Прибићевић био je no природи, као сваки човек 
који живи no угледу романа Достојевског и Тол- 
стоја, фаталан. (Гласови: A Мачек?) Мачек није 
из романа Достојевског него из хрватског народа, 
али овај je из романа испао. Господо, тај je човек 
npe 30 година нама нанео једно велико зло. Ми 
смо се тада идентифицирали са њим, али да он није 
био брат Светозара Прибићевића, господине при- 
јатељу Миленко, остао би такав кад се дописивао 
са Настићем који je био познат због недозвоље- 
них односа са бечком аристократијом. Због тога, 
господо, дошао je у апс и пререзао жиле. Ми смо 
ra сажаљевали, али ето видите, Бог га поживео, 
отишао je на Косово. Али, господо моја, кад je 
он дошао у Загреб ми смо мислили да ће он нама 
донети Косовске божуре, али он нам je донео по- 
литичку бунику. Господо, букети политичких буни- 
ка су се наједанпут у виду летака осули no нашим 
крајевима, Адам Прибићевић диже стег опет по- 
вампирене самосталне странке. 

ETO видите, господо моја, и ми Срби, ми смо 
један народ тамо, који смо вазда живели у једном 
пријателкству са Хрватима и никад, браћо, ни један 
покрет хрватски није био без нас, a да неке наше 
српске миро^ије није било ту. У буни Матије 
Гупца био je ускок Ножина. Одмах се нашао Ср- 
бин за буну Зрињског и Франкопана. Пета тачка 
оптужбе у Бечу каже: ти си, Зрињски и Франкопане 
крив, што си се удружио са влашким Владиком 
Мијакићем, јер je Владика влашки хтео да се по- 
буне власи против Ћесара. Ми смо, г. Косићу, у 
бунама хрватским учествовали, само су то прећута- 
ли. (Пљескање на левици. — Један глас: A јесте ли 
Ви учествовали у MahapcKoj буни?) Били смо и 
борили се и тамо. Па ми смо дали вама Војво- 
^анима првог војводу Шупл.икца. Ви нисге били 
сабл:>аши, то je било наше својство. Оставите ви 
то! (Протести и rpaja). 

Господо моја, ми смо онај део народа, који je 
350 годпиа стајао унок под дружјем, КОЈИ je био 
поштован од бискупа и владика, од везира и бано- 
ва,  од  султана  и  царева.  Колико  смо  ми  имали 

и дали својих знаменитих и великих људи. Тако 
на пример дали смо Теслу, првог Патријарха Ра- 
јачића. (Глас са левице: И генерала Грбу!) До- 
бро, он je оставио царску сабљу, али то није тако 
важно. Ми смо дали нешто друго. 

И, господо, сада видите ради ових Прибиће- 
Biiha, ми не можемо да успоставимо праву слогу са 
Хрватима, коју смо имали. И зато ja говорим, да 
je дужност целокупног јавног мишљења наше зем- 
/ba, да ликвидира пана Вилдера и његов извршии 
одбор, и његовог шефа Адама Прибићевића и це- 
локупну фамилију Прибићевића да стави у стање 
покоја и мира, зато јер je потребно ради нашсг 
мира, како духовног тако и политичког у нашој 
Крал^евини  Југославији. 

Господо, ови адвокати, како видите у Београду 
Грол и компанија, na и наш Мита... (Смех и пље- 
скање).... имају господо, један колосалан став. 
Пријатељи веле, шта ћете, rako je време. Они веле, 
ми морамо бити као онај отац из' Светога Писма 
што je клао теле за свога блудног сина, a онога, 
који му je у кући радио, који се у кући мучиЈ, 
тога није зарезивао. Е, господо моја, ови адвокати 
су много практичнији. Они не кољу своју телач, 
него кољу и нашу телад, и краве и волове. 

Овој адвокатској канцеларији у Београду, по- 
ручује наша личка, банијска сиротиња као и ona 
из Славонског Забр1)а: Србијанци, адвокати хрват- 
ског питања, ми вам глобе више давати не мо- 
жемо! (Пљескање на левици.) 

Господо народни посланици, ja сам подвукао, 
да мајоритет ове Народне скупштине, претставља 
легалитет наше земл^е, a ево зашто. Чланови ове 
Скупштине, и већине и мањине, бирани су на 
основу једног изборног реда, на коме су бирани и 
кандидати удружене опозиције са листе др. Ма- 
чека .И тиме што je удружена опозиција учество- 
вала у изборима, признала je легалност изборн(ЈГ 
закона. Али господо, она није повукла конзеквен- 
це na да дође овде у ове клупе и да изнесе свој 
програм и своје захтеве. 

Замислите ви, господо моја, кад г. Косић 
почне да говори o хрватском питању a оно се ни 
мува не чује. A шта мислите да Мачек почне o 
хрватском питању да говори, ни на галерији се 
мува не би чула. 

Дакле, господо, o чему смо ми сада у спорУ- 
Ми ниемо, како то неко рече, у спору између Срба 
и Хрвата, него смо у спору o томе, да ова господа 
дођу у ову Скупштину. to je спорна страна. .ја 
држим, и од почетка сам то држао, да неко ко je 
изабран no једном изборном реду, кога je признао, 
да je дужан да сноси све конзеквенце a не да прави 
егзодусе, јер je то један рђав преседан; рј)ав, јер, 
то значи, кад би он дошао у већину, да би мањин11 

правила егзодусе, и тако краја не-би било. 
Сада да видите у погледу нас, који смо учс- 

ствовали у оној Скупштини, како стоји ствар штО 
се тиче овог Изборног закона. Мени je г. ДошеН 
рекао, да сам ja гласао за реакционарни Закон (, 

општинама. To je истина. Ja и мој друг Живанче" 
mili били смо тамо на неким исправкама и ja саМ 
гласао за Закон o општинама, a ja сам гласао и за 
све друге законе. Господо, ja сам један дисципли- 
нован члан у овој вемљи, ja се покоравам зако- 
нима и ако си придржавам своје мишљење и крИ" 
тику, али морам да поменем једно, да je онда У 
Скупштипи, кад je донесена ревизија тога ЗаконЗ) 
атмосфера била врло тешка. Ta je атмосфера прИ' 
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ликом доношења Изборног закона била тешка; ми 
сви који смо били, покушавали смо да се донесу 
неке исправке и поправке, али као што знате, Вла- 
да je Влада, и Влада je имала своју одговорност. 
■'a ћу само ово да споменем, да je од 305 посла- 
ника за тај Закон гласало 112. Ту je, господо, са- 
мим ћутањем довољно речено. Јер, битно решење 
и хрватског питања и свију оних питања која леже 
на дневном реду како бих рекао, окрећу се око Из- 
борног закона, какав he бити тај Изборни закон у 
земљи. (Један глас: A демократија?) Један ме пита: 
a демократија. Ja му господо одговарам: демо- 
кратија зависи од Изборног закона. (Један глас: И 
полиција?) У Савској бановини, то не помаже јер по- 
лиција није могла спречити да милион људи гла- 
са за Мачека. Ja кажем опет да зависи демокра- 
тија од Изборног закона, a овај Изборни закон 
правл>ен je, може се рећи, можда са најбољим ин- 
'енцијама. Овај Изборни закон, господо, ствара 
својом структуром гувернементалног фирера и 
опозиционог суверена. Јер, господо, чим неко у 
опозицији :на своје име добије милион гласова, он 
каже: Moj милион гласова вреди колико пет ми- 
лиона гласова што их je добила Влада. Такав Из- 
0орни закон je нешто, o чему треба добро да про- 
мислимо. Немојмо, ме1)утим, да међусобним зађе- 
вицама бркамо и стварамо извесне непотребне не- 
споразуме, него треба да се o томе размислимо,. 
.jep на нашим плећима почива пуна одговорност. 
(Приговори на левици). Ja нисам Министар, нити 
Улазим у те ствари, ви знате да сам ja врло дис- 
кРетан, али ja износим моје мишљење, да и Кра- 
љевска влада, с обзиром на тешкоће у нашој зем- 
Љи, има да проучи разне системе изборног закона, 
и од тога зависи будућност наше земље, за коју 
Ми сви треба да стрепимо. 

Немојмо пребацивати Краљевској влади у 
OBOIM питању, j ep je то врло важно питање. У томе 
^и  сви  носимо   одговормост.   (Узвици:  Тако  je). 
AKO, господо, видите да ова Влада одлаже тај из- 

0Рни закон, онда ja вас морам потсетити на је- 
Дно: ви ћете видети, a ja нећу да правим капита- 
*изацију од тога, као што то ви узимате, да je 
Један   велики    корак у  споразумевању   састанак 
фетседника Краљевске владе г. др. Стојадино- 
^ла са г. др. Мачеком. (Један глас; A "Вилдер?). 
. ^тседник Владе може да привд-и и вас, али вама 
ГГ>Не^Г0Д1Н0 шт'0 'гиме Mi0Pajy отпасти сви курири. 
('Јдобравање   на   десници).   To je  једна   велика 
ТваР да Шеф владе и  Шсф опозиције могу без 
Урира  и   без  голуба   лнстоноша  да  се  разгова- 

РаЈУ- Све je то лични моменат. (Мита Димитрије- 
и" упада у реч). Мито, ти долазиш у Загреб, ти 
знаш како je тамо. 

Оно иЈто пада у дужност овој Скупштини је- 
^ Рад на ревизији  Општинског закона на реви- 

2 Ји Закона  o изборима у градовима, доношење 
акона o избору банских већника, o избору народ- 
Их посланика, Закона o штампи, и o збору и до- 
овору.  Ових  шест  закона  треба  да  буду  проу- 
ни и  паралелно донесени. To je важно за ову 

'кУП1птину, и  за већину и за  мањину,  и за сав 
угословенски   народ.   (Гласови:   Тако  je!  —  Др. 
г   J?0 Вукановић упада у реч)   To je моја жеља, 
ви.   ■К:,иони',У-  ^1с  може će,  г.  Вукановићу,  пра- 

111 политичка тактика од тога. Тактике имате за 
j,, ■ 'с предмете, али ono што дира у будућност 
IUT"-' 

4(>M,
'
,>1

'' наше Кјраљевине Југославије, ту по- 
УЈмо  Владиис   одлуке,   одлуке   Крал.свске  вла- 

де и скупштинске већиие. (Бурно одобравање на 
десници). Ja сам одмах био изнео своје гледиште 
o Изборном закону. Рекао сам, да je и Изборни 
закон Видовдансшг устава тто својој структури 
један од најдемократскијих закона, алн да фаво- 
ризује шефокрацију. O том треба да размислимо. 
AKO ми, ако Краљевска влада изради те зако«е и 
донесе законске пројекте, ако смо помирили ду- 
хове са десна и лева, онда можемо да кажемо r. 
Мачеку, да његови другови дођу овде и да прнме 
те политичке законе, na да «е могу рећи д-а су 
ти политички закони донесени за нас a без нас, 
као што je то био случај код Конституанте. То^је 
оонотана мисао за коју ja пледирам и код Краљев- 

.ске владе и код мојих другова a и код вас, мо- 
лећи вас да то озбидлш схватите. 

Ви, господо, врло добро знате, да je избор 
чланова Владе прерогатива Круне a избор народ- 
них посланика нека буде прерогатива сувереног 
југословен^ког народа, и они посланици, који изи- 
ђу из средине великог нашег југословенског на- 
рода, и ти he, господо посланици, бити исто тако 
као и ми ани који he чувати аманет Витешког 
Краља, 4yBahe Краљевину Југославију. 

И, господо моја, ja, BepyjyhH у ту будућност, 
да he најбољи синови увек у нашем >народу ра- 
дити за Краљеви«у и отаџбпну Југославију и за 
бољу будуЈшост целог југословенског народа, ja 
hy тиме свој говор завршити са једном напоме- 
ном. Господо, буџет француске владе завршио се 
са 36 милијарди дефицита, и, господо, ако онда 
расмотримо наш буџет видећемо, и поред свих 
ваших замерака, маказе штедње нашег пошто- 
ваног Министра финансија и то му не може нико 
оспорити, и зато, господо, гласам за буџет. (Живо 
одобравање и пл;>ескање). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima g. Mita Dimitrijević radi ličnog 
objašnjenja. 

Мита Димитријевић: Господо народни посла- 
иици, овај говор нашег пријатеља т. Гобе, при- 
знајем, највише je успео. Он je успео оним личким 
хумором који je разбудио све у Скупштини. Он 
je казао извесне ствари које су тачне, a казао je 
и извесне ствари и нетачно, на које ja на исти на- 
чин у лепој пријатељској форми имам да одго- 
ворим. 

Што се тиче онога кад je било речи o београд- 
ској канцеларији, за ^кспертизу у хрватским ства- 
рима, жалим што je он употребао реч „тевабија". 
To није личило једном добром човеку као што je 
г. Грба. Али што се тиче те београдске канцела- 
рије, у колико je мене поменуо, ja могу да кажем 
то, да сам ja извршио своју дужност на коју сам 
био позван са највишег места, и то сам извршио 
добро у корист споразума Срба и Хрвата, тако да 
сам за то био одликован највишим орденом II 
степена уз речи: Извршили сте дужност и учинили 
сте услугу Краљу, Династији и Отаџбини. 

Друго, господо, рећи hy и ово: Има овде 
људи који су били тада уз Рад^а, и једног свет- 
лог дана кад сс славио успех споразума и кад je 
било за столом, једним пријатељским столом, мно- 
го виђених Срба и много виђених Хрвата, онда je 
покојни Радић, који je умео да разлије своју топлу 
душу, том приликом, neBajyhH једном no' једном, 
овако рекао за Миту: „A наш Мита све за правду 
пита, он свс cnaja, ништа не раздваја". (Пљескање.) 
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Што ce тиче г. Вилдера ja нисам позван да 
браним њега код његових толиких пријатеља овде, 
који су му били пријатељи нарочито за све време 
кад je његова странка била на влади, и ти његови 
пријатељи овде ћуте, a ca г. Вилдером били су у 
истој странци за све време које наводи г. Грба до 
и после 6 јануара 1929 године. Они су позвани 
да га бране, a сад ћуте. Што ce тиче мене и г. 
Вилдера ja изјављујем да ja браним сваког човека 
који има у виду нашу целину државну, њену сна- 
гу и уједињење свих Срба, Хрвата и Словенаца. 
Господо, има још једна канцеларија за разговоре 
с Хрватима, коју г. Грба није поменуо, има једна 
канцеларија у Претседништву владе, и г. Претсед- 
ник владе, немојте мислити да не би био рад да 
дође до истог успешног резултата у политици 
споразума докле ce дошло онда, кад je скромни 
Мита ишао како кажете као курир и преговарач 
са највећим политичким човеком, какав je био 
Стјепан Радић, и радио с њим за добро наше земље 
и за јединство. Taj рад остаће у мом животу као 
најсветлији период. Хвала ти г. Грба, што си ми 
дао могућност да ово кажем. 

Potpretsednik Franjo Markić: Ima reč narodni 
poslanik g. Ante Kovač. 

Ante Kovač: Gospodo narodni poslanici, ja nisam 
pune dve godine politički govorio sa ove parlamen- 
tarne tribine. Izgubljene su dve budžetske diskusije 
u ovom Domu, jedna 1935 godine, kad smo išli na 
izbore i druga kad nas je Vlada lišila prava rasprav- 
ljanja o budžetu, a to je bilo lanjske godine. Sad 
se javljam za reč ne kao partijski čovek, nego kao 
jugoslovenski nacionalist, da „nejugoslovenskom 
vremenu u prkos" kažem 'iskrenu i otvorenu jugo- 
slovensku reč. 

Gospodo, dozvolite mi da počnem sa poslednjih 
20 godina naše nacionalne revolucije. Počinjem sa 
1916 godinom, kad sam stupio u srpsku vojsku kao 
dobrovoljac i postao vojnik Kralja Aleksandra. (Uz- 
vici: Živeo!) Gospodo, u onom vremenu mi hrvatski 
revolucionarni omladinci stupili smo u redove Srpske 
vojske da postanemo revolucionari srpski tj. jugoslo- 
venski vojnici i da stvorimo Jugoslaviju, jer smo 
osečali da smo jedno i da moramo da imamo jednu 
državu. I kad ja danas u našim krajevima slušam 
reči: „Još Hrvatska nije propala" i kad promatram 
hrvatski probuđeni nacionalizam, ja se sećam onoga 
vremena kad smo mi bili hrvatska revolucionarna 
omladina protiv tuđina, a ne kao danas protiv brata 
rođenog. (Burno pljeskanje). Jugoslovenska nacio- 
nalna revolucionarna omladina dala je najlepše rezul- 
tate u ovom velikom ratu. Zbilja, u ono doba kad 
je Srbija bila pregažena, kad su saveznici gubili bitke 
na svima frontovima, i kad je sudbina Srbije izgle- 
dala očajna, imati toliko moralne snage, pa iz sviju 
krajeva srpskih, hrvatskih i slovenačkih sakupiti' i 
kazati Srbima: Braćo došli smo da se zajedno sa 
vama vratimo natrag, mi sa severa, a vi sa juga!" — 
to je bio jedan nesumnjivo ogroman moralni kapital. 
Mi smo tada bili svi za to, da sve ono što je smetalo 
našem jedinstvu i všto je presporo išlo, uklanjamo 
rezanjem i sečenjem, jer smo bili protivnici evolu- 
cionog puta. Bili smo revolucionari, a dnevni poli- 
tičari, na pr. oni iz hrvatsko-srpske koalicije, mogli 
su da budu oportunisti. O tome je nedavno pisao 
g. Adam Pribićević, navodeći, kako su i Nikola Pašić 
i Ljuba Jovanović savetovali koalicionašima, da 
prave sporazum sa  madžaronima, sa banom Toma- 

šićem, jer Srbija tada nije bila spremna za rat i tre- 
balo je izbegavati provokacije. Mi, koji smo gledali 
potpuno vedro u budućnost, koji nismo bili kabinet- 
ski ljudi, političari od dana, i koji smo osećali instik- 
tivno siguran uspeh, mi smo tražili revoluciju, mi 
smo tražili kidanje sa Austrougarskom, pa makar i 
preko leševa.  (Odobravanje  i  pljeskanje  na  levici). 

I, gospodo, mi koji smo učestvovali u velikom 
delu revolucionarnog stvaranja Jugoslavije, u tome 
se i razlikujem od mnogih drugih, što smatramo, da 
je Jugoslavija delo jugaslovenske revolucije tj. revo- 
lucionarno delo. I prema tome ne možemo da se na- 
težemo sa novim sporazumevanjima i da se vraćamo 
unatrag, u stanje pre toga revolucionarnog dela. 
(Odobravanje i pleskanje na levici). 

Kad smo se ujedinili, gospodo narodni posla- 
nici, pokojni Šantić pevao je: »Na vrelu bratstva 
oprasmo očiju vid i sad smo bogovi lepi...." Među- 
tim, vi se sećate, gospodo, da već 1918 godine kad 
smo se vratili svojim kućama, nismo više bili kao 
bogovi lepi? 

Već prvoga dana ujedinjenja iznesene su na- ta- 
pet velike unutrašnje borbe partijsko-političke. za 
koje mi, koji smo se borili za Jugoslaviju, ne nosimo 
-odgovornost Već 1918 godine postaje tzv. »hrvat- 
sko pitanje«. Ono je postojalo u Austriji, ono je po- 
stojalo tamo 1000 godina, i ono je preneseno u ovu 
zemlju, samo je dobilo drugi način interpretiranja. 
1918 godine Stjepan Radić izjavljuje, da ne priznaje 
1 decembar. I prema tome hrvatsko pitanje, kao što 
vidite, nastalo je još 1918 godine, a ne posle šesto- 
januarskog režima, kao što se tvrdi sa ministarskih 
stolica. Mi dobrovoljci i srbijanski ratnici, koji smo 
se tada vraćali svojim kućama, izgleda da smo bili i 
previše zamoreni i previše radosni i uzbuđeni što se 
vraćamo u zagrljaj svojih milih i dragih, pa smo svi- 
ma praštali. Ja sam tako oprostio jednome denun- 
cijantu, zastavniku austrougarske vojske koji je po- 
ručio mojoj kući, kada sam otišao u dobrovoljce; 
da sam umro i moji su za mnom tri meseca nosili 
crninu. Kao što sam ja praštao tako su praštali ' 
drugi. Mi smo nesumnjivo imali najviše prava da se 
razračunavamo i da se svetimo, ali popuštanje i pra- 
štanje je odlika velikoga duha u času, kada se čovek 
raduje i pobeduje. Naša revolucija, gospodo, svršena 
je bez obračuna i bez unutrašnjih žrtava. Mi sfflO 
jedino svršili neki obračun sa streljanjima nekoliko 
pljačkaša i vojnika »zelenoga kadra«. Zatekli smo 
nemoćno Narodno Veće u Zagrebu, nesnalaženje je- 
dnog zubara ministra vojnog u Zagrebu, i jediu"0 

pozitivno što smo našli tada u našim krajevima, to 
je bila šajkača, odnosno jugoslovenska vojska i Re' 
gent.    (Burno    odobravanje i  pljeskanje na  levici)- 

Gospodo, već onda je vojska dobila presudnu 
ulogu u čuvanju Jugoslavije kao što je ima i u stva- 
ranju Jugoslavije, i danas je isto tako. 

Odmah posle povratka kući vi ste mogli videti 
partijsko nadmudrivanje modu našim političkim lju' 
dima'. Stjepan Radić je hteo da bude tribun Hrvatske 
i da okupi oko sebe sve Hrvate, da sprovodi svoje 
planove u pravcu veliko sveslavenske seljačko politik6 

i neka mu Je svaka čast što se tiče te seljačke politike. 
On je tada osetio, šta te maso, vrativši se kućama« 
misle, i bio je počeo sa republikanskom i antimilitari- 
stičkom ргорац-атЈош, jer je znao da je svaki onaj. 
koji'se vratio iz rata kući, bio srotan što jo skinuo u'11! 
formu, da je više nikad no navuče. Bojeći se da пе '" 
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Srbija, unoseći u ono doba ogroman moralni kapital 
u Jugoslaviju, bila jača od njegovih namera i njego- 
vih planova, on je otišao predaleko. Ali, istovremeno, 
on je i to organizovanje počeo prekasno. Da je on to 
učinio pre rata, onda bi uspeh još bio mogućan, ali 
Jugoslavija je sada bila svršen fakat i ovo što je po- 
sle rata u našim hrvatskim redovima sa njegove stra- 
ne činjeno, to su bili napori koji su unapred već bili 
i sad su osuđeni na neuspeh, — ako se ne misli na ce- 
linu narodnu i državnu. 

Po mome mišljenju 1918 godine bila su dva puta 
za uređenje ove države, odnosno za sporazum, — 
da tako kažem. Mogli ste onda ili napraviti federa- 
ciju ili unitarnu državu. Ta federacija ne bi onda bila 
toliko opasna kao što je danas. No moje je mišljenje 
da je 1918 godine trebalo zavesti šestojanuarski re- 
žim. Ja sam o tome pisao u »Letopisu Matice Srp- 
ske« i tvrdio, a to i danas tvrdim, da je tada stvorena 
jedna jaka jugoslovenska vlada koja bi rešavala či- 
sto ekonomska i socijalna pitanja u novoj državi i 
koja bi radila na tome da se jedinstvo što bolje ce- 
mentira i da je Га vlada bila na upravi jedno deset 
godina, mi ne bismo imali ovih problema, pred ko- 
jima sada stojimo. Međutim, revolucija nije doživela 
Svoj triumf. Ona je pravila kompromis. Uveden je 
Jedan demokratski režim u Jugoslaiji. Demokratske 
ustanove, gospodo, uslovljavaju stvaranje svih par- 
ija u zemlji pa i komunističke, pa i kod nas, kad je 
v'ada htela da uvede demokratiju, trebala je da pusti 
i komuniste. A vi se, gospodo, sećate svi, čim smo mi 
dopustili da i oni kod nas mogu postojati, oni su od- 
mah pobedili i u Zagrebu i u Beogradu, i mi smo do- 
m'i preko 60 poslanika komunističkih. Uostalom, mi 
nismo napravili pravu demokratiju nego smo počeli 
sa demokratskom igrom. To su neke poludemokra- 
f'je, koje su se od 1918 godine pa nadalje nizale 
kod nas. 

v U pravoj demokratiji, trebalo se onda učiniti još 
nešto. Trebalo je učiniti da Hrvati dobiju ono, što su 
tražili. Srbijanski političari morali su dati Hrvatima 
°no što su tražili, — a Hrvati su kazali da neće Vi- 
dovdanski Ustav i da ne priznaju 1 decembar. 

Vidite, gospodo, prava demokratija bi učinila 
mnogo što-šta, što bi bilo drukčije nego danas. Ali ja 
opet kažem da ne bi bilo dobro da je tada uvedena 
Pnna demokratija, kao što nije bilo dobro ni što je 
uvedena ona polu-demokratija. Mi smo, gospodo, 
aali i dopustili'da ovom državom upravljaju kontra- 
revolucionari. A toga nema nigde u svetu. Svuda gde 
'e stvaraju nove države, oni koji su podnosili žrtve 
^stvaranje izvesnih   država ili izvesnih   zajednica, 

ni su kičma i temelje tih država ili zajednica. Uzmi- 
z10^3 primer samo Sovjetsku Rusiju. Pa nisu belo- 
sardisti dobili vlast u Sovjetskoj Rusiji. Tamo su do- 

111 vlast revolucionari, koji su stvorili Sovjetsku 
IJ siju. To je bilo i u Češkoj i u Poljskoj, gde su vla- 
^aii legionari sa Pilsudskim, dok smo mi,   stvorivši 

rzavU) (jaij v|ast kontrarevolucionarima, koji su od- 
al). i sa ministarskih fotelja otpočeli svoj destruk- 

Gospodo, ono što se odigravalo 1918 do 1929 — 
se sećate — to možemo kratko pregledati, da vidi- 

o. kako je naš partijski život završio. Partizanstvo 
'   nadvisilo patriotizam.  Partijski interesi krivi su sve- 
И Zlu u ovoj zemlji. Da je bilo jugoslovenskog patrio- 

nl^' ^a smo 'mil'' ministre za Jugoslaviju, a ne mi- 
j/tra za Bosnu, ministra za Sloveniju,    ministra za 
skVrSl<U '^-' ^a J6 ^10 v'še P0ŠtenJa ' jugosloven- e 'jubavi unošeno u ministarska rešenja i ministar- 

ska posao, onda ne bi bilo danas ni hrvatskog pitanja 
niti svih ovih pitanja, koja se neprestano potežu. 
(Pljeskanje na levici, a prigovori na desnici). Ja ne 
govorim kao partizan, nego kao jugoslovenski naci- 
onalista. Ja, koji sam se borio za ovu zemlju, imam 
prava da ovako govorim. (Odobravanje na levici). 

Gospodo, 1923 i 1924 godine — setimo se samo 
—■ Stjepan Radić je obilazio Moskvu i London, da 
reši unutrašnji problem za Hrvate u Jugoslaviji. Pam- 
timo, da je sporazumaška vlada pratila sa simpatija- 
ma taj rad, a tek kad se vratio onda su ga uhapsili. 
Dok je bio u inostranstvu, u krajevima Hrvatske 
govoreno je svašta, vladalo je jedno duhovno rasulo, 
vladalo je, kao i danas, otsustvo autoriteta državne 
vlasti. Onda su na pr. Hrvatski sokoli konjanici izvo- 
dili u Hrvatskom Zagorju manevre pod Halle-om, 
bivšim austro-ugarskim majorom; ubacivani su ko- 
munistički letači u kasarne; podneta je i ostavka mi- 
nistra vojske u ono doba, jer su njegovi podaci bili 
strašni. Znate da je i vlada Ljube Davidovića pala, jer 
je bilo ugroženo spokojstvo u zemlji. 

1925 godine stvoren je Nacionalni blok. Jugo- 
slovenski nacionalisti pozdravili su Nacionalni blok 
bez obzira, da li su to radikali ili saMostalci. Mi smo 
bili oduševljeni rešenjem, da se jednom okupe jugo- 
slovenski nacionalisti iz cele zemlje u jednom bloku, 
da se stvori jedna solddna i parlamentarna većina, koja 
će moći da vodi zemlju napred i da se ne nateže više 
s onom separatističkom propagandom. 

Mi smo izvršili jedan pritisak na naše naciona- 
liste,  apelovalo  se  na  njih,  da  pomognu  taj  blok. 
Oni su se odazvali, eksponirali su se, jer je vladao 
užasan teror odozdo. Mnogi su u toj borbi i izginuli, 
mnogima su voćnjaci sečeni, kao i vinogradi, paljene 
su kuće, ali je Nacionalni blok dobio većinu. Odmah 
zatim jugoslovenski nacionalisti dobijaju jedan šamar 
odavde: onaj, protivu koga su spašavali Jugoslaviju 
i isticali svoje grudi, postaje ministar prosvete. Ja 
nemam ništa protiv toga što je Stjepan Radić bio 
ministar prosvete. Ja se nisam ni oduševljavao napa- 
dima na njega kad je on došao u Beograd, jer smo 
svi stalno govorili: neka dođe u Beograd. Ali jugo- 
slovenski nacionalisti dobili su po glavi baš iz Beo- 
grada. To je fakat i jugoslovenska misao bačena je 
bar za 10 godina unazad tim faktom. Kad je Radić 
počeo da premešta i ganja hiljade učitelja, meni su 
dolazili oni, koji su se eksponirali, pa su govorili: 
„Gospodo, vi ste u ime Kralja apelovali na nas da 
pomognemo Nacionalni blok i da se eksponiramo za 
jugoslovensku nacionalnu politiku, a sad nas Radić 
goni  na  sve  strane!"  Zar  može  i jedna  zemlja  da 
gura i odbacuje one ljude, koji su tu zemlju i državu 
na svojim plećima nosili i izneli? Ja to govorim da 
bismo mogli  da  uporedimo  situaciju, koja je tada 
bila, sa današnjom. Radić je  otišao  u opoziciju iz 
prostoga razloga, što su ga tada radikali hteli pre- 
variti, jer to su bile partijske stvari, to je bilo par- 
tizanstvo, pošto se tada natezalo o podeli interesnih 
sfera za vlast. Da su se Pašić  i Radić tada poneli 
visokom jugoslovenskom mišlju i da su stvorili jugo- 
slovensku nacionalnu grupaciju, ova bi zemlja ispli- 
vala iz teškoća u kojima se nalazila. Ali je Pašić, da 
li on lično ili ko drugi, to je sporedna stvar, tada 
hteo izigrati Radića i Radić -se nije dao lako parti- 
zanski izigrati. On je osetlo da gubi mase na terenu 
i da ne bi gubio te mase na terenu, pa da ostane u 
jednom podređenom položaju, on je poveo najžešću 
opoziciju  u  Parlamentu.  Ta  je  opozicija,  gospodo, 
prevršila meru i tako je došlo do tragedije 20 juna, 

1б' 
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jer se je, gospodo, demokratija tada bila toliko razu- 
larila, da je došlo do toga da se i ubija u Parlamentu. 
20. juni je taj, koji je sahranio Parlamenat, a ne 6 
januar. Jedna lažna demokratija upropastila je demo- 
kratiju i parlamentarizam. Tragične žrtve, koje su 
pale 20 juna u Skupštini nisu dovoljno oplakane i 
trebalo bi svake godine 20 juna da se u našoj štampi, 
a naročito u prestoničkoj, iznose uvodnici i Stjepan 
Radić i drugovi prikažu ne kao žrtve onako kako 
se to ipo Hrvatskoj priča, nego kao žrtve jedne 
nesavesne demokratije, jednog lažno shvaćenog i 
tumačenoga parlamentarizma. 6 januar za moj račun 
a i za račun većine pravih patriota, bio je jedini 
izlaz iz takve situacije. Jer, iz saopštenja klubova o 
audijencijama koje su vršene u Dvoru, videćete, da 
su i Spaho, i Ljuba Davidović, i Joca Jovanović, i 
Velja Vukićević i Korošec na pitanje Kraljevo da li 
primaju predloge onako, kako ih iznose Pribićević 
i Maček, odgovorili i rekli kategorički, da nikako 
ne mogu primiti reviziju Ustava kako oni predlažu. 

,1 na temelju onih predloga S. D. K. od 1 avgusta 1928 
i danas se vodi politika Seljačke Demokratske koa- 
licije i ističe se da ne može biti sporazuma dok se 
ne usvoje ti zahtevi iz 1928 godine. Pribićević i 
Maček tražili su ukidanje Ustava, istorijske individu- 
alnosti i ostale pripovesti koji se i danas i dalje traže, 
a Spaho, Davidović, Jovanović, Vukićević i Korošec 
svi su bili protiv usvajanja tih zahteva Seljačko- 
demokratske koalicije. Tada je Kancelarija Dvora iz- 
dala jedno saopštenje da su saslušani svi pretstavnici 
grupa i da nema parlamentarnog puta i načina, da 
se iz krize izađe i da se zbog toga moraju tražiti 
drugi izlazi. Tako je došlo do 6 januara. Ja govorim 
o 6 januaru sa gledišta istorijske perspektive. Ali ja 
smatram, da je tragedija 6 januara bila u tome, što 
nije bio revolucionarni gest, nego koncentracija. 
Pozvani su pretstavnioi sviju političkih grupa i mo- 
Ijeni da pomognu. Neki su se i sami nudili. I, go- 
spodo, ja konstatujem, da g. Ljubomir Davidović, i 
drugi veliki srpski državnici sa ove strane iz Udru- 
žene opozicije, koji su odbili saradnju, nisu posle 
odbili saradnju dru. Mačeku. Gospodo, koncepcija 6 
januara bila je, da se okupe pretstavnici svih poli- 
tičkih partija u koncentraciju, da se okupe svi dobro- 
namerni i patriotski ljudi, pod šefovstvom jedne 
neutralne političke ličnosti kao što je bio g. Petar 
Živković, pa da se onda radi na sređivanju prilika 
u zemlji. 

Režim od 1929 godine do 1931 ostavio je si- 
gurno u ovoj zemlji najlepšu uspomenu .i ja tvrdim 
kao poslanik sreza, u kome se Maček rodio, bez 
obzira na broj hrvatskih glasova koje sam dobio i 
kao.rođeni Hrvat, da nikada u Hrvatskoj nije bilo 
poštenijeg i pravičnijeg režima od režJma šestoja- 
nuarskog za \ reme Petra Zivkovića. (Jedan glas iz 
većine: tu si se, druže, prevario. Mi znamo samo, šta 
smo osećali ovde). 

Gospodo, u prošloj skupštini ja sam govorio ne- 
koliko puta. Ko je bio u prošloj Skupštini on zna, 
da sam uvek govorio iskreno i bez uvijanja iz čistih 
jugoslovenskih pobuda, kritikujući izvesne postupke 
režima i pojedine Ministre, sa kojima sam se neki 
put i burno objašnjavao. Gospodin Preka se toga 
seća. 

Svi su znali, da ja to činim ozbiljno iz čistih 
jugoslovenskih pobuda i da nisam imao nikakvih 
drugih namera. Moje oštre primedbe na rad nekih 
Ministara u prvom Parlamentarnom režimu posle fi 
januara nisu bile ništa drugo nego ogorčenje jugo- 

slovenskog nacionaliste, što se načela nisu od svih 
ministara primala i sprovodila uvek' kako treba. 
(Prigovori na desnici). Uzmite stenografske beleške 
pa ćete videti, da je ovo tačno- 

Moji drugovi iz prošle Skupštine sećaju se sa 
koliko nezadovoljstva smo govorili mi mladi jugo- - 
slovenski nacionalisti zbog kunktatorstva i nedovolj- 
ne jugoslovenske odlučnosti tadašnjih vlada. Izvesni 
ministri gledali su više svoje partijske račune, pra- 
vili su i onda partijske plemenske i verske ključeve, 
a pred javnošću busali su se u prsa da su fanatični 
Jugosloveni. 

Posle su napustili Kraljevu politiku, a nas nisu 
slušali i nisu hteli da izlaze u susret zahtevima jugo- 
slovenskih nacionalista. Mentalitet i tragovi režima 
pre 6 januara vukli su se i, kroz vlade 1931 godine 
pa dalje. A danas se gromka SHS pesma čuje više 
nego ikad. Vi se sećate, da smo mi uvek u budžet- 
skoj diskusiji u prošloj Skupštini tražili hitno reše- 
nje naših administrativnih, ekonomskih i socijalnih 
pitanja. Mi smo govorili da jugoslovenstvu treba 
dati sadržaj, jer se ne može frazama hraniti narod, 
tražili smo sve ono od Ministra finansija, što i ova 
Vlada traži, samo smo imali tu nesreću što je ono 
vreme bilo teže, što je bila kriza, a režim je imao 
Ministra finansija koji je štedeo i čuvao državnu 
kasu. (Jedan glas sa levice: Čuvao je državnu kasu 
za njih). Mi nismo mogli toga Ministra finansija da 
srušimo, jer je bila valjda potreba zemlje da on vla- 
da. Ali, gospodo, mi smo na pr. dobili svega 50 mi- 
llona dinara, nakon teške borbe u Skupštini, za jav- 
ne radove, a od toga je odobreno svega polovina 
kredita, od čega je Savska banovina dobila svega dva 
miliona dinara! Ja sam rekao našim hrvatskim selja- 
cima, i ne samo njima, nego i na najvišem mestu, 
da ja ne mogu seljacima govoriti o nekom jugoslo- 
venstvu i da im pričam kako se vlada brine za nji] 
hove interese, kad se niko za njih ne brine i poreski 
egzekutori im otimaju imovinu. (Dr, Časlav Nikito- 
vić: Kažite, čija je to bila vlada?) Srškiićeva i Uzuno- 
vićeva. Mi smo svesno na svoja leda preuzeli jedan 
teret, jedan krupan deo odgovornosti u vraćanju 
demokratiji, da olakšamo Kralju taj prelaz. Sanio 
zato nismo lomili svoj jedinstveni klub, niti pravili 
razne grupe, da ne dovodimo zemlju do neželjenih 
trzavica. Razumevajući ljude, koji su odnegovani U 
partijskim i plemenskim i verskim tradicijama, mi 
smo strpljivo čekali njihovo polagano evoluisanje u 
jugoslovcnstvo. gutali smo mnoge stvari njima za 
volju, za volju sloge i mira, verujući da će zakon 
istorijskog razvitka i njih usmeriti onamo, kamo 
treba. 

Iznad svega nam je bila časna i poštena služba 
Kralju i Otadžbini. (2iv"o odobravanje na levici). Svata 
od nas jugoslovenskih nacionalista, a imali smo teške 
borbe na terenu u ono doba, davao je od sebe sve 
što je znao i umeo da učvrstimo i konsolidujemo Ju- 
goslaviju. Nikakve to veze nije imalo sa računskoiu 
službom diktaturi i reakcionarstvu. Samo dnici mogu 
ovako naše časno vršenje jedne uzvišene dužnosti da 

i zovu službom režimu diktature, bezakonja i fašizma 
Mi smo svi skupa, sa svojiim Kraljem, služili istorij" 
skom diktatu jugoslovenske nacije. 

Gospodo, partizanski interesi počeli su da konzu- 
miraju šestojanuarsku politiku. Ja /.nam vrlo dobro 
kako je onda stanje bilo u zemlji. Ja ne mogu "i 
danas da se ne osvrnem sa gorkim osmehom na uz- 
vik jednog kolege, bivšeg ministra, g. Voje Janjić* 
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koji je u Skupštini J 935 godine, kada je g. Voja Dor- 
devic govorio o 6-januarskoj politici, uzviknuo: „Še- 
sti januar je bio najveća nesreća za ovu zemlju". 
(Žagor i velika graja na levici.) 

I gospoda Ministri, sadašnji aktivni Ministri, to 
govore na svojim zborovima. Oni tvrde, da su režimi 
'XI 1929 godine upropastili zemlju, oni tvrde da se 
onda hrvatsko pitanje napravilo, da su Hrvati otišli 
u Velebit, da je Srbija pištala, plakala i jaukala. (Ve- 
lika graja i objašnjenja između pojedinih poslanika 
sa desnice i levice.) 

Ja sam prolazio kroz Šumadiju i video sam u 
Velikom Orašju kada je Aleksa Žujović, narodni tri- 
bun, na konju dočekao sa masom seljaka Kralja Alek- 
sandra, koji je imao autoritet u Šumadiji. (Živo obja- 
šnjenje i prepirke između dr. Srpka Vukanovića i dr. 
Caslava Nikitovića). Gospodo, Šumadija je bila uz 
svoga Kralja 6 januara. Šumadija je bila uz svoga 
kralja, kad je savio pobedonosne srpske zastave i 
Sa suzama u očima ispratili su te zastave na Oplenac. 
I danas govoriti, da je 6 januar upropašćavao Šuma-. 
diju, to je cinizam. (Pljeskanje na levici. — Jedan 
glas iz većine: Uzunović, Živković i Srškić, o njima 
Je reč ,a ne o pokojnom Kralju.) 

Jesam li ja govorio o tome što? Znam ja povući 
razliku između toga. (Nastaju prepirke između ma- 
'Mine i većine.) 

. Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodine posla- 
nce, smatram za dužnost, da sa ovoga mesta učinim 
jednu primedbu. Kralj je stajao uvek iznad svih po- 
mika. (Burno pljeskanje). Šumadija kad je dočeki- 
Nala Nj. V. Kralja, dočekivala Ga je kao Suverena 
ove zemlje, a nikako kao nosioca jedne politike, koju 
^e vi krstili kao rdavu politiku. Zato vas opominjem, 
gospodine poslanice, da nikada ne uzimate u tome 
tonu ime Njegovog Veličanstva Kralja! (Burno odo- 
bravanje kod većine — protesti kod manjine.) 

Gospodu sa desnice molim da pažljivo slušaju 
c'a'ji tok izlaganja gospodina govornika. (Buka i bur- 
111 Protesti na levici.) 

Gospodo poslanici, govoriti da je Vlada g. Sr- 
sl<ića i g. Uzunovića dala rdave rezultate, i to posle, 
makar i posredno, vezivati za ime Kraljevo, to samo 
šteti velikom autoritetu Nj. V. Kralja, i to se sa ovo- 
Sa mesta u ime dostojanstva Kraljevog i dostojan- 
stva Narodne skupštine ne može dozvoliti. 

. . Ante Kovač (nastavlja): Gospodo narodni posla- 
/rf1' dozvolite mi da govorim o rezultatima . . . 
vtmčni protesti na levici — Graja na desnici.) 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Vi ste dužni, go- 
?Podo narodni poslanica, da vodite računa o dosto- 
janstvu ove Kuće. Ako se budete ovako objašnjavali, 
Ja od vaše vike neću moći da shvatim šta se događa 
u ovom Domu i zbog toga neću moći dati zadovo- 
'jenje vama ako se za istim ukazuje potreba. (Man- 
red Paštrović, revoltiran zbog jedne upadice, koju 

Je dobacio jedan narodni poslanik iz većine, a koja 
^e u onoj larmi nije mogla čuti, viče prema g. Pret- 

davajućem: Ja tražim da ga kaznite! On je rekao 
da M  idemo u  Italiju! Sramota! Taj  nas gospodin 
^lie u Italiju!) Gospodo, ia vas opominjem na red! 
{Manfred Paštrović: Kaznite ga!) Gospodine Paštro- 
'^11. vi činite nekakvu primedbu Pretsedništvu, što 
.e kazni jednog gospodina narodnog poslanika, što 
J? dobacio uvredljive izraze, ali vi zaboravljate, da 

1 pri tome toliko podižete svoj glas u ovome Domu, 
a Pretsedništvo nije u stanju da prabi diskusiju, i 

zbog toga u opravdanom slučaju ne može Vam dati 
zadovoljenje. (Burni protesti na levici. — Nekoliko 
poslanika sa levice prilaze Potpretsedniku g. Čvrkiću 
i kažu mu: Poslanik Stepanov kazao je Paštroviću 
da ide u Italiju! To je sramota! Mora mu se dati za- 
dovoljenje! Morate toga poslanika kazniti!) 

Ante Kovač (nastavlja da govori u velikoj lar- 
mi): Upnkos svih propusta i grešaka, koje su se . . . 
(Sve veća larma i vika sa strane levice. — ManfTed 
Paštrović naročito oštro protestuje.) 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Čuo sam od go- 
spode poslanika, da je jedan od gospode narodnih 
poslanika dobacio gospodinu Paštroviću, da treba da 
ide u Italiiju. I ako je to trebalo da bude aluzija koja 
označava sumnju u ispravnost njegovog nacionalizma, 
ja, gospodo, toga istog gospodina narodnog posla- 
nika, koji je dobacio g. Paštroviću uvredljive izraze, 
opominjem na red. . . (Burni protesti na levici) . . . 
da idući put ne bi tako nešto činio. (Protesti na le- 
vici — Mirko Urošević prilazi govorniku Anti Ko- 
vaču i kaže mu: Nemoj više da govoriš! Svi ćemo da 
izađemo u znak protesta napolje! Poslanici sa le- 
vice viču prema jednom poslaniku iz većine: Napolje! 
— Mirko Urošević dovikuje Pretsedavajućem: Ti ga 
moraš kazinibi! — Zaglušna buka.) Kaznio sam ga 
opomenom na red. 

Gospodo narodni poslanici, ja vas molim, da se 
umirite, jer ako vi . . . (Burni protesti na levici). 
Gospodo narodni poslanici, ja vas pozivam da se umi- 
rite, jer ako budete diskutovali u takvom tonu i di- 
zali larmu, onda ste vi krivi, što Pretsedništvo neće 
moći da sprovodi sedmicu onako, kako nalaže Po- 
slovnik i ugled i dostojanstvo ovoga Doma. (Pro- 
testi na levici.) Zbog toga, gospodo, da biste se vi 
umirili, pošto je takva atmosfera, ja prekidam sed- 
nicu za pet minuta. 

(Posle prekida sednice) 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, sednica se nastavlja; ali mi dozvolite da 
pre no što dam reč narodnom poslaniku g. Anti Ko- 
vaču da nastavi svoj govor, da izjavim sa ovoga me- 
sta: da Pretsedništvo nije bilo u mogućnosti, zbog 
tona visokoga koji su gospoda narodni poslanici u 
svojim objašnjenjima upotrebili u ovome Domu, da 
sasluša reči sve gospode narodnih poslanika koji su 
u tom momentu govorili. Ali, kako sam se sada 
raspitao, i od većine poslanika čuo i saznao, da je 
g. narodni poslanik Stepanov uputio poslaniku g. 
Manfredu Paštroviću ove reči: da treba da ide u 
Italiju, — i ako se te reči odnose na to da se cilja sa 
sumnjom na njegova ispravna patriotska i nacionalna 
osećanja, onda, gospodo narodni poslanici, ja kaž- 
njavam zapisanom opomenom na red narodnog po- 
slanika g. Stepanova, pošto mislim da imam na to 
prava, jer sam od više narodnih poslanika dobio po- 
tvrdu, da je on zaista te reči izgovorio, koje nije 
trebao da izgovori u ovome Domu na račun i na te- 
ret gospode narodnih poslanika, jer sva gospoda na- 
rodni poslanici u ovome Domu misle i osećaju pot- 
puno nacionalno. (Pljeskanje). 

Pozivam g- Antu Kovača da izvoli produžiti 
svoj govor. 

Ante Kovač (nastavlja): Ne osvrćući se na poje- 
dine upadice koje su pale povodom mojih konstata- 
cija, ja nastavljam. Uprkos propusta i pogrešaka iz- 
vesniii   Ministara,   ne   svih   nego   izvesnih   Ministara, 
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uprkos svega toga stanje se u Hrvatskoj, u Savskoj 
i Primorskoj banovini, osetno poboljšalo u jugoslo- 
venskom nacionalnom pravcu za vreme prošlih reži- 
ma. Tačno je to da je šestojanuarska politika u Srbiji 
imala više protivnika nego u Hrvatskoj. Hrvatski se- 
ljaci počeli su da shvataju parolu »Kralj i narod«, i 
počeli su da napuštaju svoje tvrdoglavo apstinent- 
sko opozicionarstvo, i počeli su prilaziti konstruktiv- 
noj jugoslovenskoj politici. Treba se, gospodo, setiti 
kako je Kralj dočekivan u hrvatskim selima kada je 
dolazio kao nosilac jedne nove epohe jugosloveniske, 
i kako su seljaci hrvatski s uzbuđenjem i suzama u 
očima dočekivali svoga Kralja i najoduševljenije Ga 
pozdravljali. (Života Milanović: Kao Vladara, a ne 
kao političara!) Kao nosioca nove jugoslovenske po- 
litike nacionalne i državne. Gospodo, atentati o ko- 
jima se priča — ja sam tamo na terenu živeo — to 
su bili gestovi očajnika, po porudžbini .iz inostran- 
stva, i ti su gestovi činjeni zbog toga što se jugo- 
slovenska politika pomalo konsolidovala, a Jugosla- 
vija normalizovala. Nisu činjeni atentati onda kada 
je vladala ona razularena demokratija. Nije organi- 
zovan atentat u Marselju ni zbog čega drugog, nego 
zbog toga što je Jugoslavija postajala velika, snažna 
i moćna. (Na levici pljeskanje) I što su prilike u Hr- 
vatskoj tako jugoslovenski pošle dobro napred, da 
su naši spoljni neprijatelji osetili, da nema više ple- 
na kod Jugoslovena. Ko tvrdi protivno, ko tvrdi da je 
šesti januar oterao Hrvate u Velebit, taj govori na 
osnovu nepoznavanja stvari, i to ni jedan Hrvat neće 
da kaže. To je mogao samo jedan partizan da kaže... 
(Pljeskanje na levici). I to Ministar partizan. Go- 
spodo- Kralj je stvarao jugoslovensku naciju kao 
što je mi sada hoćemo da stvorimo. On je preuzeo 
taj ogromni teret, on je video da sa partizanima ne 
može taj posao da svrši, i mi smo ga pomagali. Ja 
sam u hrvatskim selima držao zborove, dočekivan 
sam sa jugoslovenskim zastavama i muzikama bez 
učešća vlasti i bez žandarma. Ja sam poslanik Sreza 
jastrebarskog, sreza gde je roden Maček. Izvolite 
otići u taj srez i pitati: ja sam 1934 godine dočeki- 
van sa slavolucima, sa jugoslovenskim zastavama, sa 
tamburašima kao kakav bivši radićevac. I, hrvatski 
seljaci prilazili su politici za Kralja i Jugoslaviju. 
Jer kod nas je borba između dve nacionalne kon- 
cepcije a ne partizanska borba- Borba je između hr- 
vatskog nacionalnog fronta i jugoslovenskog naci- 
onalnog Fronta. Ne može se hrvatski nacionalni front 
minirati, ako se to želi, niti oslabiti partizanskim 
manevrisanjem sa ove strane. 1 mi smo zato vodili 
politiku za Kralja i Jugoslaviju i bili smo na terenu 
jugoslovenski nacionalisti više nego partizani. .Izvo- 
lite, propitajte se, pa ćete videti da je to tačno. 

Molim vas, — pitanje tih zastava. Kažu: mi smo 
stvar upropastili, nismo trebali tako da uklanjamo 
te hrvatske zastave. Gospodo, dva meseca pre nego 
što je izašao Zakon o zastavama, ja sam u „Riječi", 
napisao jedan članak o poštovanju državne zastve. 
Mi smo se zgranjavali da se ni na jedan državni praz- 
nik u Zagrebu ne veša jugoslovenska zastava. Kakva 
smo mi država, kada ne možemo u jednom ovako ve- 
likom gradu da pribavimo dovoljno autoriteta jed- 
nom državnom amblemu! Mi smo predlagali da se 
jugoslovenska državna zastava mora izvesiti a da 
se može i sme izvesiti kakva se plcmeska zastava 
hoće. Posle toga došao je akt koji je mene više odu- 
ševio ,a koji je u stvari izazvao mnogo trzavica, da su 
ukinute plemenske zastave.    Ja uvek kažem    svojim 

hrvatskim seljacima: pa, braćo, Srbijanci sa svojim 
pukovskim starim zastavama, pod kojima sam se i ja 
borio, predali su bez i jedne reči protesta te zastave 
muzeju. Ja sam bio na Banjici, kada-su se te zastave 
predavale, i gledao sam stare rezervne oficire kako 
im se suze kotrljaju na ordenje. Oni su sahranili te 
zastave u interesu opštem jugoslovenskom i niko se u 
Srbiji nije našao da prkosi toj odluci. (Pljeskanje na 
levici). Ni jedan se nije našao u Srbiji da u znak pro- 
testa izvesi srpsku zastavu bilo kojom zgodom. Pa 
kada su mogli oni da svoje slavom ovenčane, izreše- 
tane kuršumima zastave onako junački, sa puno sa- 
mopregora-sahrane, što se mi onda borimo i lomimo 
oko naših zastava? Verujte mi da seljaci u Hrvatskoj 
osećaju da to barjakovanje ne znači ništa. Oni oseća- 
ju i vide da je dosta tih boja i pesama, i traže hleba. 
Traže ono, što traže svi seljaci u ovoj zemlji. 

Gospodo, mene često proglašavaju oni tamo u 
Zagrebu, ona perfidna štampa, izdajicom, da sam ja 
izdajica Hrvata, ogovaraju me i klevetaju, no ja cu 
bez žuči činiti konstatacije o Mačku i njegovom pro- 
gramu, stim da ću citirati šta oni kažu. Ja ne iznosim 
to sa tendencijom da ih oklevetani, jer je to štampano 
i oni to javno govore, nego sa tendencijom da se vi 
upoznate sa stvarnim psihološkim raspoloženjem u 
Hrvatskoj, da vidite da li je istina da su se prilike sre- 
dile i strasti stišale, kako to g. g. Ministri govore. 
Gospodo, mi vidimo posle 5 maja — a peti maj ka- 
kav je bio u Hrvatskoj to znate, to ste imali prilike 
da čujete iz vrlo dobrog referata g. Ministra Velje 
Popovića, koji je držao u Skupštini posle 5 maja. 
Zato počnimo zapravo od dolaska Vlade dr. Stojadi- 
novića kada počinje jedan vrlo interesantan proces u 
hrvatskim krajevima. Dok je hrvatski seljak verovao 
da se staro više vratiti neće i da idemo novim putevi- 
ma, tražimo nove metode i krčimo nove puteve, kao 
što je rekao Blagopokojni Kralj, i kad je video da se 
pet godina držao stabilitet jedne politike, državne i 
nacionalne, bio je zbilja uveren da je sa radićevštinom 
u onom njenom oštrom republikanskom opozicionom 
smislu svršeno. Maček se nalazio u apsu i ja sam na 
svakom zboru, gde sam govorio, spominjao Mačka i 
iznosio svoje mišljenje o razlozima zašto je Maček u 
apsu, i o Pernaru i o svima koji su se nalazili ili u po- 
licijskom zatvoru ili inače. Nigde ni jedan seljak, a to 
su bili 100% Mačekovci, nije meni upao u reč niti 
se ko bunio što Maček sedi u apsu. Oni su znali da i 
gospoda treba da odgovaraju za svoje reči a ne samo 
on, seljak da nadrljava sa žandarmima, da idejia ba- 
junet i da izvlači batine na svojim leđima, nego da 
treba i da gospoda huškači i harangeri odgovaraju 
za svoje reči. Hrvatski seljak koji ima osećaj i smisao 
za pravednost i za sud, nije bio ogorčen što Maček 
odgovara za svoju reč. Jer, da je to osećao drukčije, 
on bi to manifestovao ili bojkotom mojih sastanaka 
ili povicima, jer sam o tome govorio javno. Kada je 
hrvatski seljak video da je Maček pušten na slobodu 
posle Kraljeve pogibije i da se punom parom od Vla- 
de dr. Stojadinovića vraćaju stare partije i oživljuju 
stari pokreti, onda je taj hrvatski seljak kazao: „Pa 
kada oni u Beogradu napuštaju jugoslovenstvo, kada 
oni neće da se mi žrtvujemo dalje za politiku 6 janu- 
ara, koja je do sada vodena, zašto da mi Hrvati ne 
idemo skupa?" I psihoza je tako jako zahvatila da se 
i najjači duhovi lome i uvlače u tu psihologiju i bu- 
jicu koja ih nosi. Pa ne samo da je psihoza obuhvati- 
la hrvatskog seljaka i hrvatsku inteligenciju nego i 
srpsku. Eto sada su osnovali Srpski kulturni    klub, 
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koji nije ništa drugo nego paralelna kulturna akcija 
kao što ih ima u Zagrebu. 

I g. Fancev i g. Ivšić i g. Hondl, i g. Lukas, univer- 
zitetski profesori, propovednici hrvatskog individu- 
alizma i historijske hrvatske individualnosti ni u 
čemu se vile ne razlikuju od Slobodana Jovanovića i 
ostalih srpskih kulturnih radnika i prvaka, koji za- 
stupaju gotovo isto mišljenje. 

Gospodo, hrvatski' seljaci danas su prepušteni 
jednoj harangi bez kontrole. Tu se prave čuda. Tu se 
govore strašne stvari, tu se vrše došaptavanja kakva 
u Parlamentu ne smem ni da iznesem. Oni koji su se 
oduprli, oni nesretnici „Jevtićevci", kako ih nazivaju, 
koji su se usudili glasati za njega, ti ljudi prebijenih 
rebara, napadani na najsvirepiji način, porazbijanih 
prozora, ubijene stoke, posečenih vinograda, ostali 
su bez ikakve zaštite vlasti a oštete ne dobijaju, jer 
ako je presuda i pala opštine kažu da nemaju nova- 
ca. I upravo je dirljivo, gospodo narodni poslanici, 
naći u takvim selima ljude koji još sa šapatom i po- 
božnošću dolaze i u uho govore: Hoće li Jugoslavija 
Propasti ili ćemo se vratiti opet staroj politici? U 
svakom hrvatskom selu postoji bar po jedan vojnik 
za Jugoslaviju i danas. (Pljeskanje na levici). Naža- 
lost, ni jedan od tih vojnika nije u JRZ.... 

Pročitajte  u  zagrebačkim  „Jugoslovenskim  no- 
vinama" junački i herojski članak hrvatskog seljaka 
Matije Fiketa iz Gušćerovca kod Križevaca, kome su 
razbijeni prozori i posečeni vinogradi,    kako sa pu- 
nim potpisom piše za Jugoslaviju i danas. Napušten 
od vlasti, napušten od Beograda, on se bori na svome 
terenu! Zašto? Za koga? Gospodo, neću da govorim 
opširno o situaciji u Hrvatskoj, ali ovo što sam izneo, 
neka bude dosta, da se vidi situacija, da mi od dola- 
ska Vlade dr. Milana Stojadinovića idemo u natrag. 

Ali pre nego što predem na razgovor o Vladi 
9r- Milana Stojadinovića, da reknem par reči o Udru- 
ženoj opoziciji, koja je išla sa dr. Mačkom. Ta Udru- 
zena opozicija mislila je,  da  će ih Maček  pomoći, 
^а dođu na vlast. Kada sam ja pitao u Skoplju poje- 
d'ne ljude: zašto ste glasali za Mačka, onda su oni 
roeni odgovorili i seljaci su tako rezonovali: „Doja- 
•^se nam  ovi radikali i demokrate, popeše nam  se 
na vrh glave. U svakom režimu su oni neka čorba 
j niirodija. Da biramo ovog novog čoveka Mačeka, 
koji se bori za seljaka, da ga metnemo za pretsed- 
Шка  vlade,  i   ako  ne  bude  valjao,  da  mu  sečemo 
glavu!" To je rezonovanje Šumadije i Južne Srbije 

to sam ja proverio u nekoliko mesta i svi su mi 
0 potvrdili. AH ja sam im rekao, da Maček neće da 

oode  u  Beograd,   neće   da   bude   pretsednik  vlade, 
^iko u Srbiji ne razume, kako neko neće da bude 

Rre^sednik viade, kako može da bude neko, ko neće 
Qa bude ministar! To neće da shvate oni iz Šumadije, 

unosno  iz Srbije.  Jer,  gospodo,  ovo  su  partizani 
oji su naučili da se bore o vlast u svojoj slobodnoj 
rzavi, da čine utakmice, a ono je tamo probuđeni 
rvatski nacionalizam, dinamika naroda, koji se budi 
0,U se oseća kao porobljeni narod. Treba znati, da 
e  taj   narod   oseća   kao   porobljen   i   zato   reagira 
acionalno, a mi smo ti koji kažemo: samo u jugo- 
.ovenskoj  nacionalnoj  politici  je  naš  spas  i  nećeš 

Jv*3 bolje postići  ako se odvojiš. Gospodo, to su 
skc  reči, ali  uostalom  ja  ne  govorim  svoje  reči, 

|a govorim reči koje je rekao g. dr. Maček, a malo 
jasnije ću vam to i da pročitam. Ali Udružena opo- 
^Ua nije znala što hoće dr. Maček i ni na jednom 
zbo 
S- 

ru nećete od njih čuti gfa hoće g. Maček. Nikada 
S- Davidović, Grol, Aca StanoJevhS ni drugi nisu 

smeli da kažu šta traži g. Maček od njih .To ne sme 
da kaže ni g. dr. Stojadinović šta traži g. Maček, jer 
ako bi rekao, onda bi se pobunili Srbi. G. dr. Sto- 
jadinović nije dao nikada izjave, šta je g. Maček 
tražio od njega. Mi ćemo da vam rekemo šta traži. 
Dr. Maček ima nekoliko izjava u knjizi „Voda go- 
vori" to ste svi čitali i ne bi hteo da vam citiram, 
skratićemo, pa da znate ovom prilikom samo ovo- 
liko: On traži konstituantu, novo državno uređenje, 
on bi pristao da budu zajedničke granice, ali neka 
vrsta konfederacije; pristao bi da budu neka Mini- 
starstva zajednička, da bude zajedničko Ministarstvo 
vojske, ali s time, da hrvatski vojnici služe u Hrvat- 
skoj, da u Hrvatskoj budu generali Hrvati, nešto kao 
Ugarsko-hrvatsko domobranstvo, da budu pošte za- 
jedničke, zajednički g. Kaluderčić, pristao bi da bude 
možda zajednički i g. Cvetković, ali ne pristaje, na 
zajedničke finansije, na zajedničkog g. Leticu i ako 
je iz Savske banovine, a moneta bi mogla biti zajed- 
nička. Uostalom sve to je on u Brezicama kazao i 

g. dr. Stojadinoviću. A po Zagrebu se priča da je 
njemu ovaj drugi nešto odgovorio ali o tome ću 
malo docnije nešto više kazati. 

Mi svi. želimo da dr. Maček dođe u Beograd, mi 
Hrvati — jer i mi smo po rođenju Hrvati, ne može 
nas se „izopćiti" iz te zajednice — želimo i svima 
nam je stalo da vidimo ovde u Beogradu i one hrvat- 
ske seljačke narodne zastupnike. To je bila i želja 
g. dr. Stojadinovića, a i g. Vilder je nešto na tome 
radio. Ali g. dr. Maček je' izjavio: „Mi se nećemo 
nikad više vraćati u beogradsku Skupštinu 

Gospodo, ova politika koju vodi g. dr. Stojadi- 
nović sa g. Mačkom u cilju pravljenja sporazuma ima 
vrlo interesantnih momenata. 

Posle sastanka u Brezicama „Seljački dom", koji 
je autentičan tumač hrvatske seljačke politike — to 
ne treba da zaboravite, da je „Seljački dom" važniji 
nego „Hrvatski dnevnik" i da je pokojni Radić davao 
u „Domu" najvažnije izjave, pa i kad je bio ministar, 
on je rušio vladu kroz „Dom" a i danas je „Seljački 
dom" pravi tumač Mačkovih ideja — dakle, posle sa- 
stanka u Brezicama „Seljački dom" piše u broju 4 
ovako: 

„ . . .No, a može li uređenje prilika u zemlji usli- 
jediti jednim sastankom; može li jednim sastankom 
biti riješeno hrvatsko pitanje kao najteži problem u 
zemlji? Tko misli, da je to moguće, taj se jako vara 
i pokazuje samo nepoznavanje težine političkih pro- 
blema u zemlji. Toliko puta bilo je već naglašeno 
da se radi o sporazumu Hrvata i Srba preko svojih 
legalno izabranih pretstavnika, a ne o sporazumu 
hrvatskog naroda sa jednom političkom strankom. 
Prema tome, sastanak kraj Brezica bio je razgovor 
o političkim prilikama i problemima u zemlji, a ne 
ujedno i njihovo riješenje, jer bi u tom slučaju 
Pretsjednik 'beogradske vlade morao biti pretstavmk 
^rba i Srbije kao što je dr. Maček pretstavmk Hrvata 
i Hrvatske. 

Jasno je prema tome, da nema govora o spora- 
zumu, jer "su za sporazum potrebni politički pret- 
stavnici, koji moraju izići iz slobodno provedenih 
izbora. Hoće li pak sam razgovor kraj Brezica doni- 
jeti kakovih političkih olakšica i prilaženja k boljim 
prilikama u zemlji, to će se vidjeti.. ." 

A sada da vidimo šta kaže g. dr. Ivan Pernar. 
koji se u Brezicama srdačno pozdravio sa g. Stoja- 
dinovićem. Sutradan Pernar je držao zbor u Gornjem 
Rajiću, odmah posle srdačnog sastanka sa g. Stoja- 
dinovićein u Brezicama, na kome je, kako sam ja OIKI- 
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vešten govorio, da je: „Hrvatski narod 1918 pre- 
varen nesposobnošću svoje inteligencije i doveden u 
ovo stanje. Hrvatski narod ne priznaje čine poslije 
Svete Katarine 22 oktobra 1928 godine, niti čine po- 
slije 1 decembra 1918 goidne. On hoće stanje prije 
1 decembra 1918 godine, kada je Hrvatska bila sa- 
mostalna država. Stjepan Radić se jedini tada ispr- 
sio protiv hrvatske gospode. Ovih sedam godina dik- 
tatorske vladavine samo je nastavak onih deset go- 
dina, tako zvanog parlamentarizma, koji je bio samo 
»smokvin list« za one koji su hteli politički uništiti 
hrvatski narod. Došao je 20 lipanj 1928 godine. Hr- 
vatski narod je jedinstven, on hoće da upravlja so- 
bom, on je svijestan da" nismo jedno sa Srbima i da 
to nikada nismo ni bili. Mi smo dokazali petoga maja 
(li nismo Jugosloveni i da nećemo to da budemo." 

G. Pernar još veli »da ima budala koji vele da 
napravimo revoluciju- Jedan narod ima pravo na re- 
voluciju, ali ne jedan čovjek ili dva, nego cio narod. 
Oni ovo moraju znati. Što Srbima ostaje? Da se 
srede prije nego što dođe do svjetskog sudara, a 
on je blizu. Ako dotle ne urede sve što hrvatski 
narod traži, mi ćemo učiniti svoje. Kad će doći to što 
želimo? Znajte: ko čeka taj dočeka. Ni drugi se na- 
rodi nisu oslobodili preko noći. Znate koliko se taj 
jadni srpski narod borio, ali došao je čas i on je dao 
vragu po glavi 1 mi ćemo dati vragu po glavi kada 
dođe naš čas« a završava: »Ako' Srbi neće slobodnu, 
imaće samostalnu Hrvatsku.« 

To je govorio g. Pernar u Gornjem Rajiću 17 ja- 
nuara dan posle sastanka u Brezicama. Ja mogu, go- 
spodo, na ove infamne reči g. Pernara da izjavim, 
da ja mislim da Hrvati svi moraju sa indignacijom 
odbiti ovakvu interpretaciju svoga raspoloženja. 
(Pljeskanje na levici.) Ovo je nedostojno jednoga čo- 
veka da ovakve stvari govori pred seljacima, a još 
je strasnije da on oseća tu hrabrost i kuražu i neki 
ponos što ovako govori. 

Gospodo, u Zagrebu postoji Mačkova kancela- 
rija. Ona je danas svemoćna. Taj biro vrši svuda uti- 
caj i intervencije. On izdaje i kominikeje. Kad izda 
kominike Mačkova kancelarija, onda g. Pretsednik 
Vlade kaže: »Ja nemam ništa da dodam saopštenju 
iz kancelarije g. dr. Mačka«. Mi smo nadjačani od 
te Mačkove kancelarije u svima intervencijama. Jer 
kad mi preporučujemo sirotinju, onda se molbe vra- 
ćaju natrag. Kada sam na pr. tražio da se neki jadni 
siromašni seljaci, ima ih sedam do osam u Zdenčini 
koji su uprkos terora glasali za Kralja i Jugoslaviju, 
postave kao pružni radnici, to je odbijeno. Ali se 
zato Mačkova kancelarija postarala da njihovi glavni 
korteši podobijaju slična mesta, i uspelo joj je. 

Gospodo, ja ću sada brzo da nastavim dalje, jer 
vidim da je vreme poodmaklo. Mi jugoslovenski na- 
cionalisti, bez obzira jesmo li u Jugoslovenskoj na- 
cionalnoj stranci ili u drugim grupacijama, kombati- 
ramo Mačkovu politiku, jer smatramo da je štetna 
za Hrvate u prvom redu, pa onda za ćelu Jugoslaviju. 
Mi smatramo, da bi federacija mogla biti u jednom 
jedinstvenom, homogenom narodu, koji je potpuno 
izvršio svoju duhovnu unifikaciju, ali mi smo još u 
procesu i razvijamo se. Zato smatram da federacija, 
dokle nismo duhovno ujedinjeni, znači opasnost za 
ovu zemlju, jer ojačavaju centrifugalne sile tako, da 
hi došlo do potpunog raspada zemlje. Ja mislim da 
ta laž o spremanju federacije treba jedanput sa strane 
odgovornih činilaca i u Kraljevskoj vladi i od sviju 
pohličkih grupacija da se razbije, da se kaže, u čemu 

leži zahtev dr. Mačka, koje su granice federacije i 
na koje granice mogu Srbi pristati. Mislim, da nema 
Srbina, koji bi pristao na federativno razgraničenje 
Jugoslavije tako, da Hrvatska, Slavonija, Srem „tur- 
ska Hrvatska" — tako zove Maček zapadni deo Bo- 
sne — Banjalučku i Bihaćsku Krajinu, i Dalmacija do 
Kotora, da to spada u hrvatski istorijski individualitet 
i u federativnu jedinicu Hrvatsku. (Jedan glas sa de- 
snice: Ni mi nismo za federaciju!) Ja samo navodim 
šta Maček traži. (Života Milanović: To mi ne damo!) 
Tako. Mi hoćemo da znamo koliko može g. Stoja- 
dinović Mačku da dade posle Brezica. Kažu Mač- 
kovci, da je Maček tražio u Brezicama ono što traži 
uvek: tražio je Konstituantu itd. A po referatu iz 
Mačkove kancelarije i po pričanju njihovih ljudi u 
narodu, rekao je dr. Milan Stojadinović dru Mačku 
ovo: „Nema ništa od revizije Ustava. Ne može da se 
revidira Ustav. Drugo, možete da dobijete dva bana 
u Savskoj i Primorskoj banovini. Tu možete da ra- 
dite šta hoćete. Imaćete dva bana i dobićete podbana 
u Vrbaskoj banovini." 

Gospodo, g. Stojadinović je na istom pogrešnom 
putu, na kome su svi srbijanski političari, koji su 
pokušavali sporazum sa Hrvatima. Ne radi se o bano- 
vima; ne radi se o politici koncesija; ne radi se o 
podeli vlasti. Radi se o samostalnoj Hrvatskoj, go- 
spodo. Oni traže svoju potpunu slobodu. Oni kažu, 
da je prekasno sada njima nuditi banove. I šta više, 
oni kažu, da će oni u prvom svetskom sudaru doći do 
svoje slobode i samostalnosti, pa hteli vi iz Beograda 
ili ne hteli. (Jedan glas sa desnice: Nebojte se, to 
neće biti! Ministar socijalne politike i narodnog 
zdravlja Dragiša Cvetković: Lepo ste izmislili! Ne pali 
to! To je priča za decu!) Da li je to priča za decu ili 
ne, ali sigurno nije priča za decu kad pucaju leda i 
kosti jugoslovenskim nacionalisima pod terorom Mač- 
kovaca, a bez zaštite vlasti. (Pljeskanje na levici. —; 
Jedan glas sa desnice: Pucale su kosti i u Šumadiji 
1932 godine!) Ja govorim o stanju u Hrvatskoj. Go- 
spodo, situacija je u Hrvatskoj strašna. Ja mislim da 
nije uspeh Jugoslovenske radikalne zajednice, već 
notpun neuspeh ovo stanje, u kome se nalazi 
Hrvatska. 

Gospodin Stojadinović hoće da postane Pašić. 
Gospoda Durdina dala mu je legitimaciju da je on 
veliki kao Pašić. Ali Pašić je jedanput propao sa 
ovakvom politikom, a on je bio malo veći čovek ne- 
go g. Stojadinović. Ja se bojim da će i g. Stojadino- 
vić da propadne s ovom politikom. 

Gospodo, predaleko bi me zavelo, kad bih pričao 
o »hrvatskoj seljačkoj zaštiti« i o njezinoj organiza- 
ciji, koja se tamo kod nas vrši, kao da ova država 
više i ne postoji, kad se tamo vrše vežbe pod ko- 
mandom domobranskom i gde Maček vrši inspekciju 
kao kakav komandant vojske. On je suveren u Ku- 
pincu- Imate tamo pravu sliku vojničke formacije. 
Tamo dolaze 650 domobranaca koji vojnički defiluju 
pred Mačkom i on ih pozdravlja: »Vera u Boga«, a 
oni mu odgovaraju: »I seljačka sloga«. To je prema 
onom: »Pomozi Bog vojnici« i »Bog ti pomogao«- 

Pofpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodine posla- 
nice, vreme je poodmaklo i ja Vas molim da svoj gO' 
vor završite. 

Ante Kovač (nastavlja); Ja hoću da kažem samo 
to... Gospoda Ministri tvrde, da vlada red u Hrvat- 
skoj. Tačno je, svugde vlada red gde vlast ne ure' 
duje;  čim  vlast  počne  uredovali,  počinje  nered. G 
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Ministar može da kaže> da 'su to priče za decu, ali 
ja moram reći da je u Ludbregu bila nedavno oko 
Nove godine prava lokalna revolucija. Sud časnih lju- 
di »Seljačke sloge« uhapsio je neke ljude za svoj ra- 
cun, pretukli su ih kao lopove 1 te seljake su zatvo- 
rili. Žandarmerija je došla da ih izbavi i bilo je opa- 
s'ios' natezanja i jedan visoki funkcioner iz Banovine 
sa 200 žandarma morao je da ide u Ludbreg i da 
smiri onaj  narod koji je potrgao  i telefonske žice 
I telefonske stubove rušio. O tome će vam narodni 
poslanik Sreza ludbreškoga bolje dati obaveštenje. 
To se sada prenosi i u Prelog. 

Predaleko bi me odvelo da opisujem sva čuda 
|z onih »smirenih* krajeva. Vreme je već poodma- 
klo. Neću da imitiram moga druga g. Grbu i da za- 
visim veselije. Mi smo nedavno imali u Beogradu 
novinarski bal »Trista čuda«. Mi u ovoj zemlji ima- 
Шо već dve godine režim »Trista čuda«. Onaj, novi- 
narski bal »Trista čuda« uspeo je preko očekivanja, 
a ovaj režim »Trista čuda« podbacio je ispod oče- 
Kivanja. Ako pristalice JRZ smatraju da je nezgod- 
no govoriti o »Trista čuda«, ja pristajem da odba- 
cim dve nule i da ostane ovaj režim od tri čuda. 
To je režim tri Jerarha. 

Mi smo, gospodo, najsretnija zemlja na celoj 
l{ugli zemaljskoj! Druge nesrečne zemlje kao En- 
gleska. Francuska, Italija itd- imaju svoju kulturnu 
prošlost, imaju svoje velike političke epohe i vodili 
su velike borbe za slobodu i samostalnost. Mi toga 
nemamo. Naša nacionalna istorija počinje istom do- 
laskom Vlade g. dr. Milana Stojadinovića! Sve: 
»•Ja, pa ja«, i »Mi, pa mi«, dok ne dođe neko da pod- 
vJkne, pa da bude: »Ti, pa ja«. Mi, gospodo, do sada 
msmo ništa značili prema inostranstvu, dok nije do- 
s'a Vlada g. dr. Stojadinovića. Gospoda Ministri 
stalno govore: »Od kako je došla Vlada g. dr. Mi- 
[ana Stojadinovića«, ili: »Od kako je dr. Milan Sto- 
japinovic preuzeo vlast«. To su sve sami guslari 
Milana Stojadinovića koji gude: »Od kako je 
^"pstvo    postanulo,    nije    lepše    vreme   nastanulo«- 

II prema našem velikom pesniku Petru Preradoviću 
ko.ii je pevao o „Jeziku"": „Bez njega smo bez ime- 
na, u prošlosti sena puka, u buduće niti sena." Pa šta 
Je čitav naš život od Kosova do danas bez Milana 
^ojadinovića? Sama  moralna  i  materijalna pustoš! 

etsto godina naš narod je čekao u tami dok mu 
senzacionalni reflektori g.g. Stojadinovića, Korošca 
1 ^Pahe ne osvetliše put i izvedoše ga iz bespuća. Ni- 
jedan problem nije mogao da se reši dok nije došao 
; to,iadinović. Zar bi car Lazar poginuo na Kosovu, 
zar bi Srbi izgubili carstvo da je tada bio dr. Stoja- 

mović? ()n bi bio tada napravio pakt večitog prija- 
4lstva sa Turcima i ne bi bilo Kosovske pogibije. 

v meh na levici). Ja, gospodo, samo obrćem reči go- 
spode Ministara.  Balkanski   rat.  svetski  rat,  sve  to 

Ue ništa zato što nije u njima učestvovao g. Milan 
^ojadinovic. Drukčije bi izgledala karta Evrope da 
J   on tada bio naš Ministar spoljnih    poslova. Ne bi 

tada bilo one Albanije, ne bi se bili toliko muvali 
srbijanski ratnici i dobrovoljci po Solunskom frontu, 
da je on imao sudbinu nacije u svojim rukama. Bog 
se dragi na Srbe razljutio zbog njihova teška 
sagrešenja i dao im u velikim vremenima neke 
male ljude, nekog vojvodu Putnika, vojvodu Mi- 
šića, vojvodu Stepu Stepanovića, dao im je male 
političare Pašića, Protića, Vesnića, Jovanovića, Davi- 
dovića, naš Jugoslovenski odbor. Sve je to bilo, ali 
nismo imali dr. Stojadinovića, i zato ova zemlja nije 
dobro napravljena. (Glasovi sa desnice: Time samo 
pokazujete, koliko vam on smeta). Meni ne smeta, ja 
sam bio jugoslovenski nacionalista i pre Stojadinovi- 
ća i biću posle njega. Moj jugoslovenski nacionali- 
zam nije vezan za režim, a da je vezan, ja bih danas 
bio u »Jerezi«. Ja iskreno i otvoreno jugoslovenski 
govorim i ne tiče me se ništa drugo. 

Ali da završim. Ubijen je nacionalni moral u na- 
šoj zemlji 'i tu je najveća odgovornost Vlade g. Sto- 
jadinovića. Ubijen je naš nacinoalni moral, i naši ju- 
goslovenski nacionalisti trpe — pitajte samo Srbe u 
Bosni i Hercegovini, pitajte Hrvate u Dalmaciji, pi- 
tajte Srbe u Šumadiji i Južnoj Srbiji, — pa ćete čuti 
kako se osećaju pod Vladom g. dr. Stojadinovića, pa 
ćete čuti kako jugoslovenski nacionalizam napreduje 
i kakva je užasna depresija kod naših nacionalnih ljudi. 
Čuli ste jednog govornika: kako tutnji kod Srba i 
kako Srbin kipi, kipi i čeka. Neka ova troglava vlada 
ide ili u levo ili u desno, ali neka ne muči više zemlju 
sa ovom demokratskom igrom. Ili neka ide u levo i 
neka da Mačku što on traži, a mi ćemo voditi onda 
bitku na svim frontovima, ili neka ustupi mesto dru- 
gima, koji će bolje raditi za narod. (Uzvici sa desni- 
ce: Oho, do toga Vam je stalo). Ja tražim ministre 
jugoslovenske nacionaliste. Ja neću ministra za Bo- 
snu, ja neću ministra za Sloveniju, ja neću ministra 
za Hrvatsku, ja neću ministre za pokrajine, jer je to 
politički pazar. Ja tražim ministre za Jugoslaviju. 
(Burno odobravanje na levici). Ja tražim ministre 
koji imaju ljubavi i srca za celinu i ćelu našu zemlju, 
i da ta vlada ponese odgovornost, da vrati autoritet 
državi i državnoj vlasti. A pošto ova Vlada katastro- 
falno deluje u tom pravcu, pošto ona upropašćuje 
jugoslovensku politiku, što mi na terenu osećamo, to 
izjavljujem da ne mogu glasati za taj budžet. (Burno 
i dugotrajno pljesknaje na levici). ^1 

Potpretsednik Vojko Čvrkić: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je vreme već poodmaklo, to sa vašim 
pristankom ovu sednicu zaključujem, a iduću zaka- 
zujem za sutra, 20 februara, u 8 sati pre podne sa 
ovim dnevnim redom: Nastavak pretresa u načelu 
izveštaja Finansijskog odbora o predlogu budžeta 
državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansij- 
skog zakona za 1937/38 godinu. Prima li Narodna 
skupština predloženi dnevni red? (Prima.) Objavlju- 
jem da je predloženi dnevni  red primljen. 

Zaključujem današnju sednicu. 

(Sednica je zaključena u 21.30 časova). 
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